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Αθήνα, σήµερα στις 23 Οκτωβρίου 2018, ηµέρα Τρίτη και ώρα
13.39’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝΟΣ ΛΥΚΟΥΔΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη νοµοθετικής εργα-
σίας, θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή
Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Κύρωση της
Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και
της εταιρείας “ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε. ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ
ΣΙΔΗΡΟΔΡΟΜΙΚΗΣ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ”, της εταιρείας “ΘΡΙΑΣΙΟ ΕΜ-
ΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ”, της εταιρείας
“ΕΤΒΑ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ” και της
εταιρείας “ΓΚΟΛΝΤΑΙΡ ΚΑΡΓΚΟ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΕΘΝΩΝ ΜΕΤΑΦΟ-
ΡΩΝ ΚΑΙ LOGISTICS ΑΝΩΝΥΜΟΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑ”, για την “ΑΝΑ-
ΠΤΥΞΗ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟΥ ΚΕΝΤΡΟΥ ΘΡΙΑΣΙΟΥ ΠΕΔΙΟΥ” και
άλλες διατάξεις.». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού: «Ίδρυση Μητροπολιτικού Οργανισµού Μουσείων Ει-
καστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 22 Οκτωβρίου 2018 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών. Το Σώµα συµφωνεί;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε.
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ευσταθία Γεωργο-

πούλου - Σαλτάρη για δεκαπέντε λεπτά.
ΕΥΣΤΑΘΙΑ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ - ΣΑΛΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση

του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού
µε τίτλο: «Ίδρυση Μητροπολιτικού Οργανισµού Μουσείων Εικα-
στικών Τεχνών Θεσσαλονίκης και άλλες διατάξεις» στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής, ύστερα από τέσσερις πλούσιες σε ανταλλαγή
απόψεων συνεδριάσεις της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων,
όπου είχαµε και τη δυνατότητα να ακούσουµε και την άποψη των
εξωκοινοβουλευτικών φορέων.

Επίσης, οι κύριοι Υπουργοί Εσωτερικών και Παιδείας κατέθε-
σαν δύο τροπολογίες, οι οποίες έχουν τεχνικό χαρακτήρα και
επείγουσα προτεραιότητα και αποτελούν πλέον τα άρθρα 18 και
19 του σχεδίου νόµου.

Δύο ακόµα υπουργικές τροπολογίες κατατέθηκαν χθες, οι
οποίες θα αναπτυχθούν από τους Υπουργούς στη συνέχεια. Η
µία αφορά το πολυσυζητηµένο θέµα του γηπέδου του ΠΑΟΚ και
η άλλη µία παράταση από το Υπουργείο Περιβάλλοντος σχετικά
µε την ανάρτηση των δασικών χαρτών.

Η ιδέα της συνεργασίας των δύο µεγάλων µουσειακών φο-
ρέων εικαστικών τεχνών της Θεσσαλονίκης, του Κρατικού Μου-
σείου Σύγχρονης Τέχνης, το οποίο είναι νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου του δηµοσίου, και του Μακεδονικού Μουσείου
Σύγχρονης Τέχνης, που έχει τη µορφή του κοινωφελούς ιδρύµα-
τος, έχει ξεκινήσει ήδη να συζητείται από τη δεκαετία του 2000.
Τότε συνάφθηκαν και οι πρώτες συµφωνίες συνεργασίας. 

Ο στόχος τους για ένα µόνιµο µοντέλο συνεργασίας σκόντα-
φτε πάντα όλα αυτά τα χρόνια σε νοµικά εµπόδια σχετιζόµενα
µε τις επιταγές του Συντάγµατος για τα κοινωφελή ιδρύµατα,
που δεν επέτρεπαν οποιοδήποτε σχέδιο συγχώνευσης των δύο
φορέων, δηλαδή κατάργηση του Μακεδονικού Μουσείου και
απορρόφησή του από το Κρατικό Μουσείο, ενώ προέκυπταν ζη-
τήµατα απαλλοτρίωσης ιδιωτικής περιουσίας από το κράτος και
αποζηµιώσεων. Γι’ αυτόν τον λόγο δεν µπόρεσε να προχωρήσει
το σχέδιο συνεργασίας µέσω συγχώνευσης. 

Στα µέσα, όµως, του 2015 µε την αλλαγή ηγεσίας στη διοίκηση
του Κρατικού Μουσείου, µπήκε στο τραπέζι των συζητήσεων ένα
διαφορετικό µοντέλο συνεργασίας, αυτό της συνένωσης των φο-
ρέων, χωρίς αυτοί να χάνουν την αυτόνοµη υπόστασή τους και
χωρίς να καταργείται το κοινωφελές ίδρυµα του Μακεδονικού.

Η συνένωση αυτή αφορά την κοινή υπαγωγή των λειτουργιών
των φορέων σε ένα νέο δηµόσιο οργανισµό µε µία υβριδική –θα
λέγαµε- λειτουργία. Δηλαδή, ο οργανισµός θα λειτουργεί ως
πλατφόρµα µουσειακών δοµών, υποστηρίζοντάς τες διοικητικά
και οικονοµικά, µε ενιαία διαχείριση εσόδων-δαπανών και µε ενι-
αίο µηχανισµό διοίκησης ως οµπρέλα, κάτω από την οποία οι επι-
µέρους δοµές θα συνεχίσουν να αναπτύσσουν αυτόνοµα τις
καλλιτεχνικές τους δραστηριότητες, µε σεβασµό στην ιστορία
τους και µε ένα κοινά αποδεκτό πλαίσιο βιωσιµότητας και καλλι-
τεχνικής δραστηριοποίησης για την επίτευξη κοινών στρατηγι-
κών πολιτιστικών στόχων. Ένα µοντέλο που θα µπορούσε κανείς
να συνοψίσει στη φράση «οργανισµός για όλους και όλοι για τον
οργανισµό», ένα µοντέλο παράδειγµα συνένωσης φορέων, και-
νοφανές για τα ελληνικά δεδοµένα.

Ο οργανισµός αυτός ιδρύεται µε το παρόν σχέδιο νόµου ως
νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου του δηµοσίου και φέρει τον
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διακριτικό τίτλο MOMus, ενώ η µορφή της πλατφόρµας µου-
σείων είναι ένα επιτυχηµένο παράδειγµα σε χώρες, όπως η Αγ-
γλία και η Ιταλία. 

Για να φτάσουµε σήµερα εδώ, τα τρία προηγούµενα χρόνια
υπήρξε µια λεπτοµερής και εξαντλητική δουλειά ανάµεσα στους
φορείς, αλλά και µε το Υπουργείο Πολιτισµού. Πριν από ενάµιση
χρόνο, τον Απρίλιο του 2017 η προσπάθεια αυτή κατέληξε σε
συµφωνία µεταξύ Κρατικού και Μακεδονικού Μουσείου µε την
υπογραφή σύµβασης για την ίδρυση του MΟMus. Βάσει αυτής
της σύµβασης παραχωρούνταν στον Μητροπολιτικό Οργανισµό
για τριάντα χρόνια από το Μακεδονικό τα δικαιώµατα χρήσης κι-
νητών και ακινήτων του, ήτοι συλλογών τέχνης, εγκαταστάσεων
κ.λπ..

Τον Σεπτέµβριο του 2017 υπογράφηκε και η δεύτερη σύµβαση
παραχώρησης για είκοσι χρόνια των δικαιωµάτων χρήσης κινη-
τών και ακινήτων στο MOMus από το Μουσείο Άλεξ Μυλωνά της
Αθήνας, ένα επίσης κοινωφελές ίδρυµα το οποίο λειτουργούσε
ήδη ως παράρτηµα του Μακεδονικού.

Τις παραπάνω συµβάσεις καλούµαστε µάλιστα να κυρώσουµε
σήµερα στα άρθρα 15 και 16. Είναι σηµαντικό να γίνει κατανοητό
από όλους ότι οι συζητήσεις µεταξύ των µουσειακών φορέων,
όσον αφορά τους όρους και την κάθε λεπτοµέρεια της συνένω-
σής τους, δεν ήταν εύκολες. Σε αυτές έπρεπε –και ορθώς- να τη-
ρηθούν λεπτές νοµικές, κοινωνικές, ιστορικές και οικονοµικές
ισορροπίες και µάλιστα ενός δηµόσιου εποπτευόµενου φορέα
και κοινωφελών ιδρυµάτων. 

Η επιτυχής κατάληξη αυτών των διαβουλεύσεων πρέπει να
αποτελεί παράδειγµα συνεργασίας το οποίο εµείς, το πολιτικό
σύστηµα, πρέπει να επικροτούµε και να επιβραβεύουµε, σεβό-
µενοι διαδικασίες αυτορρύθµισης στον βαθµό που αυτές γίνον-
ται εντός του δηµοκρατικού και συνταγµατικού πλαισίου και
προς όφελος του δηµοσίου συµφέροντος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία συνάδελφε, µε
συγχωρείτε που σας διακόπτω, αλλά θα ήθελα να κάνω µια ανα-
κοίνωση προς το Σώµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπήρξε κάποιο τεχνικό πρό-
βληµα και όσοι συνάδελφοι έχουν περάσει την κάρτα τους για
να εγγραφούν ως οµιλητές πρέπει να την ξαναπεράσουν, γιατί
µέχρι τώρα δεν λειτουργούσε το µηχάνηµα.

Σας ευχαριστώ.
Κυρία συνάδελφε, συνεχίστε την οµιλία σας και µε συγχωρείτε

για τη διακοπή.
ΕΥΣΤΑΘΙΑ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ - ΣΑΛΤΑΡΗ: Το Υπουργείο

άφησε την πρωτοβουλία στους φορείς για να συµφωνήσουν τις
λεπτοµέρειες της συνένωσής τους, η οποία υπεισέρχεται και σε
θέµατα όπως η σύνθεση του ενιαίου διοικητικού συµβουλίου του
MOMus, οι αρµοδιότητες οργάνων, τα προσόντα και οι διαδικα-
σίες πλήρωσης θέσεων και άλλα. 

Το σηµαντικότερο είναι ότι το Υπουργείο εγγυάται την βιωσι-
µότητα όλων των φορέων εντός του MOMus µε τη διατήρηση
του ύψους της συνολικής κρατικής επιχορήγησης που λαµβά-
νουν σήµερα αθροιστικά η οποία θα υπερκαλύπτει οπωσδήποτε
τις πάγιες και λειτουργικές ανάγκες τους.

Με άλλα λόγια, εγγυάται τη διατήρηση του υπάρχοντος επι-
πέδου των εικαστικών τεχνών της Θεσσαλονίκης, θεσµοθετών-
τας ταυτόχρονα αναπτυξιακούς όρους µε πρώτο αυτόν της
επαναλειτουργίας του Μουσείου Άλεξ Μυλωνά στο καταπληκτικό
κτήριο που διαθέτει στην Πλατεία Ασωµάτων στην Αθήνα.

Κάνω εδώ µια απαραίτητη παρένθεση για να αντιληφθούν όλοι
οι συνάδελφοι, αλλά και οι πολίτες που µας παρακολουθούν το
µέγεθος και τη σηµασία των µουσειακών φορέων που συναπο-
τελούν το MOMus. 

Το Κρατικό Μουσείο που στεγάζεται στη Μονή Λαζαριστών
έχει την τύχη να έχει στην κατοχή του µια από τις σηµαντικότε-
ρες παγκοσµίου φήµης συλλογές µοντέρνας τέχνης, τη Συλλογή
Κωστάκη µε 1.277 έργα, πίνακες, σχέδια και αντικείµενα των ρευ-
µάτων και των κινηµάτων της ρώσικης πρωτοπορίας τα έτη 1900
- 1930. Για να αντιληφθούµε το µέγεθος της αξίας, να αναφέρω
ότι αγοράστηκε αντί 14,2 εκατοµµυρίων δραχµών από το ελλη-
νικό δηµόσιο το 2000 και σήµερα η αξία της εκτιµάται στα 130
εκατοµµύρια ευρώ. Έχει ισχυρή εξωστρεφή δυναµική µε συνε-

χείς δανεισµούς έργων σε µουσεία και πινακοθήκες σε πολλές
χώρες του εξωτερικού και οπωσδήποτε θα αποτελέσει τη βασική
κινητήριο δύναµη του MOMus. 

Επίσης, το Κρατικό διαθέτει µια αξιόλογη συλλογή έργων σύγ-
χρονης τέχνης στο Μακεδονικό Μουσείο που στεγάζεται εντός
της ΔΕΘ. Εκτός από τις σηµαντικότατες συλλογές έργων σύγ-
χρονης τέχνης που διαθέτει, δηλαδή, τις Συλλογές Ιόλα, Απέργη,
Ξύδη, Μεϊµάρογλου, Μάγδας Κοτζιά και πολλών άλλων, αποτελεί
παράδειγµα µοναδικό στην ιστορία του ελληνικού εικαστικού
χώρου πρωτοβουλίας πολιτών που στηρίζεται από τους φίλους
του σε εθελοντική βάση και έχει συνεργασίες µε φορείς πνευµα-
τικής, πολιτιστικής και οικονοµικής ζωής του τόπου.

Η δυναµική αυτή που έχει αναπτύξει µέσω αυτού του χαρα-
κτήρα και µέσω της ικανότητας προσέλκυσης χορηγιών θα συ-
νεχιστεί και στη νέα εποχή εντός του MOMus. Να σηµειώσω ότι
µέσα από τις σηµαντικές εκπαιδευτικές και µουσειοπαιδαγωγικές
δραστηριότητες του Μακεδονικού Μουσείου υλοποιήθηκαν προ-
γράµµατα για πρόσφυγες, για ανέργους, ενώ µέχρι σήµερα έχει
εκπαιδεύσει περίπου σαράντα πέντε χιλιάδες παιδιά του Δηµο-
τικού και του Γυµνασίου. 

Το άλλο παράρτηµα του Μακεδονικού, το Μουσείο Σύγχρονης
Τέχνης Άλεξ Μυλωνά περιλαµβάνει έργα της πρωτοπόρου Ελλη-
νίδας γλύπτριας Άλεξ Μυλωνά σε µάρµαρο, µπρούντζο, κ.λπ.,
καθώς και σχέδια και πίνακες ζωγραφικής της ίδιας.

Έχει διοργανώσει πολλές εκθέσεις και έχει πραγµατοποιήσεις
πολλά εκπαιδευτικά προγράµµατα. Ένα σηµαντικό τµήµα του
Κρατικού Μουσείου είναι και το Μουσείο Φωτογραφίας της Θεσ-
σαλονίκης, το µοναδικό στο είδος του στην Ελλάδα που στεγά-
ζεται στο λιµάνι µε εκατό χιλιάδες περίπου αντικείµενα που
προέρχονται από ιστορικά αρχεία φωτογράφων και συλλεκτών
καθώς και από φωτογραφικά έργα σύγχρονων φωτογράφων από
την Ελλάδα και το εξωτερικό, αλλά και µε εµπειρία -και αυτό- σε
εκπαιδευτικά προγράµµατα. 

Ένα άλλο τµήµα του επίσης είναι και το Κέντρο Σύγχρονης Τέ-
χνης, επίσης στο λιµάνι, µια δοµή υποστήριξης νέων καινοτόµων
και πειραµατικών µορφών τέχνης. Εκτός από τα παραπάνω από
τους φορείς έχει αναπτυχθεί και ερευνητική δραστηριότητα
όπως και σηµαντικές εκδόσεις, ενώ προικοδοτείται µε µια εξαι-
ρετική βιβλιοθήκη τέχνης και θα αναπτύξει ένα πωλητήριο υψη-
λής αισθητικής. Επίσης παίζουν πρωταγωνιστικό ρόλο µε τις
δραστηριότητες και οργανώσεις στα εικαστικά δρώµενα της
Θεσσαλονίκης και όχι µόνο. Διοργανώνει εδώ και χρόνια την Bi-
ennale Θεσσαλονίκης και τη φωτογραφική Bienale. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θέλω να µονοπωλήσουµε
ως συµπολίτευση τη αγωνία όλων για την βιωσιµότητα και τις
προοπτικές στον δηµόσιο οργανισµό και στην αξιοποίηση.
Θεωρώ ότι πρέπει να τονίσουµε ότι αυτά τα µουσεία έχουν συγ-
κεκριµένους σκοπούς, δηλαδή την ανάδειξη των έργων τέχνης,
να είναι προσιτά στο ευρύ κοινό και ιδιαίτερα στους νέους, ιδίως
µε την ενίσχυση των µουσειοπαιδαγωγικών προγραµµάτων, ένα
µέτρο µε ισχυρό φιλολαϊκό πρόσηµο. Με τη νέα µορφή του και
µε βάση τα παραπάνω το MOMus θα έχει δυνατότητα να ασκήσει
πολιτική εισιτηρίου φιλική προς το ευρύ κοινό εκτός από τον δω-
ρεάν είσοδο σε πολλές οµάδες πληθυσµού, κάτι που ισχύει και
σήµερα. 

Είναι ρητή η διατύπωση ότι οι πάσης φύσεως πόροι θα αποτε-
λούν κοινά έσοδα ενός ενιαίου προϋπολογισµού που θα καλύπτει
τις πάγιες και λειτουργικές ανάγκες όλων του φορέων, ανεξαρ-
τήτως δραστηριότητας του κάθε ενός. 

Σε περίπτωση επιπλέον εσόδων θα ενεργοποιείται ένας αργός
ρυθµός δίκαιης κατανοµής των ποσών αυτών ανάλογα µε τον
προγραµµατισµό και τις ανάγκες των επιµέρους οµάδων, αλλά
και την ορθότητα της διαχείρισης των προηγουµένων ετών. 

Επειδή εκφράστηκαν κάποιες ανησυχίες από την αντιπολί-
τευση για τη λειτουργικότητα της διοικητικής δοµής του µοντέ-
λου της πλατφόρµας, ενηµερώνω και την Ολοµέλεια ότι το
MOMus θα λειτουργεί µε ένα απλό διοικητικό µοντέλο µε ενιαία
διοίκηση, µε εννεαµελές διοικητικό συµβούλιο και γενικό διευ-
θυντή, ο οποίος είναι σηµαντικό να τονιστεί ότι θα επιλέγεται
ύστερα από διεθνή πρόσκληση ενδιαφέροντος. Αυτοί θα χαράσ-
σουν και θα εξειδικεύουν την πολιτιστική στρατηγική του, αλλά
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δεν θα υπεισέρχονται στη καλλιτεχνική δραστηριότητα. Στον γε-
νικό διευθυντή θα υπάγονται οι τρεις διευθύνσεις µοντέρνας τέ-
χνης, σύγχρονης τέχνης και φωτογραφίας, οι προϊστάµενοι των
οποίων θα επιλέγονται επίσης από διεθνή πρόσκληση ενδιαφέ-
ροντος και ένα αυτοτελές τµήµα το πειραµατικό κέντρο τεχνών. 

Αυτές οι τέσσερις επιχειρησιακές µονάδες και τα ιδιαίτερα
τµήµατά τους, είναι αυτές που επωµίζονται την καλλιτεχνική δρα-
στηριότητα. Μάλιστα, οι τρεις διευθύνσεις διατηρούν τον τίτλο
του µουσείου. Υπάρχει στο σχέδιο νόµου έπειτα και από µια ση-
µαντική νοµοτεχνική βελτίωση και η δυνατότητα ίδρυσης και
νέων υπηρεσιακών µονάδων εάν οι συλλογές του MOMus εµ-
πλουτιστούν και µε άλλες µορφές τέχνης που απουσιάζουν ή δεν
αντιπροσωπεύονται επαρκώς από τις υφιστάµενες, όπως η κε-
ραµική, το βιοµηχανικό και αρχιτεκτονικό σχέδιο, τα κόµικς κ.λπ..
Επίσης οι τέσσερις µονάδες αλληλοεπιδρούν µεταξύ τους και
ταυτόχρονα επικουρούν το έργο του γενικού διευθυντή µέσω µια
καλλιτεχνικής επιτροπής που απαρτίζεται από τους προϊσταµέ-
νους τους. 

Τέλος, τα συνεννοούµενα µουσεία έχουν συµφωνήσει να
υπάρχουν δύο εφορίες µε αποκλειστικά γνωµοδοτικές δραστη-
ριότητες που εποπτεύοντας θα εγγυώνται την αυτοτέλεια των
µουσειακών και καλλιτεχνικών δράσεων των διευθύνσεων, που
έχουν αυτή τη στιγµή λόγω µεγέθους και ιστορίας µια ιδιαίτερη
υπόσταση, δηλαδή των διευθύνσεων σύγχρονης τέχνης και φω-
τογραφίας. Μάλιστα, στην πρώτη εξ αυτών, η κυρία Υπουργός
αφού άκουσε προσεκτικά τις απόψεις φορέων και συναδέλφων
προχώρησε σε µια πολύ θετική νοµοθετική ρύθµιση µε την προ-
σθήκη µέλους που υποδεικνύεται από το Εικαστικό Επιµελητήριο
όπως άλλωστε είχε επισηµάνει και σε συνεδρίαση της Επιτροπής
Μορφωτικών Υποθέσεων. 

Κλείνοντας, θέλω να καλέσω τους εµπλεκόµενους φορείς σύν-
τοµα να γίνουν βήµατα προς τα εµπρός, αφού βέβαια πρώτα
αποκτηθεί ένας σταθερός βηµατισµός των µουσείων εντός του
MOMus, ιδίως η νεολαία ότι διψά για σύγχρονα εγχειρήµατα και

για πρωτοποριακές δράσεις. Έτσι χρειάζεται να βάλουµε και
άλλες ιδέες και στόχους στο τραπέζι, όπως το να φέρουµε τα
µουσειοπαιδαγωγικά προγράµµατα και τη Συλλογή Κωστάκη
κοντά στα παιδιά ακόµα και στην επαρχία όπως επίσης και να ενι-
σχύσουµε δράσεις  ώσµωσης των εικαστικών τεχνών µε άλλες
µορφές τέχνης όπως η µουσική, η λογοτεχνία, το θέατρο. 

Υπάρχει µεγάλο πεδίο έρευνας πάνω σε αυτά τα θέµατα. Ας
αξιοποιηθούν οι δυνατότητες συµβάσεων µε τις Σχολές Καλών
Τεχνών και άλλα ανώτατα εκπαιδευτικά και ερευνητικά ιδρύµατα
για τέτοιες δραστηριότητες.

Κλείνοντας, θέλω να εξάρω για άλλη µια φορά τη δουλειά που
έκαναν οι φορείς και το Υπουργείο, δουλειά που αποτελεί και
πρότυπο συνεργασίας και διαβούλευσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζουµε σήµερα για ένα σχέ-
διο νόµου στρατηγικού χαρακτήρα µε προοπτική διεθνούς εµβέ-
λειας. Όπως ανέφερα και στις επιτροπές, η Θεσσαλονίκη είναι
µια κοιτίδα, ένα ιστορικό σταυροδρόµι πολιτισµών, µε πολυπολι-
τισµικά στοιχεία και αυτήν την ώρα καλούµεθα να συµβάλουµε
στην αναβάθµιση του πολιτιστικού και γεωπολιτικού της ρόλου. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Η κυρία Υπουργός θέλει να καταθέσει νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΥΡΣΙΝΗ ΖΟΡΜΠΑ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να καταθέσω κάποιες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού στο σχέδιο
νόµου: «Ίδρυση Μητροπολιτικού Οργανισµού Μουσείων και Ει-
καστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης και άλλες διατάξεις».

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός κ. Μυρσίνη Ζορµπά καταθέτει
τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν
ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Υπουργέ. 

Η συνάδελφος κ. Όλγα Κεφαλογιάννη, εισηγήτρια από τη Νέα
Δηµοκρατία, έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρία Υπουργέ, δεν συνηθίζεται να
κατατίθενται νοµοτεχνικές βελτιώσεις, λίγο πριν ανέβει στο Βήµα
η εκπρόσωπος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Θα µάθετε, ελ-
πίζω, στην πορεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ίδρυση Μητροπολιτικού Ορ-
γανισµού Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης, MOMus,
που συζητείται και ψηφίζεται σήµερα, αποτελεί την υλοποίηση
µιας ιδέας που έχει τη δική της πολυετή ιστορία, µιας ιδέας που
είναι πια ώριµη και σχηµατοποιηµένη µετά τη δεκαετή σχεδόν
συζήτησή της, από το 2010, που ξεκίνησε όχι µόνο ως προσπά-
θεια θεραπείας των συνεπειών της οικονοµικής κρίσης στον
χώρο του πολιτισµού, αλλά και µε όραµα. 

Ο διάλογος, αλλά και η ανάπτυξη συνεργασιών ενθαρρύνθη-
καν και ενισχύθηκαν µετά το 2012. Η δηµιουργία ενός νέου διευ-
ρυµένου µουσειακού µοντέλου, που θα µεγιστοποιούσε τη
συµβολή του πολιτισµού στην πρόοδο των τοπικών κοινωνιών και
οικονοµιών, αποτέλεσε την πυξίδα αυτής της προσπάθειας. Ένα
µουσειακό πρότυπο στη βόρεια Ελλάδα, µια σύγχρονη πολιτι-
στική οντότητα, προϊόν συνεννόησης και συνεργασιών του ιδιω-
τικού και δηµόσιου τοµέα, των τοπικών κοινωνιών και των
φορέων µε τις δηµόσιες αρχές, µε το κράτος, µε την πολιτεία. 

Σήµερα, λοιπόν, έχουµε, πρώτα απ’ όλα, χρέος να σταθούµε
στο έργο ζωής όλων εκείνων που πασχίζουν διαχρονικά, ενώνον-
τας τις δυνάµεις τους, για να αναδείξουν την αξία του πολιτισµού
για τον τόπο. Και να αναγνωρίσουµε ότι η απελευθέρωση όλων
των δυνάµεων του πολιτισµού, η ανάδειξη όλων των πτυχών της
συµβολής του στην κοινωνική πρόοδο, είναι έργο πολλών και όχι
ενός. Είναι πεδίο συνθέσεων, αποτέλεσµα συνέχειας και όχι απο-
σπασµατικής σκέψης και δράσης.

Σε αυτόν τον χώρο, λοιπόν, δεν χωρούν θριαµβολογίες από
έναν. Η πραγµατική καινοτοµία στην περίπτωση του MOMus είναι
η διαδροµή και η ιστορικότητα του εγχειρήµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο της συνένωσης των
µουσείων αντιµετώπισε στο πέρας των ετών πολλές νοµικές, δι-
οικητικές και άλλες δυσκολίες και ο λόγος ήταν η ιδιαίτερη ιστο-
ρία, η αφετηρία, αλλά και τα ξεχωριστά προβλήµατα. Το MOMus,
λοιπόν, καλείται να διασφαλίσει την ιστορική τους µοναδικότητα,
τις ιδιαίτερες δράσεις του καθενός, αλλά και το µοναδικό τους
απόθεµα. 

Κυρία Ζορµπά, εισηγείστε ένα νοµοσχέδιο που σφραγίζει τις
προσπάθειες ετών. Αυτό συνοδεύεται και από την ανάλογη ευ-
θύνη. Ένα, λοιπόν, είναι το διακύβευµα, εάν οι διαδικασίες και οι
ενέργειες που δροµολογεί το παρόν νοµοσχέδιο µπορούν να
εξασφαλίσουν τη βιωσιµότητα του νέου εγχειρήµατος, να δούµε
δηλαδή κατά πόσο η λειτουργία αυτής της νέας υπερδοµής µπο-
ρεί διοικητικά και οικονοµικά να είναι βιώσιµη.

Εµείς υπεύθυνα, όπως άλλωστε το συνηθίζουµε, απαλλαγµέ-
νοι από λογικές στείρου αντιπολιτευτικού λόγου, επιθυµούµε ο
νέος οργανισµός να µπορέσει να υπηρετήσει και να διευρύνει
την αποστολή των µουσείων, να ενισχύσει και να αναπτύξει το
εύρος των δράσεων εξωστρέφειας, όπως ακριβώς περιγράφον-
ται στην παράγραφο 2 του άρθρου 1, να µπορέσει ως ένας διευ-
ρυµένος πολιτιστικός πυλώνας να αποτελέσει το εφαλτήριο
κοινωνικής και οικονοµικής ανάπτυξης της ευρύτερης περιοχής. 

Η επιτυχία του εγχειρήµατος είναι και δική µας επιθυµία. Ο
τρόπος όµως που επιχειρείτε να το υλοποιήσετε είναι ταυτό-
χρονα και η ανησυχία µας. Και αυτό, διότι δηµιουργείτε έναν νέο
οργανισµό µε δύο όργανα διοίκησης, το διοικητικό συµβούλιο
και τον γενικό διευθυντή. Έχουµε λοιπόν ένα πανίσχυρο διοικη-
τικό συµβούλιο που θα ελέγχει τα πάντα, αλλά και θα ελέγχεται,
καθώς ο πρόεδρος και ο αντιπρόεδρος και τα δύο µέλη του θα
επιλέγονται από τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού. Λέτε
ότι θα αποτελείται από διακεκριµένες προσωπικότητες των τε-
χνών, των γραµµάτων και των επιστηµών. Παραβλέψατε όµως να
διατυπώσετε έστω και στοιχειωδώς τα προσόντα των µελών. Με
την ίδια δηµιουργική ασάφεια που αφήνει απροσδιόριστο το
φάσµα επιλογής προσώπων, αναφέρεστε και στην επιλογή του

γενικού διευθυντή, όπως και των διευθυντών του οργανισµού.
Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για τη διαδικασία, τα ουσιαστικά
προσόντα και τα κριτήρια επιλογής τους, πέραν της παράθεσης
κάποιων τυπικών προσόντων.

Όσον αφορά τις υπηρεσίες, είπαµε και στις επιτροπές ότι αυτή
η οργανωτική δοµή δεν παραπέµπει σε κανένα πρωτοποριακό
µοντέλο συνεργατικής διοίκησης, όπως αναφέρεται στην αιτιο-
λογική έκθεση. Εφαρµόζετε, λέτε, ένα τρίτο εναλλακτικό πρό-
τυπο συνένωσης των λειτουργιών. Η πραγµατικότητα όµως είναι
άλλη. Το κάθε µουσείο θα αποτελεί µία διεύθυνση ή τµήµα ενός
οργανισµού µε έναν γενικό διευθυντή κι ένα διοικητικό συµβού-
λιο και όλος µαζί ο οργανισµός θα καταρτίζει έναν ενιαίο προ-
ϋπολογισµό. Αυτό δεν ονοµάζεται εναλλακτικός τρόπος
συνένωσης. Εδώ έχουµε µία τυπική περίπτωση κάθετου και συγ-
κεντρωτικού µοντέλου διοίκησης. Σύµφωνα µε το κλασικό, όπως
είπατε κι εσείς στην αρµόδια επιτροπή, µοντέλο της ελληνικής
δηµόσιας διοίκησης. Στην ουσία, δηµιουργείτε µία δύσκαµπτη
γραφειοκρατική δοµή και την ονοµάζετε πρότυπο. Εάν ένα από
τα µουσεία - διευθύνσεις χρειάζεται άµεσα µια ειδική επιχορή-
γηση, θα κινηθεί µέσω του ενιαίου προϋπολογισµού, αφού ειση-
γηθεί ο γενικός διευθυντής και εγκρίνει το διοικητικό συµβούλιο.
Εποµένως, δεν εντοπίζουµε και δεν υπάρχει καµία πρωτοτυπία
και δυστυχώς, καµία ευελιξία στη δοµή αυτή. 

Όσον αφορά το προσωπικό, εδώ έχουµε πάλι τη γνωστή τα-
κτική της Κυβέρνησης. Και σε αυτό το σηµαντικό εγχείρηµα, δεν
χώρεσε άλλη λογική από τη συνήθη που ακολουθείτε. Εξάρετε το
έργο σας για τη δηµιουργία οικονοµίας κλίµακος από τη µία, ενώ
από την άλλη, δεν λέτε να εγκαταλείψετε τη λογική της εξυπηρέ-
τησης των µικροσυµφερόντων σας. Μεταφέρετε το υπάρχον προ-
σωπικό. Από την άλλη όµως, προβλέπετε νέες προσλήψεις,
συµβάσεις µίσθωσης έργου και αναθέσεις, χρήσιµα εργαλεία
όπως τα ονοµάσατε στην επιτροπή. Άρα έχουµε οικονοµία κλίµα-
κος από τη µία, διορισµούς και αναθέσεις από την άλλη. Ο έλεγ-
χος προσώπων και δοµών είναι πάντα ψηλά στην κυβερνητική
ατζέντα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να περάσω σε
κάτι εξίσου σηµαντικό. Μας προβληµατίζει ιδιαίτερα η οικονοµική
δυσκαµψία που θα δηµιουργηθεί από τους µεγάλους ενιαίους
προϋπολογισµούς του οργανισµού και τα σοβαρά προβλήµατα
που θα προκύψουν από τη µη αυτόνοµη για το κάθε µουσείο χρη-
µατοδότηση. Και για τους πόρους. Παραθέσατε µια σειρά πηγών
χρηµατοδότησης εντελώς γενικόλογη: ενισχύσεις από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, από άλλους διεθνείς οργανισµούς, πάσης φύ-
σεως προγράµµατα, έσοδα από εµπορικές συνεργασίες µε
επιχειρηµατικούς φορείς κ.λπ.. Έπρεπε να έχετε µελετήσει και
προτείνει ένα πιο σαφές πλαίσιο χρηµατοδότησης, ώστε και
εµείς να µπορούµε να το εκλάβουµε και ως ρεαλιστικό.

Επίσης, είπαµε και στις επιτροπές ότι τα όσα ισχυριστήκατε
περί «αλγόριθµου επιβράβευσης», δεν προκύπτουν µε σαφήνεια
από το σχετικό άρθρο, αλλά είναι ερµηνείες δικές σας. Επιµέ-
νουµε ότι είναι ακατανόητος ο τρόπος εφαρµογής του και ως εκ
τούτου, παραµένει µυστήριο το πώς θα λειτουργήσει. Δυστυχώς,
εξ όσων διαπιστώσαµε κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου
στις επιτροπές, το ίδιο ισχύει και για εσάς, κυρία Υπουργέ. Ζη-
τήσαµε να δώσετε ένα τουλάχιστον παράδειγµα της λειτουργίας
του τύπου αυτού. Δεν το πράξατε. Καµµία από τις παρατηρήσεις
και τα ερωτήµατα που τέθηκαν κατά την επεξεργασία του νοµο-
σχεδίου δεν έγιναν αποδεκτά και δεν απαντήθηκαν. Συντάξατε
το τέλειο νοµοσχέδιο; Ή, όπως µας είπατε, δεν θέλατε να χαλά-
σετε τις ισορροπίες της διαπραγµάτευσης µε τους φορείς, παρά
το γεγονός ότι πολλές φορές είχατε προσωπική αντίθετη άποψη;

Αυτό βέβαια δεν ευσταθεί ως επιχείρηµα, τουλάχιστον στο
πλαίσιο της επεξεργασίας του νοµοσχεδίου µε στόχο τη βελτιο-
ποίησή του. Αποδοµείτε την έννοια της κοινοβουλευτικής διαδι-
κασίας και σας θυµίζουµε ότι εσείς είστε οι συντάκτες του
νοµοσχεδίου και οι φέροντες την πολιτική ευθύνη του εγχειρή-
µατος. 

Κυρία Υπουργέ, ειλικρινά ως τώρα και λίγο πριν την ψήφιση
του νοµοσχεδίου, δεν έχουµε πειστεί επαρκώς ότι εισηγείστε νο-
µοθετικά αυτό που πραγµατικά εσείς πιστεύετε. Η αντίθεση µε-
ταξύ της προσωπικής σας άποψης και της προσωπικής σας
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συµβολής σε αυτό το νοµοσχέδιο, εµάς µας δηµιουργεί ακόµη
µεγαλύτερες αµφιβολίες. Ελπίζουµε µόνο αυτή η στάση σας να
µην ενέχει στοιχεία αποποίησης ευθύνης σε µεταγενέστερα προ-
βλήµατα του MOMus, για τα οποία εµείς έχουµε προειδοποιήσει
επαρκώς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε, επίσης, µια
τελευταία παρατήρηση για τα οικονοµικά. Δεν υπάρχει καµµία
πρόβλεψη στη σχετική έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου για τις
δαπάνες που προκύπτουν. Μόνο τα επιδόµατα, θέσεις ευθύνης
και η σύσταση θέσεων του γενικού διευθυντή και των διευθυντών
αναφέρονται. Τα υπόλοιπα περί προσλήψεων, συµβάσεων και
αναθέσεων προβλέπονται ως περιπτώσεις ενδεχόµενης δαπά-
νης, χωρίς φυσικά να προβλέπονται και να συνοδεύονται από το
ανάλογο κόστος. Οι ενδεχόµενες δαπάνες, κυρία Υπουργέ, για
τις προσλήψεις που θα κάνετε και τις αναθέσεις που θα µοιρά-
σετε κοστολογούνται. Είναι δαπάνες που θα επιβαρύνουν τον
κρατικό προϋπολογισµό και άρα τον Έλληνα φορολογούµενο. 

Για το Μουσείο Φωτογραφίας τώρα θα ήθελα να κάνω µια ιδι-
αίτερα αναφορά. Πρόκειται για ένα ιδιαίτερο έως σήµερα τµήµα
του Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης, σύµφωνα µε τον
ν.2557/1997. Στο πέρας του χρόνου, λόγω της φύσης του αντι-
κειµένου του, ανέπτυξε µια ιδιαίτερη δυναµική και ευελιξία. Εξάλ-
λου πρόκειται για το µοναδικό κρατικό εξειδικευµένο µουσείο
φωτογραφίας, µε αρχεία και συλλογές που αποτελούνται από
ιστορικά και σύγχρονα έργα από την Ελλάδα και τον διεθνή
χώρο. Μέσα από ευρωπαϊκά προγράµµατα αναβαθµίστηκαν οι
υποδοµές και ο χώρος στέγασής του, ενώ κατάφερε να γίνει ση-
µείο συνάντησης και προορισµού για το ευρύ κοινό. 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο φαίνεται ότι το τµήµα αναβαθµί-
ζεται σε διεύθυνση. Η αλήθεια, όµως, είναι ότι το Μουσείο Φω-
τογραφίας, το µοναδικό -ξαναλέω- στην Ελλάδα, χάνεται ως µία
ακόµα διεύθυνση του νέου οργανισµού. Θα έπρεπε και θα µπο-
ρούσε να βρεθεί µια άλλη λύση που θα κατοχυρώνει τη µοναδι-
κότητα του µουσείου στην επικράτεια.

Κλείνοντας, θα ήθελα να παρατηρήσω το εξής, κυρία Υπουργέ.
Μετά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου στην αρµόδια επιτροπή,
αλλά και τις τοποθετήσεις σας, εξακολουθούµε να θεωρούµε ότι
είναι άτοπος κάθε ισχυρισµός περί οµοιότητας στη λειτουργική
δοµή, στη διάρθρωση των υπηρεσιών, τη νοµική µορφή, την εξοι-
κονόµηση πόρων µε τις περιπτώσεις που αναφέρονται στην αιτιο-
λογική έκθεση ως διεθνή εµπειρία. Εδώ φαίνεται πως δηµιουργεί-
ται άλλη µία υπέρογκη και δύσκαµπτη διοικητικά δοµή, άλλωστε
κατά τα συνήθη πρότυπα κάθετης και συγκεντρωτικής διοίκησης
που ακολουθεί η Κυβέρνησή σας και πάντως σε καµµία περίπτωση
κατά τα διεθνή πρότυπα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνοψίζοντας θα ήθελα να κα-
ταστήσω σαφές ότι εµείς, που στο παρελθόν δουλέψαµε προς
την κατεύθυνση της συνένωσης των δύο µουσείων, δεν µπο-
ρούµε παρά να συµφωνήσουµε µε την προοπτική αυτή. Δεν εί-
µαστε καθόλου αισιόδοξοι, όµως, για τον τρόπο που η σηµερινή
Κυβέρνηση αποπειράται να την υλοποιήσει. 

Η διοικητική διάρθρωση και δοµή που φέρνει διόγκωση της
γραφειοκρατίας, οι δηµιουργικές ασάφειες και η απόπειρα ελέγ-
χου του νέου οργανισµού από τους ιθύνοντες, η απουσία µελέ-
της για τη βιωσιµότητα του εγχειρήµατος, η απόρριψη από την
ίδια την αρµόδια Υπουργό ενστάσεων και παρατηρήσεων που
παρατέθηκαν τεκµηριωµένα κατά την επεξεργασία του νοµοσχε-
δίου στις επιτροπές, όλα αυτά δηµιουργούν σοβαρές αµφιβολίες
για την επιτυχία του εγχειρήµατος. Νοµοθετείτε µεν προς τη
σωστή κατεύθυνση, αλλά χωρίς µελέτη, χωρίς σχεδιασµό, χωρίς
αξιοκρατία και βεβαίως, όπως πάντα, χωρίς διαφάνεια.

Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης της Βουλής, σα-
ράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτι-
κοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Άργους.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα
να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, θέ-
λετε τον λόγο για να κάνετε κάποια ανακοίνωση; Τι ακριβώς θέ-
λετε, για να συνεννοηθούµε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζουµε
όλοι, πολλώ δε µάλλον οι Υπουργοί, οι οποίοι έρχονται στην Αί-
θουσα αυτή για να υποστηρίξουν νοµοσχέδια, ότι η συζήτηση
εδώ στο Κοινοβούλιο διέπεται από δύο βασικές αρχές: Την αρχή
της αµεσότητας, που σηµαίνει τελικά ότι ο διάλογος γίνεται κατά
πρόσωπο αυτών που εισηγούνται και αυτών που αντιπολιτεύον-
ται, και την αρχή της προφορικότητος. 

Εδώ, λοιπόν, δεν νοείται να κατατίθεται κάτι στη Γραµµατεία
ή στο Προεδρείο εγγράφως χωρίς προηγουµένως να έχει ανα-
γνωσθεί. 

Πληροφορήθηκα, λοιπόν, ότι η κυρία Υπουργός έφερε κάποιες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Αυτές πρέπει να ακουστούν. Είναι
σαφές αυτό, γιατί βλέπω ότι τελευταία µπαίνουµε σε µορφές αλ-
λοίωσης του ύφους και του περιεχοµένου των συζητήσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, µην
επεκτείνεστε. Έχετε δίκιο. Απλώς, αυτό έγινε για την οικονοµία
του χρόνου. Καταλαβαίνω τι λέτε. Αν θέλει µετά, η κυρία Υπουρ-
γός µπορεί να κάνει κάποια αναφορά στις βελτιώσεις. Πάντως,
γι’ αυτόν τον λόγο κατατέθηκαν, για να εξοικονοµήσουµε χρόνο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατατέθηκαν, κατ’ αρχάς, αφού

ήδη είχε αρχίσει να µιλάει η εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης. Αυτό αντιλαµβάνεστε ότι ουσιαστικά φαλκιδεύει, ου-
σιαστικά νοθεύει τον κοινοβουλευτικό διάλογο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Είχε κατατεθεί από
την κυρία Υπουργό νωρίτερα, την ώρα που ξεκινούσε η κ. Κεφα-
λογιάννη. Ας µη µείνουµε σε τέτοιες λεπτοµέρειες τώρα και βα-
ρύνουµε µ’ αυτόν τον τρόπο τη συζήτηση χωρίς να χρειάζεται.

Κυρία Υπουργέ, αργότερα ή τώρα, αν θέλετε, µπορείτε να ανα-
φερθείτε στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Εµείς για την οικονοµία
της συζήτησης τις περάσαµε κατ’ ευθείαν.

ΜΥΡΣΙΝΗ ΖΟΡΜΠΑ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως θα τις διαβάσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κυρία
Υπουργέ, λοιπόν, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά να αναφερθείτε
στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΜΥΡΣΙΝΗ ΖΟΡΜΠΑ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού για το σχέδιο νόµου: «Ίδρυση Μητροπολιτικού Ορ-
γανισµού Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης και άλλες
διατάξεις» είναι οι εξής:

Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 10 προστίθενται οι
λέξεις «σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στις συµβάσεις που κυ-
ρώνονται διά του παρόντος».

Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 15 µετά τη λέξη «παράταση»
διαγράφεται η λέξη «και» και τίθεται κόµµα και µετά τη λέξη
«σύµβασης παραχώρησης» προστίθενται οι λέξεις «και την από
16/10/2018 παράταση αυτής».

Στο Προσάρτηµα Ι η λέξη «και» πριν από το γράµµα «Β» δια-
γράφεται και τίθεται κόµµα. Το γράµµα «Β» αντικαθίστανται από
το γράµµα «Β1» και προστίθενται οι λέξεις «και Β2». Οι λέξεις
«παράρτηµα Γ’» αντικαθίστανται από τις λέξεις «παραρτήµατα
Γ1 και Γ2».

Στο Παράρτηµα Γ2 του Προσαρτήµατος Ι απαλείφεται η
πρώτη καταχώρηση της σύµβασης µε τίτλο «Τροποποίηση της
από 19.4.2017 σύµβασης παραχώρησης δικαιώµατος χρήσης κι-
νητών και ακινήτων µεταξύ Μακεδονικού Μουσείου Σύγχρονης
Τέχνης και Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης» και η δεύ-
τερη όµοια καταχώριση αντικαθίσταται µε τη συνηµµένη από 21
Ιουνίου 2018 τροποποίηση της σύµβασης, η οποία περιλαµβάνει
στο τέλος και την από 16 Οκτωβρίου 2018 παράταση αυτής.

Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 16 οι λέξεις «µε το από 26 Ιου-
λίου 2018, µαζί µε το µόνο Παράρτηµα αυτής, που προσαρτάται»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «µε την από 26 Ιουλίου 2018 σύµ-
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βαση και την από 12 Οκτωβρίου 2018 παράταση αυτής, µαζί µε
τα Παραρτήµατα Α’ και Β’ που προσαρτώνται».

Στο Προσάρτηµα II η λέξη «καθώς» διαγράφεται και µετά από
τη λέξη «(Παράρτηµα Α)» και προστίθεται η φράση «καθώς και η
από 12 Οκτωβρίου 2018 Σύµβαση Παράτασης Ισχύος Ενδιάµε-
σης  Συµφωνίας (Παράρτηµα Β)».

Στο Προσάρτηµα II, µετά το Παράρτηµα Α και πριν από το Πα-
ράρτηµα µόνο, προστίθεται Παράρτηµα Β και τίθεται συνηµµένη
η από 12 Οκτωβρίου 2018 «Σύµβαση Παράτασης Ισχύος Ενδιά-
µεσης Συµφωνίας» µεταξύ του Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης
Τέχνης και του Ιδρύµατος µε την επωνυµία «Μουσείο Σύγχρονης
Τέχνης Άλεξ Μυλωνά». 

Θα ήθελα να καταθέσω, επίσης –και αν χρειάζεται, να το δια-
βάσω ολόκληρο- το Παράδειγµα Εφαρµογής του Αλγόριθµου
Κατανοµής Εσόδων του MOMus ανά υπηρεσιακή µονάδα –
άρθρο 13- µε βήµατα υπολογισµού και αν υπάρχει η δυνατότητα,
να διανεµηθεί. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός κ. Μυρσίνη Ζορµπά καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Υπουργέ, θα
διανεµηθεί, ευχαριστώ. 

Η κ. Χαρά Κεφαλίδου έχει τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουρ-

γέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα την ίδρυση
Μητροπολιτικού Οργανισµού Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσ-
σαλονίκης. Θα µπορούσε να είναι ένα σχέδιο νόµου µεγαλόπνοο.
Θα µπορούσε να είναι ένα σχέδιο νόµου-άλµα ανάπτυξης µε
όχηµα τον πολιτισµό. Θα µπορούσε να αλλάξει την εικόνα της
Θεσσαλονίκης. Θα µπορούσε να είναι παράδειγµα καλής νοµοθέ-
τησης. Σε ένα γκρίζο και µίζερο περιβάλλον, όπου όλα σέρνονται,
θα µπορούσε πραγµατικά να είναι µια ηλιαχτίδα.

Τι κρίµα, δυστυχώς, τα πράγµατα στη ζωή δεν γίνονται πάντα
όπως τα θέλουµε. Τι κρίµα που µια καλή προσπάθεια χάθηκε στη
διευθέτηση, την τακτοποίηση, την κουτσοδιαχείριση, το ψιλοβό-
λεµα. 

Όµως, τι τύχη µπορεί να έχει ένα τέτοιο σχέδιο νόµου που
ήρθε µέσα σε ένα απολύτως τοξικό περιβάλλον; Αποµακρύνσεις
Υπουργών, αποκαλύψεις και αλληλοκατηγορίες µεταξύ Υπουρ-
γού Εξωτερικών και Αντιπροέδρου-Υπουργού Άµυνας, κυβερνη-
τικές προαναγγελίες για µερική επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης
στα δώδεκα µίλια. Η µισή Κυβέρνηση δίνει συγχαρητήρια στον
Ζάεφ και η ουρά της διαφοροποιείται και λέει ότι ντρέπεται για
τις πιέσεις και τους χρηµατισµούς που ασκήθηκαν στους Βου-
λευτές του VMRO, ντρέπεται για την Ευρώπη των αξιών. 

Και από την άλλη έχουµε ένα Υπουργείο Παιδείας που κάνει
µπαλάκι τις ευθύνες του για τη διαφύλαξη της νοµιµότητας στα
τριτοβάθµια ιδρύµατα στους ίδιους τους φοιτητές. 

Τι τύχη µπορεί να έχει, όταν µαθητές και φοιτητές είναι κυριο-
λεκτικά στα κάγκελα του Υπουργού Παιδείας και στο γραφείο
του κ. Γαβρόγλου µε τον νόµο που οι ίδιοι λένε –και µιλάµε για
το ρωµαλέο µαθητικό και φοιτητικό κίνηµα- ότι το Υπουργείο Παι-
δείας µετατρέπει το σχολείο σε εργοστάσιο που παράγει ανθρώ-
πους προς κατανάλωση από την αγορά εργασίας και διαλύει
πανεπιστήµια µε τις συνενώσεις ΑΕΙ - ΤΕΙ και τις διασπάσεις τµη-
µάτων; Τι µπορεί να κάνει ένα σχέδιο νόµου για τη συνένωση
µουσείων εικαστικών τεχνών στη Θεσσαλονίκη; 

Ξεκίνησε ως µια πολύ ωραία και µεγαλόπνοη παλιά ιδέα, τη συ-
νένωση του Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης και του Μακε-
δονικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης και στο εγχείρηµα αυτό
µετέχουν φυσικά ήδη τα µικρότερα µουσεία, το Μουσείο Φωτο-
γραφίας, ιδιαίτερο Τµήµα του Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέ-
χνης, το Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης Θεσσαλονίκης ως αυτοτελές
Τµήµα του Κρατικού Μουσείου και το εν Αθήναις Μουσείο Άλεξ
Μυλωνά, κληροδότηµα προς το Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης
Τέχνης. 

Οι σοβαρές προσπάθειες έχουν ξεκινήσει εδώ και µία δεκαετία
για την υλοποίηση αυτού του στόχου, αυτού του µακρόπνοου
σχεδίου που προσέκρουε σε σοβαρά νοµικά κωλύµατα. 

Για την αξία αυτής της συνεδρίασης νοµίζω ότι µία σύντοµη

ιστορική αναδροµή έχει τον δικό της ρόλο να παίξει. Το 1984 η
δωρεά έργων της Συλλογής Ιόλα επέτρεψε την ίδρυση του Μα-
κεδονικού Κέντρου Σύγχρονης Τέχνης, το οποίο στη συνέχεια
µετεξελίχθηκε σε Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης. Η
δωρεά, λοιπόν, αυτού του ανθρώπου, του Ιόλα, αποτέλεσε θε-
µέλιο λίθο που επέτρεψε να χτιστεί το πρώτο µουσείο σύγχρονης
τέχνης στην Ελλάδα. 

Φιλότεχνοι Θεσσαλονικείς ιδιώτες συνεισέφεραν τα µέγιστα
για την ανάπτυξή του. Αναφέρω µερικούς εµβληµατικούς, όπως
ο Μανόλης Ανδρόνικος, ο Παύλος Ζάννας, ο Κλείτος Κύρου, η
Κατερίνα Καµάρα, ο Γιώργος Κονταξάκης, η Ελένη Λαζαρίδου,
ο Γιώργος Λαζόγκας, ο Γιάννης και η Αλεξάνδρα Μπουτάρη, η
Ρούλα Πατεράκη, η Ξανθή Σκαρπιά-Χόιπελ, η Νόρα Σκουτέρη, ο
Δηµήτρης Φατούρος και τόσοι άλλοι.

Η δηµιουργία του Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης στη
Θεσσαλονίκη είχε ανακινηθεί από το 1985 από την αείµνηστη Με-
λίνα Μερκούρη, η οποία µάλιστα είχε υποδείξει ως έδρα του τον
χώρο του εγκαταλελειµµένου από τις αρχές του 1960 βιοµηχα-
νικού συγκροτήµατος της ΥΦΑΝΕΤ.

Φθάνουµε στο 1986 και η Μελίνα Μερκούρη αναλαµβάνει να
προωθήσει αυτήν την ιδέα για την ίδρυση ενός κρατικού µου-
σείου σύγχρονης τέχνης και, τελικά, αισίως το 1997 ο τότε
Υπουργός Πολιτισµού Βαγγέλης Βενιζέλος καταθέτει στη Βουλή
νοµοσχέδιο ίδρυσης Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης.
Ταυτόχρονα, παραχωρείται η Μονή Λαζαριστών, ένα ανακαινι-
σµένο κτήριο, µε σκοπό την εγκατάσταση εκεί των λειτουργιών
του κρατικού µουσείου. 

Το 2000 αγοράζονται χίλια διακόσια εβδοµήντα πέντε έργα τέ-
χνης καλλιτεχνών της ρωσικής πρωτοπορίας, η περίφηµη Συλ-
λογή Κωστάκη, έναντι τιµήµατος 14,2 δισεκατοµµυρίων
δραχµών, ποσό που µέσα από ένα δεκαετές δάνειο κατάφερε να
εξασφαλίσει το ελληνικό κράτος, το οποίο αποπληρώθηκε σε
δέκα χρόνια και είναι το µεγαλύτερο ποσό που έχει δοθεί από
ιδρύσεως ελληνικού κράτους για την αγορά έργων τέχνης. Είναι
η µεγαλύτερη επένδυση που έκανε ποτέ ελληνική κυβέρνηση
στην τέχνη.

Φθάνουµε στο 2006. Ποσό 10,2 εκατοµµυρίων ευρώ από το Γ’
ΚΠΣ υπογράφεται µεταξύ Υπουργείου Πολιτισµού και Εθνικής
Τράπεζας για την αγορά της ΥΦΑΝΕΤ, γιατί η στέγαση του µου-
σείου γίνεται στη Μονή Λαζαριστών και στο λιµάνι, δύο χώροι
που λόγω υγρασίας κυρίως δεν φαίνεται να είναι οι ιδανικοί εκ-
θεσιακοί χώροι. 

Προκύπτει, όµως, η οικονοµική κρίση και, εποµένως, αρχίζουν
οι περικοπές της κρατικής χρηµατοδότησης. Εκεί αναθερµαίνε-
ται εξ ανάγκης η συζήτηση για τη συγχώνευση Κρατικού Μου-
σείου και Μακεδονικού Μουσείου. Η συζήτηση ξεκινά το 2011
επί υπουργίας Γερουλάνου, συνεχίζεται µε τον κ. Τζαβάρα που
είναι παρών –ο οποίος θεωρεί ότι πρέπει να µείνει και το Μουσείο
Φωτογραφίας εκτός αυτού του σχήµατος µε στόχο την αυτονό-
µησή του- «παγώνει» επί υπουργίας κ. Παναγιωτόπουλου και
στην πορεία αναθερµαίνεται ως συνένωση πλέον από τους κ. Ξυ-
δάκη και Μπαλτά, για να υλοποιηθεί τελικά σήµερα.

Το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού ήρθε στη Βουλή
όταν ακόµα δεν είχε κοπάσει ο εκκωφαντικός θόρυβος από τη
βόµβα της παραχώρησης µνηµείων πολιτιστικού ενδιαφέροντος
που ανήκουν στον ελληνικό λαό και παραχωρούνται στην Ανώ-
νυµη Εταιρεία Ακινήτων του Δηµοσίου, την «ΕΤΑΔ Α.Ε». 

Ήρθε την ώρα που ολόκληρος ο ελληνικός λαός ζητά να δη-
µοσιοποιηθεί, πρώτον, ο πλήρης κατάλογος των παραχωρηθέν-
των µνηµείων πολιτιστικού ενδιαφέροντος που ανήκουν στον
ελληνικό λαό και παραδόθηκαν στην ΕΤΑΔ –η οποία είναι θυγα-
τρική του υπερταµείου, που θυµίζω ότι δηµιουργήθηκε για την
αποπληρωµή του δηµόσιου χρέους προς τους δανειστές- και,
δεύτερον, οι όροι της παράδοσης σ’ αυτό το ευαγές ίδρυµα που
είναι το υπερταµείο. Αν θέλετε την προσωπική µας άποψη, αυτό
είναι η ντροπή του τόπου µας και η απόδειξη της εθνικής µας
αφερεγγυότητας. Και το Υπουργείο σας τι κάνει; «Ποιεί τη
νήσσα», κοινώς «κάνει την πάπια». Πού να το πει κανείς και να το
πιστέψουν; Τόση αµέλεια; Τόση ανευθυνότητα; Τόση ασχετο-
σύνη; Τόση προχειρότητα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο θέµα του τι γίνεται µε τα
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ακίνητα που έχουν εκχωρηθεί στο υπερταµείο, µέχρι σήµερα
µόνο ξόρκια έχουµε ακούσει από την αρµόδια Υπουργό και κα-
θησυχασµούς. Όµως, το θέµα είναι µεγάλο, είναι εκεί, είναι ζων-
τανό και ζητά απαντήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα νοµοσχέδιο που φιλοδο-
ξούσε να αποτελέσει πιλότο, να είναι παράδειγµα, να είναι µον-
τέλο για τα πολιτιστικά πράγµατα της χώρας, χάθηκε στην
προσπάθεια εξάντλησης των ισορροπιών του Υπουργείου Πολι-
τισµού. Το είπε δέκα φορές και µε διαφορετικούς τρόπους η
κυρία Υπουργός σε τέσσερις διαφορετικές συνεδριάσεις: «Προς
Θεού, µη διαταραχθούν οι ισορροπίες που µε τόσο κόπο κατα-
κτήθηκαν!»

Το νοµοσχέδιο είναι δουλειά των εµπλεκοµένων φορέων, προ-
κειµένου να βρεθεί µια φόρµουλα διάσωσης του Μακεδονικού
Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης, να κρατηθούν οι ισορροπίες, να
διασωθούν θέσεις εργασίας. Κάπως έτσι έχασε τον δρόµο του
ως νοµοσχέδιο-πιλότος, γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι, αν θες να
κάνει οµελέτα, πρέπει να σπάσεις και αυγά.

Από τη σύλληψή του, λοιπόν, απέβλεπε στη διασφάλιση της
βιωσιµότητας των δύο µουσειακών ιδρυµάτων µέσω της σύνδε-
σής τους µε έναν κοινό οργανισµό. Το νέο εναλλακτικό κοινό
σχήµα λειτουργίας των δύο µουσείων θα µπορούσε όχι µόνο να
αποτρέψει τη συρρίκνωση των δραστηριοτήτων, αλλά θα µπο-
ρούσε, αν είχε οικοδοµηθεί πραγµατικά µε ευέλικτο τρόπο, να
απογειώσει τον χώρο των εικαστικών τεχνών.

Τα δύο κύρια νοµικά πρόσωπα, του Κρατικού Μουσείου Σύγ-
χρονης Τέχνης και του κοινωφελούς ιδρύµατος του Μακεδονικού
Μουσείου, δεν συγχωνεύονται, αλλά θα λειτουργούν κάτω από
έναν νέο οργανισµό. Το όφελος από αυτή την συνένωση, δυστυ-
χώς, παραµένει στοιχειώδες. Για τον µεγαλύτερο εποπτευόµενο
από το Υπουργείο Πολιτισµού µουσειακό οργανισµό στη χώρα,
µε εµβέλεια που ξεπερνά τα ελληνικά σύνορα, µε σπουδαίες συλ-
λογές έργων ελληνικής και διεθνούς τέχνης, µοναδικής ιστορι-
κής και αισθητικής αξίας, που καλύπτουν όλα τα εικαστικά µέσα
-ζωγραφική, εγκαταστάσεις, σχέδιο, βίντεο, φωτογραφία- το
παρόν νοµοσχέδιο αποδεικνύεται χρήσιµο µεν, πολύ κατώτερο
των δυνατοτήτων του δε.

Τα οφέλη θα µπορούσε να είναι τεράστια από τη συντονισµένη
δραστηριότητα, από ταξίδια σε µεγάλα µουσεία του κόσµου, από
τη δυνατότητα δικτύωσης. Δεν είναι, όµως. Οι αγκυλώσεις, η
ατολµία, η αναπαραγωγή γραφειοκρατικών σχηµάτων, ο φόβος
µην τυχόν και µείνει κανένας δυσαρεστηµένος κατάπιαν κάθε
προοπτική ανάπτυξης και ξεπετάγµατος της σύγχρονης τέχνης.

Κυρία Υπουργέ, δουλειά της ηγεσίας είναι να ακούει, να λαµ-
βάνει υπ’ όψιν τις προτάσεις, τις αντιρρήσεις, τις µελέτες που
τυχόν έχουν εκπονηθεί από τους εµπλεκόµενους φορείς, να
σταθµίζει, να επεξεργάζεται και τελικά να σχεδιάζει στρατηγικά,
µε γνώµονα όχι µόνο την εξυπηρέτηση των φορέων, αλλά και την
εξυπηρέτηση του δηµόσιου συµφέροντος. Αυτό δείχνει να το
έχει λησµονήσει τελείως το παρόν σχέδιο νόµου, γι’ αυτό από
µεγαλόπνοο έγινε µικρό, υβριδικό, δοκιµαστικό και τελικά στενό-
χωρο.

Η ηγεσία στο παρόν σχέδιο νόµου δεν παίρνει καµµία θέση,
δεν τοποθετείται. Λογικό, αφού δεν διαθέτει όραµα. Το µόνο που
ενδιαφέρει είναι η παραµονή στην καρέκλα της εξουσίας. Η σύγ-
κριση, εποµένως, µε τα µεγαθήρια της «Tate Modern» ή τους
«Smithsonians» µπήκε ως νοστιµιστικό µπαχαρικό ενός άνευρου
και άγευστου σχεδίου νόµου. Λυπάµαι, γιατί είναι απογοητευτικό
η µοντέρνα και σύγχρονη ελληνική τέχνη να αντιµετωπίζεται µε
µπακαλίστικη µιζέρια.

Κυρία Υπουργέ, πόσο αυτή η συνειδητή επιλογή του Υπουρ-
γείου µπορεί να εξυπηρετήσει τον χώρο του πολιτισµού, την εξω-
στρέφεια, την ευελιξία, την ανάπτυξη και τελικά, τη βιωσιµότητα
αυτού του νέου φορέα; Η απάντηση είναι ευκολότερη από τον
αλγόριθµο που µας ζητάτε να κατανοήσουµε και φτιάξατε για
τους πόρους του νέου φορέα: Ελάχιστα, στοιχειωδώς.

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην αρµόδια επιτροπή, σας
επισηµάναµε όλες τις ελλείψεις και τις ασάφειες του νοµοσχε-
δίου. Η µόνιµη επωδός σε κάθε παρατήρησή µας ήταν ότι σέβε-
στε πάρα πολύ την εµπειρία των φορέων, που έχουν σχεδιάσει,
έχουν συµφωνήσει και γι’ αυτό δεν θέλετε να αλλάξετε τις ισορ-

ροπίες που έχουν επιτευχθεί.
Γι’ αυτόν τον λόγο δεν αποδεχθήκατε το λογικό αίτηµα να ανα-

λάβει η διευθύντρια του Μακεδονικού Μουσείου Σύγχρονης Τέ-
χνης µια από τις τρεις διευθύνσεις σε αυτή τη µεταβατική
περίοδο των τριών µηνών, όπως υπολογίζετε, παρ’ όλο που γνω-
ρίζει και τις συλλογές και τις ιδιαιτερότητες ενός µουσείου που
είναι κοινωφελές ίδρυµα, άρα ιδιωτικό, του Μακεδονικού Μου-
σείου.

Γι’ αυτό, προσπαθώντας να ισορροπήσετε, βάζετε τελικά ένα
άτοµο από το Επιµελητήριο Εικαστικών Τεχνών στην Εφορεία
της Διεύθυνσης Σύγχρονης Τέχνης. Όµως, εγώ δεν ξέρω να
υπάρχουν ζυγά νούµερα σε όργανα που παίρνουν αποφάσεις.
Είναι έξι, λοιπόν, τα άτοµα σε αυτή την εφορεία. Δεν έχω συναν-
τήσει ποτέ ζυγό αριθµό.

ΜΥΡΣΙΝΗ ΖΟΡΜΠΑ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Όταν δεν παίρνουν αποφάσεις. Διαβάστε το καλύτερα.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Άρα, επιβεβαιώνετε ότι ο
ρόλος τους είναι για µια φορά ακόµη διακοσµητικός. Για αυτό
λοιπόν και το διοικητικό συµβούλιο και ο τρόπος επιλογής των
µελών του αφήνει πολλές σκιές, σχετικά µε την ανεξαρτησία
στον τρόπο δράσης τους, όταν τα έξι από τα εννέα µέλη είναι
ελεγχόµενα µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο από την εκάστοτε κυ-
βέρνηση. Για αυτό και αδιευκρίνιστα παραµένουν τα κριτήρια
διορισµού, οι διαδικασίες και ο τρόπος µοριοδότησής τους. Για
αυτό και το διοικητικό συµβούλιο δεν θα ασχολείται µε τα θέµατα
καλλιτεχνικού περιεχοµένου, θα πρέπει, όµως, να παίρνει απο-
φάσεις που θα καθορίζουν στρατηγικά και την καλλιτεχνική πο-
ρεία αυτού του οργανισµού. Για αυτό και δεν προσδιορίζεται,
πολύ σωστά το λέτε, ο ρόλος της καλλιτεχνικής επιτροπής. Μας
το επιβεβαιώνετε ακόµη µια φορά ότι είναι απολύτως διακοσµη-
τικός. Αντί να χρησιµοποιηθεί εκεί που είναι απαραίτητη, στη χά-
ραξη δηλαδή της πολιτιστικής πολιτικής του νέου οργανισµού,
καταλαβαίνετε ότι κάτι πρέπει να κάνετε, δεν ξέρετε και αν θέ-
λετε να το κάνετε και το αφήνετε µετέωρο, στη γκρίζα ζώνη κι
αυτό. Δεν γίνεται, όµως, έτσι αναπτυξιακή πολιτική στον πολιτι-
σµό.

Τελικά, κυρία Υπουργέ, τι ζητάτε από το Σώµα; Μας λέτε «δο-
ξάστε µε κι ας είµαι κρυπτόµενη πίσω απ’ τους φορείς», που µε
δική τους πρωτοβουλία έγινε αυτό το σχέδιο νόµου, µε πλείστες
όσες αδυναµίες και ανεπάρκειες που θα κριθούν στο άµεσο µέλ-
λον και ελπίζετε ότι τότε θα χρεώσετε τις αστοχίες στους φορείς
και η όποια επιτυχία θα µοιάζει προσωπικό σας επίτευγµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρ’ όλο που το νοµοσχέδιο

αυτό ξεκίνησε ως εµβληµατικό και στην πορεία αποδείχθηκε
υβριδικό, εµείς τελικά θα το στηρίξουµε, γιατί θέλουµε να παρα-
µείνουµε συνεπείς, στηρίζοντας την προσπάθεια που ξεκινήσαµε
πριν από δεκαετίες, δίνοντας µια ευκαιρία σε µια καλή ευρηµα-
τική ιδέα, αυτή της δηµιουργίας ενός µητροπολιτικού οργανι-
σµού στη Θεσσαλονίκη. Της λείπουν όµως η τόλµη, το όραµα, οι
αναγκαίες υπερβάσεις για να µπορέσει να λειτουργήσει και να
επιτελέσει τους φιλόδοξους στόχους για τους οποίους υποτίθε-
ται ότι δηµιουργήθηκε. Αυτό για να ξέρουµε για τι µιλάµε.

Τελικά, το παρόν νοµοσχέδιο είναι στρατηγικού χαρακτήρα
µόνο για την παραµονή σας στην εξουσία και όχι για την προ-
αγωγή της σύγχρονης τέχνης. Έχει αρχές, κοινωνικές ευαισθη-
σίες, αριστερά πρόσηµα και ιδεολογίες. Όλα χαλάλι. Το ζήτηµα
είναι να υπάρχετε και όλα τα άλλα έπονται. Τώρα δε που κοντο-
ζυγώνει η ώρα µηδέν και µπαίνουν όλα στην άκρη, και τι διεθνείς
αγορές και όνειρα για ελατήρια που θα εκτινάξουν τη χώρα προς
την ανάπτυξη, τώρα προέχουν τα δηµοσκοπικά σας ποσοστά και
η κοµµατική σας επιβίωση και αυτό αποτυπώνεται δυστυχώς και
σε αυτό το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε κυρία

συνάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Αντώνιος Γρέγος από τη Χρυσή Αυγή έχει

τον λόγο.
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ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είδαµε και σε αυτό το νοµοσχέδιο, όπως και σε όλα τα υπό-

λοιπα -το καυτηριάσαµε και στις επιτροπές- ότι θα έχει πάλι τρο-
πολογίες. Έχουµε µέχρι τώρα ήδη τέσσερεις. Θα τοποθετηθώ
κατά τη διάρκεια της δευτερολογίας µου για αυτές.

Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο που αφορά τη σύσταση ενός ενι-
αίου µητροπολιτικού οργανισµού στον οποίο θα περιλαµβάνον-
ται τα στη συνέχεια αναφερόµενα και ήδη σε λειτουργία µουσεία,
εκθέσεις καλλιτεχνικών δηµιουργών, κρίνεται εκ πρώτης από-
ψεως και όλως επιεικώς ως µια άνευ ουσιαστικής σηµασίας δια-
δικασία που τίποτα δεν θα εισφέρει εις ό,τι αφορά την
εξυπηρέτηση των εικαστικών αναγκών των κατοίκων της συµ-
πρωτεύουσας.

Αυτό που εντυπωσιάζει αρνητικά είναι ότι σε όλο το νοµοσχέ-
διο δεν περιλαµβάνεται ούτε µια διάταξη που να συµβάλει στην
καλλιέργεια του εθνικού φρονήµατος και στην ανάδειξη της ελ-
ληνικής ιστορίας και ειδικότερα του Μακεδονικού Αγώνα.

Η επιλογή της νοµικής µορφής -εννοούµε ότι εσείς προτείνετε
να είναι ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου- µας βρίσκει αν-
τίθετους. Κρίνουµε αδιανόητο να τηρούνται οι κανόνες του ιδιω-
τικού δικαίου στη ρύθµιση των προκείµενων νοµικών σχέσεων τη
στιγµή που αυτός ο µουσειακός οργανισµός θα επιτελεί επί της
ουσίας κρατικές λειτουργίες και υπηρεσίες. Θεωρητικά εξασθε-
νεί η δυνατότητα αποτελεσµατικής κρατικής εποπτείας και είναι
πιθανόν να προκύψουν διαχειριστικές υπερβάσεις και φαινόµενα
κακοδιαχείρισης. Άλλωστε το προτεινόµενο διοικητικό σχήµα χα-
ρακτηρίζεται από την έλλειψη εξασφάλισης διαφανών διαδικα-
σιών, όπως σχολιάσαµε και στις επιτροπές.

Είναι σαφές και προκύπτει από τις ηµεροµηνίες σύναψης των
σχετικών συµβάσεων που περιέχονται στο σώµα του νοµοσχε-
δίου, ότι το συγκεκριµένο εγχείρηµα της προτεινόµενης συνενώ-
σεως των προαναφερόµενων εικαστικών φορέων-µουσείων έχει
ξεκινήσει εδώ και αρκετό καιρό.

Αυτό όµως, που έχει σηµασία είναι να διακριβωθεί ποιες ακρι-
βώς σκοπιµότητες εξυπηρετεί αυτή η συνένωση, πέραν των ει-
καστικής φύσεως αναγκών. Για ποιους λόγους δεν προτιµήθηκαν
οι -κατά κοινή οµολογία πιο χρονοβόρες- διαδικασίες κρατικο-
ποίησης των εµπλεκόµενων νοµικών φορέων; Η απάντηση είναι
προφανής. Αν τηρείτο αυτός ο δρόµος της κρατικοποίησης, θα
ήταν δυσκολότερη η τακτοποίηση των ηµετέρων.

Ως εθνικιστές και λάτρεις του ελληνικού πολιτισµού, δεν επι-
χειρούµε να στηλιτεύσουµε την εν γένει µουσειακή λειτουργία.
Αυτό όµως, το οποίο είµαστε αναγκασµένοι να στηλιτεύσουµε
είναι τη «µακροθυµία» -εντός πολλών εισαγωγικών- και την πρό-
θεση τακτοποίησης, που επιδεικνύει η σηµερινή Κυβέρνηση,
έναντι ορισµένων ατόµων.

Αυτήν τη µακροθυµία τη διαπιστώνουµε από το περιεχόµενο
των άρθρων 3, 4, 5, 6 και 8 από όπου προκύπτει η τακτοποίηση
των διευθυντικών στελεχών που θα στελεχώσουν τον υπό σύ-
σταση οργανισµό. Σε συνδυασµό δε µε τις εκτιµήσεις που παρα-
τίθενται στις επισυναπτόµενες εκθέσεις πρώτον, του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους και δεύτερον, στην ειδική έκθεση του
άρθρου 75 παράγραφο 3 του Συντάγµατος, προκύπτει σαφής
και αναντίρρητη επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισµού.

Τη στιγµή που η Κυβέρνησή σας συντάσσει και φέρνει προς
επεξεργασία και ψήφιση το παρόν νοµοσχέδιο, το µείζον εθνικό
ζήτηµα που αφορά στην ονοµασία του κρατιδίου των Σκοπίων
βρίσκεται σε πλήρη εξέλιξη. Και αντί η ελληνική Κυβέρνηση να
προβαίνει σε κινήσεις και ενέργειες, από τις οποίες θα αναδει-
κνύεται η πραγµατική ιστορία της Μακεδονίας µας, καθώς και η
απορρέουσα πολιτιστική κληρονοµιά µας, εσείς φαίνεται να µην
δίνετε δεκάρα.

Θέλω να κάνω λόγο, στο σηµείο αυτό, για το Ίδρυµα Μουσείου
Μακεδονικού Αγώνα, τη λειτουργία του οποίου σκοπίµως υπο-
βαθµίζετε και έχω καταθέσει και σχετική ερώτηση. Και λέω «σκο-
πίµως», διότι εσείς της Κυβέρνησης ως οι πλέον ένθερµοι
υποστηρικτές της ανθελληνικής, ανιστόρητης και κατάπτυστης
συµφωνίας των Πρεσπών, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 6, συνεχί-
ζετε να την υπερασπίζεστε σθεναρά, όταν στην πρωτεύουσα της
Μακεδονίας µας, τη Θεσσαλονίκη, υποβαθµίζεται η λειτουργία
του Μουσείου Μακεδονικού Αγώνα και επί της ουσίας δεν λει-

τουργεί κάποιο µουσειακό ίδρυµα το οποίο να προάγει και να δι-
δάσκει στις νέες γενεές των Ελλήνων την ιστορική πραγµατικό-
τητα και τις µάχες που εδόθησαν για την απελευθέρωση της
Μακεδονίας µας από τον τουρκικό ζυγό και τη βουλγαρική επε-
κτατικότητα.

Η έµµεση, λοιπόν, απαλοιφή του παράγωγου ονόµατος «Μα-
κεδονία» και η κατ’ ακολουθία αναφορά στην Μακεδονία µας από
το «Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης», ίσως είναι ένας
από τους λόγους για τους οποίους εισάγεται προς ψήφιση η νο-
µοθετική πρωτοβουλία της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Δη-
λαδή, η απαλοιφή από κάθε δηµόσιο οργανισµό, φορέα και
υπηρεσία της ονοµασίας της Μακεδονίας µας και των παραγώ-
γων της. Ίσως να αποτελεί µια από τις δεσµεύσεις, τις οποίες
ανέλαβε η συγκυβέρνηση στην κατάπτυστη και προδοτική Συµ-
φωνία των Πρεσπών.

Η Κυβέρνησή σας εισάγει προς επεξεργασία και ψήφιση νο-
µοσχέδια µε σαφή αντεθνικό και ανθελληνικό χαρακτήρα. Στα
αρχικά δεκαοκτώ άρθρα, από τα οποία αποτελείται το παρόν νο-
µοσχέδιο, αναφερθήκαµε στις συνεδριάσεις των επιτροπών. Δια-
πιστώσαµε ως επί το πλείστον ότι οι βασικές διατάξεις του
νοµοσχεδίου διαµορφώνουν ένα µηχανισµό διαχείρισης και διοι-
κητικής λειτουργίας, που σε καµµία περίπτωση δεν προάγει την
πολιτιστική άνθηση. Αντιθέτως, δηµιουργεί κύκλους ευνοούµε-
νων διοικητικών υψηλόµισθων υπαλλήλων, µε ιδιαιτέρως αυξη-
µένες αρµοδιότητες.

Η τέχνη, µε όλες τις µορφές της, σαφέστατα αποτελεί και αυτή
ένα µέσο επικοινωνίας µε τον λαό, αλλά και διαµόρφωσης της
συνείδησης και της ταυτότητας του. Είναι σαφές όµως, ότι η
Χρυσή Αυγή δεν πρόκειται να στηρίξει νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες που αποσκοπούν στην τακτοποίηση κοµµατικών εγκάθετων,
όχι µε τη λογική της αναίτιας διαφωνίας, αλλά µε τη λογική του
σεβασµού στην ιδέα και στον πολιτισµό, του οποίου έχουµε ως
Έλληνες την τιµή να κοινωνήσουµε στον υπόλοιπο κόσµο.

Σηµαντικό κριτήριο αποτελεί η διαπίστωση της κατάστασης
στην οποία τελούν την σήµερον τα εν λόγω µουσεία (οικονοµική,
διοικητική, λειτουργική κατάσταση). Ανταποκρίνονται στις οικο-
νοµικές τους υποχρεώσεις; Έχουν οφειλές; Λειτουργούν επαρ-
κώς µε το υφιστάµενο προσωπικό, όλων των βαθµίδων
διοίκησης; Και η διαπίστωση αυτή θα εξεταστεί σε συνάρτηση
µε τον χρόνο κατά τον οποίο προωθείται η εν λόγω νοµοθετική
πρωτοβουλία, ένα χρόνο πριν τη διενέργεια βουλευτικών εκλο-
γών.

Το Μουσείο Φωτογραφίας Θεσσαλονίκης το οποίο µαζί µε το
Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης Θεσσαλονίκης αποτελούν τις δύο συ-
νιστώσες και τα δύο αυτοτελή µέρη του Κρατικού Μουσείου Σύγ-
χρονης Τέχνης, κατά τα φαινόµενα και αντλώντας τις
πληροφορίες από το διαδίκτυο, εµφανίζεται να λειτουργεί επαρ-
κώς, για τους όποιους στόχους και τις όποιες επιδιώξεις του,
όπως έχει.

Διενεργεί και προγραµµατίζει διαρκώς εκθέσεις και δράσεις
επί του αντικειµένου του ενώ καταγράφονται και αρκετοί χορηγοί
και υποστηρικτές σε πολλές από αυτές. Απεικονίζεται µια τουλά-
χιστον επαρκής λειτουργία και συνεπώς προκύπτει το ερώτηµα
της σκοπιµότητας µεταβολής αυτής της κατάστασης. 

Το Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης Θεσσαλονίκης και το Μουσείο
Φωτογραφίας Θεσσαλονίκης αποτελούν τις δύο συνιστώσες και
τα δύο αυτοτελή µέρη του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου
µε την επωνυµία «Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης». Επίσης,
επιδεικνύει έντονη δραστηριότητα, καθώς διενεργεί πλήθος εκ-
δηλώσεων και δράσεων στο πλαίσιο της επιδίωξης των όποιων
σκοπών του.

Να σηµειωθεί εδώ πως ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβου-
λίου του Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης και του Κέντρου
Σύγχρονης Τέχνης Θεσσαλονίκης είναι ο ακαδηµαϊκός Ανδρέας
Τάκης, ένας από τους οποίους πρόσφατα ψήφισαν «υπέρ» της
προδοσίας της Μακεδονίας µας µε την προδοτική Συµφωνία των
Πρεσπών.

Σύµφωνα µε τη έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους
δηµιουργούνται στον προτεινόµενο οργανισµό, Μουσείο Σύγ-
χρονης Τέχνης Άλεξ Μυλωνά, πολλές νέες θέσεις: έξι νέοι προ-
ϊστάµενοι οργανικών µονάδων, το κόστος µόνο της καταβολής
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επιδόµατος θέσης ευθύνης των οποίων ανέρχεται στο ποσό των
25.000 ευρώ ετησίως, περίπου 4.200 ευρώ σε ετήσια βάση επί-
δοµα στον καθένα. Θέση ενός γενικού διευθυντή και δύο νέων
διευθυντών που θα στελεχώσουν το νεοσύστατο οργανισµού και
το κόστος των οποίων εκτιµάται στο ποσό των 137.000 ευρώ. Συ-
στήνονται νέες υπηρεσιακές µονάδες στις οποίες θα απαιτηθεί
προσωπικό, προβλέπονται αναθέσεις µε αµοιβή σε εξωτερικούς
συνεργάτες υπηρεσιών συµβούλου για εικαστικά θέµατα, προ-
βλέπονται συνάψεις εργασιακών συµβάσεων µίσθωσης έργου ή
ανάθεσης εξειδικευµένου έργου ή υπηρεσιών σε κατάλληλους
εργολήπτες ή παρόχους για την υλοποίηση προγραµµάτων.

Στο Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης εκτίθεται προς το
κοινό η Συλλογή Κωστάκη. Η Συλλογή Κωστάκη είναι µόνιµη συλ-
λογή έργων τέχνης της ρωσικής πρωτοπορίας που συνέλεξε ο
συλλέκτης και ζωγράφος Γεώργιος Κωστάκης.

Αν αναλογιστεί κάποιος πως η νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία
της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µέσω της οποίας και σύµ-
φωνα µε τα ως άνω προαναφερθέντα προβάλλεται θεµατικό αν-
τικείµενο το οποίο έχει άµεση σχέση µε την Αριστερά και τον
κοµµουνισµό εν γένει και µε ανθρώπους οι οποίοι αποτελούν
µέλη και στελέχη της Αριστεράς, έρχεται προς ψήφιση σε µια
χρονική περίοδο κατά την οποία αρχαιολογικοί χώροι και µου-
σεία της ελληνικής επικράτειας µέσω των οποίων προβάλλεται
το µεγαλείο της ελληνικής ιστορίας και του πολιτισµού, το µεγα-
λείο της ελληνικής φυλής και του έθνους µας, παραµένουν κλει-
στά λόγω υποστελέχωση ή έλλειψης επαρκούς προσωπικού,
κρίνεται ως µια άστοχη ενέργεια κατά το επιεικέστερο η εισα-
γωγή προς συζήτηση και ψήφιση του προτεινόµενου σχεδίου
νόµου.

Σε καµµία περίπτωση, λοιπόν, δεν θα µπορούσαµε να συναι-
νέσουµε, όχι στη διοικητική αναδιάρθρωση, αναδιοργάνωση και
υπαγωγή των εν λόγω µουσείων στον προτεινόµενο οργανισµό,
µε πρόκληση νέων οικονοµικών δαπανών σε βάρος του πονεµέ-
νου ελληνικού λαού, αλλά έτι περαιτέρω στην ίδια τη συνέχιση
της λειτουργίας των εν λόγω µουσείων µε δεδοµένη την εξακο-
λούθηση πραγµάτευσης του θεµατικού αντικειµένου το οποίο
παρουσιάστηκε ανωτέρω, καθώς και την ταυτότητα των δηµιουρ-
γών και δωρητών.

Θα κάνω κάποιες παρατηρήσεις επί των άρθρων στις οποίες
αναφερθήκαµε και στις επιτροπές. Στο άρθρο 1, στη διάταξη πα-
ραγράφου 1 αναφέρεται πως ο οργανισµός λειτουργεί προς
χάριν του δηµοσίου συµφέροντος, όµως, εντελώς αντιφατικά µε
αυτήν την αναφορά, προβλέπει επίσης απαλλαγή από οικονοµικά
βάρη, παραχωρώντας δικαστικές και διοικητικές ατέλειες και δι-
καστικά δικονοµικά και ουσιαστικά προνόµια του δηµοσίου.

Μεταξύ των σκοπών του προτεινόµενου οργανισµού αναφέ-
ρεται στην παράγραφο 2 και η ανάπτυξη της ιστορικής µελέτης
και της επιστηµονικής έρευνας. Να υπενθυµίσουµε σε αυτό το
σηµείο -κάτι που είπα και στις επιτροπές- δύο παραδείγµατα επι-
στηµονικής έρευνας και ιστορικής µελέτης, όπως την αντιλαµ-
βάνονται οι Αριστεροί. Πρώτον, η αναφορά σε «συνωστισµό» των
Ελλήνων στην παραλία της Σµύρνης από την Ρεπούση και δεύ-
τερον η µη αναγνώριση της Γενοκτονίας των Ποντίων από τον
Φίλη. Αυτές οι κατάπτυστες θέσεις και αναφορές, κατά τους αν-
θρώπους αυτούς -σε πάρα πολλά εισαγωγικά-, ήταν προϊόντα
επιστηµονικής έρευνας.

Στο άρθρο 2, στο εδάφιο 3 είναι εµφανής η εµπλοκή του
Υπουργού Πολιτισµού σχετικά µε την επιλογή τεσσάρων µελών
του διοικητικού συµβουλίου, του προέδρου, του αντιπροέδρου
και δύο ακόµα µελών. Το γεγονός ότι η αποζηµίωση των µελών
του διοικητικού συµβουλίου θα καθορίζεται κατόπιν σχετικής κοι-
νής υπουργικής απόφασης δεν είναι ορθή, δεδοµένου ότι ελλο-
χεύει ο κίνδυνος της πολιτικής εκµετάλλευσης.

Στο άρθρο 3, στην παράγραφο 1 προβλέπεται πως η επιλογή
του γενικού διευθυντή γίνεται κατόπιν διεθνούς προσκλήσεως
εκδήλωση ενδιαφέροντος. Αυτό σηµαίνει πως τη θέση αυτή
υπάρχει το ενδεχόµενο να την καταλάβει και κάποιος αλλοδα-
πός, αλλογενής, αλλόθρησκος, κάποιος Τούρκος, κάποιος Αλ-
βανός, κάποιος Πακιστανός, κάποιος Σκοπιανός. Η ίδια
επισήµανση και καταγγελία αφορά και τα άρθρα 5, 6 και 8.

Δεύτερον, προκαλείται επί του προϋπολογισµού του Μητρο-

πολιτικού Οργανισµού Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλο-
νίκης ετήσια δαπάνη από τη σύσταση θέσης γενικού διευθυντή
και δύο νέων διευθυντών που θα στελεχώσουν τον νεοσύστατο
οργανισµό, το ύψος της οποίας εξαρτάται από την έκδοση της
σχετικής ΚΥΑ. Εκτιµάται πάντως στο ποσό των 137.000 ευρώ, πε-
ρίπου, κατ’ ανώτατο όριο. 

Στο άρθρο 4, προκαλείται επί του προϋπολογισµού του Μη-
τροπολιτικού Οργανισµού Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσα-
λονίκης ετήσια δαπάνη ποσού 25.000 ευρώ, περίπου, από την
καταβολή επιδόµατος θέσης ευθύνης σε έξι νέους προϊσταµέ-
νους οργανικών µονάδων επιπέδου τµήµατος. 

Ετήσια δαπάνη από τη σύσταση θέσης γενικού διευθυντή και
δύο νέων διευθυντών, που θα στελεχώσουν και τον νεοσύστατο
οργανισµό, το ύψος της οποία εξαρτάται από την έκδοση, πάλι,
της σχετικής ΚΥΑ. 

Έχουµε εδώ δύο παρατηρήσεις: 
Πρώτον, την ενδεχόµενη ετήσια δαπάνη από τη δυνατότητα

σύστασης του οργανισµού νέων υπηρεσιακών µονάδων για τη
διαχείριση σηµαινόντων συλλόγων έργων τέχνης και την πιθανή
πρόσληψη του απαραίτητου προσωπικού στην περίπτωση που
οι εν λόγω συλλογές περιέρχονται στον οργανισµό ύστερα από
δωρεά. 

Και δεύτερον, ανάθεση µε αµοιβή σε εξωτερικό συνεργάτη
υπηρεσιών συµβούλου για εικαστικά θέµατα. 

Καταψηφίζουµε, επίσης, το άρθρο 7 που αφορά στο Τµήµα
Σύγχρονης Γλυπτικής, Μουσείο Άλεξ Μυλωνά.

Καταψηφίζουµε και το άρθρο 9.
Στο άρθρο 10 έχουµε την επιβεβαίωση των φόβων µας ανα-

φορικά µε το θέµα στελέχωσης και πρόσληψης προσωπικού.
Όπως αποδεικνύεται από τα εδάφια 2, 3, 4, 5 και 6 θα γίνει πάρτι
προσλήψεων, τηρουµένων των αναλογιών, κάτι που γίνεται σε
κάθε νοµοσχέδιο εν όψει εκλογών.

Στο άρθρο 11, περιέχονται οι διατάξεις για τα θέµατα διαχεί-
ρισης των περιουσιακών στοιχείων στου Κρατικού Μουσείου
Σύγχρονης Τέχνης. Είναι δέον να σηµειωθεί ότι το 2000 υπε-
γράφη η σύµβαση για την αγορά της Συλλογής Κωστάκη, που
εκτίθεται στο Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης. Το τίµηµα κα-
θορίστηκε ύστερα από εισήγηση ειδικής επιτροπής µεταξύ του
Υπουργείου Πολιτισµού και των ιδιοκτητών της συλλογής και
ανήλθε στο ποσό των 14,2 δισεκατοµµυρίων δραχµών. Συνεπώς,
το ελληνικό κράτος έχει δαπανήσει δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ
για αυτήν τη συλλογή. 

Στο άρθρο 12 παρατηρείται µια γενικότητα και ασάφεια στον
ορισµό κάποιων από τις πηγές χρηµατοδότησης του οργανι-
σµού. Για παράδειγµα, δεν διευκρινίζεται σαφώς ποιοι ακριβώς
είναι οι «άλλοι διεθνείς οργανισµοί» οι οποίοι θα ενισχύουν οικο-
νοµικώς, οι «µη δηµόσιοι οργανισµοί» από τους οποίους θα προ-
έρχονται επιχορηγήσεις. Ποιοι είναι οι «πάσης φύσεως και κάθε
είδους κοινωνικοί πόροι» από όπου θα προέρχονται έσοδα. Δεν
αποτελεί υπερβολή, συνεπώς, η δηµιουργία της υποψίας, αν όχι
βεβαιότητας, ότι µε αυτήν την ασάφεια δίνεται έδαφος σε οποι-
ονδήποτε -όπως για παράδειγµα στον ανθέλληνα Σόρος- να απο-
κτήσει πρόσβαση µέσω χρηµατοδοτήσεων, επιχορηγήσεων,
δωρεών κ.λπ. σε άλλον ένα τοµέα δραστηριότητας στην Ελλάδα,
προς εξυπηρέτηση των όποιων επιδιώξεών του.

Θα καταψηφίσουµε επίσης τα άρθρα 13, 14, 15, 16 και 17.
Κάποιες ακόµα γενικές παρατηρήσεις.
Είναι πραγµατικά τραγικό και οξύµωρο τη στιγµή που µιλάµε

για τέχνη και πολιτισµό, στελέχη της νεολαίας του ΣΥΡΙΖΑ να βε-
βηλώνουν µε άθλιο τρόπο κορυφαία ιστορικά µνηµεία, όπως ο
Λευκός Πύργος στη Θεσσαλονίκη, φυσικά πάντα µε την ανοχή
της Κυβέρνησης και των Αρχών. Καταθέσαµε και σχετική ερώ-
τηση.

Έχουµε καταθέσει πάρα πολλές ερωτήσεις σχετικά µε την κα-
τάσταση των µουσείων σε όλη την επικράτεια και φυσικά για την
τραγική κατάσταση της οικίας του µεγάλου ήρωα του Μακεδο-
νικού Αγώνα, του Παύλου Μελά. Στο Μουσείο Μακεδονικού
Αγώνα υπάρχουν εκθέµατα που ανήκουν στον µεγάλο αυτόν
εθνικό αγωνιστή, όπως για παράδειγµα συλλογή µε τα προσω-
πικά του αντικείµενα και το φορείο στο οποίο τον µετέφεραν
τραυµατισµένο.
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Προτρέπω όλους τους Έλληνες να επισκεφτούν το συγκεκρι-
µένο µουσείο, το οποίο µαζί µε άλλα ευρήµατα καταδεικνύει ότι
η Συµφωνία των Πρεσπών είναι µια προδοτική συµφωνία.

Επίσης, καταγγέλλω τη διακοπή λειτουργίας του µουσείου στη
Βεργίνα όταν σε πρόσφατη διαµαρτυρία µας το έκλεισαν -µε ποι-
ανού εντολή, δεν ξέρω- λες και κινδύνευε από τους Έλληνες πα-
τριώτες που διαµαρτύρονταν για αυτήν την προδοτική
συµφωνία. 

Όσον αφορά στη λεγόµενη «Φάµπρικα ΥΦΑΝΕΤ» στη Θεσσα-
λονίκη, όλοι γνωρίζουµε την εγκληµατική της δράση και το τι
συµβαίνει µέσα σε αυτήν τη λεγόµενη κατάληψη. Κάποιος οµι-
λητής του ΣΥΡΙΖΑ στις επιτροπές µίλησε για πολιτιστικές εκδη-
λώσεις. Δεν ξέρω αν έτσι ονοµάζουν το εµπόριο των ναρκωτικών
και κάθε είδους έκνοµη ενέργεια. Πάντως, η λεγόµενη «Φάµ-
πρικα ΥΦΑΝΕΤ» µπορεί να αποδοθεί εκεί που πρέπει να αποδο-
θεί, µόνο αν η Χρυσή Αυγή γίνει κυβέρνηση. Είναι γνωστό
εξάλλου ότι είστε όµηροι του κάθε καταληψία και σας καταγγέλ-
λουµε και γι’ αυτό.

Κάθε νοµοσχέδιο το οποίο θα προάγει την ιστορία και τον πο-
λιτισµό της πατρίδας µας, εµείς θα το στηρίζουµε. Αυτό όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Δελής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας έχει τώρα τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι, µε το σηµερινό νοµοσχέ-
διο συνενώνονται σε έναν οργανισµό, µητροπολιτικό µάλιστα,
τρία µουσεία, ένα δηµόσιο και δύο ιδιωτικά, το Κρατικό Μουσείο
Σύγχρονης Τέχνης, το Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης
και το Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης Άλεξ Μυλωνά. Τα δύο πρώτα
λειτουργούν στη Θεσσαλονίκη και το τελευταίο στην Αθήνα.

Το γιατί γίνεται αυτό εξηγείται αν δει κάποιος την ουσία και
τον προσανατολισµό της κυβερνητικής πολιτικής στον χώρο του
πολιτισµού, πάντα σε πλήρη εναρµόνιση µε την αντίστοιχη πολι-
τική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κυβερνητική πολιτική µάλιστα η
οποία κινείται στις ίδιες ράγες και προς την ίδια πάντα κατεύ-
θυνση, άσχετα από τον οδηγό που βρίσκεται στο τιµόνι της κυ-
βερνητικής εξουσίας.

Και αυτή η πολιτική δεν είναι άλλη από την εµπορευµατοποί-
ηση της τέχνης και του πολιτισµού ως αντιστάθµισµα στη διαρ-
κώς συρρικνούµενη κρατική χρηµατοδότηση, δεν είναι άλλη από
την παράδοση της τέχνης και του πολιτισµού, την υποταγή τους
στις ανάγκες της καπιταλιστικής κερδοφορίας που φτάνει µε το
σηµερινό νοµοσχέδιο να παραχωρεί δικαίωµα νοµής στη δηµό-
σια εικαστική, εν προκειµένω, περιουσία.

Και έτσι, λοιπόν, εξηγείται και η αποσπασµατική και σε επιµέ-
ρους, δευτερεύουσες πάντα πλευρές, κριτική της Νέας Δηµο-
κρατίας που φτάνει το πολύ µέχρι τον αλγόριθµο, αλλά και της
υπόλοιπης αντιπολίτευσης, της αστικής, για το νοµοσχέδιο.

Άλλωστε, αυτή δεν είναι και η ουσία της πολιτικής όλων των
κυβερνήσεων σε ό,τι αφορά όχι µονάχα στα µουσεία, αλλά και
σε όλα τα νοµικά πρόσωπα του Υπουργείου Πολιτισµού; Δεν συ-
νεχίζεται χρόνια τώρα και δεν βαθαίνει µήπως η εµπορευµατο-
ποίηση του πολιτισµού και της τέχνης και η παράδοσή της στα
µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα που βλέπουν και εδώ, όπως
και παντού, µπίζνες; Και αυτή η εµπορευµατοποίηση δεν είναι,
άραγε, µία από τις βασικές αιτίες που αποµακρύνει όλο και πε-
ρισσότερο τα λαϊκά στρώµατα από το αγαθό της τέχνης και του
πολιτισµού;

Και να µιλήσω πιο ειδικά πάνω στο νοµοσχέδιο τώρα, σχετικά
µε την ενοποίηση των τριών µουσείων, οπωσδήποτε ήταν γνωστά
στους παροικούντες την Ιερουσαλήµ τα σοβαρά προβλήµατα
βιωσιµότητας των δύο από τα τρία, δηλαδή του Μακεδονικού
Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης και του Μουσείου Σύγχρονης Τέ-
χνης Άλεξ Μυλωνά.

Συνεπώς, µε το νοµοσχέδιο επιχειρείται κατ’ αρχάς να συνεχι-
στεί η λειτουργία τους µε κρατικό χρήµα. Πώς, όµως, µπορεί να
γίνει αυτό από τη στιγµή που η κρατική χρηµατοδότηση για τον
πολιτισµό και φυσικά και για τα µουσεία όχι µόνο δεν επαρκεί,
αλλά µειώνεται κι άλλο για χάρη αυτών των περιβόητων πλεονα-
σµάτων; Μα πώς αλλιώς, παρά µε την προσέλκυση πόρων είτε
µέσα από την εντεινόµενη εµπορική δραστηριότητα των µου-

σείων, είτε µέσα από διάφορα επιδοτούµενα προγράµµατα είτε
µέσα από ποικιλώνυµες ενώσεις φίλων ή δωρητές ή και το ευρύ
κοινό.

Και επειδή θεωρείται ότι όλο αυτό το εµπορευµατικό πανηγύρι
των συγκεκριµένων µουσείων θα υπηρετηθεί καλύτερα µε την
ενοποίησή τους και τη δηµιουργία του νέου οργανισµού γι’ αυτό
και προχωράτε σ’ αυτήν. Στοχεύετε έτσι στη µείωση του διοικη-
τικού και λειτουργικού κόστους και άρα στη µείωση της κρατικής
χρηµατοδότησης, και της τακτικής και της έκτακτης.

Αυτό δεν είναι ένα συµπέρασµα αυθαίρετο, δικό µας. Το γρά-
φετε εσείς οι ίδιοι στην αιτιολογική σας έκθεση για το άρθρο 12
του νοµοσχεδίου, το σχετικό µε τους οικονοµικούς πόρους του
νέου οργανισµού. Το λέτε ως εξής: «Η απαρίθµηση των εν λόγω
πόρων αποτυπώνει την ανάγκη υπέρβασης της αποκλειστικής
εξάρτησης, της οικονοµικής βιωσιµότητας του οργανισµού από
την κρατική του επιχορήγηση, ιδίως την έκτακτη».

Και αµέσως µετά πάλι η δική σας αιτιολογική έκθεση εξηγεί
και το πώς θα γίνει αυτή η απαλλαγή του κράτους από τη χρη-
µατοδότηση των µουσείων. Αυτό –λέτε- επιδιώκετε να επιτευχθεί
µε την αξιοποίηση της πρόβλεψης τόσο της αυτοτελούς εµπορι-
κής δραστηριότητας όσο και µορφών άντλησης χρηµατοδότη-
σης από ενώσεις φίλων, δωρητές και το ευρύ κοινό που λέγαµε.

Άρα, προσέλκυση οικονοµικών πόρων, βιωσιµότητα στη σηµε-
ρινή δηµοσιονοµική κρίση, µείωση της επιχορήγησης από τον
κρατικό προϋπολογισµό, να το τρίπτυχο µέσα στο οποίο θα κι-
νηθεί ο νέος οργανισµός.

Και όταν λέτε ότι αξιοποιείτε δηµιουργικά την εµπειρία µεγά-
λων οργανισµών τέχνης του εξωτερικού αποφεύγετε να πείτε ότι
στο εξωτερικό όλοι αυτοί οι οργανισµοί τέχνης, όπως τα µουσεία
για παράδειγµα που έχουν και πανάκριβα εισιτήρια, λειτουργούν
εδώ και καιρό επιχειρηµατικά στη λογική του κέρδους-οφέλους
και όχι βέβαια στη λογική η τέχνη να γίνεται κτήµα και όπλο του
λαού.

Επιχειρηµατική λειτουργία, όµως, των µουσείων σηµαίνει φυ-
σικά και η απόλυτη προσαρµογή τους στα εκάστοτε δεδοµένα
των αγορών. Να, γιατί προχωράτε σε αυτές τις προσαρµογές
στο νοµοθετικό πλαίσιο των εποπτευόµενων φορέων από το
Υπουργείο Πολιτισµού ιδρυµάτων, πολιτιστικών οργανισµών
όπως είναι και συνένωση των µουσείων της Θεσσαλονίκης, γιατί
µε αυτόν τον τρόπο επιδιώκετε την ισχυροποίηση της πολιτιστι-
κής βιοµηχανίας στους τοµείς της παραγωγής, της προώθησης,
της προβολής, της πώλησης και της διάθεσης του πολιτιστικού
αγαθού. Αυτό, όµως, σηµαίνει, στην πράξη χειραγώγηση των
καλλιτεχνών, προσαρµογή του έργου τους στις ανάγκες της αγο-
ράς και εν τέλει µέσω της εµπορευµατοποιηµένης και ελεγχόµε-
νης αναπαραγωγής και διάθεσης χειραγώγηση της ίδιας της
κοινωνίας και του λαού.

Και πώς γίνεται αυτή η προσαρµογή τώρα της λειτουργίας των
πολιτιστικών οργανισµών στις ανάγκες της αγοράς; Μα µε τη
διαρκή κινητικότητα στη διαχείριση των πολιτιστικών αγαθών –
οι λέξεις είναι δικές σας-, όρος απαραίτητος για να προωθούνται
τα επιχειρηµατικά συµφέροντα και στον τοµέα των εικαστικών
τεχνών. 

Εδώ είναι που κεντράρει και η Ευρωπαϊκή Ένωση και µε τις
αποφάσεις της για τη στρατηγική αναθεώρηση του πολιτισµού,
όπως λέει, στοχεύει στην ενίσχυση της ταυτότητας του Ευρω-
παίου πολίτη διά µέσου πολιτιστικών δράσεων και προγραµµά-
των, όπως η Πολιτιστική Ατζέντα της Ευρώπης 2018-2027, µε
έµφαση στην κινητικότητα, που λέγαµε, των τεχνών στις χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Και για να επιτευχθούν οι παραπάνω στόχοι αυτών των προ-
γραµµάτων η Ευρωπαϊκή Ένωση υπολογίζει να δαπανήσει για το
σκοπό αυτό 1,8 δισεκατοµµύρια ευρώ µέχρι το 2027. Αυτά τα
χρήµατα φυσικά δεν θα τα διαχειριστούν οι καλλιτέχνες, αλλά
διάφορες εταιρείες, διάφορα ιδρύµατα, µη κυβερνητικές οργα-
νώσεις και πάει λέγοντας.

Ποιο θα είναι το αποτέλεσµα; Πολύ απλά, οι εξαρτηµένες σχέ-
σεις των δηµιουργών της τέχνης µε τη βιοµηχανία του πολιτι-
σµού θα βαθαίνουν ολοένα και πιο πολύ, θα ωθούνται δηλαδή οι
καλλιτέχνες ή θα εξαναγκάζονται σε µια δηµιουργία υποταγµένη
στις ανάγκες της αγοράς, σε περιορισµό της ελευθερίας της έκ-
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φρασής τους, προκειµένου να προωθήσουν το έργο τους, ώστε
να µπορούν να ζήσουν δηµιουργώντας. 

Όµως, αλήθεια, τι σχέση µπορεί να έχει όλο αυτό το χρηµατι-
στήριο της τέχνης και των επενδυτών του µε τις πολιτιστικές
ανάγκες της κοινωνίας, µε τη γνήσια καλλιτεχνική έκφραση των
δηµιουργών; Τι σχέση µπορεί να έχει αυτό µε το δικαίωµα πρό-
σβασης των εργαζοµένων και του λαού στην καλλιτεχνική δηµι-
ουργία; Καµµία απολύτως. Γιατί αυτή ακριβώς η αιχµαλωσία της
τέχνης από την επιχειρηµατικότητα και η αχαλίνωτη εµπορευµα-
τοποίησή της είναι που ακυρώνουν επί της ουσίας και το λαϊκό
δικαίωµα στο αγαθό της τέχνης και διαστρεβλώνουν το κίνητρο
της καλλιτεχνικής δηµιουργίας.

Και για να µην υπάρχει το παραµικρό εµπόδιο και αντίρρηση
σε αυτήν την επιχειρούµενη επέκταση της εµπορευµατοποίησης
στη λειτουργία των µουσείων και συγκεκριµένα σε αυτό που συ-
ζητάµε, αφήνετε τελείως έξω από τη διοίκησή του ακόµα και έξω
από την καλλιτεχνική του επιτροπή ποιους; Τους ίδιους τους καλ-
λιτέχνες δηµιουργούς, αφού το Επιµελητήριο Εικαστικών Τεχνών
Ελλάδας που είναι και ο συλλογικός εκπρόσωπος των εικαστικών
καλλιτεχνών και συνεπής πολέµιος της εµπορευµατοποίησης της
τέχνης εξοβελίζεται, εξοστρακίζεται από τον νέο µητροπολιτικό
οργανισµό. Την ίδια στιγµή, όµως η πόρτα αυτού του οργανι-
σµού ανοίγει διάπλατα σε ιδιώτες συλλέκτες και επιχειρηµατίες
«µαικήνες».

Και µην µας πείτε, κυρία Υπουργέ, για τη θέση που παραχω-
ρείτε τελικά ως Κυβέρνηση στο εικαστικό επιµελητήριο στην πεν-
ταµελή εφορεία που τώρα γίνεται εξαµελής στη Διεύθυνση
Σύγχρονης Τέχνης, γιατί αυτό είναι πολύ απλά στάχτη στα µάτια,
όχι µόνο γιατί αφορά στη µία από τέσσερις διευθύνσεις του ορ-
γανισµού, αλλά και γιατί ειδικά σε αυτή τη διεύθυνση η πλειοψη-
φία της παραµένει στους ιδιώτες των ιδιωτικών µουσείων της
συνένωσης.

Για ποιο λόγο, λοιπόν, το εικαστικό επιµελητήριο, που εκπρο-
σωπεί πάνω από έξι χιλιάδες εικαστικούς καλλιτέχνες και καλύ-
πτει όλο το εύρος των εικαστικών τεχνών, περιορίζεται σε µόνο
µία διεύθυνση και δεν εκπροσωπείται στην ίδια την καλλιτεχνική
του επιτροπή, που έχει και τη συνολική ευθύνη των εισηγήσεων
του καλλιτεχνικού και εκπαιδευτικού προγράµµατος και οπωσ-
δήποτε έναν πάρα πολύ σοβαρό ρόλο;  

Και βέβαια, εδώ να πούµε πως είναι χαρακτηριστικό το ότι και
στο εννιαµελές διοικητικό του συµβούλιο προβλέπεται θέση µέχρι
και για τον πρόεδρο της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης που
µπορεί να έχει ή και να µην έχει σχέση µε την τέχνη και τον πολι-
τισµό, αλλά ούτε εδώ για έναν έστω εκπρόσωπο των καλλιτεχνών
δηµιουργών.  Και τελικά, έτσι, εξωκαλλιτεχνικοί παράγοντες θα
ορίζουν τι είναι τέχνη και τι ακριβώς θα στηρίζεται οικονοµικά και
θα προωθείται. 

Το νοµοσχέδιο περιέχει ρυθµίσεις που επιτρέπουν σ’ εκείνους
που δωρίζουν έργα ή συλλογές να µετέχουν ακόµα και σε όρ-
γανα διοίκησης ή σε όργανα που καθορίζουν πολιτιστικές κατευ-
θύνσεις στον νέο οργανισµό. Αυτό αρκεί, νοµίζουµε, για να δείξει
την ισχυρή σύνδεση που θα έχει ο νέος οργανισµό µε το κεφά-
λαιο και τους –εντός εισαγωγικών- «δωρητές» ή επενδυτές. 

«Για να δέσει και το γλυκό» αυτής της πολιτικής, το νοµοσχέ-
διο προβλέπει, βέβαια, σε περίπτωση έλλειψης προσωπικού την
πρόσληψη συµβασιούχων, ακόµη και εργολαβικών εργαζοµένων
ή ακόµα ακόµα και την ανάθεση ολόκληρων τοµέων του οργανι-
σµού σε εξωτερικούς συνεργάτες. 

Εµείς αντιλαµβανόµαστε ένα µουσείο τέχνης ως ένα συλλο-
γικό καθήκον των καλλιτεχνών και των επιστηµόνων που εµπλέ-
κονται µε την καλλιτεχνική δηµιουργία, µε τη µελέτη, µε την
ανάλυση, µε την έρευνα και µε την ανάδειξή της. Η διοίκηση για
εµάς ενός τέτοιου µουσείου δεν µπορεί παρά να συγκροτείται
ισότιµα από εκπροσώπους επιστηµονικών και καλλιτεχνικών
ιδρυµάτων και φορέων. 

Στο νοµοσχέδιο αναφέρονται πάρα πολλά, αλλά απολύτως τί-
ποτα, καµµία σκέψη απολύτως ή καµµία πρόνοια για το πώς ο
λαϊκός κόσµος της Θεσσαλονίκης και όλης της χώρας θα γνωρί-
σει αυτούς τους θησαυρούς της τέχνης. 

Τα ίδια ακριβώς και µε το σοβαρότερο πρόβληµα του νέου ορ-
γανισµού αυτών των µουσείων. Ποιο είναι αυτό το πρόβληµα;

Μα, η έλλειψη των κατάλληλων χώρων για την έκθεση των συλ-
λογών τους. 

Το παράδειγµα της Συλλογής Κωστάκη είναι χαρακτηριστικό.
Ουδέποτε αυτή η σηµαντικότατη συλλογή εκτέθηκε ποτέ ολό-
κληρη στη Θεσσαλονίκη, παρά µόνο τµηµατικά. Και η αιτία, βε-
βαίως, είναι µία. Η ακαταλληλότητα του χώρου της Μονής
Λαζαριστών όπου και ευρίσκεται. Κι ενώ από το 2006 έχει αγο-
ραστεί από το Υπουργείο Πολιτισµού ο χώρος του πρώην εργο-
στασίου της ΥΦΑΝΕΤ στην Κάτω Τούµπα, προκειµένου να
στεγαστεί το Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης και η Συλλογή
Κωστάκη, καµµία κυβέρνηση δεν έκανε απολύτως τίποτα γι’
αυτό, µε τον χώρο της ΥΦΑΝΕΤ να ρηµάζει στο έλεος µιας κατά-
ληψης κάποιον αυτοπροσδιοριζόµενων ως «αντιεξουσιαστών».
Στην τελευταία µάλιστα συνεδρίαση της επιτροπής την προηγού-
µενη Παρασκευή η Κυβέρνηση ανακοίνωσε πως η ΥΦΑΝΕΤ έχει
αποχαρακτηριστεί πια και από τυπική έδρα αυτού του µουσείου. 

Αυτό σηµαίνει, βέβαια, ότι το πρόβληµα της απουσίας δηµό-
σιων χώρων για εικαστικές εκθέσεις οξύνεται ακόµη πιο πολύ, µε
αποτέλεσµα οι εικαστικοί καλλιτέχνες και ιδιαίτερα οι νέοι να
είναι έρµαια στα χέρια των κάθε λογής µεσαζόντων και επιχειρη-
µατιών που ελέγχουν και όλους τους εκθεσιακούς χώρους. 

Ούτε ξεχνάµε –και δεν πρέπει να ξεχνάµε, κατά τη γνώµη µας-
ότι οι εικαστικοί καλλιτέχνες στη χώρα µας παραµένουν ανασφά-
λιστοι για το καλλιτεχνικό τους έργο, παρά τις επανειληµµένες
νοµοθετικές προτάσεις που έχει κάνει το εικαστικό επιµελητήριο. 

Να κάνω κι ένα µικρό σχόλιο –το είπαµε και προχθές, θα το ξα-
ναπούµε, όµως, κι εδώ- για τις επικρατήσασες –αυτός είναι ο όρος
που χρησιµοποιεί το νοµοσχέδιο- απόψεις στο θέµα της οριοθέ-
τησης, της περιοδολόγησης δηλαδή της ιστορίας της τέχνης.
Είναι άραγε αυτές οι επικρατήσασες απόψεις-θεωρίες της τέχνης
άσχετες µε τις επιχειρηµατικές δραστηριότητες των διαφόρων µά-
νατζερ ή των διαφόρων µεσαζόντων ή εµπόρων της τέχνης ή
µήπως αυτές οι επικρατήσασες τελικά απόψεις συνδέονται µε
όλους αυτούς, προκειµένου να στηρίξουν και επιστηµονικά τις
συλλογές τέχνης που διαθέτουν ή διαχειρίζονται, ανεβάζοντας και
τη χρηµατιστηριακή τους αξία;

Γιατί ας πούµε -ρωτάµε εµείς- να θεωρείται σύγχρονο ένα
έργο τέχνης που έρχεται από τη δεκαετία του ’60 και όχι αυτό
το έργο που γίνεται σήµερα ή το πολύ σε ένα βάθος τριάντα χρό-
νων; Γιατί, δηλαδή, η σύγχρονη τέχνη να είναι αισθητικός και όχι
χρονικός προσδιορισµός και όρος; Πώς στέκει επιστηµονικά η
ιστορία της τέχνης να εξετάζεται αφηρηµένα εξωκοινωνικά,
χωρίς καµµία απολύτως σύνδεση µε την ιστορία και µε την κινη-
τήρια δύναµή της που είναι η ταξική πάλη;

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε –και ευχαριστώ για την ανοχή- µε ένα
συµπέρασµα. Και µε τη σηµερινή Κυβέρνηση συνεχίζεται η ίδια
πολιτική στον πολιτισµό, καταδικάζοντας την πολιτιστική ζωή σε
συνεχή υποβάθµιση και τους περισσότερους καλλιτέχνες-δηµι-
ουργούς σε ένα σκληρό αγώνα επιβίωσης. Και πότε γίνεται αυτό;
Σήµερα που είναι αναγκαία και ρεαλιστική η καθολική πρόσβαση
του λαού στην τέχνη και τον πολιτισµό και µάλιστα την ώρα που
µας κατακλύζουν τα αγοραία πρότυπα της πολιτιστικής βιοµη-
χανίας, που βουλιάζουν ολοένα και περισσότερο στον βούρκο
της υποκουλτούρας.

Γι’ αυτήν, όµως, την καθολική πρόσβαση του λαού στην τέχνη,
απαιτείται ένας αποκλειστικά δηµόσιος µηχανισµός από κρατι-
κούς φορείς, που θα λειτουργούν µε κοινωνικό προγραµµατισµό,
έλεγχο, αποφασιστικό ρόλο των ίδιων των δηµιουργών-καλλιτε-
χνών και µε αποκλειστικά κρατική χρηµατοδότηση, ώστε η τέχνη
από εµπόρευµα και µονοπώλιο της κυρίαρχης τάξης –γιατί τέτοιο
είναι σήµερα- να γίνεται κτήµα και όπλο του λαού.

Γιατί τι µπορεί και τι πρέπει να σηµαίνει αλήθεια σήµερα ένα
µουσείο ή ένα εθνικό ίδρυµα ενίσχυσης και ανάπτυξης της καλ-
λιτεχνικής δηµιουργίας; Πρέπει να έχει σκοπό την επικοινωνία
όλης της τέχνης, όλης της κοινωνίας µε την τέχνη ή να είναι ένας
µηχανισµός επιχειρηµατικού τύπου που θα βαθαίνει την εµπο-
ρευµατοποίηση της τέχνης; Το νοµοσχέδιο επιλέγει το δεύτερο
και γι’ αυτό εµείς φυσικά το καταψηφίζουµε και στο σύνολο και
στα άρθρα του.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
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νάδελφε.
Τον λόγο έχει η Υπουργός κ. Κόλλια - Τσαρουχά για να παρου-

σιάσει την τροπολογία που αφορά την έκταση στον ΠΑΟΚ.
Πόσο χρόνο θέλετε;
ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Πέντε µε έξι λεπτά, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα καθυστερήσω
το Σώµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που µου δίνετε την ευκαιρία να πα-
ρεµβληθώ για να την υποστηρίξω.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πλαίσιο της
κυβερνητικής πολιτικής και ειδικότερα της προσπάθειας που
κάνει το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και ο Υπουργός Πάνος Καµ-
µένος για την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας των Ενόπλων
Δυνάµεων µε αµοιβαία ωφέλεια τόσο για τις Ένοπλες Δυνάµεις,
αλλά κυρίως και για τους Έλληνες πολίτες, έχουν ξεκινήσει οι
διαδικασίες για την παραχώρηση ανενεργών στρατοπέδων και
στρατιωτικών εγκαταστάσεων, τα οποία δεν χρησιµοποιούνται
πλέον επιχειρησιακά.

Αυτή η πολιτική, λοιπόν, του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας συ-
νάδει απόλυτα µε την εκπεφρασµένη κυβερνητική βούληση για
την ανάληψη ενεργειών που θα οδηγήσουν στην άρση των συ-
νεπειών της οικονοµικής κρίσης, η οποία εδώ και περίπου δέκα
χρόνια ταλανίζει τη χώρα µας.

Συγκεκριµένα µε την προωθούµενη ρύθµιση καθορίζεται το
βασικό κανονιστικό πλαίσιο της παραχώρησης εκτάσεων ιδιοκτη-
σίας του ταµείου Εθνικής Άµυνας, του γνωστού ΤΕΘΑ, και του
ελληνικού δηµοσίου στο ερασιτεχνικό αθλητικό σωµατείο µε την
επωνυµία Πανθεσσαλονίκειος Αθλητικός Όµιλος Κωνσταντινου-
πολιτών, ο γνωστός ΠΑΟΚ, ώστε να καταστεί δυνατή η ανέγερση
νέων αθλητικών και συναφών υποστηρικτικών εγκαταστάσεων,
που θα ανταποκρίνονται πλήρως στα σύγχρονα διεθνή πρότυπα
και θα εκπληρώνουν τον καταστατικό σκοπό του ιστορικού αυτού
σωµατείου.

Με την παραχώρηση, λοιπόν, των εκτάσεων συνολικού εµβα-
δού είκοσι µία χιλιάδων διακοσίων ογδόντα τεσσάρων τετραγω-
νικών µέτρων στο ιστορικό αθλητικό σωµατείο του ΠΑΟΚ, µε
ιστορία ενενήντα και πλέον ετών στον ελληνικό αθλητισµό, επι-
τυγχάνεται η εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος καθώς
και η αναβάθµιση των υπαρχουσών αθλητικών εγκαταστάσεων
και η ανέγερση νέων εγκαταστάσεων διεθνών προδιαγραφών για
την εξυπηρέτηση συµπληρωµατικών λειτουργιών και συνοδών
χρήσεων.

Έτσι θα αναβαθµιστεί σηµαντικά η περιοχή του Δήµου Θεσ-
σαλονίκης, θα συνδράµει στην ανάπτυξη και γενικότερη προβολή
του ελληνικού ποδοσφαίρου, ενώ τόσο για την υλοποίηση του
έργου όσο και µετά απ’ αυτή θα δηµιουργηθούν νέες θέσεις ερ-
γασίας, γεγονός ιδιαίτερα σηµαντικό λόγω της ανεργίας, η οποία
µαστίζει την ευρύτερη περιοχή της Θεσσαλονίκης και τη Θεσσα-
λονίκη.

Επίσης, η εν λόγω αναβάθµιση των αθλητικών εγκαταστάσεων
θα διασφαλίσει τη δηµιουργία γηπέδου που θα ανταποκρίνεται
στις σύγχρονες απαιτήσεις ασφάλειας αθλητών, θεατών, εργα-
ζοµένων και περιοίκων, µε βασικούς άξονες και αφ’ ενός την ενί-
σχυση της ασφάλειας έναντι εξωτερικών απειλών, έκτακτων
γεγονότων και πράξεων βίας και αφ’ ετέρου την υιοθέτηση περι-
βαλλοντικών προτύπων και πρακτικών στη λειτουργία των νέων
εγκαταστάσεων. Έτσι, τα οφέλη για την τοπική κοινωνία θεω-
ρούµε ότι είναι σοβαρά και εξασφαλισµένα, σε αντίθεση µε
άλλες ίσως παραχωρήσεις οι οποίες πιέζονται έµµεσα ή άµεσα
για την αξιοποίηση τέτοιων εγκαταστάσεων, πρώην στρατιωτι-
κών, οι οποίες δυστυχώς πολλές φορές καθυστερούν.

Αυτή η παραχωρούµενη έκταση, λοιπόν, περίπου των τριάντα
στρεµµάτων περιµετρικά και εφαπτοµενικά του υφισταµένου γη-
πέδου του ΠΑΟΚ, στην περιοχή της Άνω Τούµπας και εντός των
διοικητικών ορίων του Δήµου της Θεσσαλονίκης, σε µέρος όπου
παλαιότερα λειτουργούσε ο Γ’ Όρχος Οχηµάτων του Γ’ Σώµατος
Στρατού, οι υφιστάµενες αυτές στρατιωτικές εγκαταστάσεις εδώ
και πολλά χρόνια δεν αξιοποιούνταν επιχειρησιακά και έτσι είχαν

αποδοθεί µε απόφαση αρµοδίων οργάνων του Στρατού στο
ΤΕΘΑ προς αξιοποίηση.

Εδώ θα πρέπει να τονίσω ότι στο πλαίσιο της προστασίας του
δηµοσίου συµφέροντος και της διασφάλισης µηδενικής επιβά-
ρυνσης για τη διοίκηση από την εν λόγω παραχώρηση υπάρχουν
λεπτοµερείς προβλέψεις για την ανάληψη εκ µέρους του παρα-
χωρησιούχου σωµατείου όλων εκείνων των ενεργειών και των
υποχρεώσεων που είναι απαραίτητες για την ολοκλήρωση της
παραχώρησης και την εκτέλεση σχεδιασµένων εργασιών, ενώ
προβλέπεται ρητά ότι σε περίπτωση που ο σκοπός της παραχώ-
ρησης δεν εκδοθεί και δεν ευοδωθεί σε διάστηµα τεσσάρων
ετών από την έκδοση του σχετικού προεδρικού διατάγµατος,
τότε αυτή δύναται να αρθεί. Θεωρώ ότι είναι σοβαρή ασφαλι-
στική δικλίδα που πιστεύω και εύχοµαι ότι δεν θα χρειαστεί να
εφαρµοστεί. 

Επίσης, έχει ληφθεί πρόνοια για την προστασία του φυσικού
περιβάλλοντος και για την προστασία και ανάδειξη του αρχαι-
ολογικού χώρου της περιοχής.

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα αναφερθώ στα επιµέρους άρθρα της
τροπολογίας, τα οποία είναι δέκα, όµως, όπως είπα προηγουµέ-
νως, διασφαλίζουν ότι το σωµατείο εξουσιοδοτείται να λειτουρ-
γήσει, να προβεί σε όλες εκείνες τις απαιτούµενες ενέργειες για
την υλοποίηση αυτού του σκοπού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού) 

Κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό ολοκληρώνω.
Καθορίζονται διάφορες ειδικές κατηγορίες, οι οποίες θα εφαρ-

µοστούν σύµφωνα µε τη νοµοθετική µας ρύθµιση και παρακάµ-
πτω κάποια αναφορά σε αυτές για να ολοκληρώσω. 

Εν κατακλείδι, ολοκληρώνω µε το τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι
η προωθούµενη ρύθµιση δεν επιφέρει καµµία επιβάρυνση στον
κρατικό προϋπολογισµό ούτε επιφέρει δυσµενείς επιπτώσεις στο
φυσικό ή στο πολιτιστικό περιβάλλον ούτε επιβαρύνει χρονικά ή
γραφειοκρατικά τη δηµόσια διοίκηση. 

Αντιθέτως, αναµένεται να έχει πολύ θετικές συνέπειες, όπως
είπαµε, για τον τοπικό και ευρύτερο αθλητισµό, αλλά κυρίως µαζί
µε τα µεγάλα έργα τα οποία είναι σε εξέλιξη και ολοκληρώνονται
µπορούν να µειώσουν αποδεδειγµένα την ανεργία κάτι που θα
κάνει πολύ σηµαντική και δηµιουργική την παρουσία αυτού του
αθλητικού κέντρου γύρω από τον ΠΑΟΚ.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι µεγάλο δώρο για τη Θεσσαλονίκη και
για την ευρύτερη περιοχή της Μακεδονίας αλλά και της Θράκης,
που µαζί µε την ολοκλήρωση του µετρό, της αναβάθµισης του
λιµανιού, της ανάπτυξης του αεροδροµίου της Μακεδονίας µαζί
µε τη σιδηροδροµική Εγνατία και µε τους κάθετους άξονες βγά-
ζουν τη Μακεδονία και τη Θράκη από την αφάνεια, η οποία δυ-
στυχώς υπήρξε τα προηγούµενα χρόνια και την κάνουν βασικό
παράγοντα ανάπτυξης στη νοτιοανατολική Ευρώπη και στα ευ-
ρύτερα Βαλκάνια.

Με άλλα λόγια, κύριε Πρόεδρε, περισσότερος αθλητισµός, πε-
ρισσότερη ανάπτυξη, περισσότερες δουλειές, αυτό σηµαίνει η
παραχώρηση αυτών των εκτάσεων στο γνωστό σωµατείο ΠΑΟΚ. 

Εύχοµαι οι συνάδελφοι να την ψηφίσουν για να µπορέσει να
υλοποιηθεί το όνειρο πάρα πολλών, των ιδιοκτητών και των αν-
θρώπων, οι οποίοι µάχονται καθηµερινά αλλά κυρίως των ανθρώ-
πων οι οποίοι πιστεύουν σε αυτό το µεγάλο αθλητικό σωµατείο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ.
Ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Ζουράρις, από τους Ανεξάρ-

τητους Έλληνες, έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, τα σέβη µου. Είναι ευχάριστο, γιατί είναι από τις
σπάνιες φορές που έχω την ευτυχία να είµαι τόσο χαρούµενος
για ένα θέµα που το έχω ζήσει πενήντα πέντε χρόνια στη Θεσ-
σαλονίκη, στο µουσείο της οποίας είµαι δωρητής. Υπάρχουν,
µέσω της µακαρίτισσας συζύγου µου της Μάγδας Κοτζιά, η
οποία είναι βέβαια και η ιδρύτρια του «Εξάντας», και µέσα στο
µουσείο έργα συλλεκτικά δικά µου, ως συλλέκτη.

Σύντροφε Γιάννη, εγώ είµαι δωρητής όχι εντός εισαγωγικών,
εντός του µουσείου. Θα µπορούσα ίσως να είµαι και στο διοικη-
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τικό συµβούλιο, αλλά συµφωνώ ότι η µεγαλοδιάσταση των µε-
γαλοκαρχαριών της κεφαλαιοκρατίας όχι µόνο αλλοιώνει την
τάση και την καλλιτεχνική διάσταση, αλλά ταυτοχρόνως επηρε-
άζει τις επιλογές, τις αγορές, τις χορηγίες. Εποµένως, η σηµε-
ρινή δραστηριότητα και προσφορά για την τέχνη είναι
ταυτόχρονα, και κατά το συναµφότερο της µπερδεµένης πάν-
τοτε εποχής µας, µία εµπορικοφιλοκαλλική εκδήλωση που έχει
τα στοιχεία του καπιταλισµού, αλλά και τα στοιχεία της φιλοκαλ-
λίας. Άλλωστε, και τον Φειδία από τη στιγµή που τον κατηγόρη-
σαν ότι έκρυβε το χρυσάφι και είχε φροντίσει το χρυσάφι του
χρυσελεφάντινου να ανεβοκατεβαίνει για να µπορούν να το µε-
τρήσουν, τον έκλεισαν µέσα. 

Από τον Ναβουχοδονόσωρ έως τον Χαµουραµπί ξέρουµε ότι
η τέχνη πάντοτε χρηµατοδοτείται και από συστήµατα τα οποία
δεν είναι προσωπικά, δεν είναι συλλογικά, είναι κρατικά, κεφα-
λαιοκρατικά, όταν δεν υπήρχε κεφαλαιοκρατία. 

Το πρόβληµα µε την τέχνη -γιατί δεν έχω σκοπό να µιλήσω για
τον αλγόριθµο, γιατί είµαι σκράπας εντελώς στον αλγόριθµο,
πήρα τέσσερις µαθηµατικούς να µου εξηγήσουν και στο τέλος
κατόρθωσα να τους κάνω να µην καταλαβαίνουν ούτε αυτοί τον
αλγόριθµο- είναι το εξής. Σύντροφοι, αυτός ο κακοχαρακτηρι-
σµός, σοσιαλιστικορεαλισµός και όταν ήταν και σοσιαλιστικός
λυρικός ρεαλισµός του Ταρκόφσκι, µε τους πρώτους ποιητές,
είχε ένα στοιχείο το οποίο έδινε µία σταθερή αναφορά στην εγ-
κυρότητα της φιλοκαλίας των καλλιτεχνών. Τι; Περίπου το τρίτον
τι της αληθείας που είναι ο Πλάτων, δηλαδή, υπήρχε µία ανα-
φορά ή αναφορικότητα σε κάποια αλήθεια η οποία, βέβαια, ως
αλήθεια της οµορφιάς έχει πάντοτε το φθαρτό στοιχείο του αν-
θρώπου. Όµως, ο σοσιαλιστικός ρεαλισµός µπορεί καµµία φορά
να ήταν το ατάλαντο ή η έξαρση, παραδείγµατος χάριν, σε αυτό
που λέγαµε εµείς τότε «η προσωπικότητα του σταλινισµού» κ.λπ.,
αλλά είχε έναν σταθερό όρο, όπως ακριβώς το ορίζει ο Πλάτων
και στην εβδόµη επιστολή του, όταν επιµένει ότι για να υπάρξει
καλλιτέχνης, πρέπει να υπάρχουν οπωσδήποτε τέσσερα στοι-
χεία, τα οποία έχουν να κάνουν µε την κοινωνική του συνάρτηση,
παραδείγµατος χάριν να έχει κάνει τη στρατιωτική του θητεία,
να είναι άνω των πενήντα ετών, να µην είναι δηλαδή του στεατο-
πυγικού του υποσυστήµατος ο χαβάς, όπως θα έλεγα εγώ σε
άλλες ώρες. Εποµένως, δεν µπορούµε να το αποφύγουµε, γιατί
είναι ενδηµικό από τότε που έχουµε φιλοκαλλία. 

Στην εποχή κάποτε, που δεν θα έχουµε την επίδραση του χρή-
µατος, η οποία τώρα είναι κτηνώδης, θα έχουµε όχι αλλοίωση,
αλλά οπωσδήποτε το σύνθετο, το συναµφότερο ανάµεσα στη φι-
λοκαλλία ως έργου και της επιβολής έξωθεν στοιχείων κοινωνι-
κών ισχύος του χρήµατος και ίσως, εάν καταργηθεί το χρήµα,
άλλου τύπου ισχύος. Άρα αυτό θα είναι µόνιµο. 

Εποµένως, είµαι πολύ ευχαριστηµένος, διότι η Θεσσαλονίκη
επιτέλους αποκτά κάτι το οποίο έπρεπε να γίνει. Σε αυτά τα τρία
µουσεία και ειδικά στο ένα, στο οποίο έχω την οικειότητα, στο
Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, που είναι πενήντα -
εξήντα ετών απόπειρα και πάντοτε κολλούσαµε στο θέµα των
υλικών µέσων και φυσικά των ιδιωτικών χορηγιών, αυτήν τη
στιγµή η δηµιουργία ενός θεσµικού πλαισίου επιτρέπει τη διαχεί-
ριση αυτής της παρεµβολής στην ύπαρξη του θεσµού του χρή-
µατος, του κακού χρήµατος και ταυτοχρόνως τη διαµόρφωση
του λαϊκού χαρακτήρα, διότι αυτά ανήκουν στον λαό, έστω και
υπό µορφή ενός κράτους που έχει ιστορικότητα, του σηµερινού
δικού µας κράτους. Αυτά ανήκουν στον λαό. 

Η νοµή, όπως είπες πολύ σωστά, η παραχώρηση σε ξένα µου-
σεία κ.λπ., δεν είναι κακό, πάντα γινόταν περίπου. Δεν είναι κακό,
είναι καλό και τώρα µπορεί να γίνεται µε όρους οι οποίοι θα δια-
σφαλίζουν και το έγκυρο το δικό µας και κάποια εξασφάλιση
έναντι των ασφαλιστικών εταιρειών και κυρίως την κρίσιµη µάζα
για τη Θεσσαλονίκη µας, η οποία επιτρέπει επιτέλους να έχει και
κάποια µορφή φιλοκαλλικής παιδείας. Μπορούν αυτά τα τρία συ-
νενωµένα µουσεία να οργανώσουν και µία καθηµερινή παιδαγω-
γική, σε συνεργασία βεβαίως µε τα σχολεία της περιοχής και τα
πανεπιστήµια, ένα είδος µαθητείας των νέων ανθρώπων -οι µε-
γάλοι, τέλος πάντων, είναι στη δια βίου εκπαίδευση- ώστε ταυ-
τοχρόνως να γίνεται σε συνθήκες πια στιβαρές -πριν δεν γινόταν-
η δυνατότητα παραλλήλου παιδεύσεως των παιδιών, µέχρι να τε-

λειώσουν το πανεπιστήµιο, σε συνθήκες οι οποίες θα έχουν µία
επαναληπτικότητα και οι οποίες θα έχουν, εν πάση περιπτώσει,
και µία παιδαγωγική στήριξη. 

Από την άλλη, βέβαια, έχουµε και το γνωστόν της σύγχρονης
τέχνης. Όταν ένας Ιταλός, πριν από πέντε-έξι χρόνια, έβαλε σε
είκοσι κουτιά, νοµίζω, τα περιττώµατά του, τα οποία επωλήθησαν
–δεν θυµάµαι πώς τον λένε- ε, αυτό το σαχλαµαριστάν είναι µέσα
στη φύση του ανθρώπου. Δεν είναι ειδικά…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Δεν είναι σαχλαµαριστάν.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Δηλαδή, τα περιττώµατα δεν ήταν αµιγώς κεφαλαιοκρατικά, ήταν
το συναµφότερο της ανθρωπολογικής κλίµακος. Δεν µπορούµε
να το αποφύγουµε. Θα έλεγα, µάλιστα, το εξής: Κατά παράδοξην
αντιστροφήν, είναι η ύπαρξη, παραδείγµατος χάριν, στο µουσείο
που αγαπώ και το ξέρω καλά, στο Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρο-
νης Τέχνης, ενός ποσοστού έργων τέχνης απιστεύτου ανοησίας,
σαχλαµάρας και ελλείψεως οποιασδήποτε αναφορικότητας προς
το τρίτον τι της αληθείας ή ό,τι επί το πρωτότυπον µετάγει. Διότι
αυτά είναι οι δύο αναφορές ανάµεσα στη βυζαντινή επιτακτική
εντολή του επί το πρωτότυπον µετάγει, άρα έχουµε κάποιο ση-
µείο και δεν είναι ό,τι µας κατέβει ή ό,τι µας ανέβει. Από την άλλη,
όµως, επειδή δεν µπορούµε να το αποφύγουµε, η δυνατότητα
αυτής της κακής τέχνης µέσα στη συλλεκτική αυτή µανία έχει
πάλι έναν παιδαγωγικό χαρακτήρα διά της αντιστροφής.

Εποµένως, θα έλεγα ότι µόνο θετικά στοιχεία, ακόµη και αν
συνυπολογίσουµε αυτό το πράγµα, έχει η ύπαρξη πια των τριών
µικρών µουσείων, των τριών ευάλωτων µουσείων τα οποία απο-
κτούν πια µια µάζα κρίσιµη η οποία θα επιτρέψει και να λειτουρ-
γούν και ταυτόχρονα να διαπαιδαγωγούν. 

Άρα είµαι πάρα πολύ ευχαριστηµένος. Εποµένως, θα ψηφίσω
αυτά τα οποία θα µου πουν να ψηφίσω οι έχοντες την καλή µαρ-
τυρία της πρωτοβουλίας. Διότι είµαι πενήντα επτά χρόνια δωρη-
τής και όχι εντός εισαγωγικών. Κατά τα άλλα, συνάδελφε, έχεις
δίκιο σε πάρα πολλά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Γρηγόριος Ψαριανός. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Είναι πολύ δύσκολο να µιλήσει κάποιος µετά τον Κώστα Ζου-

ράρι. Θα το προσπαθήσω. 
Η ίδρυση αυτού του οργανισµού αποτελεί την επιτοµή µιας πο-

λύχρονης και πολυδαίδαλης διαδικασίας ενός οράµατος που
σέρνεται εδώ και πολλά χρόνια και που τώρα γίνεται πραγµατι-
κότητα και µπορεί επιτέλους, τουλάχιστον να ξεκινήσει. Τώρα,
δεν ξέρουµε πώς και πόσο και αν θα προχωρήσει και µε ποιους
τρόπους, δεδοµένου ότι καλό θα ήταν όταν κάνουµε κάτι σαν
αυτό να βλέπουµε τι έχουν κάνει σε άλλες χώρες, πώς αναλόγως
έχουν συµπεριφερθεί σε συνενώσεις, σε ιδρύσεις ή τακτοποι-
ήσεις εκκρεµοτήτων, ακόµη και σε νοµοθετήµατα, δεδοµένου ότι
δεν θα ανακαλύψουµε εµείς ούτε τον τροχό ούτε την πυρίτιδα.
Κάποιοι άλλοι τα έχουν κάνει πιο πριν και ίσως καλύτερα από
εµάς. Καλό θα ήταν µερικές φορές να βλέπουµε τι έχουν κάνει
αλλού και να προσπαθούµε να το κάνουµε µε βάση τα δικά µας
δεδοµένα και τη δική µας πραγµατικότητα. 

Αυτό που κάνουµε τώρα, επί της αρχής, είναι σε σωστό δρόµο.
Παραµένουν, όµως, οι εκκρεµότητες για το αν και πώς θα εφαρ-
µοστεί, χωρίς να γίνει εργαλείο κρατισµού, πελατειασµού και τα-
κτοποιήσεων και βολέµατος ηµετέρων. 

Η ιδέα και το αίτηµα της συνένωσης των δύο µεγάλων µουσει-
ακών οργανισµών σύγχρονης τέχνης, του Κρατικού Μουσείου
Σύγχρονης Τέχνης και του Μακεδονικού Μουσείου Σύγχρονης
Τέχνης, ξεκίνησε από τις αρχές της δεκαετίας του 2000 επί
Υπουργίας νοµίζω του Πέτρου Τατούλη. Το σχέδιο για τη συνέ-
νωση άρχισε να συζητείται ουσιαστικά το 2010, δέκα χρόνια
µετά. Ο τότε Υπουργός Πολιτισµού, Παύλος Γερουλάνος, ανέ-
θεσε σε οµάδα συνεργατών του την προετοιµασία του εγχειρή-
µατος. Η οµάδα εκπόνησε το σχέδιο και ετοίµασε το νοµοθετικό
κείµενο και το θεσµικό πλαίσιο για την υλοποίησή του, τα οποία
βρήκαν θετική ανταπόκριση από όλους τους φορείς –βασικά από
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τα δύο µουσεία- µε κάποιες µόνο µικρές διαφωνίες για δύο, τρία
θέµατα. Το σχέδιο νόµου ολοκληρώθηκε, αλλά ήρθαν οι εκλογές
του Μαΐου του 2012 και δεν προχώρησε. 

Το 2013, επανάφερε το θέµα ο τότε Αναπληρωτής Υπουργός,
ο Κώστας Τζαβάρας. Και αυτή, όµως, η εξαγγελία και το προ-
σχέδιο νόµου που ακολούθησε µαταιώθηκαν κατά τον ανασχη-
µατισµό του Ιουνίου του 2013. Ο διάδοχός του δεν προχώρησε
το σχέδιο. Το σχέδιο αυτό ξεπάγωσε µε τα επί Υπουργίας
Μπαλτά και µετά, αναθερµάνθηκε επί Υπουργίας Ξυδάκη και της
απελθούσης Λυδίας Κονιόρδου. 

Το σχέδιο προχώρησε προς συζήτηση, αλλά δεν συζητήθηκε,
δεν ολοκληρώθηκε. Δεν προχώρησε. Τώρα, νοµίζω ότι βρισκό-
µαστε στην τελική ευθεία µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης και
της Υπουργού κ. Ζορµπά. Ο Μητροπολιτικός Οργανισµός Μου-
σείων Εικαστικών Τεχνών, το MOMus όπως θα λέγεται από εδώ
και πέρα, θα αποτελεί γεγονός από τις αρχές του 2019. 

Χρειάστηκαν πολλά χρόνια, πολλοί Υπουργοί, πολλές κυβερ-
νήσεις για να ωριµάσει η καινοτόµος συνένωση δύο νοµικών προ-
σώπων, αυτών που είπαµε. Χρειάστηκαν πάνω από δέκα µήνες
για τη διαµόρφωση και υπογραφή µιας προγραµµατικής συµφω-
νίας. Χρειάστηκαν, επίσης, αρκετοί µήνες για την κατάθεση και
συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου στην παρούσα Βουλή. 

Με το νοµοσχέδιο ολοκληρώνεται η νοµοθετική διαδικασία για
τη δηµιουργία ενός ενιαίου µητροπολιτικού οργανισµού που θα
περιλαµβάνει το Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, το Μακε-
δονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, το Μουσείο Φωτογραφίας
Θεσσαλονίκης, το Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης Θεσσαλονίκης και
το Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης Άλεξ Μυλωνά. Η Θεσσαλονίκη
είναι η πόλη των τριάντα µουσείων περίπου συνολικά. Όµως, και
η Θεσσαλονίκη και το Ελληνικό Κράτος οφείλουν να τα βλέπουν
αυτά µε ένα τρόπο ενιαίο και ολοκληρωτικό, µε την καλή έννοια. 

Το Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης είχε φτάσει σε οι-
κονοµικό αδιέξοδο πριν από τρία χρόνια, απέλυσε όλο το προ-
σωπικό του, ανέστειλε τη λειτουργία του λόγω δυσπραγίας, ενώ
το Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης Θεσσαλονίκης βιώνει σο-
βαρές περικοπές και εδώ στον προϋπολογισµό του και κτιριακή
ασφυξία εκεί, δεδοµένου ότι η τυπική έδρα του ήταν το εργοστά-
σιο της ΥΦΑΝΕΤ. Το συζητήσαµε στις επιτροπές, αλλά στο νο-
µοσχέδιο δεν είχε διατυπωθεί η θέση για την κατάργηση της
τυπικής έδρας του Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης στη
Θεσσαλονίκη. 

Τώρα το καταργήσαµε και το παραδίδουµε στην κατάληψη, η
οποία διαρκεί εδώ και µήνες και δεν ξέρουµε καθόλου πόσο
ακόµη θα διαρκέσει. Θα είναι, λοιπόν, η ΥΦΑΝΕΤ έδρα της κατά-
ληψης και για το επόµενο χρονικό διάστηµα µέχρι κάποια στιγµή
να αποφασίσουν οι καταληψίες να φύγουν, είτε ένα ρωµαλέο πο-
λιτιστικό κίνηµα να τους αποµακρύνει µαζί µε ρωµαλέους Υπουρ-
γούς. 

Δυστυχώς, δεν προχωρήσαµε σε αυτή τη θεσµοθέτηση και τυ-
πικά της έδρας του Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης Θεσ-
σαλονίκης στην ΥΦΑΝΕΤ, ένα κτίριο που αγοράστηκε µε πάνω
από 10 εκατοµµύρια ευρώ πριν από χρόνια και που ρηµάζει. 

Ο νέος µουσειακός οργανισµός αποτελεί από πλευράς συλλο-
γών τον µεγαλύτερο µουσειακό οργανισµό του Υπουργείου της
Ελλάδας, αλλά και των Βαλκανίων ενδεχοµένως. Η δυναµική που
θα προκύψει από τη συνένωση χιλιάδων έργων τέχνης ελληνικής
και διεθνούς, µοναδικής ιστορικής και αισθητικής αξίας γίνεται
για να ανταποκριθεί στις ανάγκες τόσο της αγοράς όσο και του
κοινού του 21ου αιώνα. Γι’ αυτό γίνεται το µουσείο και γι’ αυτό
συγκεντρώνονται όλες αυτές οι αριστουργηµατικές συλλογές
όλων των φορέων που θα συµµετέχουν στο MOMus. 

Η ιδέα είναι ελπιδοφόρα µε την προϋπόθεση ότι θα γίνει
σωστή η διαχείρισή της. Αναφέρουµε µερικές ενδεικτικές προ-
ϋποθέσεις. Πρέπει να υπάρχει κοινός οικονοµικός σχεδιασµός,
να υπάρχει ικανό ανθρώπινο δυναµικό, όχι πελάτες και ψηφοφό-
ροι µας και ψηφαλάκια και ηµέτεροι. Επίσης, πρέπει να υπάρ-
χουν οι κατάλληλοι άνθρωποι στις κατάλληλες θέσεις που να
γνωρίζουν το συγκεκριµένο αντικείµενο και να προκηρύσσονται
αυτές οι προσλήψεις και οι τοποθετήσεις µε αναλυτική περι-
γραφή απαιτήσεων θέσης και αντιστοίχιση µε ικανότητες και
προσόντα. Να υπάρχει αποτελεσµατική συνεργασία του προσω-

πικού σε όλα τα επίπεδα και αποφυγή ει δυνατόν εσωτερικών
συγκρούσεων και αντιζηλιών ή κακώς εννοούµενων ανταγωνι-
σµών. 

Επίσης, πρέπει να υπάρχει αποτελεσµατική διαχείριση των
συλλογών. Να υπάρξει καινοτοµία και ανοικτός ορίζοντας στις
σκέψεις και στον τρόπο που εφαρµόζουµε το πρόγραµµα και το
σύστηµα γι’ αυτόν τον οργανισµό, όπως και για όλους τους άλ-
λους. Τέλος, να διασφαλίσουµε οικονοµική βιωσιµότητα, ανά-
πτυξη στρατηγικής αυτόνοµης χρηµατοδότησης και αναζήτησης
πόρων. 

Από µόνη της η έννοια «συνένωση δυνάµεων» και όχι «συγχώ-
νευση», δεν συνεπάγεται και την αποτελεσµατική δηµιουργία και
λειτουργία ενός νέου οργανισµού, ενός νέου φορέα. 

Στην πράξη πρέπει να αποδειχθεί ότι δεν πρόκειται για απορ-
ρόφηση ούτε για συγχώνευση ούτε για µία κρατικοποίηση και ότι
δεν εξαλείφεται κανένας από τους φορείς, οι οποίοι θα συµµε-
τέχουν στο νέο εγχείρηµα, στον νέο φορέα.

Το εγχείρηµα πρέπει να αποδείξει στην πράξη ότι δεν είναι ένα
απλό περίγραµµα µε γενικόλογους στόχους µιας απλής συγκα-
τοίκησης. Διαφορετικά, υπάρχει ο κίνδυνος η τελική µορφή του
διοικητικού οργανωτικού σχήµατος να αποδειχθεί χαοτική. 

Πρέπει να αναφέρουµε εδώ ότι, σύµφωνα µε την έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, µερικά ενδεικτικά οικονοµικά
αποτελέσµατα που προκαλούνται επί του κρατικού προϋπολογι-
σµού είναι απώλεια εσόδων από την απαλλαγή από φόρους, τέλη
και δασµούς συλλογών τέχνης και φωτογραφίας, αρχειακού υλι-
κού και άλλων αντικειµένων τέχνης, που σχετίζονται µε τους σκο-
πούς του οργανισµού.

Επί του προϋπολογισµού του µητροπολιτικού οργανισµού
έχουµε ετήσια δαπάνη ποσού περίπου 25.000 ευρώ από την κα-
ταβολή επιδόµατος θέσης ευθύνης σε έξι νέους προϊστάµενους
οργανικών µονάδων, ετήσια δαπάνη που εκτιµάται περίπου στα
140.000 ευρώ περίπου -137 τα έχουµε µετρήσει µε ανώτατο
όριο- από τη σύσταση θέσης γενικού διευθυντή και δύο νέων δι-
ευθυντών.

Εδώ να πούµε ότι οι διευθυντές που µπαίνουν σε οργανισµούς
πρέπει να τοποθετούνται µ’ έναν τρόπο έλλογο. Δηλαδή, δεν
µπορεί οργανισµοί και φορείς να έχουν τριάντα δύο διευθυντές,
προϊστάµενους κ.λπ. µε πέντε εργαζόµενους. Έχουµε πάρα πολ-
λούς τέτοιους οργανισµούς που έχουν είκοσι προϊστάµενους,
δέκα διευθυντές και έναν εργαζόµενο. Ελπίζουµε εδώ η πυρα-
µίδα να είναι ανάποδα και να υπάρξει µία συγκεντρωτική επιµέ-
λεια του όλου εγχειρήµατος του οργανισµού, του µεγάλου αυτού
οργανισµού, και κατανοµή δραστηριοτήτων και ευθυνών ανά-
λογα µε το δέντρο, µε την πυραµίδα που διευθύνει και διοικεί και
οραµατίζεται και το µέλλον αυτού του οργανισµού.

Ενδεχόµενη ετήσια δαπάνη, το ποσό της οποίας δεν αναφέ-
ρεται, επίσης προκύπτει από τη δυνατότητα σύστασης νέων υπη-
ρεσιακών µονάδων, καθώς και από την πρόσληψη προσωπικού,
την ανάθεση έργων σε εξωτερικούς συνεργάτες και συµβού-
λους, τη σύνοψη συµβάσεων µίσθωσης και ανάθεσης έργων.

Όλα αυτά πρέπει να τα δούµε επειδή σε µία συγχώνευση ανα-
µένεται κυρίως εξοικονόµηση πόρων και πρέπει να υπάρξει εξοι-
κονόµηση πόρων. Όµως, πρέπει να δούµε πώς θα µεγιστοποιούµε
τα  κέρδη και τα οφέλη αυτής της δηµιουργίας ενός µητροπολιτι-
κού φορέα τέτοιου τύπου και τέτοιου µεγέθους και τέτοιας ποι-
ότητας που θέλουµε να είναι και να λειτουργήσει. Έτσι, θα µπορεί
να συγκριθεί µε τις πρόσθετες δαπάνες που αναµένονται ότι θα
προκύψουν στον κρατικό προϋπολογισµό και στον προϋπολογι-
σµό του νέου οργανισµού. Πρέπει να προσέξουµε, δηλαδή, να µην
ανοίξουµε τη βεντάλια των εξόδων και την κατασπατάληση δηµο-
σίου χρήµατος. Αντίθετα, πρέπει να εξασφαλίσουµε εισροή κερ-
δών και οφέλους από την ίδρυση ενός τέτοιου οργανισµού.

Το νοµοσχέδιο ολοκληρώνει νοµοτεχνικά µία πολύπαθη διαδι-
κασία. Είναι σε σωστή κατεύθυνση, όπως είπαµε. Δεν πρέπει,
όµως, να θεωρείται αυτονόητο ότι θα λύσει όλα τα προβλήµατα
µε τον τρόπο που γίνεται. 

Έγιναν πολλές προτάσεις στις επιτροπές και από την ακρόαση
φορέων και από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και από συνα-
δέλφους. Η Υπουργός είπε: «Α, σ’ αυτό συµφωνώ, αλλά ας το
αφήσουµε τώρα έτσι», «α, και σ’ αυτό συµφωνώ κι εγώ, αλλά ας
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το αφήσουµε τώρα έτσι». Τα είπαµε και στην επιτροπή. Σε τρία
ή τέσσερα σηµεία κοµβικά του νοµοσχεδίου η Υπουργός συµφώ-
νησε ότι πρέπει να γίνουν αλλαγές, αλλά σε πρώτη φάση ας µην
τις κάνουµε. Έτσι έχουµε καταλήξει προς το παρόν. Τη λέξη «κα-
ταλήξει» τη λέω µε την καλή έννοια.

Ελπίζω αυτές οι αλλαγές που θα χρειαστεί να γίνουν να γίνουν
στην πορεία και να είναι αποδοτικές, δηµιουργικές και να απο-
φέρουν τα αποτελέσµατα που πραγµατικά επιθυµούµε και όχι να
κάνουµε τοποθετήσεις -το λέω ξανά-, προσλήψεις, ρουσφέτια
και ανάθεση έργου σε «ηµέτερους», ιδίως όταν βλέπουµε ότι
αυτό το σχέδιο, που σέρνεται τόσα χρόνια και που ούτε πέρσι
έγινε ούτε πρόπερσι ούτε παραπρόπερσι επί αυτής της Κυβερ-
νήσεως, γίνεται τώρα κάποιες εβδοµάδες, µήνες πριν τις εκλο-
γές.

Φτιάχνουµε, λοιπόν, ένα µεγάλο µουσείο στη Θεσσαλονίκη.
Μπορεί να φτιάξουµε και κανένα γήπεδο, να δώσουµε εκτάσεις
και να κάνουµε διάφορα άλλα πράγµατα, για να ισοφαρίσουµε
µάλλον τη χασούρα που είχαµε από τη διαχείριση ενός άλλου
σοβαρού, µεγάλου θέµατος που αφορά τη Μακεδονία και τη βό-
ρειο Ελλάδα. 

Αυτά τα προεκλογικά κόλπα, λοιπόν, είναι πολύ γνωστά από
όλες τις κυβερνήσεις. Εδώ και δεκαετίες τα θυµόµαστε όλοι –και
µικροί και µεγάλοι- αλλά νοµίζω ότι αυτό το τελευταίο διάστηµα
έχουµε µπει στα «κόκκινα» τελείως. Έχουµε, δηλαδή, δώσει
ρέστα σε τακτοποιήσεις, διευθετήσεις, προεκλογικές εξαγγελίες,
παροχές κ.λπ.. 

Ελπίζουµε να προχωρήσει αυτό, όπως πρέπει να προχωρήσει,
να δούµε τι νοµοτεχνικές βελτιώσεις θα µπορέσουµε να κάνουµε
σε επόµενες φάσεις, για να λειτουργήσει πιο εύρυθµα αυτός ο
οργανισµός, ο οποίος είναι απολύτως απαραίτητος και έχουµε
καθυστερήσει δεκαετίες να τον συγκροτήσουµε. 

Επί της αρχής θα ψηφίσουµε, θα στηρίξουµε το νοµοσχέδιο.
Θα αρνηθούµε την ψήφο σε συγκεκριµένα άρθρα που φωτογρα-
φίζουν «ηµέτερους», διορισµούς, τακτοποιήσεις κ.λπ.. 

Για τις τροπολογίες επιφυλασσόµαστε. Πάντως θα ψηφίσουµε
«παρών» σε όλες, εκτός αν κάτι αλλάξει στην πορεία, γιατί
έχουµε ξαναπεί ότι όταν έρχονται τρεις, τέσσερις, πέντε, δεκαε-
πτά τροπολογίες σε κάθε νοµοσχέδιο µαζί µε νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις σε ζεστό χαρτί την τελευταία στιγµή, που δεν τις έχουµε
δει καν, δεν µπορούµε να τις ψηφίσουµε ή να τις καταψηφί-
σουµε. Είναι σαν να µην ήρθαν. Οπότε επί των τροπολογιών θα
ψηφίσουµε «παρών». 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μάλιστα, ευχαρι-
στούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Σούρπης Μα-
γνησίας. 

Καλώς ήρθατε στην ελληνική Βουλή, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Καβαδέλλας από
την Ένωση Κεντρώων. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-
λεια το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού
µε τίτλο «Ίδρυση Μητροπολιτικού Οργανισµού Μουσείου Εικα-
στικών Τεχνών Θεσσαλονίκης».

Η πολύπαθη, η ξεχασµένη, η αδικηµένη Θεσσαλονίκη δικαιού-
ται πάρα πολλά.

Για την Ελλάδα, όµως, ο πολιτισµός έχει ιδιαίτερη σηµασία.
Βρίσκεται στο DNA των Ελλήνων, βρίσκεται στο DNA της Ελλά-
δας µας. Είναι µια χώρα-ανάχωµα η Ελλάδα, µια χώρα που η
µοίρα την έχει φέρει να βρίσκεται σε σταυροδρόµι πολιτισµών.
Έχει πολεµήσει πολύ και έχει επιβιώσει και θα επιβιώνει για
πάντα. Από την άλλη, ταυτόχρονα έχει καταφέρει να δηµιουργεί

πολιτισµό µε πανανθρώπινη αξία. Είναι ανάγκη ζωτικής σηµασίας
να διαφυλάξουµε τον πολιτιστικό µας πλούτο. 

Δεν είναι µόνο ότι ιδιαίτερα σήµερα έχει σηµαίνοντα ρόλο ο
πολιτιστικός τουρισµός, ο οποίος αποτελεί και ισχυρό χαρτί της
οικονοµικής επιβίωσής µας, αφού θα αποφέρει πολύτιµα έσοδα
για τον τόπο. Είναι και το άλλο, ότι η διαφύλαξη του πολιτιστικού
µας πλούτου κρατά ζωντανή την ταυτότητά µας για το παρόν και
για το µέλλον κάτω από την απειλή πολυπολιτισµικών θεωριών
και επιρροών δήθεν πολιτισµών που ακρωτηριάζουν τις γυναίκες,
που επιβάλλουν τις ανισότητες ανάµεσα στα δύο φύλα. Σύντοµα
θα κληθούµε να το αντιµετωπίσουµε αυτό. 

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, πρέπει όλοι να «βάλουµε πλάτη».
Δεν νοείται να επιτρέπονται φαινόµενα βανδαλισµών ιστορικών
εκθεµάτων των µουσείων µας. Δεν υπάρχει καµµία αιτιολογία,
καµµία ανοχή. 

Δεν νοείται η µη καταπολέµηση της αρχαιοκαπηλίας. Προχθές
έκαναν µια συνάντηση σε µια ταβέρνα κάτι δήθεν αρχαιολόγοι
και ξέχασαν στην είσοδο έναν σάκο µε κτερίσµατα, µε αρχαιότη-
τες. Δεν νοούνται οι πολύωρες αναµονές σε ουρές εκδοτηρίων
και πρέπει να βρεθεί κάποια λύση στο ζήτηµα της επισκεψιµότη-
τας. Συνδικαλιστές εκβιάζουν κλείνοντας αρχαιολογικούς χώ-
ρους και στερώντας βεβαίως σε ανθρώπους που έχουν ταξιδέψει
από την άκρη του κόσµου τη δυνατότητα να χαρούν και αυτοί
και να αναγνωρίσουν το µεγαλείο της Ελλάδας.

Πρόκειται να νοµοθετήσουµε για ένα ζήτηµα καίριας σηµασίας
για την πόλη της Θεσσαλονίκης, καθώς και για τους ανθρώπους
της τέχνης. Εδώ τίθεται ένα ερώτηµα: Ποιος θα επιλέγει και θα
χαρακτηρίζει τι είναι αυτή η τέχνη; Είναι σύγχρονη, είναι παλαι-
ότερη; Ποια θα είναι τα κριτήρια; Θα είναι πολιτισµικά ή πολιτικά;
Εδώ υπάρχει έντονη αµφιβολία προσωπικά δική µου.

Όµως, γιατί ενώ το ζήτηµα -ερευνητικά τουλάχιστον- έχει κλεί-
σει από το 2017, δηλαδή η διεύθυνση του προβλήµατος της συ-
νένωσης των µουσείων ήδη από την άνοιξη του 2017 έχει
αναδειχθεί δηµοσιογραφικά και η δηµόσια διαβούλευση για το
σχέδιο νόµου εξελίχθηκε στις αρχές του καλοκαιριού του 2017,
φτάσαµε λίγο πριν από τις δηµοτικές - εθνικές εκλογές να το συ-
ζητούµε; Μάλλον γιατί κάποιες αριστερίστικες οργανώσεις είχαν
και έχουν καταλάβει κτήρια προοριζόµενα για στέγαση συλλο-
γών και δεν θέλετε να τους στεναχωρήσετε. Όπως πάντα, καθυ-
στερήσεις, αναποφασιστικότητα! 

Και για να µπω επί της ουσίας, το σχέδιο νόµου αποτελείται
από είκοσι άρθρα. 

Συγκεκριµένα, στο άρθρο 1, που αφορά τη νοµική µορφή και
τον σκοπό του µητροπολιτικού οργανισµού, θα ψηφίσουµε «ναι».

Το άρθρο 2 αφορά το διοικητικό συµβούλιο. Εδώ θα πούµε
«παρών», γιατί ασφαλώς θα είναι όλοι δικοί σας.

Στο άρθρο 3 για τον γενικό διευθυντή θα πούµε «παρών».
Στο άρθρο 4 για τη διάρθρωση των διευθύνσεων και την καλ-

λιτεχνική επιτροπή, θα πούµε και εκεί «παρών».
Στο άρθρο 5 για τη Διεύθυνση Μοντέρνας Τέχνης, που αφορά

το Μουσείο Μοντέρνας Τέχνης και τη Συλλογή Κωστάκη, θα
πούµε «ναι».

Για τη Διεύθυνση Σύγχρονης Τέχνης, που αφορά το Μουσείο
Σύγχρονης Τέχνης, τις Συλλογές Μακεδονικού Μουσείου και
Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης, θα πούµε «ναι».

Στο άρθρο 7 για το Τµήµα Σύγχρονης Γλυπτικής, που αφορά
το Μουσείο Μυλωνά, θα πούµε «ναι».

Στο άρθρο 8 για τη Διεύθυνση Φωτογραφίας, που αφορά το
Μουσείο Φωτογραφίας Θεσσαλονίκης, θα πούµε «παρών», διότι
υπάρχει υπερβολική χρηµατοδοτική πρόβλεψη για το συγκεκρι-
µένο µουσείο.

Στο άρθρο 9 για το Πειραµατικό Κέντρο Ερευνών θα πούµε
«παρών».

Στο άρθρο 10 για τις ενιαίες διοικητικές και βοηθητικές υπη-
ρεσίες και το προσωπικό θα πούµε «όχι», γιατί πρόκειται για ρου-
σφετολογικές τοποθετήσεις διευθυντών µε τεράστιες αποδοχές.

Στο άρθρο 11 για την περιουσία θα πούµε «ναι».
Στο άρθρο 12 για τους πόρους θα πούµε «όχι».
Στο άρθρο 13 για την οικονοµική διαχείριση και τον έλεγχο θα

πούµε «όχι». Είναι σαφές γιατί λέµε «όχι».
Στο άρθρο 14 για τις µεταβατικές και τελικές διατάξεις, θα
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πούµε «ναι».
Στα άρθρα 15 και 16 για τις κυρώσεις συµβάσεων µεταξύ των

µουσείων θα πούµε «ναι».
Στο άρθρο 17 για τις καταργούµενες διατάξεις θα πούµε «ναι».
Όσον αφορά στις τροπολογίες άλλων Υπουργείων που ενσω-

µατώθηκαν στο σχέδιο νόµου και κάποιες έτερες τροπολογίες
που ήρθαν αργότερα, θα πούµε «ναι» στην τροπολογία 1779/34
µε ηµεροµηνία κατάθεσης 10-10-2018, που αφορά ρύθµιση θε-
µάτων Υπουργείου Εσωτερικών, τροποποίηση διατάξεων του
ν.3852/2010, σχετικά µε τη συγχώνευση κοινωφελών επιχειρή-
σεων των δήµων. Επίσης στην υπ’ αριθµόν 1781/35 µε ηµεροµη-
νία κατάθεσης 16-10-2018 θα πούµε «παρών», γιατί αφορά
θέµατα πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Εδώ
χρειάζεται µια µεγάλη κουβέντα.

Στην τροπολογία 1784/36 µε ηµεροµηνία κατάθεσης 22-10-
2018, που αφορά την παράταση των προθεσµιών υποβολής αν-
τιρρήσεων κατά των αναρτηµένων δασικών χαρτών, ψηφίζουµε
«ναι».

Και στην τροπολογία 1785/37 µε ηµεροµηνία κατάθεσης 22-
10-2018 που αφορά την παραχώρηση έκτασης για ενενήντα
εννέα έτη στον «Πανθεσσαλονίκειο Αθλητικό Όµιλο Κωνσταντι-
νουπολιτών» -δηλαδή, τον ΠΑΟΚ- για την ανέγερση νέων αθλη-
τικών εγκαταστάσεων του σωµατείου, θα ψηφίσουµε «ναι». 

Σε όλες τις άλλες τροπολογίες θα ψηφίσουµε «παρών». Είµα-
στε κατά της λογικής τελευταία στιγµή να έρχονται τροπολογίες
και να µην έχουµε τη δυνατότητα να µελετήσουµε τι ψηφίζουµε.
Αυτές στις οποίες θα ψηφίσουµε «παρών» είναι άλλων Υπουρ-
γείων. Πρόκειται για περίεργα πράγµατα που έρχονται τελευταία
στιγµή σε λάθος νοµοσχέδια. 

Αυτό που περιµένει κάθε συµπολίτης µας είναι πως ο νέος ορ-
γανισµός θα πρέπει να δώσει πνοή πολιτιστική, οικονοµική, πνευ-
µατική στην πόλη της Θεσσαλονίκης και στη χώρα. Για να συµβεί
αυτό, χρειάζεται η διοίκησή του να είναι λειτουργική, αξιόπιστη,
ευέλικτη, ευρηµατική, να είναι παρούσα στα γεγονότα. 

Θέλω να πω ότι ήταν πολύ σηµαντικό αυτό που ακούστηκε στη
δεύτερη συνεδρίαση της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων
κατά τη διάρκεια της ακρόασης των φορέων. Ακούστηκε, δη-
λαδή, ότι παρά την τραγική κρίση που βιώνει η χώρα, τα έσοδα
των µουσείων αυξήθηκαν λόγω, βεβαίως, της αύξησης των εσό-
δων από επισκέψεις κοινού. Αυτό είναι παρήγορο σε µια τόσο
δύσκολη εποχή. Ποια µαρτυρία πιο εντυπωσιακή χρειαζόµαστε
για να φανεί η αξία της µεγάλης πολιτιστικής µας κληρονοµιάς;
Κάνει περήφανο τον κάθε Έλληνα και την κάθε Ελληνίδα. Όπως
είπα, σε εποχές δύσκολες που οι ανάγκες επιβίωσης µειώνουν
τις επιλογές, φαίνεται πως οι συµπολίτες µας αγωνιούν για την
τύχη όσων µας κληροδότησαν σπουδαίοι συµπολίτες µας.

Ατυχώς βεβαίως, παρά τη θετική στάση των ειδικών και του
κοινού για το ζήτηµα, παρά τη µικρή έκταση του σχεδίου νόµου,
παρά την πολύχρονη διεξαγωγή διαλόγου, δεν έχουν αποφευχ-
θεί ούτε σ’ αυτό το σχέδιο νόµου λάθη και παραλείψεις που πι-
θανόν θα αποτελέσουν τροχοπέδη στην οµαλή διοικητικά
λειτουργία αυτού του οργανισµού. Κι αν δεν φαίνονται σήµερα
αυτά τα πράγµατα, στην πορεία θα φανούν λόγω της δυσλει-
τουργικότητας. Ακολουθεί και αυτό το σχέδιο νόµου τη µοίρα
άλλων νοµοσχεδίων που ενώ προσεγγίζουν υψηλής αξίας θέ-
µατα, κάπου, σε κάποιο σηµείο στη νοµοθετική διαδικασία σκον-
τάφτουν. 

Κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της επιτροπής ακούστη-
καν πολλές επισηµάνσεις τόσο από συναδέλφους άλλων κοµµά-
των της Αντιπολίτευσης όσο και από την Ένωση Κεντρώων, για
τα ασαφή προσόντα των µελών στο άρθρο 2, για τη µοριοδότηση
των προσόντων στο άρθρο 3, καθώς και για το πώς ίσως πρέπει
να νοµοθετηθούν ζητήµατα θέσης, όπως για παράδειγµα για τη
θέση του οικονοµικού διευθυντού στο ίδιο άρθρο που είπαµε
πριν, για τις αποσπάσεις, τις προσλήψεις ή τις συµβάσεις έργου
στα άρθρα από το 4 µέχρι το 9, για τα δώδεκα χρόνια θητείας
του διευθυντή στο άρθρο 6, για τον αλγόριθµο κατανοµής των
εσόδων και πολλά άλλα. 

Εµείς, ως Ένωση Κεντρώων, αναδείξαµε ζητήµατα εκτός των
άλλων για το άρθρο 6 και για την παράγραφο 7, όπου προβλε-
πόταν τετραετής θητεία για τον διευθυντή. Αυτό που καταλά-

βαµε είναι ότι συνολικά θα ήταν για δώδεκα χρόνια αυτή η θη-
τεία. 

Δηµιουργούµε, λοιπόν, καθεστωτικές θέσεις, όταν υπάρχουν
θέσεις τέτοιας διαρκείας που φέρνουν πιθανώς τη διαπλοκή.
Εκτός βεβαίως αν θεωρήσουµε ότι υπάρχει απίστευτη φτώχεια
στελεχών, οπότε τα δώδεκα χρόνια διοίκησης από το ίδιο στέλε-
χος κατ’ εµάς θα ήταν υπερβολικά πολλά, ενώ κατά την κρίση
σας είναι λογικό. 

Ευτυχώς, όµως, µετά την παρέµβαση και την τοποθέτησή µας
στην επιτροπή, επικράτησε σύνεση. Το σηµείο αυτό άλλαξε και
η ανανέωση της θητείας θα είναι µία.

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη δεύτερη συ-
νεδρίαση της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων στην ακρόαση
φορέων για αυτό το σχέδιο νόµου σε όσους και όσες την παρα-
κολούθησαν ή διάβασαν τα πρακτικά έγινε αντιληπτό ότι από
τους προσκεκληµένους µας εκπροσώπους φορέων κυριάρχησαν
ο λιτός λόγος, ο πολιτισµός, η ευπρέπεια, η ευγένεια, ακόµα η
αγωνία όλων όσων υπηρετούν αυτό το πεδίο, το πεδίο του πολι-
τισµού. Ακούστηκαν ενδιαφέροντα θέµατα, ενδιαφέροντα πράγ-
µατα από ανθρώπους που φάνηκε πως αγαπούν αυτό που
κάνουν και το υπηρετούν µε αίσθηµα ευθύνης.

Οφείλουµε, λοιπόν, στους συµπολίτες µας της Θεσσαλονίκης
και όχι µόνο, στους υψηλούς δηµιουργούς των εκθεµάτων, στα
στελέχη, στους εργαζόµενους και τους εθελοντές των µουσείων,
που εργάστηκαν και εργάζονται υπεύθυνα, να διαµορφώσουµε
έστω και τώρα στην Ολοµέλεια, µε καλόπιστη σύνθεση απόψεων,
ένα νοµοσχέδιο άµεσα λειτουργικό, χωρίς υπεροψία, χωρίς την
αυθεντία της µοναδικής δικής µας γνώµης και χωρίς βεβαίως
αποκλεισµούς. Πρέπει να συνεννοηθούµε στο πώς θα προστα-
τέψουµε νοµοθετικά και θα αναδείξουµε κληροδοτήµατα τέχνης
επί του προκειµένου, που µας εµπιστεύτηκαν εξέχοντες συµπο-
λίτες µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Έκλεισε ο κατάλογος των ειδικών αγορητών και πριν περά-

σουµε στους συναδέλφους Βουλευτές που έχουν γραφτεί, θα
πάρει τον λόγο ο κ. Φάµελλος για να παρουσιάσει την τροπολο-
γία για τις προθεσµίες των δασικών χαρτών. Επίσης, έχει ζητήσει
τον λόγο και η κυρία Υπουργός. Μετά θα µπούµε στον κατάλογο
των οµιλητών.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να
κάνω ένα σχόλιο κατ’ αρχάς για τον κ. Ψαριανό, αν µου επιτρέ-
πετε. Πράγµατι, υπάρχουν πολλά σηµαντικά ζητήµατα που µπαί-
νουν στη Βουλή το τελευταίο διάστηµα. Θέλω να σας βεβαιώσω
ότι δεν είναι προεκλογικές τακτοποιήσεις. Είναι η προοδευτική
και δηµοκρατική κανονικότητα που έλειπε απ’ τη χώρα τόσα χρό-
νια και αφορά και τις ασφαλιστικές εισφορές, τις φορολογικές
εισφορές, τις µεγάλες υποδοµές, τα δηµόσια αγαθά όπως ο πο-
λιτισµός. Και είναι πολύ σηµαντικό ότι για τη Θεσσαλονίκη όπου
οι προηγούµενες πολιτικές και οι κυβερνήσεις τής είχαν στερήσει
το δικαίωµα στην πρόοδο, τώρα υπάρχει ένα νέο όραµα και ση-
µαντικά έργα ξεκολλάνε: από τον ΠΑΘΕ, την ηλεκτροδότηση του
σιδηροδρόµου µέχρι το µετρό και από το Στρατόπεδο Κόδρα και
το Στρατόπεδο Παύλου Μελά µέχρι τον Θερµαϊκό Κόλπο και τη
Διεθνή Έκθεση. Νοµίζω ότι η συµβολή του Υπουργείου Πολιτι-
σµού είναι πολύ σηµαντική σε όλα τα έργα, και στο µετρό και στα
υπόλοιπα, αλλά και στο συγκεκριµένο νοµοθέτηµα, το οποίο προ-
φανώς και επικροτώ. Αυτή είναι η κανονικότητα στην οποία πρέ-
πει να συνηθίσουµε όλοι, να φτιάχνουµε πράγµατα προοδευτικά
και δηµοκρατικά στην Ελλάδα, που έλειπαν από πολιτικές ευθύ-
νες προηγούµενων κυβερνήσεων.

Όσον αφορά τις συγκεκριµένες τροποποιήσεις και ρυθµίσει.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Τέσσερα χρόνια δεν τα κάνατε!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Ψαριανέ, γνωρίζω κι εγώ, όπως
και εσείς, ότι κάποιοι χρεοκόπησαν την πατρίδα µου και την έβα-
λαν σε µνηµόνια και αυτή η Κυβέρνηση την έβγαλε από τα µνη-
µόνια και σας ευχαριστούµε πολύ που επικροτείτε το ότι εµείς
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βγάλαµε µαζί µε τους Έλληνες, που στερήθηκαν και δούλεψαν,
την Ελλάδα από τα µνηµόνια που κάποιοι την έβαλαν στη χρεο-
κοπία την κοινωνική, πολιτική και οικονοµική.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Τέσσερα χρόνια ήταν. Έλεος!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Ψαριανέ, ελπίζω να µην έχετε
άγχος γιατί συµµετείχατε σε µια τέτοια συζήτηση χρεοκοπίας
της χώρας µας.

Σήµερα, όµως, κύριε Πρόεδρε, συζητάµε για δύο ρυθµίσεις
στη δασική νοµοθεσία που αφορούν την απρόσκοπτη συνεργα-
σία του έργου των δασικών χαρτών και την εφαρµογή της εικο-
σαετούς εθνικής στρατηγικής για τα δάση, γιατί και τα δύο
ζητήµατα αυτά είναι παραδείγµατα τρανά: οι δασικοί χάρτες δεν
υπήρχαν, παρ’ ότι το Σύνταγµα το επέβαλλε, σαράντα χρόνια,
κύριε Ψαριανέ, και δασική στρατηγική η Ελλάδα δεν είχε ποτέ.
Έτσι, λοιπόν, επειδή τα δάση είναι βασικός πυλώνας συµβολής
και όσον αφορά το φυσικό περιβάλλον και το αναπτυξιακό σκέ-
λος της πολιτικής -έχουν εργασία και εισόδηµα, που έλειπε από
την Ελλάδα-, αυτά πλέον υλοποιούνται µε αυτή την Κυβέρνηση,
συνδέονται µε την κλιµατική αλλαγή, τη βιοποικιλότητα, τη στρα-
τηγική για την έρευνα, την κυκλική οικονοµία και προχωρούµε
συγκεκριµένα σε ρυθµίσεις.

Μέχρι σήµερα έχουµε κυρώσει το 32% των δασικών χαρτών,
έχουµε αναρτήσει το 48% των δασικών χαρτών και πρέπει να
γνωρίζετε, γιατί το παρουσιάσαµε δηµόσια, ότι βρίσκεται σε
ανάρτηση όλη η ανατολική Αττική της περιοχής της πυρκαγιάς,
συµπεριλαµβανοµένης της κήρυξης αναδασωτέων. Και τα Μέ-
γαρα επίσης είναι αυτή την περίοδο σε ανάρτηση. Οι πολίτες,
λοιπόν, έχουν στη διάθεσή τους σε δύσκολες περιοχές και τον
δασικό χάρτη και την κήρυξη των αναδασωτέων και ένα ειδικό
εργαλείο που ετοιµάζουµε ώστε να έχουν γρήγορα αδειοδότηση
της αποκατάστασης της κατοικίας στις περιοχές αυτές. Αυτό,
λοιπόν, είναι δική µας πρωτοβουλία. Δεν είχε γίνει µέχρι τώρα.
Γίνεται και στην ανατολική Αττική.

Με τη συγκεκριµένη τροπολογία, νοµοθετική ρύθµιση που
προτείνουµε, δίνεται µία παράταση στις περιοχές που έληξε η
ανάρτηση στις 18 Οκτωβρίου. Οι περιοχές είναι οι εξής: Τρίκαλα,
Καβάλα, δυτική και ανατολική Αττική. Το κάναµε και πέρυσι. Όλοι
οι πολίτες έχουν πέντε µε έξι µήνες να υποβάλουν τις αντιρρή-
σεις τους. Είναι ισονοµία και εφαρµόζεται και η συνταγµατική
υποχρέωση. Ταυτόχρονα, προχωρούµε µε πάρα πολλές υποχρε-
ώσεις στις αναρτήσεις που έχουµε τώρα. Αναρτήθηκαν την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα και το Πικέρµι, Μελίσσια, Βύρωνας,
Καισαριανή, Νέα Ιωνία, Μαρούσι. Το κέντρο της Αθήνας δεν είχε
αναγνώριση δασικών εκτάσεων, φανταστείτε. Και βέβαια Μέ-
γαρα, Μάκρη, Ραφήνα και τα αναδασωτέα.

Ταυτόχρονα, η ρύθµιση για την εθνική στρατηγική προβλέπει
ότι για πρώτη φορά η χώρα θα έχει δασική στρατηγική. Υπήρχε
πρόβλεψη, θεσµικό πλαίσιο για το πώς θα γίνει, αλλά όχι για το
ποιος θα την κυρώσει, για να καταλάβετε τι ελλείµµατα βρήκαµε
και στη νοµοτεχνική υποστήριξη της δασικής πολιτικής. Ολοκλη-
ρώθηκε µια πολύ έντονη σειρά διαβουλεύσεων στη στρατηγική
και σήµερα κάνουµε µια βελτίωση, ώστε να µπορεί ο Υπουργός
να την υπογράψει, αλλά να κάνουµε και σχέδιο δράσης για να
εφαρµοστεί, να µην µείνει µόνο στα χαρτιά, και αυτή η πρόβλεψη
για τα σχέδια δράσης είναι καθοριστική για να µην έχουµε µόνο
ευχολόγια.

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι σήµερα είναι πολύ σηµαντικό ότι
έχει υποβληθεί στο σηµερινό νοµοσχέδιο και νοµοθετική ρύθµιση
για την παραχώρηση έκτασης στο αθλητικό σωµατείο ΠΑΟΚ, για
το γήπεδο στη Θεσσαλονίκη και αυτό γιατί ο αθλητισµός επίσης
υστερούσε στη Θεσσαλονίκη όπως και ο πολιτισµός και ολοκλη-
ρώνουµε ένα πολύ µεγάλο κενό.

Η νοµοθετική ρύθµιση αυτή είναι η απόλυτη υλοποίηση της
δήλωσης του Πρωθυπουργού στην Έκθεση. Μέσα σε έναν µήνα
επτά συναρµόδια Υπουργεία, συνηγορήσανε και επεξεργάστη-
καν, µαζί µε τον ΠΑΟΚ και τον Δήµο Θεσσαλονίκης, τη ρύθµιση.
Εξασφαλίζει ότι θα έχουµε ένα γήπεδο σύγχρονο, ασφαλές, πι-
στοποιηµένο, ότι θα εξυπηρετούνται οι ανάγκες και των πολιτών
και του αστικού ιστού. Δεν έχουµε µόνο την παραχώρηση της
γης, που είναι δωρεάν. Ταυτόχρονα έχουµε και όλες τις ρυθµί-

σεις για να γίνει ειδικό χωρικό σχέδιο, µε χρήσεις γης, υψόµετρα,
µε συµφωνία για το πάρκινγκ, µε συµφωνία µε την Αρχαιολογία
και το Υπουργείο Πολιτισµού για ένα κοινό µνηµόνιο για επιτά-
χυνση ανασκαφών και έρευνας.

Και προφανώς για την εταιρεία ειδικού σκοπού και όλες τις
ρυθµίσεις να ξεκαθαρίσουµε ότι το ειδικό χωρικό σχέδιο θα προ-
βλέπει ότι διατηρείται ο κοινόχρηστος χαρακτήρας των εκτά-
σεων, δρόµων, πρασίνου, που υπήρχαν και προφανώς η
λειτουργία αυτών των χώρων. Θα ενταχθούν όλα σε ένα ειδικό
χωρικό σχέδιο. Και µάλιστα προβλέπεται στην προσθήκη προφα-
νώς αυτών των είκοσι εννέα στρεµµάτων στην ιδιοκτησία του
ΠΑΟΚ ότι θα υλοποιηθεί ταχύτατα και το γήπεδο και υπάρχει και
χρονικός περιορισµός - προτροπή από την κοινωνία προς το σω-
µατείο, µαζί, µε κοινή συµφωνία, να γίνει γρήγορα. Προβλέπεται
µέσα σε τέσσερα χρόνια -να προσπαθήσουµε όλοι για να γίνει
το καλύτερο δυνατόν. 

Ταυτόχρονα προφανώς έχουµε λύσει και όλα τα ζητήµατα των
παρεκκλίσεων, ώστε να µην χρειαστεί και άλλο νοµοθετικό ερ-
γαλείο, να πάµε κατευθείαν σε ειδικό χωρικό σχέδιο. Το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος και το Υπουργείο Πολιτισµού θα
υπογράψουν το ειδικό χωρικό σχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Είµαστε έτοιµοι για τις ρυθµίσεις αυτές και νοµίζω ότι αυτό
που γίνεται πράξη είναι ότι η Θεσσαλονίκη στο όραµά της προ-
σθέτει πολιτισµό, αθλητισµό, σύγχρονες υποδοµές και είναι ακρι-
βώς αυτό η δηµοκρατική κανονικότητα µετά το µνηµόνιο. Αυτό
είναι αυτή η Κυβέρνηση. Αλλάζουµε πραγµατικά τη χώρα!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η
Υπουργός κ. Ζορµπά. Μετά την Υπουργό θα ξεκινήσουµε τον κα-
τάλογο οµιλητών.

ΜΥΡΣΙΝΗ ΖΟΡΜΠΑ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ως πολίτης αισθα-
νόµουν πάντοτε απαρέσκεια για τους χωρίς νόηµα ρητορικούς
διαξιφισµούς. Γι’ αυτό θα αποφύγω οποιαδήποτε πρόκληση, πα-
ραµένοντας στο νοµοσχέδιο για την ίδρυση Μητροπολιτικού Ορ-
γανισµού Μουσείων Εικαστικών Τεχνών στη Θεσσαλονίκη.
Νοµίζω ότι το οφείλουµε όλοι, χωρίς προσχήµατα αντιπολιτευ-
τικά, στους προκατόχους οι οποίοι εργάστηκαν γι’ αυτό, στους
φορείς που συνεργάστηκαν για µεγάλο διάστηµα -το ακούσαµε
από όλους-, στους πολίτες της Θεσσαλονίκης και στην ίδια την
πόλη που θέλει αυτό το µουσείο. 

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο προτείνουµε το θεσµικό πλαί-
σιο της συνένωσης των λειτουργιών του Κρατικού Μουσείου
Σύγχρονης Τέχνης και των δύο τµηµάτων που αυτό έχει, του
Μουσείου Φωτογραφίας Θεσσαλονίκης και του Κέντρου Σύγχρο-
νης Τέχνης, µε τις λειτουργίες δύο άλλων σηµαντικών µουσείων,
πολύ γνωστών, που λειτουργούν ως κοινωφελή ιδρύµατα ως
τώρα, του Μακεδονικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης και του
Μουσείου Άλεξ Μυλωνά στην Αθήνα.

Η συνένωση αυτή έχει πίσω της, όπως ήδη ακούσατε, µακρά
ιστορία. Εξαγγέλθηκε από το 2010 πολλές φορές, αλλά δεν κα-
τάφερε µέχρι σήµερα να πραγµατοποιηθεί και είναι κάτι που και
η πόλη θέλει και εµείς νοµίζω ότι πρέπει να αισθανόµαστε θετικά
που το καταφέρνουµε σήµερα να έλθει στη Βουλή για να ψηφι-
στεί.

Η συγκεκριµένη πρόταση θεωρούµε ότι ανοίγει µια δυναµική
προοπτική σε καιρούς µεταβατικούς που αφήνουν πίσω τους τη
βαθιά κρίση που βίωσε η κοινωνία µας. 

Θέλουµε να αποδώσουµε την τιµή που τους αξίζει, τόσο στον
Παύλο Γερουλάνο για την έναρξη του εγχειρήµατος, Υπουργό
Πολιτισµού από το 2010, ο οποίος ανέλαβε πρωτοβουλία διαβού-
λευσης για το ζήτηµα µε τους ενδιαφερόµενους φορείς και στον
κ. Τζαβάρα που προχώρησε εντατικά, µέχρι και την κατάρτιση
προσχεδίου σχετικών διατάξεων για τη συγχώνευση.

Ωστόσο, επόµενες ηγεσίες εγκατέλειψαν το σχέδιο, ίσως και
µέσα στη δίνη των ηµερών όπου το εγχείρηµα δεν µπορούσε να
καρποφορήσει, αλλά και γιατί η συγχώνευση ως ένα σχήµα νο-
µικό φαίνεται ότι ήταν αδύνατον να επιτευχθεί για λόγους οικο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΔ’ - 23 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2018 381



νοµικούς και άλλους. Στο µεταξύ η οικονοµική κρίση είδε την
κρατική επιχορήγηση που λάµβαναν οι φορείς να µειώνεται δρα-
µατικά, µε αποτέλεσµα -ειπώθηκε και πριν από άλλους συναδέλ-
φους- δυσλειτουργίες, αλλά ακόµη και να πέφτει για το Κρατικό
Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης από το 2010 έως το 2015 κατά 75%.
Αυτό νοµίζω ότι απεικονίζει την πραγµατικότητα την οποία χρει-
αζόταν να λύσουµε και δεν µπορούσε να λυθεί, βέβαια, µέσα σε
ένα µικρό διάστηµα. Χρειάστηκαν αρκετό χρόνο οι φορείς για να
συµφωνήσουν σε αρκετά και περίπλοκα ζητήµατα και να συµφω-
νήσουν επίσης την αρχιτεκτονική που θα απέδιδε µια προοπτική
για το µέλλον.

Εποµένως είµαστε σήµερα εδώ για να δούµε τι έγινε από το
2015 και µετά και να πούµε ότι και οι τρεις προκάτοχοί µου -ο κ.
Ξυδάκης, ο κ. Μπαλτάς και η κ. Κονιόρδου- από τη θέση του
Υπουργού Πολιτισµού προχώρησαν ένα σχέδιο για τον σκοπό
αυτό, τις νοµικές όψεις του οποίου αποτυπώνει το σχέδιο νόµου
που έχουµε σήµερα µπροστά µας.

Η δική µας προσπάθεια να αποτρέψουµε την κατάρρευση του
δηµόσιου πολιτισµικού αγαθού δεν έχει αµυντική λογική. Μας εν-
διαφέρει να εδραιώσουµε µια νέα δυναµική αντίληψη για τη µου-
σειακή οργάνωση και στη συγκεκριµένη περίπτωση. Θα το δούµε
και στο µέλλον περισσότερο. Αποβλέπουµε στρατηγικά να προ-
ωθήσουµε ένα πρότυπο µουσειακής πολιτικής, ένα δηµόσιο πρό-
τυπο µουσειακής πολιτικής, που συγκεντρώνει και αναδιατάσσει
τις ζωντανές δυνάµεις, δεν τις αφήνει στο έλεος του µεγέθους
τους, όπου είναι µικρές, αξιοποιεί ευρηµατικά το διαθέσιµο πο-
λιτισµικό πλούτο -ξέρουµε τις τεράστιες και καταπληκτικές προ-
οπτικές που έχουν οι συλλογές των µουσείων- και αναπτύσσει
δυναµικά τους ίδιους πόρους, στραµµένο αµετακίνητα στην εξυ-
πηρέτηση του δηµόσιου αγαθού.

Πώς πιστεύουµε ότι θα το καταφέρουµε αυτό; Είπαµε και πριν
ότι το σχέδιο Τζαβάρα δεν µπορούσε να προχωρήσει λόγω της
συγχώνευσης και για νοµικούς λόγους, διότι τα κοινωφελή ιδρύ-
µατα δεν µπορούσαν να συγχωνευθούν σύµφωνα µε το Σύν-
ταγµα. Τι, εποµένως, κάνει και τι ξεπερνάει το παρόν σχέδιο; 

Αναδιαρθρώνει δραστικά την οργανωτική δοµή του Κρατικού
Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης, ώστε να υποδεχθεί κατάλληλα και
στη βάση µιας αναπτυξιακής αυτοτέλειας τις λειτουργίες που
συνδέονται µε τις παραχωρούµενες συλλογές. Σε αυτό το εγχεί-
ρηµα υλοποιούµε την αρχιτεκτονική λογική ενός µεγάλου, ενι-
αίου πολιτισµικού οργανισµού-πλατφόρµας, που στεγάζει µια
πλειάδα αυτοτελών µουσειακών εγχειρηµάτων.

Είπα επανειληµµένα -και το λέω πάλι- ότι αυτό χρειάζεται µια
ισορροπία και παρεξηγήθηκε. Θεωρώ, όµως, ότι αν αντίθετο της
ισορροπίας είναι η ανισορροπία, αυτό εδώ το σχέδιο καταφέρνει
να είναι ένα θετικό σχέδιο ισορροπίας. 

Μελετήθηκαν ξένα µοντέλα ως πηγή έµπνευσης και πληροφο-
ριών σε πολλά σηµεία και οι οργανωτικές επιλογές προκύπτουν
από αυτά. Κάποιοι σπεύδουν να επικρίνουν την επιλογή αυτή,
ισχυριζόµενοι ότι τα πρότυπα προέρχονται από µουσεία πολύ µε-
γαλύτερα. Φοβάµαι ότι τους διαφεύγει το ουσιώδες, που είναι
άσχετο από τα µεγέθη, δηλαδή η αρχιτεκτονική λογική της πολ-
λαπλότητας και αυτοτέλειας µέσα στην ενότητα µε εργαλείο βα-
σικό τις συνέργειες. 

Τη νέα αυτή λογική υλοποιούµε µε το παρόν σχέδιο, προβαί-
νοντας σε µια σαφή διάκριση µεταξύ καλλιτεχνικού προγραµµα-
τισµού και δράσεων που ασκούνται από τα επιµέρους µουσειακά
εγχειρήµατα από τη µια πλευρά και τις διοικητικές οικονοµικές
λειτουργίες, που είναι απαραίτητο επίσης να βρίσκονται µέσα σε
ένα πλαίσιο αυστηρό και σε διάλογο µε τις καλλιτεχνικές. Έτσι,
καταφέρνουµε να έχουµε οικονοµία κλίµακας, στο πλαίσιο της
οποίας όχι απλώς εξοικονοµούνται δαπάνες, αλλά µπαίνουν οι
βάσεις για µια αποτελεσµατική διοικητική και οικονοµική λειτουρ-
γία όσον αφορά τη δηµόσια κρατική επιχορήγηση, η οποία είναι
η βάση του εγχειρήµατος. Έτσι, οργανώνονται και λειτουργούν
περισσότερα επιµέρους µουσεία µε αυτοτελή διοίκηση το κα-
θένα, τον καλλιτεχνικό διευθυντή, κάτι το οποίο εγγυάται, ακρι-
βώς, την ελευθερία του καλλιτεχνικού έργου. 

Το Μουσείο Μοντέρνας Τέχνης θα διαχειρίζεται την περίφηµη
Συλλογή Κωστάκη καθώς και συλλογές έργων του νέου φορέα,
προγενέστερου του 1960. Το Μουσείο Φωτογραφίας θα αξιοποι-

ήσει τις συλλογές και το µεγάλο αρχείο και την εµπειρία του
Μουσείου Φωτογραφίας Θεσσαλονίκης. Το Μουσείο Σύγχρονης
Τέχνης θα διαχειρίζεται τις πολύ σηµαντικές συλλογές έργων, οι
οποίες προκύπτουν από το 1960 και µετά. Το Μουσείο Άλεξ Μυ-
λωνά διαχειρίζεται τη Συλλογή Γλυπτών Άλεξ Μυλωνά και θα λει-
τουργεί ως Τµήµα Σύγχρονης Γλυπτικής του Μουσείου
Σύγχρονης Τέχνης. Τέλος, το Πειραµατικό Κέντρο Τεχνών θα
έχει ως αυτοτελή αποστολή τη διοργάνωση δράσεων και προβο-
λής της νέας πειραµατικής καλλιτεχνικής δηµιουργίας.

Οι πρόνοιες οι οποίες έχουν ληφθεί, επίσης, είναι σηµαντικές:
Η επιλογή του καλλιτεχνικού διευθυντή µε διεθνή διαγωνισµό.
Νοµίζω ότι αυτό πρέπει να το εκτιµήσουµε, διότι δεν έχουµε άλλη
φορά στο παρελθόν διεθνή διαγωνισµό για τον καλλιτεχνικό δι-
ευθυντή. Αυτός διοριζόταν ως τώρα από τον Υπουργό και νοµίζω
ότι είναι µια καλή αρχή, η οποία µπορεί να έχει και συνέχεια. Το
διοικητικό συµβούλιο χαράζει µια γενική πολιτική πολιτισµού,
µέσα στην οποία οι καλλιτεχνικοί διευθυντές θα έχουν τη δυνα-
τότητα να αναπτύξουν καλλιτεχνικό έργο. Ο γενικός διευθυντής
φροντίζει για την εύρυθµη διοικητική και οικονοµική λειτουργία
και για το εύλογο του προϋπολογισµού. 

Εποµένως έχουµε µια αρχιτεκτονική στην οποία οι φορείς µπο-
ρούν να βρουν τη λειτουργία τους, τη συνεργασία τους και τα
όργανα του µεγάλου αυτού οργανισµού, της πλατφόρµας, µπο-
ρούν να αναπτύξουν τις λειτουργίες τους µε διάλογο, µε προσ-
διορισµένες προγραµµατικά αρµοδιότητες και αυτό να µπορεί
να συµβάλει στο καλύτερο αποτέλεσµα. 

Στην περίπτωση του Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης στο Μου-
σείο Φωτογραφίας Θεσσαλονίκης, έχουµε τη δυνατότητα της
εφορείας, η οποία αυτή τη στιγµή µπορεί να βοηθήσει το µου-
σείο να λειτουργήσει µε τρόπο πολύ πιο αποτελεσµατικό και επο-
µένως έχουµε εξασφαλίσει και εκπροσώπους συλλογικών
φορέων, οι οποίοι θα µπορούν στις καλλιτεχνικές δράσεις -και
όχι στις διοικητικές βεβαίως, που δεν είναι η αρµοδιότητά τους-
να συµβάλλουν στο έργο και στην παρουσία του µουσείου στον
έξω κόσµο. 

Εκτιµούµε ότι η προτεινόµενη δοµή είναι πρωτοποριακή στον
σχεδιασµό της και ρεαλιστική στην εφαρµογή της. Είναι πρωτο-
ποριακή γιατί ισορροπεί την ανάγκη αποτελέσµατος διοικητικής
ενότητας και αυτονοµίας και είναι ρεαλιστική διότι µπορεί να έχει
µια συνεκτικότητα που θα αποδώσει αποτέλεσµα.

Θέλω να υπογραµµίσω ότι πλέον το Κρατικό Μουσείο Σύγχρο-
νης Τέχνης, το Μακεδονικό Μουσείο, το Μουσείο Άλεξ Μυλωνά
αποτελούν αποκεντρωµένες µονάδες του ίδιου ενιαίου φορέα.
Έχουµε δηλαδή ένα καινούργιο µουσείο, το οποίο διαθέτει µια
γενική διεύθυνση, ένα ενιαίο προσωπικό, προϋπολογισµό και
υπηρεσίες. Αυτό είναι που κατά τη γνώµη µας διασφαλίζει την
αποτελεσµατικότητα. 

Είµαστε αποφασισµένοι να το στηρίξουµε αποφασιστικά στην
εκκίνησή του, όπως φαίνεται και από τη χρηµατοδότησή του, µε
το σύνολο των χρηµατοδοτήσεων και µε κάποιο επιπλέον ποσό
που µέχρι τώρα χρηµατοδοτούνταν οι φορείς από το Υπουργείο
Πολιτισµού, δηλαδή 1.200.000 ευρώ.

Θέλω, ωστόσο, να επισηµάνω πόσο µετριοπαθές είναι το ύψος
αυτής της χρηµατοδότησης, θυµίζοντας ότι η ετήσια χρηµατο-
δότηση µόνο του Κρατικού Μουσείου, την εποχή που υπήρχε
ευηµερία, έφτανε τα δύο εκατοµµύρια.

Σήµερα το ποσό που διαθέτουµε αντιπροσωπεύει ένα µικρό-
τερο ποσό, οφείλει όµως να στηρίζεται το µουσείο στις δραστη-
ριότητες για τις οποίες θα µπορεί να αναπτύσσει, µέσα από τον
καινούργιο µηχανισµό του, ενώ οι λειτουργικές του δαπάνες,
µέσα από αυτό το ποσό, είναι εγγυηµένες. 

Δεδοµένου ότι όλοι οι φορείς µάς έχουν ευχάριστα εκπλήξει
ως τώρα τα προηγούµενα χρόνια µε διεθνείς επιτυχίες, θεω-
ρούµε ότι η κινητοποίησή τους, για να καλύψουν καλλιτεχνικές
δράσεις από χορηγίες, ευρωπαϊκά προγράµµατα και µια δυνα-
µική η οποία θα έχει µεγαλύτερη σύνδεση µε την κοινωνία, θα
είναι εξασφαλισµένη.

Έτσι, περιµένουµε ότι το αναπτυξιακό σχέδιο που απλώνεται
αυτή τη στιγµή σε τέσσερις χώρους στην πόλη της Θεσσαλονί-
κης και έναν στην Αθήνα, µε πωλήσεις, εισιτήρια και όλους τους
σύγχρονους τρόπους, που δεν χρειάζεται να τους αναφέρουµε,
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που λειτουργούν σήµερα τα µουσεία, θα µπορέσει πολύ γρή-
γορα να βρει τον δρόµο του.

Το όφελος, εποµένως, από το εγχείρηµα της συνένωσης των
λειτουργιών των µουσείων είναι πάνω από όλα ο ίδιος ο νέος φο-
ρέας, ο Μητροπολιτικός Οργανισµός Μουσείων Εικαστικών Τε-
χνών ή -όπως χαϊδευτικά τον έχουµε ήδη ονοµάσει- MOMus.
Είναι ο µεγαλύτερος εποπτευόµενος από το Υπουργείο Πολιτι-
σµού φορέας µουσειακός οργανισµός στην Ελλάδα από πλευ-
ράς συλλογών και δυναµικής πολλαπλών δράσεων και αυτό είναι
µια πραγµατική επένδυση, την οποία αυτή τη στιγµή νοµίζω ότι
είµαστε σε θέση να πραγµατοποιήσουµε, χωρίς σπατάλη, µε σύ-
νεση και µε προοπτική επιτυχίας. 

Η λογική της ενιαίας πλατφόρµας περισσότερων µουσείων
αποβλέπει στο να επιδρά η οικονοµική ευρωστία του συνόλου
ευεργετικά στην αυτόνοµη προαγωγή των καλλιτεχνικών ειδών,
χωρίς περιορισµούς ή αυθαίρετες προτεραιότητες ή περιορισµέ-
νων και σε βάρος άλλων.

Η σύνθετη λειτουργική δοµή του νέου οργανισµού αντανακλά
και διασφαλίζει τις πολύπτυχες αλλά και ανοικτές στο απρόβλε-
πτο µέλλον διαστάσεις του ενιαίου δηµόσιου αγαθού του πολιτι-
σµού και της αισθητικής παιδείας µέσα σε µια δηµοκρατική
κοινωνία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ.
Θα ξεκινήσουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών και, επειδή

έχουν δηλώσει ήδη τέσσερις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ότι
θέλουν να παρέµβουν, θα πάµε δύο οµιλητές, ένας Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος.

Οπότε καλώ στο Βήµα την κ. Αυλωνίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ. Μετά
είναι ο κ. Σαρίδης και µετά ο κ. Ηλιόπουλος, ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-

µερα µε τον τίτλο «Ίδρυση Μητροπολιτικού Οργανισµού Μου-
σείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης και άλλες διατάξεις»
αποτελεί µια πραγµατική τοµή στα µουσειακά δρώµενα της
χώρας.

Ουσιαστικά συζητάµε σήµερα τη συνένωση των διοικητικών και
καλλιτεχνικών λειτουργιών του Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέ-
χνης και των τµηµάτων του, δηλαδή Μουσείου Φωτογραφίας Θεσ-
σαλονίκης και Κέντρου Συγχρόνου Τέχνης Θεσσαλονίκης από τη
µια πλευρά και του Μακεδονικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης και
του Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης Άλεξ Μυλωνά, το οποίο ανήκει
στο τµήµα του Μακεδονικού Μουσείου, αν και έχει έδρα στην
Αθήνα.

Μετά από πολλά χρόνια συζήτησης και διαβούλευσης για το
θέµα αυτό, που προηγούµενες κυβερνήσεις συζητούσαν τρό-
πους συγχώνευσης και εξαγοράς των µουσειακών φορέων,
πράγµα το οποίο θα στοίχιζε όχι µόνο απώλεια θέσεων εργασίας
πολλών εργαζοµένων, αλλά πρακτικά θα ήταν ανεφάρµοστο για
κάθε καλοπροαίρετο που θα επεδίωκε ο κάθε φορέας να έχει δυ-
νατότητες ανάπτυξης και προοπτικής, βρέθηκε τελικά η ορθή νο-
µική λύση της συνένωσης των µουσειακών φορέων υπό ενιαίο
οργανισµό, τύπου πλατφόρµας µουσείων.

Έτσι, λοιπόν, το νοµικό πρόσωπο του Κρατικού Μουσείου Σύγ-
χρονης Τέχνης συνενώνεται µε αυτό του κοινωφελούς ιδρύµατος
του Μακεδονικού Μουσείου υπό τη σκέπη και εποπτεία ενός νο-
µικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου ενιαίου µητροπολιτικού ορ-
γανισµού που φέρει την επωνυµία «Μητροπολιτικός Οργανισµός
Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης» και εποπτεύεται
από το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού.

Το σηµαντικό, όµως, είναι ότι αυτός ο οργανισµός γίνεται µε
τη συναίνεση των φορέων, χωρίς να τους επιβάλλεται από το
Υπουργείο «καπέλο» ο τρόπος αναδιάρθρωσης και λειτουργίας
του, κάτι το οποίο δεν γίνεται κατανοητό από την Αντιπολίτευση,
η οποία το θεωρεί ως έλλειµµα οράµατος του Υπουργείου. Αυτή,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι και η διαφορετική µας αντί-
ληψη για τα πολιτιστικά πράγµατα.

Το γεγονός ότι οι ίδιοι οι εµπλεκόµενοι φορείς, οι ίδιοι οι καλ-

λιτέχνες έχουν λόγο στον τρόπο λειτουργίας τους και η Κυβέρ-
νηση αυτή έχει δείξει επανειληµµένως ότι σέβεται την κοινωνία
των πολιτών, ότι ακούει αυτούς που γνωρίζουν τα πράγµατα κα-
λύτερα από τον καθένα και ότι δεν επιδιώκει να τους επιβάλει τη
δική της αντίληψη είναι κοµµάτι δυσνόητο, κοµµάτι παράξενο,
κοµµάτι πρωτόγνωρο, θα έλεγα, για την Αντιπολίτευση που θε-
ωρεί ότι ακόµα και στην τέχνη θα επιβάλει τον δικό της τρόπο
λειτουργίας.

Με δύο συµβάσεις µακροχρόνιας δωρεάν παραχώρησης της
αποκλειστικής χρήσης και όχι της κυριότητας ο νέος οργανισµός
θα έχει δοµή τέτοια, ώστε να υποδεχθεί όλες τις συλλογές, όπως
η περίφηµη Συλλογή Κωστάκη που φιλοξενείται στα µεγαλύτερα
µουσεία του κόσµου, αλλά και συλλογές σύγχρονης τέχνης και
σηµαντικές ιστορικές συλλογές.

Θα υποδεχθεί, επίσης, όλες τις εγκαταστάσεις, περιουσιακά
στοιχεία των επιµέρους φορέων προστατεύοντας τους σκοπούς
των κοινωφελών ιδρυµάτων. Θα υποδεχθεί τον εξοπλισµό και
όλο το εργαζόµενο προσωπικό, ενώ τα δύο ιδιωτικά µουσεία θα
συνεχίζουν να εποπτεύουν τις πολύτιµες συλλογές τους και δεν
θα µεταφέρουν στον νέο δηµόσιο φορέα τα τυχόν υφιστάµενα
χρέη τους από το παρελθόν.

Αποτελεί σηµαντικό γεγονός ότι ο νέος οργανισµός θα συνε-
χίσει να επιχορηγείται µε το σύνολο των σηµερινών επιχορηγή-
σεων στα εποπτευόµενα ιδρύµατα, εξασφαλίζοντας µε αυτόν τον
τρόπο οικονοµία κλίµακος, καθώς το ενιαίο σχήµα λειτουργίας
εξασφαλίζει όχι µόνο κοινές διοικητικές και οικονοµικές λειτουρ-
γίες, αλλά και κοινές δραστηριότητες των διευθύνσεων, άρα µε-
γάλες δυνατότητες συνεργασίας για κοινούς στόχους.

Επιπλέον, τον κρατικό προϋπολογισµό θα συνδράµει το ανα-
πτυξιακό σχέδιο του οργανισµού, που µε το νέο σχήµα λειτουρ-
γίας δίνονται νέες δυνατότητες µε εκπαιδευτικά προγράµµατα,
εκθέσεις, δανεισµούς και πωλήσεις έργων.

Με άλλα λόγια, το νέο σχήµα του ενιαίου οργανισµού εξασφα-
λίζει αναπτυξιακές προοπτικές και ως εκ τούτου εξασφαλίζει τη
βιωσιµότητα των φορέων του. Δηµιουργείται ένας αλγόριθµος
κατανοµής πόρων, που στόχο έχει την εξοικονόµηση πόρων, όχι
όµως εις βάρος του κάθε φορέα.

Πρέπει, επίσης, να σηµειωθεί ότι για τη δηµιουργία αυτού του
εγχειρήµατος ως σύνολο έχει αξιοποιηθεί η διεθνής εµπειρία από
φηµισµένους διεθνείς αντίστοιχους οργανισµούς, που αποβλέ-
πουν αφ’ ενός µεν στην οικονοµική βιωσιµότητα των µοντέλων,
χωρίς όµως, αφ’ ετέρου, κανένα από τα υπάρχοντα σχήµατα να
χάνει την αυτοτέλεια του.

Ονοµαστές και επιτυχηµένες δραστηριότητες, όπως το «Μπιε-
νάλε Σύγχρονης Τέχνης» µε την ανάδειξη νέων δηµιουργών και
το «Θεσσαλονίκη Photo Biennale», θα συνεχίσουν να υπάρχουν
και να αναπτύσσονται.

Η δοµή του νέου οργανισµού είναι απλή, µε εννεαµελές διοι-
κητικό συµβούλιο, έναν γενικό διευθυντή, τρεις διευθύνσεις και
ένα αυτοτελές τµήµα που υπάγεται στον γενικό διευθυντή και
επικουρεί το έργο του µέσω της Καλλιτεχνικής Επιτροπής, χωρίς
αυτό να σηµαίνει ότι δεν υπάρχει πλήρης διάκριση διοικητικών
και καλλιτεχνικών θεµάτων, ενώ ο κάθε φορέας διατηρεί την αυ-
τονοµία του. Το σηµαντικό είναι ότι τα κριτήρια και οι διαδικασίες
επιλογής των οργάνων διοίκησης αποτελούν προϊόν συµφωνίας
των φορέων. 

Τελειώνοντας, θέλω να επισηµάνω ότι το νέο αυτό πρωτοπο-
ριακό εγχείρηµα, το MOMus, όπως συντοµογραφικά ονοµάζεται,
σε λίγες µέρες θα ξεκινήσει την πορεία του στον χρόνο ως ο µε-
γαλύτερος µουσειακός φορέας της χώρας. Η συνεργασία που
αναπτύχθηκε σε αυτό το µουσειακό εγχείρηµα στην ιστορική
πόλη της Θεσσαλονίκης, που αποτελεί σταυροδρόµι των πολιτι-
σµών, θα οδηγήσει στην περαιτέρω βελτίωση της λειτουργίας
αυτού του εγχειρήµατος, αποδίδοντας σε όλους τους πολίτες
τους καρπούς του πολιτιστικού αγαθού κι όχι µόνο στους λίγους
και εκλεκτούς, αλλά και θα αποτελέσει παράδειγµα προς µίµηση
και για άλλα µουσεία της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πολιτισµός, οι τέχνες, είναι το
καλύτερο εξαγώγιµο προϊόν της χώρας. Είναι αυτό που µας ενώ-
νει και καλώ τη Αντιπολίτευση να έρθει αρωγός αυτής της προ-
σπάθειας, υπερψηφίζοντας το σηµερινό νοµοσχέδιο.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σαρίδης από την Ένωση Κεντρώων. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Θεσσαλονίκη

ποτέ δεν θέλησε να αποτελεί πρόβληµα για κανέναν και για τί-
ποτα. Η Θεσσαλονίκη το µόνο που επιδιώκει εδώ και αιώνες είναι
να προβληµατίζει κι όχι να αποτελεί το πρόβληµα. Επιδιώκει να
προβληµατίζει όσους φέρουν την ευθύνη, να προβληµατίζει
όσους νοµίζουν ότι τα ξέρουν όλα, να αµφισβητεί ευθέως όσους
πιστεύουν ότι είναι αυτοί κι άλλοι δεν είναι.

Η Θεσσαλονίκη είναι από µόνη της ένα ζωντανό έργο τέχνης,
ένα διδακτικό έργο τέχνης και πολιτισµού, συνάδελφε Τριαντα-
φυλλίδη. Είναι ένας πίνακας ζωγραφικής που µπορεί να αναστα-
τώσει σκουριασµένα µυαλά, συνάδελφε Μηταφίδη. Είναι ένα
τραγούδι που µπορεί να ξαλαφρώσει τον πόνο, συνάδελφε Πα-
ρασκευόπουλε. Είναι ένα ποίηµα που σου αλλάζει τη διάθεση,
συνάδελφε Αµανατίδη. Η ίδια η πόλη έχει την καρδιά καλλιτέχνη
και στην καρδιά της έχει όλους τους καλλιτέχνες και τους ερα-
σιτέχνες. Πάνω σε αυτούς βασίστηκε, σε αυτούς πάνω χτίστηκε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Θεσσαλονίκη συνεχίζει µέχρι
και σήµερα να αποτελεί ασφαλές καταφύγιο για κάθε σκεπτό-
µενο άνθρωπο, που τολµά να ρωτά γιατί, που τολµά να αµφισβη-
τεί όλα όσα µάς επιβάλλουν, την ίδια ώρα που ως σύνολο
πολιτών, δηλαδή ως πόλη, καταφέρνει να θέτει µε µοναδικό
τρόπο αµείλικτα ερωτήµατα που παραµένουν αναπάντητα,
ακόµα κι αν αυτά µπορούσαν κάποια στιγµή να απαντηθούν. 

Καλούµαστε, λοιπόν, εµείς σήµερα, εδώ, στην Αθήνα, να νο-
µοθετήσουµε για τη βιωσιµότητα των µουσείων της Θεσσαλονί-
κης. Αυτό είναι το ζητούµενο, η βιωσιµότητα των µουσείων της
Θεσσαλονίκης. Αυτή είναι ουσιαστικά η απόφαση που καλούµα-
στε να πάρουµε σήµερα εδώ, δηλαδή το αν θα κάνουµε κάτι κι
εµείς, επιτέλους, για να στηρίξουµε µε τη σειρά µας την πόλη
της Θεσσαλονίκης, που στέκει µόνη της και χωρίς καµµιά βοή-
θεια απέναντι στις προκλήσεις των καιρών, κρατώντας όρθιο και
αξιοπρεπή τον Ελληνισµό, τιµώντας µε αυτόν τον τρόπο το αθά-
νατο πνεύµα των προγόνων µας, τη δίψα τους για ελευθερία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχω την παραµικρή αµφιβο-
λία ότι οι διατάξεις του νοµοσχεδίου αυτού, πλην ελαχίστων, πρέ-
πει να τύχουν της απόλυτης στήριξης τους ελληνικού Κοινο-
βουλίου. Πρόκειται για µια οργανωµένη προσπάθεια εξορθολογι-
σµού, για µια καλά δοµηµένη πρωτοβουλία σοβαρών ανθρώπων,
χωρίς εγωισµούς, χωρίς απώτερους κρυφούς σκοπούς, χωρίς µι-
κρότητες, που έχει ως αποκλειστικό σκοπό τη σωτηρία εκείνων
των έργων τέχνης και πολιτισµού που σώζουν την ψυχή µας, που
µας σώζουν από τους εαυτούς µας. 

Θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο για την υπ’ αριθµόν 1785/37 τρο-
πολογία, που αφορά την παραχώρηση έκτασης για ενενήντα
εννέα χρόνια στον ΠΑΟΚ για ανέγερση νέων αθλητικών εγκατα-
στάσεων. 

Κάνετε λάθος, αγαπητοί συνάδελφοι, εάν πιστεύετε πως κά-
νουµε χάρη στον ΠΑΟΚ ή στη Θεσσαλονίκη, ψηφίζοντας αυτή
την τροπολογία. Πρόκειται για ένα χρέος που πρέπει να ξεπλη-
ρώσουµε και ξεπληρώνουµε σήµερα µέσα στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο και όχι για χάρη που κάνουµε και που θα µας οφείλεται
στο µέλλον. Τη χρωστάµε αυτή τη χάρη, αυτή την πρωτοβουλία
στη γη της Θεσσαλονίκης, στον Πανθεσσαλονίκειο Αθλητικό
Όµιλο Κωνσταντινουπολιτών. Και καλά κάνουµε και την παραχω-
ρούµε για ενενήντα εννέα χρόνια. Καλά κάνουµε. Μακάρι να ήταν
και άλλες οι παραχωρήσεις αυτές και όχι αυτές που κάνουµε
υποκύπτοντας σε εκβιασµούς. 

Φυσικά, λοιπόν, και θα υπερψηφίσω την εν λόγω τροπολογία
και µε τα δύο χέρια -που λένε- γνωρίζοντας ότι το χρωστάω εγώ
και όχι πως κάνω χάρη. Σας καλώ, λοιπόν, να κάνετε το ίδιο όλοι
οι Βουλευτές, όλοι οι συνάδελφοι, σε όλα τα κόµµατα. 

Σας καλώ, επίσης, την ώρα που θα ψηφίζετε για την εξασφά-
λιση του µέλλοντος των µουσείων Θεσσαλονίκης να αναλογι-
στείτε και τα εξής: Το µέλλον, αγαπητοί συνάδελφοι, δύναται να
διασφαλίζεται µονάχα από ανθρώπους που ξέρουν το παρελθόν
τους, που γνωρίζουν την ιστορία τους. Η ιστορία, λοιπόν, της

Θεσσαλονίκης, η ιστορία της Μακεδονίας έχει βρει στέγη σε
αυτά τα µουσεία. Και η ιστορία αυτή είναι γεµάτη από µάχες που
έµοιαζαν αδύνατον να κερδηθούν, αλλά δόθηκαν. Είναι γεµάτη
από αγώνες, που η λογική τούς καταδίκαζε ως µάταιους, αλλά
δεν έπαψαν ποτέ να δίνονται. Είναι γεµάτη από άνδρες και γυ-
ναίκες, που η θέλησή τους δεν λύγισε µπροστά σε απάνθρωπα
διλήµµατα.

Αυτός είναι και ο λόγος που η Θεσσαλονίκη, η Μακεδονία, δεν
πρόκειται ποτέ να πειστούν πως η Συµφωνία των Πρεσπών είναι
κάτι το καλό, κάτι το ωφέλιµο, κάτι που προάγει την ειρήνη. Όσοι
στηρίζετε αυτή τη συµφωνία ισχυρίζεστε ότι αποτελεί επιτυχία,
γιατί µε αυτόν τον τρόπο οι Σκοπιανοί αναγνωρίζουν πως δεν
έχουν καµµία σχέση µε τη Μακεδονία του Μεγάλου Αλεξάνδρου.
Επιµένετε δε να µας θυµίζετε πως εκατόν σαράντα ή εκατόν πε-
νήντα χώρες –ο πλανήτης ολόκληρος, θα έλεγα εγώ, ας είναι-
έχουν αναγνωρίσει ήδη αυτό το κοµµάτι της βαλκανικής γης ως
«Δηµοκρατία της Μακεδονίας». 

Σας απαντώ, λοιπόν, για µία ακόµα φορά. Εάν φτάσαµε στο
σηµείο να χρειαζόµαστε µια υπογραφή σε ένα παλιόχαρτο για
να είµαστε σίγουροι ότι ο ήλιος βγαίνει από την ανατολή, τότε
είµαστε άξιοι της µοίρας µας. Την υπογραφή του κ. Κοτζιά και
του Σκοπιανού οµολόγου του περίµενε άραγε η ιστορία για να
νιώσει ασφαλής; Μας λέτε, δηλαδή, πως ευτυχώς που υπέγρα-
ψαν αυτοί οι µεγάλοι άνδρες την αλήθεια, γιατί χωρίς αυτούς η
αλήθεια θα χανόταν στα σκοπιανά βιβλία;

Όσο για τις δεκάδες χώρες που αναγνώρισαν τα Σκόπια  ως
«Μακεδονία», σας απαντώ το εξής: Οι κυβερνήσεις των κρατών
αυτών το έκαναν. Ρωτήστε όλους τους ακαδηµαϊκούς τους, ρω-
τήστε τους επιστήµονές τους, ρωτήστε τους καλλιτέχνες και
τους δασκάλους τους. Ρωτήστε όλους αυτούς που, θέλουν-δεν
θέλουν, θα µάθουν ονόµατα και κατορθώµατα Ελλήνων όταν πη-
γαίνουν στα πανεπιστήµιά τους. Θα µάθουν τη νοµική, την ια-
τρική και την κάθε επιστήµη. Για κάθε χώρα, λοιπόν, που τους
έχει αναγνωρίσει, εγώ θα σας προτάξω και µια διαφορετική επι-
στήµη που στηρίζεται στο έργο των Ελλήνων.

Όσοι σκοπεύετε, λοιπόν, να ψηφίσετε τη Συµφωνία των Πρε-
σπών, κάντε τη χάρη στον εαυτό σας και υπερψηφίστε και το ση-
µερινό νοµοσχέδιο και ίσως η ιστορία να σας κρίνει µε επιείκεια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Ηλιόπουλος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Διαπιστώνω τα τελευταία χρόνια ότι η δηµοκρατία του ΣΥΡΙΖΑ,

που τόσο ευαγγελίζεται και επικαλείται, τελειώνει εκεί που αρχί-
ζουν οι ιδεοληψίες του. Τις τελευταίες µέρες, λοιπόν, όπως και
πέρυσι, προσπαθεί το Υπουργείο Παιδείας –χωρίς το «εθνικής»,
βέβαια- να επιβάλλει στις τάξεις των ελληνικών σχολείων να φοι-
τούν και παιδιά λαθροµεταναστών. 

Κάποιοι γονείς –προς τιµήν τους- αντιδρούν. Και έρχεται ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ να τους επικρίνει, να τους στέλνει την αστυνοµία, να τους
στέλνει στους εισαγγελείς, κοινώς να τους τροµοκρατεί, επειδή
δεν υποκύπτουν στα καλέσµατα των καιρών και της νέας τάξης
πραγµάτων.

Ο ΣΥΡΙΖΑ προσπαθεί να µας επιβάλει τον νόµο του Τζωρτζ
Σόρος στην πατρίδα µας µέσω προγραµµάτων τα οποία έχουν
ξεδιπλωθεί τα τελευταία χρόνια και χρηµατοδοτούνται από τον
συγκεκριµένο και άλλους επιχειρηµατίες και προσπαθούν να
εποικήσουν την πατρίδα µας, προσπαθώντας να αντικαταστή-
σουν τον ελληνικό πληθυσµό από αλλογενείς. Μέσα σε όλο αυτό
το σχέδιο προσπαθούν να µας επιβάλουν και παιδιά λαθροµετα-
ναστών στα σχολεία µας. Βέβαια ο κ. Τσίπρας δεν στέλνει το
παιδί του σε κάποιο δηµόσιο σχολείο να έρθει σε επαφή µε τον
πολιτισµό αυτών των παιδιών. Τα στέλνει στη Σχολή Χιλλ, δεν τα
πάει στο δηµόσιο σχολείο της Κυψέλης να συναναστραφούν µε
τα πακιστανάκια που µαθαίνουν να χειρίζονται τα µαχαίρια σχε-
δόν λίγο µετά τη γέννησή τους.

Όµως, ο φτωχός Έλληνας θέλει το παιδί του να συναναστρέ-
φεται µε Έλληνες. Θέλει το παιδί του να προοδεύσει, θέλει να
λάβει την ελληνική παιδεία. Δεν µπορεί κανείς συριζαίος, µε οποι-
αδήποτε αντιδηµοκρατική διάσταση προσπαθεί, να επιβάλει τις
δικές του ιδεοληψίες. Θέλει το παιδί του ο Έλληνας µακριά από
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το Ισλάµ, το θέλει µακριά από τη φυµατίωση, µακριά από τη χο-
λέρα, µακριά από τις άλλες αρρώστιες. Είχα πάει εγώ το δικό
µου το παιδί να κάνει ένα εµβόλιο και µας είπαν ότι πρέπει να
τους κάνουµε και µαντού. Λέµε εµείς: «Γιατί να τους κάνουµε
µαντού; Έχουν εξαφανιστεί αυτές οι αρρώστιες από την πατρίδα
µας». «Κάνετε λάθος», µας λέει η παιδίατρος. «Έχουν εξαφανι-
στεί από την Ελλάδα, αλλά από το Πακιστάν και τις τρίτες χώρες
δεν έχουν εξαφανιστεί.». 

Δεν θα µολύνετε τα δικά µας παιδιά ούτε µε τα µιάσµατα αυτά
της θρησκείας, της ειρήνης, όπως λέτε στα θρησκευτικά, µε το
Ισλάµ, ούτε βέβαια µε τις ασθένειες. Και για να ξέρετε κιόλας,
εσείς οι δήθεν δηµοκράτες, όσοι έχουν αιµατοκυλήσει την Ευ-
ρώπη στη Γαλλία, στο Βέλγιο, στην Αγγλία, στη Γερµανία, στην
Ισπανία, σε όλες τις χώρες, αυτοί που αιµατοκύλησαν τις πρω-
τεύουσες και άλλες πόλεις αυτών των χωρών ήταν παιδιά δεύ-
τερης γενιάς, που σηµαίνει ότι είχαν λάβει την αντίστοιχη
γαλλική, βελγική, αγγλική παιδεία και το ευχαριστώ τους ήταν να
αιµατοκυλήσουν τις πατρίδες που τους φιλοξένησαν.

Υπάρχει ένας µεγάλος πολιτικός, ένας Υπουργός της γειτονι-
κής Ιταλίας, ο Ματέο Σαλβίνι, ένας αληθινός πατριώτης, που στέ-
κεται και δίπλα στην πατρίδα µας, αλλά για τη χώρα του
προσφέρει σε αυτή τη κρίσιµη στιγµή για την Ευρώπη, που οι
αξίες της πατρίδας, της οικογένειας, της θρησκείας λοιδορούν-
ται, ξεφτιλίζονται, πετιούνται στα σκουπίδια, καταστρέφονται οι
σταυροί. Υπάρχει ένας γίγαντας αυτή τη στιγµή εκεί δίπλα, στην
Ιταλία, που κρατά λίγο τα προσχήµατα, για να µην πέσει ολοκλη-
ρωτικά η Ευρώπη στα χέρια των ισλαµιστών, κάτι βέβαια που θα
γίνει πολύ σύντοµα, αν δεν ξυπνήσουν οι λαοί όχι µόνο της Ελ-
λάδας, αν δεν ξυπνήσουν οι λαοί ολόκληρης της Ευρώπης, αν
δεν αφυπνιστούν και δεν διώξουν αυτούς τους οποίους προσπα-
θούν άλλοι –λέω ξανά- να µας επιβάλουν. 

Ο ίδιος ο Δήµαρχος Θεσσαλονίκης είπε προχθές -και µάλλον
δεν έπαιξε αυτή η είδηση, γιατί δεν συνέφερε κανέναν να ακού-
γεται από τον Μπουτάρη- και θα το διαβάσω έτσι όπως το είπε:
«Υπάρχουν», λέει, «υποψίες ότι ανάµεσα σε αυτούς», τους λα-
θροµετανάστες, «υπάρχουν πάρα πολλοί οι οποίοι είναι στρατευ-
µένοι ισλαµιστές.». Τάδε έφη ο Δήµαρχος Θεσσαλονίκης. Αυτός
ο µεγάλος αντιφασίστας είπε αυτή την πρόταση. Βέβαια θά-
φτηκε. Όχι, δεν θα µας επιβάλλετε ούτε τον νόµο του Τζωρτζ
Σόρος ούτε τον νόµο της σαρίας στην πατρίδα µας ούτε σε ολό-
κληρη την Ευρώπη. Θα ξυπνήσουµε και θα αντισταθούµε στα
σχέδιά σας.

Έχουµε και άλλες περιπτώσεις γραφικών τύπων, όπως ο κ. Γα-
βρόγλου, που για χάρη του κλείνει το ένα πανεπιστήµιο µετά το
άλλο. 

Την προηγούµενη εβδοµάδα έκλεισε η Φιλοσοφική λόγω «Ρου-
βίκωνα» και αύριο –πριν από λίγο βγήκε αυτή η είδηση- θα κλείσει
και το Οικονοµικό Πανεπιστήµιο, λόγω εµπόρων ναρκωτικών.
Αυτά είναι τα πανεπιστήµια του σήµερα, αυτή είναι η παιδεία που
θέλετε για τα Ελληνόπουλα και ελπίζουµε σύντοµα όλη αυτή η
κατάσταση να αλλάξει. Όχι µε τη δική σας Κυβέρνηση, αλλά µε
κάποια επόµενη εθνική διακυβέρνηση σαφώς και εννοώ. 

Ακούστε, λοιπόν, τι είπε ο Γαβρόγλου για τον «Ρουβίκωνα».
Πού είναι, λέει, το φοιτητικό κίνηµα; Πού είναι οι φοιτητές να
διεκδικήσουν τους χώρους τους και την ακαδηµαϊκή ειρήνη;
Καλεί, λοιπόν, αυτός ο µεγάλος φιλειρηνιστής, ο Γαβρόγλου,
τους φοιτητές να φορέσουν τα κράνη, να πάρουν και ένα στει-
λιάρι, για να έρθουν αντιµέτωποι και να διώξουν τον «Ρουβί-
κωνα». Αυτό που πρέπει να κάνει το κράτος καλεί ο Γαβρόγλου
να το κάνουν οι φοιτητές. Δεν έχει καταλάβει ότι αυτός είναι
Υπουργός Παιδείας, ότι αυτός εκπροσωπεί το ελληνικό κράτος
και ότι αυτός πρέπει να επιβάλει αυτό που τροµάζει να ακούγε-
ται, ακόµα και από τη Νέα Δηµοκρατία, το νόµο και την τάξη.
Τόσο απλό! 

Μία άλλη δήλωση του Γαβρόγλου θα διαβάσω, για να γελά-
σουµε, µιας και είναι και το νοµοσχέδιο στη συγκεκριµένη επι-
τροπή. Μετά τη φωτιά στο Ηράκλειο Κρήτης, που κάηκε η
φοιτητική εστία, ακούστε τι είπε ο Υπουργός για τους κατοίκους
του Ηρακλείου: Δεν µπορείς, λέει, να κάνεις µια κατάθεση σ’
έναν λογαριασµό 100 ευρώ και να θεωρείς ότι έκανες το καθήκον
σου. Έµειναν, λοιπόν, οι φοιτητές εκτός φοιτητικής εστίας και ο

Γαβρόγλου σε ποιους τα ρίχνει; Στους κατοίκους του Ηρακλείου,
που δεν έδειξαν αλληλεγγύη στους φοιτητές.

Με αυτά που λέτε έχετε σκοτώσει τη λογική. Δεν υπάρχει λο-
γική ούτε στις δηλώσεις ούτε στα νοµοθετήµατά σας. Απ’ όπου
και να τα πάρουµε, βλέπουµε έναν παραλογισµό.

Ερχόµαστε τώρα στο µεγάλο θέµα, το οποίο είναι βέβαια το
σκοπιανό και όχι «µακεδονικό». Δεν υπάρχει «µακεδονικό», δεν
έπρεπε να συζητάµε µε αυτούς τους γυφτοσκοπιανούς, έπρεπε
να επιβάλλουµε εµείς σαν µεγάλη και ανεξάρτητη χώρα τις δικές
µας θέσεις. Βέβαια, ποιες είναι οι δικές µας θέσεις; Αυτές σή-
µερα που συµφέρουν τους Αµερικάνους, απ’ ό,τι αποδείχθηκε,
γιατί ήταν ένα µπρα-ντε-φερ µεταξύ Ρωσίας και Αµερικής και φαί-
νεται µέχρι στιγµής από τους ογδόντα που βρήκε ο Ζάεφ ότι κερ-
δίζει η Αµερική και προχωράµε να δούµε. Η Ελλάδα δεν έχει
κανέναν ρόλο, δεν έχει καµµία συµµετοχή. Η Ελλάδα ό,τι της
λένε κάνει, χορεύει στον χορό των Αµερικάνων.

Μάλιστα, η Χρυσή Αυγή –επειδή κάποιοι λένε τι κάνει η Χρυσή
Αυγή γι’ αυτό- στο πλαίσιο των δυνατοτήτων της κάνει ό,τι µπο-
ρεί περισσότερο. Το Σάββατο, λοιπόν, το φιλοσκοπιανό «Ουρά-
νιο Τόξο», που αυτοαποκαλούνται «Μακεδόνες», ενώ είναι τα
πάντα εκτός από Μακεδόνες, κάτι τυχάρπαστοι Σκοπιανοί, ήθελε
να κάνει µία εκδήλωση, για την οποία βέβαια η Χρυσή Αυγή
έλαβε τα µέτρα της και την ακύρωσε. Δεν µπορούν αυτοί που δη-
λώνουν Σκοπιανοί να ζητούν επίσηµα -το «Ουράνιο Τόξο»- δί-
γλωσσα σχολεία κλ.π.. Έχουν ξεφύγει οι άνθρωποι. Τους έχετε
δώσει αυτά τα δικαιώµατα, να πατάνε µέσω των δικών σας πολι-
τικών και να διεκδικούν και θα συνεχίσουν και στο µέλλον να διεκ-
δικούν ακόµη περισσότερα.

Η Χρυσή Αυγή, λοιπόν, βρέθηκε εκεί και τους µαταίωσε την εκ-
δήλωση, όπως θα έπρεπε να γίνει, να µην τους επιτραπεί καν.

Άκουγα σήµερα και έναν άλλον από τη Νέα Δηµοκρατία, το από-
λυτο δείγµα παιδιού του κοµµατικού σωλήνα, που είχε πάρει τον
λόγο και µιλούσε –για τι άλλο;- για τη δικαιοσύνη. Να µιλάει η Νέα
Δηµοκρατία και αυτό το παιδί του κοµµατικού σωλήνα για δικαιο-
σύνη. Δεν χρειάζεται να πω το όνοµά του, να του κάνω και διαφή-
µιση, όσοι ασχολούνται µε την πολιτική έχουν δει ένα παιδί που
έχει µεγαλώσει δίπλα από κάθε Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας,
που τον είχατε στείλει και στις Βρυξέλλες. Αυτό το παιδάκι, λοιπόν,
µεγάλωσε µέσα στον κοµµατικό σωλήνα, ενηλικιώθηκε και διεκδι-
κεί την ψήφο του ελληνικού λαού. Αυτό το παιδί µίλησε για δικαιο-
σύνη, ότι δεν υπάρχει δικαιοσύνη στην Ελλάδα. Συµφωνούµε ότι
σε κάποιες περιπτώσεις η δικαιοσύνη κάνει τα στραβά µάτια στην
καλύτερη περίπτωση. Δεν είδαµε, όµως, αυτό το παιδί της Νέας
Δηµοκρατίας να αντιστέκεται τότε στον Πρόεδρο της Νέας Δηµο-
κρατίας που έπαιρνε τα τηλέφωνα, τον Αντώνη Σαµαρά, για να µας
κλείσουν φυλακή. Δεν είδαµε τότε να ψελλίζει τίποτα. Τότε η δι-
καιοσύνη, η οποία χειραγωγούταν από τον Αντώνη Σαµαρά και
έστελνε τον Αρχηγό της Χρυσής Αυγής και τους Βουλευτές της
Χρυσής Αυγής στη φυλακή, ήταν καλή. Όταν µας συµφέρει και
όταν ελέγχεται από εµάς η δικαιοσύνη, είναι καλή. Τώρα, δεν
υπάρχει δικαιοσύνη στην πατρίδα µας. 

Ο Τσίπρας έχει αναλάβει εδώ και λίγες ηµέρες Υπουργός Εξω-
τερικών και το πρώτο του κατόρθωµα ήταν η Τουρκία να επανα-
φέρει το casus belli. Να δούµε τι άλλο χειρότερο µας περιµένει
µέχρι να γίνουν οι εκλογές και να φύγει όσο το δυνατόν πιο γρή-
γορα αυτή η Κυβέρνηση από την πατρίδα µας. Έχει προκαλέσει
πολύ µεγάλη ζηµιά σε όλα τα θέµατα, έχει διχάσει την κοινωνία,
µας έχει ξεφτιλίσει στο εξωτερικό και να δούµε τι άλλο θα συµβεί
µε τον διπλοθεσίτη Αλέξη Τσίπρα.

Κλείνω, όπως άρχισα, προς τους κυρίους και τις κυρίες του
ΣΥΡΙΖΑ, ότι η δηµοκρατία σας τελειώνει εκεί που ξεκινούν οι ιδε-
οληψίες και τα κόµπλεξ σας. Ευτυχώς για τον ελληνικό λαό,
όµως, όλα αυτά θα τελειώσουν σύντοµα µε µια εθνική διακυβέρ-
νηση Χρυσής Αυγής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των
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Ελλήνων, σαράντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαι-
δευτικοί τους από το Γυµνάσιο Μολάων Λακωνίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Σεβαστάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι είναι ένα νοµοσχέδιο δηµοκρα-

τικής ισχύος. Βρίσκεται η Ελλάδα στην πολυτελή πια φάση να
µπορεί να σχεδιάσει πολιτικές που να µην έχουν αµυντικό χαρα-
κτήρα, όπως τα προηγούµενα χρόνια, έναν χαρακτήρα απάντη-
σης σε µια διεθνή πίεση για µέτρα. Έχει κερδίσει ο ελληνικός
λαός µε τις θυσίες του τη δυνατότητα να είναι δυνατόν να σχε-
διάζονται πολιτικές που να έχουν και αναπτυξιακό και πολιτιστικά
επιθετικό ή ενεργητικό χαρακτήρα.

Θέλω να πω, διαφωνώντας µε την προσέγγιση κάποιων συνα-
δέλφων νωρίτερα, εισηγητών που µίλησαν για τη βιωσιµότητα ή
όχι. Πριν απ’ όλα, είναι η πολιτιστική βιωσιµότητα ενός εγχειρή-
µατος. Εάν απαιτείται, εάν υπάρχει κοινό, εάν έχει τα θεµελιώδη
µέσα και εργαλεία, για να µπορεί να απευθυνθεί στο κοινό, να το
διδάξει και να διδαχθεί, να παραλάβει τα προτάγµατα αυτού του
κοινού.

Η συνθήκη το επιτρέπει αυτό; Η νέα µουσειακή σύνθεση που
αποπειράται να συγκροτήσει το νοµοσχέδιο το εξασφαλίζει
αυτό; Νοµίζω ότι έχουµε τις δυνατότητες. Δεν είναι κερδισµένο
ιδρυτικά. Σε καµµία δοµή από την ίδια της τη νοµοθετική σύν-
θεση δεν µπορεί να είναι εξασφαλισµένη η λειτουργικότητά της.
Εν τούτοις, µας δίνει η νοµοθετική σύνθεση που εισηγείται το
Υπουργείο τις δυνατότητες αυτός ο µουσειακός οργανισµός και
γλώσσα να συγκροτήσει και διδακτικά επίδικα να θεραπεύσει.

Είναι πολύ σηµαντικό ότι γίνεται στη Θεσσαλονίκη µια τέτοια
πολύπλευρη σύνθεση. Μην ξεχνάµε, δεν έχουµε ένα µονοθεµα-
τικό µουσείο, έχουµε τον πυρήνα του νεωτερικού –ας το πούµε
έτσι- διαβήµατος, που είναι η συλλογή της ρωσικής πρωτοπο-
ρίας, έναν αµιγή, πυκνό και διεθνώς απολύτως τεκµηριωµένο και
αποδεκτό µοντερνισµό, παράλληλο µε τον µοντερνισµό που συ-
ναντήσαµε στις αρχές του 20ού αιώνα σε όλα τα µεγάλα πολιτι-
στικά κέντρα της Ευρώπης, το Παρίσι, το Μόναχο, τη βρετανική
πρωτεύουσα, την Ιταλία, την Ολλανδία κ.λπ.. 

Σε όλα τα κέντρα υπήρχε µια εκδοχή του µοντερνισµού. Η ρω-
σική πρωτοπορία, αυτή η µεγάλη εθνική επένδυση, µε τη συλ-
λογή Κωστάκη, εξασφαλίζει, κατ’ αρχάς, µια πρόσβαση στις
πηγές του µοντέρνου κινήµατος. Υπάρχει η πρόσληψη -και αυτό
φέρεται από το Μακεδονικό Μουσείο- του τρόπου µε τον οποίο
προσέλαβε, κατανόησε, αφοµοίωσε η γενιά του ’70 κυρίως και η
µεταγενέστερη τη modernité.

Επίσης, απαντώντας και στον συνάδελφο του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος, υπάρχει αυτό που πιθανόν έφερε η παραγωγική ωρί-
µανση, οι παραγωγικές δυνάµεις, δηλαδή τη φωτοαπεικόνιση.
Εποµένως, έχω τη διασύνδεση, την ανάπτυξη ενός µουσειακού
διακυβεύµατος πάρα πολύ σοβαρού και πολύπλευρου και µε
πολύ µεγάλες δυνατότητες. Να πω, δε, ότι η δυνατότητα που
εξασφαλίζει το Ίδρυµα «Άλεξ Μυλωνά» να έχει πολυσκελή λει-
τουργία -και στην Αθήνα εννοώ- δίνει µια πολύ µεγάλη ευχέρεια
λειτουργική και επιχειρησιακή στο νέο µουσείο.

Είναι, όµως, αυτό που χρειάζεται η χώρα, µια µουσειακή σύν-
θεση; Ναι, η χώρα πρέπει να ανακτήσει την πολιτιστική της πα-
ραγωγή –επαναλαµβάνω- όχι µε όρους άµυνας όπως τα πολλά
τελευταία χρόνια. Μου έκανε καλή εντύπωση ότι η Υπουργός επι-
σήµανε την πολιτική γενεαλογία αυτού του µουσείου. Ανέφερε
και τον κ. Τζαβάρα. Ανέφερε, φυσικά, τους προγενέστερους.
Ανέφερε τον κ. Γερουλάνο. Δείχνει –ή υπαινίσσεται- δηλαδή, ότι
υπάρχει µια πολιτική συνέχεια, έστω µε διαφωνίες και µε συγ-
κρούσεις, ευπρόσδεκτες µερικές φορές, οι οποίες αν έχουν λο-
γική συγκρότηση, οξύνουν πάρα πολύ και τον στοχασµό και τον
αναστοχασµό.

Ειπώθηκαν διάφορα. Ο ενιαίος προϋπολογισµός εξασφαλίζει
µια οικονοµία; Ή από την άλλη πλευρά, το να έχεις διοικητικό συµ-
βούλιο, το να έχεις διευθυντή ξεχωριστό παραλύει το αίτηµα και
το ξεχειλώνει; Από τις τοποθετήσεις της Αντιπολίτευσης, εγώ δεν
κατάλαβα ποιο από τα δύο είναι το µεµπτό. Πού είναι το µεµπτό

στο να µπορέσουν να συνεννοηθούν διαφορετικοί πνευµατικοί άν-
θρωποι, διαφορετικοί διανοούµενοι διαφορετικής κατεύθυνσης
και γλώσσας και να συντάξουν ένα ενιαίο προϋπολογισµό; Ο προ-
ϋπολογισµός είναι και τα εκθεσιακά προτάγµατα και τα αισθητικά
ζητούµενα. Νοµίζω ότι αυτή η διπλή άρθρωση και αυτονοµίας και
συνεννόησης συνθετικής λειτουργίας …

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δυστυχώς έχασα τον συνοφρυωµένο Πρόεδρο, τον κ. Λυ-
κούδη, ο οποίος είναι πιο ενδοτικός στις εκκλήσεις για λίγο
χρόνο. Θα αναγκαστώ να το κάνω µε εσάς που είστε πολύ πιο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ξεκαθαρίζω ότι
δεν θα είµαι ενδοτικός εγώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ
µόνο ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ένα λεπτό το
έχετε. Το δικαιούστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ. Είναι και
λίγοι οι οµιλητές, οπότε έχουµε την ευχέρεια.

Θα ήθελα, λοιπόν, να πω ότι τελικά πρόκειται για µια ευτυχή
συγκυρία. Πίσω από τα λεγόµενα ή από τις κριτικές επιφυλάξεις
βλέπει κανείς ότι πραγµατικά γίνεται ένα πολύ σοβαρό βήµα ανά-
κτησης αυτού του πολιτιστικού προαπαιτούµενου που είναι να
σταθούν οι κοινωνίες µε βάση και τους πολιτιστικούς τους σχε-
διασµούς.

Κλείνω µε την παραχώρηση στον ΠΑΟΚ, ο οποίος είναι µεγάλο
λαϊκό σωµατείο µε τεράστια διείσδυση. Θα ήθελα τα µεγάλα σω-
µατεία να επαναξιολογήσουν και την πολιτιστική τους δράση.
Μέσα από τις ακαδηµίες, εκτός από την αθλητική, µπορούν να ενι-
σχύσουν και την έννοια της τέχνης και την έννοια της συναλληλίας
και την έννοια της αλληλεγγύης στο εσωτερικό των κοινωνιών
µέσα και πάνω στις οποίες συγκροτούνται και λειτουργούν.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι η παραχώρηση συγχρόνως προοικονοµεί
αυτό που µπορεί να είναι τα µεγάλα αθλητικά σωµατεία και δη ο
ΠΑΟΚ: να είναι πυρήνες κοινωνικής συνοχής και όχι διαίρεσης.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Παρασκευόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Στη συνέχεια, θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Τζαβάρας.

Κύριε Παρασκευόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Καλησπέρα σας.
Από την Υπουργό, τους εισηγητές και τους συναδέλφους που

µίλησαν προηγουµένως έχει περιγραφεί η πορεία αυτού του νο-
µοθετήµατος και το γεγονός ότι αυτό διαµορφώθηκε µέσα από
πολιτικές συνεργασίες.

Επίσης, έχουν αναπτυχθεί οι βασικές του γραµµές. Θα ήθελα
να πω ότι καταλαβαίνω ότι όλοι είναι σύµφωνοι για µια αναβάθ-
µιση της λειτουργίας των µουσείων της Θεσσαλονίκης µέσω του
συντονισµού και όπως λέγεται και µε τεχνική ορολογία της οικο-
νοµίας κλίµακας, έτσι φτάσαµε στη διαµόρφωση ενός νοµικού
προσώπου ιδιωτικού δικαίου νοµικού σκοπού, το οποίο λειτουρ-
γεί χάριν του δηµόσιου συµφέροντος.

Είναι σαφές ότι έχουµε να κάνουµε µε ένα υβρίδιο, ότι έχουµε
να κάνουµε µε µια νοµική προσωπικότητα η οποία είναι λίγο
ακροβατική και πολύπλοκη. Τεχνικό είναι το θέµα. Δεν είναι πο-
λιτικό καθόλου. Και εύχοµαι αυτή η συνθετότητα να µην δηµι-
ουργήσει κάποια προβλήµατα εφαρµογής στο µέλλον, εφόσον
υπάρχει καλή συνεργασία και αλληλεγγύη.

Αποβλέποντας στη σύνθεση και στη διαµόρφωση της νοµικής
αυτής προσωπικότητας, θα ευχόµουν η λειτουργία του δηµόσιου
συµφέροντος να αποτυπώνεται καλύτερα στα όργανά του. Αυτό,
όµως, ως ευχολόγιο µπορεί να αφορά το µέλλον, δηλαδή ταυτό-
χρονα µε την καλή δηµόσια λειτουργία της εποπτείας την οποία
θα ασκεί αυτό το νοµικό πρόσωπο, το ιδιωτικό, να αναπτυχθεί
και ο δηµόσιος χαρακτήρας του, που συνυπάρχει µε την ιδιωτική
αυτονοµία και τα ιδιωτικά πρόσωπα των επιµέρους µουσείων,
αλλά και του συνθετικού.
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Θα αναφερθώ, επειδή αυτά έχουν αναπτυχθεί, εν ολίγοις σε
δύο θέµατα µε συντοµία. Το ένα είναι βεβαίως η παραχώρηση
εκτάσεως για το γήπεδο του ΠΑΟΚ µε βάση και την υπόσχεση
του Πρωθυπουργού. Πιστεύω ότι ιδιαίτερα τα συλλογικά αθλή-
µατα µπορούν να αποτελούν µία πηγή πολιτισµού. Βεβαίως πολ-
λές φορές έχουµε την κακή πτυχή, έχουµε την αντανάκλαση στα
συλλογικά αθλήµατα ελαττωµάτων και βίας ακόµα την οποία συ-
ναντούµε στον κοινωνικό χώρο, όµως σε αυτά βλέπουµε και τη
δυνατότητα των πολιτών να συνδυάζονται και µέσω του συνδυα-
σµού και της συνεργασίας να πετυχαίνουν σηµαντικά πράγµατα.
Πιστεύω, λοιπόν, ότι κι αυτό µπορεί να αποτελέσει µία πηγή πο-
λιτισµού για τη Θεσσαλονίκη, για την Τούµπα.

Να αναφερθώ, τέλος, σε ένα ακόµη θέµα σύντοµα, επειδή
αφορά και τα πολιτιστικά και τη Θεσσαλονίκη επίσης. Αναφέρο-
µαι στο θέµα των τακτικών ελέγχων και προσαγωγών και κάποτε
και συλλήψεων, από ό,τι έχω αντιληφθεί, που γίνονται σε µουσι-
κούς στον δρόµο στη Θεσσαλονίκη.

Κοιτάξτε, πιστεύω ότι το φαινόµενο είναι ιδιαίτερα σοβαρό.
Υπάρχουν νοµοθετήµατα στα οποία υπάρχουν ρητές εξαιρέσεις.
Ας πούµε τα νοµοθετήµατα περί Τύπου που αφορούν την
άσκηση της τέχνης και εξυπηρετούν την ελευθερία αυτής της
άσκησης. Έτυχε εδώ σε µία διάταξη να µην υπάρχει ρητή εξαί-
ρεση, στη διάταξη για την επαιτεία. Ή και να µην υπήρχε ρητή
εξαίρεση έπρεπε να την ανακαλύψουµε.

Ο αείµνηστος Γιάννης Μανωλεδάκης, πριν σαράντα χρόνια,
έγραφε ότι το έγκληµα της επαιτείας θα έπρεπε να µην υπάρχει,
γιατί δεν προσβάλλει κανένα αγαθό, δεν είναι επικίνδυνη πράξη,
δεν προσβάλλει τους άλλους. Θα έπρεπε να µην τιµωρείται καν.
Ούτε αυτό µας χρειαζόταν για να καταλάβουµε ότι οι άνθρωποι
πρέπει να αφήνονται να παίζουν µουσική στον δρόµο ελεύθερα,
διότι το να παίζει κανείς µουσική στον δρόµο δεν είναι καν επαι-
τεία. Είναι καλλιτεχνική δηµιουργία.

Η µουσική δηµιουργείται, αναπαράγεται µέσω της ζωντανής
της εκτέλεσης. Ο ηλεκτρικός ή ο ηλεκτρονικός τρόπος αναπα-
ραγωγής οδηγεί σε αντιγραφή της µουσικής. Μόνο το ζωντανό
παίξιµο και το άκουσµα µε το αυτί επιτρέπει αυτοσχεδιασµούς,
προσαρµογές, παραλλαγές, µε την ένταξη στη µια κουλτούρα ή
στην άλλη, στη µια γειτονία ή στην άλλη. Έτσι φτιάχτηκε η δη-
µοτική µουσική. Έτσι φτιάχτηκαν οι µελωδίες. Και φτάσαµε σή-
µερα από τα τέλη του εικοστού αιώνα να µην έχουµε νέες
µελωδίες, αλλά απλώς να αναπαράγονται αυτές που είχαν δηµι-
ουργηθεί όταν υπήρχαν µουσικοί του δρόµου, µουσικοί της πλα-
τείας, µουσικοί των πανηγυριών. Νοµίζω ότι αυτόν τον πολιτισµό
πρέπει να τον σεβαστούµε και να τον διατηρήσουµε ως κόρη
οφθαλµού.

Στην περίπτωση που δεν είναι δυνατόν κάποιοι να καταλάβουν
κατά την εφαρµογή ότι η µουσική στον δρόµο πρέπει να παίζεται
ελεύθερα και ακόλλητα, τότε ας προχωρήσουµε και σε µια νο-
µοθετική ρύθµιση, να ρυθµίσουµε δηλαδή τα αυτονόητα.

Έχουµε σκοπό να απευθυνθούµε στον Υπουργό Δικαιοσύνης.
Είναι µια πρωτοβουλία κάποιων Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, που
έχουµε ήδη συνεννοηθεί. Όµως, θα πω ότι ελπίζω να αγκαλιαστεί
γενικότερα η άποψή µας και, επίσης, πιστεύω ότι και ο Υπουργός
Δικαιοσύνης έχει ευαισθησία πολιτιστική, καλλιτεχνική και ίσως
να µη χρειαστεί καν να του απευθυνθούµε, προκειµένου να δει
πόσο ακατάλληλη είναι η διάταξη για την επαιτεία για να υποδέ-
χεται τέτοιες δραστηριότητες και πόσο, εν πάση περιπτώσει, η
ίδια διάταξη για την επαιτεία είναι απρόσφορη για µια θέση στην
ποινική µας νοµοθεσία.

Αναφέροµαι στον Υπουργό Δικαιοσύνης και όχι στην Υπουργό
Πολιτισµού ακριβώς επειδή η σχετική διάταξη είναι στον Ποινικό
Κώδικα και είναι δική του η νοµοθετική πρωτοβουλία, η οποία
µπορεί να οδηγήσει στην εξαφάνισή της.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Τζαβάρας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι συνάδελφοι, θα συµφωνήσω µε τον κ. Σεβαστάκη ότι ο

πολιτισµός είναι εθνική υπόθεση και κανένας, µα κανένας, ειδικά
σε αυτό το ζήτηµα που ως πρόβληµα πλέον επιλύεται µε το ση-
µερινό νοµοσχέδιο, δεν θα είχε µια ριζικά αντίπαλη θέση µόνο
και µόνο για να τηρηθούν τα προσχήµατα µιας αντιπολίτευσης
άγονης και στείρας.

Η αναφορά και από την Υπουργό στις προσπάθειες που έγιναν
για να φθάσουµε στη σηµερινή φάση της επίλυσης θεωρώ ότι
ήταν επαρκής και, τουλάχιστον κατ’ εµέ, είµαι υποχρεωµένος να
παραδεχθώ ότι µέσα απ’ αυτή την προσπάθεια που έγινε επί των
ηµερών µου στο Υπουργείο Πολιτισµού είχα τη δυνατότητα να
συνοµιλήσω µε πολύ αξιόλογους ανθρώπους, εκπροσώπους των
µουσείων που συνενώνονται, ανθρώπους του πολιτισµού, αλη-
θινά του πολιτισµού, µε τους οποίους επί σειρά µηνών προσπά-
θησα να φθάσω σε µια θετική κατάληξη, όσον αφορούσε το θέµα
της ενοποίησης αυτών των µουσείων.

Όµως, είµαι υποχρεωµένος να θέσω κάποια ζητήµατα, γιατί
επί της αρχής δεν έχουµε καµµία αντίρρηση. Αντιρρήσεις υπάρ-
χουν και πρέπει να λέγονται σ’ έναν κοινοβουλευτικό διάλογο,
όσον αφορά το αν η µέθοδος επίλυσης που επιλέχθηκε ήταν η
καταλληλότερη.

Εδώ υπάρχει µια βασική διαφωνία, την οποία θα την πω και θα
την περιγράψω µε σκοπό όχι να υπηρετήσω –επαναλαµβάνω-
έναν άγονο αντίλογο, αλλά για να θέσω τον προβληµατισµό που
επιβάλλεται να έχουµε, όταν, επιτέλους, πάρουµε τη µεγάλη
απόφαση να κάνουµε ένα πραγµατικό θεσµικό στερέωµα, που
θα είναι πρωτοποριακό αληθινά και θα ανταποκρίνεται στις ανάγ-
κες που επιβάλλουν οι σύγχρονες συνθήκες για την αξιοποίηση
των µουσείων µας.

Κυρία Υπουργέ, η γνώµη µου είναι ότι από την γκάµα των λύ-
σεων που προσεφέροντο επιλέχθηκε η πιο συντηρητική. Και
είναι, πράγµατι, συντηρητική. Το εξέθεσε µε πολύ χαρακτηρι-
στικά λόγια η κ. Τσαντσάνογλου, η οποία εδώ, όταν ήλθε για να
µας βοηθήσει στην επεξεργασία αυτού του νοµοσχεδίου, εκπρο-
σωπώντας το Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, είπε ότι η
λύση αυτή δεν είναι µια λύση που επεβλήθη εκ των άνω, αλλά
είναι µια λύση που προέκυψε µέσα από συζητήσεις των εκπρο-
σώπων των µουσείων.

Και πράγµατι κατέληξε σε µια συµφωνία, στην οποία ισορρο-
πήθηκαν τα αντίπαλα συµφέροντα ή αυτά τα συµφέροντα που
δεν µπορούσαν να ικανοποιηθούν διαφορετικά µεταξύ των αυ-
τοτελών µονάδων.

Όµως, αυτό που δεν έχει αποµείνει, αυτό που δεν προέκυψε
είναι µια καινούργια ποιότητα που θα πήγαινε τον πολιτισµό πιο
πέρα. Δηλαδή, σίγουρα κάποια στιγµή θα πρέπει να µην αντιµε-
τωπίζουµε τα µουσεία σαν υπηρεσιακές µονάδες, όπως ακριβώς
συµβαίνει µε τα µουσεία της χώρας, που δεν είναι τίποτα άλλο
από υπηρεσιακές αποκεντρωµένες µονάδες του Υπουργείου Πο-
λιτισµού. Και αυτό αποτελεί το µέγιστο εµπόδιο, για να δούµε
κάποτε σε αυτόν τον τόπο να υπάρχει µια έκρηξη πολιτισµικής
δηµιουργικότητας που να ξεκινάει από αυτόν τον µεγάλο, τον τε-
ράστιο πλούτο, αυτό το πολιτισµικό απόθεµα που έχει αφήσει
πίσω στο πέρασµά του ο ελληνικός δηµιουργικός λόγος και η
πράξη στον τοµέα της τέχνης, στον τοµέα της επιστήµης και γε-
νικά σε οτιδήποτε µπορεί να συγκροτήσει πολιτισµό.

Φανταστείτε γιατί ξεχώρισε και µπόρεσε πράγµατι να µεγα-
λουργήσει το Μουσείο της Ακρόπολης. Διότι ακριβώς πολύ
νωρίς η τότε κυβέρνηση αντελήφθη ότι έπρεπε να πάρει µια ξε-
χωριστή θεσµική µορφή και να µην είναι µια υπηρεσιακή µονάδα,
γιατί εκεί δεν θα είχε καλύτερη εξέλιξη από αυτή την εξέλιξη που
έχει ένα από τα πέντε µεγαλύτερα πραγµατικά και πιο αξιόλογα
µουσεία του κόσµου, όπως είναι το Εθνικό Αρχαιολογικό Μου-
σείο της χώρας, που παρά τις προσπάθειες που έκαναν και οι
προηγούµενοι από εµένα και εγώ -και που εσείς ενδεχοµένως θα
κάνετε- µονίµως τα εµπόδια προκύπτουν από τους θεσµικούς
φραγµούς και τις υπηρεσιακές αγκυλώσεις, που θέλουν αυτό το
µουσείο µε τον τόσο πολύ µεγάλο και αξιόλογο πολιτισµό που
εκτίθεται σε αυτό να µην µπορεί πραγµατικά να ικανοποιήσει ένα
από τα σχέδια που περιέγραψε προηγουµένως ο κ. Σεβαστάκης.

Έτσι, λοιπόν, θεωρώ ότι θα µπορούσε να υπάρξει µια προσπά-
θεια, στο πλαίσιο µιας πραγµατικά πρωτοποριακής πολιτισµικής
πολιτικής και να δούµε από τη Θεσσαλονίκη να ξεκινάει αυτό το
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όραµα, που θα σχεδίαζε και θα οργάνωνε έναν Οργανισµό Μου-
σείων της Θεσσαλονίκης, στον οποίο θα έπρεπε να υπάρχουν
όλα τα µουσεία. Αυτό, πράγµατι, θα ήταν πρωτοποριακό. 

Όµως, επιλέχτηκε αυτή η λύση που δηµιουργεί τα λιγότερα
προβλήµατα σε επίπεδο συνενούµενων συλλογικοτήτων –ας το
πούµε έτσι- σε επίπεδο δηλαδή οµάδων που καθεµία υπηρετεί
αυτοτελώς το συγκεκριµένο µουσείο που εκπροσωπεί και πέραν
τούτου τίποτα δεν θα προκύψει. Το µόνο που ενοποιείται εδώ
είναι τα τµήµατα συντήρησης των εκθεµάτων από τη µια πλευρά
και ενδεχοµένως και η λογιστική λειτουργία αυτών των συγκε-
κριµένων µουσείων από την άλλη.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι ναι µεν είναι µια ρεαλιστική λύση αυτή που
επιλέξατε, πλην όµως δεν είναι πρωτοποριακή. Και δεν είναι –
επαναλαµβάνω- πρωτοποριακή και για έναν άλλο σηµαντικό λόγο
που έχει πλήρη αντιστοιχία µε αυτή την πολύ µεγάλης αξίας Συλ-
λογή Κωστάκη, που υπήρχε και εξακολουθεί να υπάρχει αποθη-
κευµένη, δυστυχώς, κατά το µεγαλύτερο µέρος της στο κτήριο
της Μονής Λαζαριστών. 

Ένα από τα σηµεία που µε έκαναν να εξεγείροµαι πραγµατικά
στο διάστηµα που υπήρξα Υπουργός Πολιτισµού είναι ότι δεν
ανεχόµουν, κύριε Σεβαστάκη, από τα χίλια διακόσια εβδοµήντα
πέντε έργα να εκτίθεται µόνο το 10%. Διότι εγώ δεν έχω την αρ-
µοδιότητα, βέβαια, που έχετε εσείς στα θέµατα της τέχνης, αλλά
έχω µέσα µου καταλήξει ότι αυτό το κίνηµα της ρώσικης πρωτο-
πορίας, των σουπρεµατιστών, των κονστρουκτιβιστών, αυτός ο
Καντίνσκι, ο Μαλέβιτς, η Ποπόβα, η Ροζάνοβα, αυτοί που δηµι-
ουργούσαν σε συνθήκες παρανοµίας σε µια εποχή που ο κυρίαρ-
χος ήταν ο σοσιαλιστικός ρεαλισµός, εκεί ακριβώς υπήρξε ένας
άνθρωπος, Έλλην εκ Ζακύνθου, που εργαζόταν ως οδηγός στην
Ελληνική Πρεσβεία και µάζευε κυριολεκτικά αυτά που περιφρο-
νούσαν τότε στη Σοβιετική Ένωση.

Έτσι, λοιπόν, αυτή τη συγκεκριµένη συλλογή θα πρέπει να την
υπηρετήσουµε όχι µε τον τρόπο που έχει αξιοποιηθεί µέχρι σή-
µερα, αλλά µε κάτι που να αντιστοιχεί στην ακτινοβολία της, στη
σπουδαιότητά της, στην αξία της και στη σηµασία της, την αι-
σθητική και την ιστορική.

Το ίδιο συµβαίνει ενδεχοµένως και για άλλες συλλογές, αλλά
απλώς ήθελα να το αναφέρω αυτό για να δείξω ότι υπάρχει
πράγµατι πολύς δρόµος να διανυθεί ακόµα προς την κατεύθυνση
της πλήρους αξιοποίησης του µουσειακού αποθέµατος που
υπάρχει στην Ελλάδα. Και γι’ αυτό ο πολιτισµός πρέπει να µας
ενώνει και θα πρέπει να µας ενώνει, επίσης, η κοινή διάθεση όχι
κάθε φορά να προσπαθούµε να µειώσουµε τη συνεισφορά του
αντιπάλου µας προς την ίδια κατεύθυνση επίλυσης του ιδίου
προβλήµατος.

Τελειώνοντας, κυρία Υπουργέ, θέλω να σας πω το εξής. Θέλω
προσωπικά να σας παρακαλέσω να ρίξετε ένα βλέµµα στην έκ-
θεση της Επιστηµονικής Επιτροπής. Εκεί υπάρχουν δύο σηµει-
ώσεις. Η µία σηµείωση, η πρώτη, αφορά την αντικατάσταση του
ρήµατος «απολαµβάνει» σε «απολάβει». Αυτό, πράγµατι, είναι
κάτι που δεν έχει µόνο πολιτισµική αξία, αλλά το να χρησιµοποι-
είται σε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού η σωστή
λέξη για να ορίσει την αρµόδια έννοια, θεωρώ ότι είναι µια κατά-
κτηση στην ορθή νοµοθέτηση που πρέπει να ξεκινάει πάντα από
το Υπουργείο Πολιτισµού και το Υπουργείο Παιδείας.

Έτσι, λοιπόν, στο άρθρο 1 παράγραφος 1 εδάφιο 2 αυτό το
νοµικό πρόσωπο «απολάβει» και όχι «απολαµβάνει». Θεωρώ ότι
-πρέπει εξ απροσεξίας ή εκ παραδροµής να παρεισέφρησε- για
τη γλωσσική αρτιότητα του κειµένου και την εννοιολογική του
αποσαφήνιση πρέπει να τοποθετηθεί.

Υπάρχει και ένα άλλο που είναι µείζον θέµα. Είναι το θέµα που
έχει να κάνει µε τη νοµοθετική εξουσιοδότηση που θεσπίζεται
και προβλέπεται στη διάταξη του άρθρου 4 παράγραφος 2. Εκεί
προβλέπεται ότι θα συνταχθεί από το διοικητικό συµβούλιο κα-
νονισµός εσωτερικής λειτουργίας, µετά από τη σύµφωνη γνώµη
του γενικού διευθυντή, πλην όµως τα θέµατα για τα οποία προ-
βλέπεται αυτή η νοµοθετική εξουσιοδότηση παραβιάζουν τη διά-
ταξη του άρθρου 43 παράγραφος 2 εδάφιο 2 του Συντάγµατος,
στο οποίο προβλέπεται η δυνατότητα να είναι φορείς κανονιστι-
κής αρµοδιότητας εκτός από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και
άλλα όργανα της διοικήσεως, αλλά αυτό θα γίνεται µόνο για θέ-

µατα που είναι λεπτοµερειακά, ειδικότερα, έχουν τοπικό χαρα-
κτήρα ή έχουν, επίσης, χαρακτήρα τεχνικού ζητήµατος.

Εδώ, λοιπόν, όπως ορθά επισηµαίνει η έκθεση του Επιστηµονι-
κού Συµβουλίου της Βουλής, υπάρχει θέµα µε αυτή τη νοµοθετική
εξουσιοδότηση, γιατί, ενώ προβλέπεται στη διάταξη ότι τα θέµατα
που θα καθορίζονται στον κανονισµό εσωτερικής λειτουργίας θα
είναι οι οργανικές θέσεις, η κατανοµή των καθηκόντων, θα είναι η
πειθαρχική διαδικασία, τα πειθαρχικά παραπτώµατα και οι ποινές,
πλην όµως αυτά δεν µπορεί να είναι αντικείµενο νοµοθετικής, νό-
µιµης, έγκυρης, συνταγµατικά σωστής νοµοθετικής εξουσιοδότη-
σης, γιατί στη συγκεκριµένη διάταξη δεν προβλέπεται η κύρια
ουσιαστική ρύθµιση. Τουλάχιστον αυτό θα µπορούσε να καλυφθεί
µε την παραποµπή στον Δηµοσιοϋπαλληλικό Κώδικα.

Το ότι δεν υπάρχει καµµία αναφορά στην κύρια ρύθµιση που
αποτελεί είτε ο τρόπος µε τον οποίο θα προβλέπονται τα συγκε-
κριµένα πειθαρχικά αδικήµατα ή τουλάχιστον σε γενικές γραµ-
µές η ρύθµιση που έχει επιλεγεί, φοβούµαι ότι θα δηµιουργήσει
προβλήµατα σε εκείνους που πραγµατικά κάποια στιγµή για λό-
γους δικών τους συµφερόντων θα θέλουν να προσβάλουν τη
συγκεκριµένη ρύθµιση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

ΜΥΡΣΙΝΗ ΖΟΡΜΠΑ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω ένα µικρό σχόλιο σε αυτά που
είπε ο κ. Τζαβάρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επειδή έχετε δι-
καίωµα δευτερολογίας, µήπως θέλετε µαζεύοντας µία συνολικό-
τερη εικόνα να παρέµβετε µετά ή θέλετε τώρα; Θεωρείτε ότι
είναι κάτι…

ΜΥΡΣΙΝΗ ΖΟΡΜΠΑ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Θα προτιµούσα τώρα, κύριε Πρόεδρε, αν είναι δυνατόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ένα ή τα δύο
λεπτά επαρκούν;

ΜΥΡΣΙΝΗ ΖΟΡΜΠΑ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Ναι, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα ένα ή δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, λοιπόν,
προχωρήστε. Έχετε τον λόγο.

ΜΥΡΣΙΝΗ ΖΟΡΜΠΑ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Κύριε Τζαβάρα, ευχαριστώ πολύ για την τοποθέτησή σας. Όντως
θα συµφωνήσω µαζί σας ότι έχουµε πολύ δρόµο µπροστά µας
και χαίροµαι που βλέπετε αυτόν τον δρόµο και το δείξατε κι εδώ.
Πιστεύω, βέβαια, ότι πρόκειται για µία ξεχωριστή θεσµική µορφή
και αυτό είναι προφανές, καθώς δεν την είχαµε µέχρι τώρα. 

Όσο και να θέλουµε, λοιπόν, όλα τα µουσεία να συνεργα-
στούν, αυτή τη στιγµή δίνουµε εξετάσεις µε αυτό το νοµοσχέδιο
και νοµίζω ότι ο χρόνος που έχει παρέλθει µας δείχνει πόσο κο-
πιαστικό και πόσο δύσκολο είναι. Μακάρι να φτάσουµε κάποια
στιγµή να έχουµε δίκτυα µουσείων, να έχουµε πολύ καλύτερες
µορφές.

Όµως, θα ήθελα να παρατηρήσω κάτι. Αν ο κοινός παρονοµα-
στής των φορέων µάς έδωσε αυτό το αποτέλεσµα, τι θα έπρεπε
να κάνουµε; Θα έπρεπε να περιφρονήσουµε την Κοινωνία Πολι-
τών και να χρησιµοποιήσουµε έναν κρατικό αυταρχικό τρόπο, για
να επιβάλουµε τη δική µας λύση; Νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι που
δεν θα το ήθελε κανείς. Εποµένως σ’ αυτή την περίπτωση ας
συµφωνήσουµε ότι είναι το καλύτερο δυνατό που θα µπορούσε
να γίνει και ότι µας ανοίγει τον δρόµο για µία καλύτερη παρέµ-
βαση στους δηµόσιους πολιτιστικούς οργανισµούς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Ορίστε, κύριε Εµµανουηλίδη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λόγος σήµερα γίνεται για τη

Θεσσαλονίκη που είθισται το τελευταίο δεκαήµερο του Οκτώβρη
να έχει την τιµητική της. 

Σε αυτή την αναφορά θα ξεκινήσω µε το «Θεσσαλονίκη, Μέρες
του 1969 µ.Χ.» του Μανώλη Αναγνωστάκη. Σαν να µην πέρασε
µια µέρα από το ’69 µέχρι το 2015. Η Θεσσαλονίκη αρκέστηκε
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σε όλο αυτό το διάστηµα στον κατ’ ευφηµισµόν ρόλο της συµ-
πρωτεύουσας, στην ουσία όµως «δευτερεύουσας». Ξέρετε ότι
το «δεύτερος» είναι οδυνηρό, καθόσον υπάρχει πάντα ο πρώτος.
Είναι ωστόσο και ανακουφιστικό, καθώς όλοι οι άλλοι ακολου-
θούν. 

Με αυτή την πραγµατικότητα η Θεσσαλονίκη εξοικειώθηκε σε
όλη την ιστορική διαδροµή της και ενόσω δινόταν η δυνατότητα
να διαδραµατίσει ηγεµονικό ρόλο στα Βαλκάνια και στην ευρω-
παϊκή ενδοχώρα, περιοριζόταν στο να µεµψιµοιρεί και να αρκεί-
ται στο να αναπτύσσεται ανατολικά και δυτικά, συµπιέζοντας
γεωγραφικούς, οικονοµικούς, κοινωνικούς και πολιτιστικούς χώ-
ρους της επικράτειάς µας. 

Αυτό αναπότρεπτα το συνδέουν µε το θέµα της Συµφωνίας
των Πρεσπών, διότι αυτόν τον ηγεµονικό ρόλο στα Βαλκάνια εξα-
σφαλίζει η συµφωνία και αφήνει θετικό αποτύπωµα ως ιστορική
κατάθεση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς δεν έχουµε πάθει αυ-
τοκτονικό ιδεασµό, ώστε να ενσπείρουµε τον διχασµό στον κόσµο
της Μακεδονίας και της Ελλάδας. Είµαστε κόµµα και ξέρετε πολύ
καλά ότι τα κόµµατα λειτουργούν µε στόχευση πολυσυλλεκτική.
Όταν, λοιπόν, πήραµε αυτή την απόφαση, καθοδηγηθήκαµε µε
έναν και µόνο γνώµονα: την ανάληψη της ιστορικής ευθύνης µε
απόλυτη συναίσθηση του χρέους προς τις επερχόµενες γενιές. 

Κλείνω αυτή την παρένθεση.
Εισαγωγικά, σε σχέση µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο, θα

ήθελα να επισηµάνω την απίστευτης ελαφρότητας καταγγελία
της Αντιπολίτευσης που συµπυκνώνεται στη λέξη «αργήσατε».
Αργήσατε, µας λέτε, να καταθέσετε το εν λόγω σχέδιο νόµου.
Τα σαράντα και πλέον χρόνια µεταπολιτευτικής απραξίας και στα
πολιτιστικά, τα εξισώνετε µε τα τέσσερα χρόνια της διακυβέρνη-
σής µας. Ένα µηδενικό λείπει. Είναι αυτό το µηδενικό των σα-
ράντα χρόνων διακυβέρνησης από τα κόµµατα της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ που ήθελαν τη Θεσσαλονίκη να
είναι πάντα δευτερεύουσα: Το ανέκδοτο -γιατί περί ανεκδότου
πρόκειται- του µετρό της Θεσσαλονίκης, το µεγάλο πάρτι δια-
σπάθισης του δηµόσιου χρήµατος σχετικά µε το αλήστου µνήµης
φιάσκο της Θεσσαλονίκης ως Πολιτιστικής Πρωτεύουσας της
Ευρώπης, ο κατάλογος των χαµένων ευκαιριών τού να καταστεί
η Θεσσαλονίκη µητρόπολη του πολιτισµού στα Βαλκάνια είναι
ανοικτός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι στο προς ψήφιση νο-
µοσχέδιο. Στην αντίστοιχη επιτροπή µας, το σχέδιο νόµου συζη-
τήθηκε εξαντλητικά µε ιδιαίτερα εποικοδοµητική διάθεση σε
τέσσερις συνεδριάσεις. Εκτιµώ ότι στην Ολοµέλεια έρχεται ένα
πλήρες κείµενο, η ψήφιση του οποίου θα αποτελέσει σταθµό στα
πολιτιστικά δρώµενα της βορείου Ελλάδας, µε απήχηση και εξα-
κτίνωση όχι µόνο στη Θεσσαλονίκη.

Σε ό,τι αφορά τις διατάξεις του σχεδίου νόµου, τα σηµαντικό-
τερα ζητήµατα που τέθηκαν κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων,
απαντήθηκαν επαρκώς, πιστεύω, από την αρµόδια Υπουργό, η
οποία επέφερε αλλαγές και τροποποιήσεις όπου αυτό κρίθηκε
αναγκαίο. Τα σηµαντικότερα ζητήµατα που αναδείχθηκαν κατά
τη διαδικασία των συνεδριάσεων της επιτροπής ήταν η έκταση,
η σύνθεση και οι αρµοδιότητες του διοικητικού συµβουλίου, η
βιωσιµότητα του νέου οργανισµού σε σχέση και µε τους πόρους
του, τα κριτήρια και οι διαδικασίες επιλογής των οργάνων διοί-
κησης, ο αλγόριθµος κατανοµής µέρους των εσόδων του οργα-
νισµού στις επιµέρους επιχειρησιακές του µονάδες, η
λειτουργικότητα της διοικητικής δοµής και οι διαδικασίες λήψης
αποφάσεων, το θέµα της «ΥΦΑΝΕΤ» και, τέλος, η κριτική της κα-
θυστέρησης. Στο τελευταίο θέµα, την κριτική καθυστέρησης,
ήδη αναφέρθηκα.

Η συνένωση που προωθεί σήµερα το Υπουργείο Πολιτισµού
σέβεται απόλυτα την ιστορία του κάθε φορέα, τον χαρακτήρα
του και τις ιδιαιτερότητές του. Ας µην ξεχνούµε ότι µιλούµε για
ανεκτίµητες συλλογές µε προεξέχουσα τη Συλλογή Κωστάκη, η
οποία θα αποτελέσει το κόσµηµα του νέου φορέα, πλαισιωµένη
φυσικά από τις άλλες σηµαντικότατες συλλογές σύγχρονης τέ-
χνης, τόσο του Μακεδονικού όσο και του Κρατικού Μουσείου και
του Ιδρύµατος «Άλεξ Μυλωνά».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρότεινα στα µουσεία και

στους χώρους του πολιτισµού η Ελλάδα να οξυγονώνεται. Αυτή
την πραγµατικότητα, αυτό το ζητούµενο καλύπτει εν προκειµένω
το προς ψήφιση νοµοσχέδιο. Μέσα από τη συλλειτουργία εξαι-
ρετικών πολιτιστικών κυττάρων δίνεται η δυνατότητα ώστε η
Θεσσαλονίκη να αποκτήσει έναν πολιτιστικό πνεύµονα, ο οποίος
τελικά θα βρίσκεται στη διάθεση όχι µόνο του µακεδονικού
χώρου αλλά στη διάθεση όλου του ελλαδικού χώρου και πέραν
αυτού. Και αυτό διότι εµβληµατικά η Συλλογή Κωστάκη είναι µια
παγκόσµια κατάθεση στη νεωτεριστική έκφραση των εικαστικών
της ρωσικής πρωτοπορίας της πάλαι ποτέ Σοβιετικής Ένωσης,
σηµερινής Ρωσίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να επιση-
µάνω πως δεν αντέχουν τα µισόλογα και οι µεµψίµοιρες επιση-
µάνσεις που κατατέθηκαν από τους συναδέλφους της
Αντιπολίτευσης, δεν αντέχουν τελικά στη σοβαρότητα του συγ-
κεκριµένου νοµοθετικού εγχειρήµατος, αλλά και των στιγµών.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Τριανταφυλλίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο ακόµη ψη-
φίδες -και είµαστε αρκετά ικανοποιηµένοι, δεν θα πω χαρούµε-
νοι, για την πόλη µας, τη Θεσσαλονίκη µας, για την πρωτεύουσα
της Μακεδονίας- παίρνουν τη θέση τους στο µωσαϊκό της νέας
Θεσσαλονίκης. Είναι όλα πολιτισµός, κατά την ταινία «Όλα είναι
δρόµος», για µια πόλη άξια να τη ζούµε. 

Και επειδή δεν µας δίνεται συχνά η δυνατότητα από το Βήµα
της Βουλής, και όχι από κάποιο τηλεπαράθυρο, να µιλάµε για την
πόλη που αγαπάµε, να πούµε ότι αυτή η νέα Θεσσαλονίκη µε
συγκεκριµένες πλέον παρεµβάσεις κόβει δρόµο, κερδίζει χρόνο,
βρίσκεται µπροστά και κοινός παρονοµαστής είναι πάντα ο πο-
λιτισµός.

Είναι πολιτισµός, γιατί το σταµατηµένο µέχρι το 2015 µετρό
Θεσσαλονίκης εδώ και δύο χρόνια τρέχει ιλιγγιωδώς, τόσο στην
κεντρική γραµµή όσο και στις επεκτάσεις του προς Καλαµαριά
και δυτική Θεσσαλονίκη, µε ορατό χρόνο ολοκλήρωσης και από-
δοσης στους Θεσσαλονικείς το 2019. Δεν τους κάνουµε χάρη,
το χρωστάµε στην πόλη, για µια ευρωπαϊκή πόλη του ενάµισι
εκατοµµυρίου που δεν έχει µετρό.

Η εξυγιαντική τοµή «Νέα Σελίδα» στον ΟΑΣΘ µετά από εξήντα
χρόνια φέρνει νοικοκυρεµένη και χρηστή διοίκηση, λιγότερη τα-
λαιπωρία για τους πολίτες στις στάσεις, που πρέπει όµως και
αυτή η ταλαιπωρία να εξαλειφθεί µε τον πολλαπλασιασµό των
δροµολογίων και την πρόσληψη οδηγών. 

Οι πρώτες νέες τοπικές µονάδες υγείας, πολιτισµός, λειτουρ-
γούν ήδη στη δυτική Θεσσαλονίκη και τα µεγάλα νοσοκοµεία ενι-
σχύονται µε νέους γιατρούς και νοσηλευτές, ενώ άνοιξε και το
Νοσοκοµείο Λοιµωδών Νόσων. Αυτοί έκλειναν, εµείς ανοίγουµε
νοσοκοµεία, σχολεία, φορείς, οργανισµούς. 

Τα πρώην στρατόπεδα του Παύλου Μελά και του Κόδρα απο-
δόθηκαν στην κοινωνία, για να αποτελέσουν χώρους αναψυχής,
πολιτισµού και ψυχαγωγίας. Για την καθηµερινότητα των πολιτών
στη δυτική Θεσσαλονίκη και την Καλαµαριά, εκεί όπου θα γίνει
το Μουσείο Ποντιακού Ελληνισµού και το Μουσείο της Εθνικής
Αντίστασης, για να συµπυκνώσει και να δώσει τα ιστορικά βή-
µατα, να αποτυπωθούν σε αυτούς τους χώρους. 

Συγκροτείται µε τη συµµετοχή όλων των φορέων ο Οργανι-
σµός Προστασίας του Θερµαϊκού Κόλπου, επιταχύνονται τα
έργα στο αεροδρόµιο «ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ», όχι για ένα παρακµιακό
επαρχιακό αεροδρόµιο, αλλά ήδη µε τη θεµελίωση πρόσφατα
και των εγκαταστάσεων και των εξυπηρετήσεων εδάφους, µε
τους αεροδιαδρόµους που θα µπορούν να υποδεχθούν πολύ µε-
γάλα αεροπλάνα, δίνεται η δυνατότητα να ενισχυθεί ο τουρισµός
και ταυτόχρονα και ο πολιτισµός. 

Επανεκκινήσαµε τον Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης, κορυ-
φαίο έλλειµµα δεκαετιών. Το ακούγαµε, το ακούγαµε, το ακού-
γαµε! Το Παιδιατρικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης και
ευχαριστούµε πολύ το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», γιατί µε τη
σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα ένα υπερδεκαετούς
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διάρκειας αίτηµα γίνεται πράξη. 
Και έρχοµαι στο Μουσείο του Ολοκαυτώµατος για την εβραϊκή

µας κοινότητα. Θεµελιώνεται η ανάδειξη της ιστορικής µνήµης
της εβραϊκής κοινότητας της Θεσσαλονίκης και του πολυπολιτι-
σµικού χαρακτήρα της πόλης. Αναδείχθηκε για να αποτελεί ση-
µείο, τοπόσηµο παγκόσµιο, για τον απανταχού εβραϊσµό που θα
µπορεί να βλέπουν στη Θεσσαλονίκη το σηµείο ανταµώµατος,
για να ξαναθυµόµαστε και να λέµε «ποτέ πια στον φασισµό, τον
ναζισµό, την ακροδεξιά, τη µισαλλοδοξία, τον ρατσισµό». 

Η ανάπλαση της HELEXPO-ΔΕΘ, η ανάδειξη και αυτό που µπο-
ρεί να συγκεράζει τη λειτουργικότητα της πόλης, το µετρό µε
τους δύο σταθµούς Αγίας Σοφίας και Βενιζέλου, που θα είναι στα
έγκατα της Θεσσαλονίκης, η Ρωµαϊκή Αγορά, η επισκέψιµη Ρω-
µαϊκή Αγορά, εκεί όπου συναντιέται η Βενιζέλου µε την Εγνατία,
τουριστικοί αρχαιολογικοί χώροι που θα αναδεικνύουν τη δια-
χρονική Θεσσαλονίκη της αρχαίας ρωµαϊκής και νεότερης επο-
χής. Και είναι εκεί κοντά στη Ρωµαϊκή Αγορά, εκεί όπου ο Γάλλος
Μιλέρ, το 1863 ξήλωσε τις δικές µας µούσες και τις πήγε στο
µουσείο του Λούβρου και τις πέταξε στα υπόγεια και αναδείχθη-
καν πριν από µερικούς µήνες, αυτές τις «Incantadas», όπως λέµε,
αγαπητή κυρία Υπουργέ.

Όλα αυτά έχουν να κάνουν µε αυτόν τον πολιτισµό που ανα-
δεικνύει η πόλη µας που, όπως σωστά αναφέρθηκε, είναι στην
ιστορική της πορεία. 

Έρχοµαι τώρα στη δεύτερη µεγάλη ψηφίδα –σηµαντική- για
το γήπεδο του ΠΑΟΚ. «Ανέκδοτο, κοροϊδία λόγω της ΔΕΘ» µας
έλεγαν. «Εξαγγελία λόγω της ΔΕΘ», είχαν συνηθίσει τριάντα, σα-
ράντα χρόνια. Πριν έρθουν, έταζαν χάντρες στους ιθαγενείς.
Έτσι µας αντιµετώπιζαν εµάς του Θεσσαλονικείς. «Πύλη», «πρω-
τεύουσα στα Βαλκάνια, στη Νοτιοανατολική Ευρώπη»! Φούµαρα,
φούµαρα! Πράξη, µηδέν! Έφευγαν και πήγαιναν και επισκέπτον-
ταν τα πολιτιστικά κέντρα. Θυµάστε τον αείµνηστο πρώην
Υπουργό; Ερχόντουσαν µε τις συνοδείες τους εξόδοις του δη-
µοσίου, «πλέρωνε» το δηµόσιο, επισκέπτονταν τα «πολιτιστικά
κέντρα» -εντός εισαγωγικών- της Θεσσαλονίκης και στη συνέχεια
µην τον είδατε τον Παναή! Ξανά-µανά τον επόµενο Σεπτέµβριο!
Και ήταν ο Τσίπρας, ήταν η Κυβέρνηση αυτή που έφτιαξε το γρα-
φείο του Πρωθυπουργού, που κάθε δεκαπέντε µέρες -όπως το
υποσχέθηκε, ούτε εγώ δεν το πίστευα- ήταν εκεί. Σχεδίαζε, ορ-
γάνωνε, συντόνιζε και όχι µόνο τα έργα αυτά, αλλά και τα γεύ-
µατα για τα παιδιά στη δυτική Θεσσαλονίκη, για όλες τις
περιοχές που υπήρχε πρόβληµα σε σχέση µε τα πρωινά τους και
τα συσσίτιά τους. Οι κατ’ επάγγελµα εραστές του µαύρου, παν-
τού, στα πάντα, για τους πάντες µαύρο, έλεγαν αυτά που έλεγαν,
για «ανέκδοτο», για «κοροϊδία» κ.λπ..

Πρέπει να το πούµε ξεκάθαρα: Δεν κάνουµε χάρη στη Θεσσα-
λονίκη. Το χρωστάµε στην πόλη. Απλά πρέπει να έχουµε ένα
µέτρο σύγκρισης. Οι άλλοι έταζαν, εµείς υλοποιούµε. Οι άλλοι
παραµύθιαζαν τον κόσµο, τον κόσµο και του ΠΑΟΚ και της Θεσ-
σαλονίκης, εµείς µιλάµε µε τις πράξεις µας. Και είναι συνεργασία
και εδώ του δηµόσιου και του ιδιωτικού τοµέα, η οποία δεν είναι
ανώνυµη, είναι επώνυµη. Η παρουσία του Ιβάν Σαββίδη στην προ-
εδρία του ΠΑΟΚ έβγαλε την οµάδα από τη µιζέρια και τη γκρίνια
των προηγούµενων δεκαετιών και δηµιούργησε προϋποθέσεις
γι’ αυτό που είπε και ο καλός µου συνάδελφος, ο κ. Σεβαστάκης,
για την πολυσχιδή παρέµβαση και προοπτική που πρέπει να έχει
η παρουσία ενός αθλητικού σωµατείου, που πρέπει µε τις πρω-
τοβουλίες του και την αλληλεγγύη του και την ανθρωπιά του να
µπαίνει στους χώρους της υγείας, στον χώρο των άπορων, ανέρ-
γων και αστέγων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εκεί γίνονται πράγµατα που δεν λέγονται, γιατί έτσι πρέπει.
Και ο ΠΑΟΚ µαζί µε τους ποδοσφαιριστές του, µαζί µε τη διοί-
κησή του, µαζί µε όλους τους ανθρώπους βρίσκονται πάντα εκεί
που τους χρειάζονται, στα νοσοκοµεία, τα καρδιοχειρουργικά
κέντρα κ.λπ..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, να ολοκληρώνετε, σας παρακαλώ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε. 

Σύγχρονο, ασφαλές ευρωπαϊκό στάδιο, χώρος ψυχαγωγίας
και πολιτιστικών δραστηριοτήτων, εξυπηρέτηση του δηµοσίου
συµφέροντος, η Τούµπα και η ευρύτερη περιοχή αλλάζει σελίδα,
περνά σε άλλη εποχή. Να πούµε απλά ότι στην αρχική πρόταση
ο ερασιτέχνης ΠΑΟΚ ζητούσε είκοσι ένα στρέµµατα. Του αποδί-
δονται είκοσι εννέα. Εκεί να πούµε επίσης ότι το ζήτηµα της
Τούµπας θα προχωρήσει ακόµη και µε νοµοθετική ρύθµιση. Το
λέγαµε στις 6 Σεπτεµβρίου στα αθλητικά ραδιόφωνα -και το κα-
ταθέτω για τα Πρακτικά- αλλά ούτε και τότε µας πίστευαν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα στην πόλη µας, στην αγαπηµένη µας πόλη, τη Θεσσα-
λονίκη, τώρα που ψηφίζεται, οικοδοµείται µε ευρύτατη συναί-
νεση, αλλά από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, για να έχουµε
και ένα µέτρο σύγκρισης. Τώρα είναι σαφές ότι πλέον δεν µιλάµε
µε λόγια, αλλά µε πράξεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης κ. Θεοχαρόπουλος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσω πρώτα από τα όσα ενδιαφέροντα
είπαν οι δύο Υπουργοί που µίλησαν. Ο κ. Φάµελλος, παρουσίασε
την παράταση των προθεσµιών υποβολής αντιρρήσεων κατά των
αναρτηµένων δασικών χαρτών. Η κριτική που σας κάνουµε εµείς
σε αυτό είναι ότι συνεχίζουµε να λειτουργούµε µε παρατάσεις,
γιατί δεν έχετε αποδεχτεί ένα συνολικό πλαίσιο το οποίο σας
έχουµε προτείνει. Πρόκειται για παρατάσεις επί παρατάσεων!
Έχουµε πει ότι δεν λύνεται έτσι αυτή η διαδικασία. Έπρεπε από
την αρχή να έχουν τον χρόνο µε ξεκάθαρες διαδικασίες, γιατί
αυτές είναι και χρονοβόρες και κοστοβόρες. 

Μας είπε ο κύριος Υπουργός για την κανονικότητα, η οποία
έρχεται µε την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, κανονικότητα η οποία
σας έχουµε δείξει πολλές φορές ότι δεν υπάρχει, διότι για την
επόµενη τετραετία, µέχρι το 2022 δηλαδή, έχετε υπογράψει δυ-
σβάσταχτες δεσµεύσεις για τον ελληνικό λαό, οι οποίες ουσια-
στικά συνιστούν µια νέα επώδυνη κατάσταση. Τι εννοώ;
Πρωτογενή πλεονάσµατα 3,5% µέχρι το 2022. 

Θα διαπραγµατευτείτε αποτελεσµατικά, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, για τη µείωσή τους, που εµείς σας προτείνουµε στο 2%; Δεν
βγαίνει η χώρα µε αυτά τα πρωτογενή πλεονάσµατα 3,5% για τα
επόµενα τέσσερα χρόνια, µέχρι το 2022. Αυτό θα σηµαίνει συνε-
χώς περικοπές δηµοσίων δαπανών, θα σηµαίνει µη πληρωµές
οφειλών του δηµοσίου και µάλιστα από τη στιγµή που δεν έχουµε
και ένα σχέδιο βιώσιµης ανάπτυξης. Θα σηµαίνει υπερφορολό-
γηση και ένα άδικο ασφαλιστικό, που συνιστά στην ουσία φορο-
λογικό. Αυτή είναι η κανονικότητα την οποία περιέγραψε ο κ.
Φάµελλος, ο κύριος Υπουργός, για τα επόµενα χρόνια. Δεν υπάρ-
χει, λοιπόν, καµµία τέτοιου είδους κανονικότητα. 

Και, µάλιστα, απευθυνόµενος προς τον συνάδελφο κ. Ψαριανό
είπε ότι «κάποιοι έβαλαν τη χώρα στα µνηµόνια και εµείς που τη
βγάλαµε». Δεν ξέρω αν εννοούσε τον κ. Ψαριανό ότι έβαλε τη
χώρα στα µνηµόνια, αλλά µάλλον θα έπρεπε να απευθυνθεί στο
Υπουργικό του Συµβούλιο, που θα έπρεπε να τα πει καλύτερα
αυτά, τον κ. Καµµένο που ήταν Υπουργός της διακυβέρνησης
2004 - 2009, τον κ. Παπαγγελόπουλο που ήταν πρόεδρος εκείνη
την περίοδο της ΕΥΠ, διοικητής της ΕΥΠ και τώρα είναι Υπουρ-
γός, όπως και πολλά άλλα στελέχη. Γιατί το 2009 είχαµε δίδυµα
ελλείµµατα στη χώρα που έφεραν τα µνηµόνια. Τα ξέχασε ο
Υπουργός της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ όλα αυτά και ανα-
φέρθηκε χαρακτηριστικά στο ποιοι έβαλαν τη χώρα στα µνηµόνια
και ποιοι έβγαλαν τη χώρα από τα µνηµόνια. Ο ίδιος διχαστικός
λόγος, µακριά από τις ανάγκες συνεννόησης οι οποίες χρειάζον-
ται σήµερα στη χώρα. 

Αγαπητή, κυρία Υπουργέ, άκουσα την οµιλία σας, η οποία είχε
ένα άλλο πνεύµα. Προσπαθήσατε µε µεγαλύτερη συνεννόηση να
απευθυνθείτε στο ελληνικό Κοινοβούλιο και τον ελληνικό λαό σε
σχέση µε αυτά που είπα προηγουµένως, αλλά θέλω να ανα-
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φερθώ σε αυτά που είπατε στην αρχή, γιατί πραγµατικά έµεινα
έκπληκτος. Είπατε ότι µιλάτε «ως πολίτης». Κατ’ αρχάς εδώ δεν
είστε ως πολίτης, είστε ως Υπουργός, κρίνεστε ως Υπουργός.
Και θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι µε αυτόν τον τρόπο πρέπει
να χειριζόµαστε τον δηµόσιο λόγο εδώ µέσα, διότι είπατε ότι µι-
λάτε «ως πολίτης» -αυτή είναι η πρώτη κριτική- αισθάνεστε, εί-
πατε, «απαρέσκεια για τους διαξιφισµούς σήµερα εδώ». Σήµερα
έχουµε µια γόνιµη συζήτηση. Αν νιώθετε απαρέσκεια για την κα-
λοπροαίρετη κριτική της Αντιπολίτευσης, η οποία µάλιστα ψηφί-
ζει –τουλάχιστον η Δηµοκρατική Συµπαράταξη- το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο, νοµίζω ότι κάνετε λάθος. 

Αντίθετα, θα έπρεπε να νιώθετε απαρέσκεια και να το έχετε
δηλώσει στο πρόσφατο Υπουργικό Συµβούλιο, όταν ως Υπουρ-
γός βρεθήκατε απέναντι στην απαράδεκτη για τη χώρα εκείνη
σύγκρουση µεταξύ Υπουργού Κοτζιά και Υπουργού Καµµένου,
όπου ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κατηγόρησε τον Υπουργό
Εξωτερικών της χώρας, ουσιαστικά, για αδιαφάνεια σε µυστικά
κονδύλια, για χρηµατοδοτήσεις του Υπουργείου Εξωτερικών και
ούτω καθεξής. Οι πολίτες γι’ αυτά αισθάνονται απαρέσκεια, για
όλα αυτά που έχουν συµβεί τις τελευταίες ηµέρες. Εκεί δηλώ-
σατε την απαρέσκειά σας στη συζήτηση η οποία έγινε ή µείνατε
-τα µέλη του Υπουργικού Συµβουλίου- απαθείς σε αυτή τη συζή-
τηση; Γιατί αυτή αφορά τη χώρα, στην οποία αναφέροµαι αυτή
τη στιγµή. 

Και, βεβαίως, ο Πρωθυπουργός βρήκε τη λύση. Παραιτήθηκε,
ουσιαστικά αποπέµφθηκε, ο Υπουργός Εξωτερικών που στήριξε
τη Συµφωνία των Πρεσπών, µε την οποία συµφωνεί ο Πρωθυ-
πουργός και κράτησε Υπουργό Εθνικής Άµυνας τον Υπουργό, ο
οποίος είναι απέναντι στη Συµφωνία των Πρεσπών, την οποία
υποστηρίζει ο Πρωθυπουργός. 

Αν θεωρείτε ότι αυτό δεν είναι το άκρον άωτον του πολιτικού
παραλογισµού σε αυτή την Κυβέρνηση, τότε ποιος είναι ο πολι-
τικός παραλογισµός;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ερχόµενος στο σηµερινό νοµο-
σχέδιο και όχι στις τροπολογίες σε κάποιες από τις οποίες ανα-
φέρθηκα, θα ήθελα να προσθέσω το εξής: «Ο πολιτισµός…», είχε
πει η Μελίνα Μερκούρη, «…είναι η βαριά βιοµηχανία της Ελλά-
δος». Και από τότε το έχουν χρησιµοποιήσει πάρα πολλοί αυτό
και σωστά το έχουν χρησιµοποιήσει πάρα πολλοί. Όµως, αυτό
δεν µπορεί να συµβεί, παρά µόνο δυνητικά, όταν δεν έχουµε ένα
οργανωµένο κράτος που ξέρει να σχεδιάζει και να εκτελεί. Δυ-
στυχώς οι δυνατότητες της βαριάς πολιτιστικής µας βιοµηχανίας
παραµένουν σε εµβρυακή κατάσταση, ενώ η χώρα αναζητά ενα-
γωνίως την ανάπτυξη. 

Όλοι λιβανίζουν κατά καιρούς τις δυνατότητες, αλλά ουδέποτε
παρουσιάστηκε ένα ολοκληρωµένο και συνεκτικό σχέδιο αξιο-
ποίησης αυτών των δυνατοτήτων σε εθνικό, περιφερειακό και το-
πικό επίπεδο.

Έρχεστε τώρα, στη λήξη της θητείας σας, και φέρνετε ένα ση-
µαντικό νοµοσχέδιο για τα πολιτιστικά δρώµενα. Και, βεβαίως,
θα κάνουµε κριτική γιατί υπάρχουν και καθυστερήσεις στα τέσ-
σερα χρόνια της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Το ότι υπήρχαν
καθυστερήσεις και άλλες φορές παλιότερα, δεν σηµαίνει ότι
όποιες παθογένειες θα διευρύνετε δεν θα «απολογείστε» ως Κυ-
βέρνηση για τις παθογένειες αυτές.

Και εµείς το λέµε και εσείς το είπατε ότι αυτό είχε ξεκινήσει
σε κάποιες προηγούµενες περιόδους. Αναφερθήκατε στον κ. Γε-
ρουλάνο, ο οποίος το είχε ξεκινήσει. Προηγουµένως είχε παγώ-
σει από τον κ. Παναγιωτόπουλο και µετά επανήλθε από τον κ.
Γερουλάνο και το επανέφερε ο κ. Ξυδάκης µε µια άλλη µορφή
στην αρχή.

Συνεπώς εµείς, όταν βλέπουµε αυτή τη συνέχεια, σε αυτήν
ακριβώς τη συνέχεια αναφερόµαστε. Δεν απαξιώνουµε αυτή τη
συνέχεια. Και από όλους τους ανθρώπους αυτό ανέφερε και η
κ. Κεφαλίδου που µίλησε στην αρχή εκ µέρους της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης.

Η ίδρυση του Μητροπολιτικού Οργανισµού Μουσείων Εικαστι-
κών Τεχνών Θεσσαλονίκης έρχεται πράγµατι ως απάντηση στο
χρόνιο αίτηµα των µουσειακών ιδρυµάτων της πόλης ως αποτέ-
λεσµα της συνέργειας των εµπλεκόµενων φορέων. Δηµιουργεί-
ται µια πλατφόρµα, οι δοµές της οποίας συνενώνουν τις

λειτουργίες του Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης και των
τµηµάτων του µε αυτές του Μακεδονικού Μουσείου Σύγχρονης
και του Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης «Άλεξ Μυλωνά».

Πλέον οι φορείς, πράγµατι, θα µπορούν να διατηρούν τη φυ-
σιογνωµία τους αλλά και να συνεργάζονται µεταξύ τους. Δεν θα
πω άλλα θετικά σε αυτό το σηµείο, τα έχουµε πει, γιατί δεν έχω
τον χρόνο. Η αξία του σχεδίου αυτού είναι σηµαντική καθώς υλο-
ποιείται και στη Θεσσαλονίκη, διότι πρέπει επιτέλους να βρε-
θούµε αντιµέτωποι µε τις ασσυµετρίες και τις ανισότητες στην
περιφέρεια και αυτό δεν το πράττει και αυτή η Κυβέρνηση.

Τις έννοιες της «αποκέντρωσης» και της «περιφερειακής ανά-
πτυξης» τις έχει ξεχασµένες, όπως έχει ξεχασµένες και τη Θεσ-
σαλονίκη και τη βόρεια Ελλάδα. Σήµερα ακούσαµε εδώ οµιλίες
από Βουλευτές της συγκυβέρνησης και από Υπουργούς πραγ-
µατικά µιας άλλης πραγµατικότητας. Εκτός αν θεωρείτε ότι
επειδή φτιάξατε το Γραφείο Πρωθυπουργού στη Θεσσαλονίκη,
άλλαξε κάτι στη Θεσσαλονίκη.

Αντιµετωπίζετε τους πολίτες, αντίθετα από ό,τι είπε ο προ-
ηγούµενος οµιλητής εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ, µε µια λογική η
οποία πραγµατικά είναι απαράδεκτη. Η ανάπτυξη και τα προβλή-
µατα της βόρειας Ελλάδας δεν λύνονται µε µπαλώµατα και χάν-
τρες και καθρεφτάκια για ιθαγενείς. Διότι γι’ αυτό πρόκειται, το
αντίθετο ακριβώς από αυτό που είπε προηγουµένως ο οµιλητής:
Να τους έχουµε ένα Γραφείο του Πρωθυπουργού, να δώσουµε
κάτι στην οµάδα του ΠΑΟΚ και να είναι όλοι ευχαριστηµένοι. Ναι,
βεβαίως, να γίνει ένα γήπεδο σύγχρονων εγκαταστάσεων, αλλά
εσείς πώς οραµατίζεστε την ανάπτυξη; Ακούσαµε το όραµά σας
για τη δίκαιη ανάπτυξη µε αυτόν τον τρόπο και τις ίσες ευκαιρίες;
Με τον τρόπο αυτόν υποτιµάτε και προσβάλλετε τους ίδιους
τους Βορειοελλαδίτες που πραγµατικά νιώθουν ότι στη χώρα
µας είναι αποκοµµένοι σε πάρα πολλά θέµατα. Αυτό βέβαια είναι
διαχρονικό πρόβληµα, δεν είναι πρόβληµα σηµερινό, αλλά όχι
και να λέµε ότι λύνουµε τα προβλήµατα αυτά µε τέτοιους τρό-
πους.

Επιµέρους, λοιπόν, κινήσεις, όπως το παρόν νοµοσχέδιο, δεν
µπορούν σε καµµία περίπτωση να καλύψουν την προχειρότητα
µε την οποία αντιµετωπίζει η Κυβέρνησή σας ένα από τα σοβα-
ρότερα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της χώρας, το πολιτιστικό µας
κεφάλαιο.

Από τα κορυφαία δείγµατα της προχειρότητάς σας είναι και
όλη αυτή η σύγχυση σχετικά µε τη µεταβίβαση πόρων, µνηµείων
και κτηρίων πολιτιστικής κληρονοµιάς του δηµοσίου στον σωρό
των δέκα χιλιάδων και πλέον ακινήτων που µεταβιβάστηκαν, θέµα
που ανέδειξε οργανωµένα και µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης.

Σας είχα ακούσει στην αρχή, κυρία Υπουργέ, να λέτε ότι θα
µπορούσε να γίνει και καλύτερα όλο αυτό, ώστε να µην υπάρχει
καµµία υπόνοια. Αντίθετα σήµερα στις επιτροπές µιλήσατε για
φιέστες που κάνει η Αντιπολίτευση. Γιατί, λοιπόν, ξεσηκώθηκαν
όλοι οι αρχαιολόγοι στη χώρα; Κανείς δεν καταλαβαίνει κάτι; Κα-
ταγγέλλουν τον κίνδυνο εκποίησης χώρων, κτηρίων και µνηµείων;
Εξαιτίας της προχειρότητας –και είµαι ακριβής- µε την οποία νο-
µοθετείτε, αφού είναι άλλες οι προτεραιότητές σας.

Και αφού σας ζητήσαµε αυτή τη λίστα –όχι από εσάς, εννοώ
από την Κυβέρνησή σας, από το Υπουργείο Οικονοµικών- το ποια
είναι αυτή η λίστα, µία προς µία, γιατί δεν απαντήσατε; Να πείτε
ότι αυτή είναι η λίστα. Ή δεν ξέρετε ως Κυβέρνηση ποια είναι η
λίστα;

Και χωρίς να έρθω σε λεπτοµέρειες, σας έχουµε πει ότι ενώ
οι αρχαιολογικοί χώροι υπάρχουν στην εξαίρεση, τα µουσεία και
οι χώροι αυτοί δεν υπάρχουν καν στην εξαίρεση. Και, βεβαίως, η
επόµενη παράγραφος του συγκεκριµένου νόµου, η παράγραφος
4, ουσιαστικά διατηρεί το δικαίωµα διαχείρισης και επί των εξαι-
ρέσεων. Να γιατί τρέχουν τώρα οι υπηρεσίες των Υπουργείων να
επανεξετάσουν, κωδικό προς κωδικό, τις λίστες. 

Να γιατί ξεσηκώθηκε ο κόσµος, επειδή όταν συµβαίνει κάτι,
κάτι φταίει. Όπως σας είπε και η Υπουργός κ. Γεροβασίλη -όχι
γι’ αυτό το θέµα, για ένα άλλο θέµα- πράγµατι, όταν συµβαίνει
κάτι, κάτι φταίει.

Στον λίγο χρόνο που µου αποµένει θα ήθελα να κάνω κάποιες
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πολύ µικρές επισηµάνσεις επί του νοµοσχεδίου. Δεν έχουµε κα-
ταλάβει ποιο είναι το δικό σας όραµα γι’ αυτόν τον νέο φορέα.
Φέρετε την πολιτική ευθύνη για την ίδρυση και λειτουργία του
οργανισµού. Ποιο είναι το όραµά σας και η στρατηγική που χα-
ράσσει η Κυβέρνηση γι’ αυτόν τον φορέα; Αυτό είναι ένα ερώ-
τηµα.

Η διατήρηση των ισορροπιών δεν είναι να µη δυσαρεστείτε κα-
νέναν, γιατί άκουσα τι είπατε στις επιτροπές. Είπατε να κρατή-
σουµε τις ισορροπίες, να µπορέσουµε να βρούµε τον κοινό τόπο
µε όλους τους φορείς. Ακόµα και εκεί που διαφωνείτε για τα
µέλη του διοικητικού συµβουλίου, για το εννεαµελές που θεω-
ρείτε και εσείς ότι πρέπει να είναι µικρότερο και παρά το γεγονός
ότι θεωρείτε ότι πρέπει να είναι µικρότερο, το κρατάτε µεγάλο
για να διατηρήσετε τις ισορροπίες. 

Δεν είστε προεδρεύων στη διαδικασία αυτή, είστε Υπουργός
της Κυβέρνησης και δεν µας έχετε πείσει καθόλου για το γεγο-
νός ότι δεν προχωρείτε άλλη µια φορά µε τη λογική των ισορρο-
πιών, µε τη λογική της εξυπηρέτησης συγκεκριµένων οµάδων
µόνο σε αυτή τη διαδικασία της νοµοθέτησης.

Αντιλαµβάνοµαι την προσπάθεια να συσταθεί ένα πολυσυλλε-
κτικό συµβούλιο και να διασφαλιστεί αφ’ ενός ο έλεγχος της διοί-
κησής του από το δηµόσιο, αφ’ ετέρου η σύµπραξη της κοινωνίας
των πολιτών και του δήµου στη διοίκησή του. Πόσο, όµως, γενικό
και αόριστο είναι αυτό; Με ποια κριτήρια και µε ποιες διαδικασίες
θα επιλέγονται οι διακεκριµένες προσωπικότητες, για παράδειγµα,
στις οποίες αναφέρεστε, των τεχνών, των γραµµάτων και των επι-
στηµών; Υπάρχει µια διαδικασία για να µας πείσετε για το αξιο-
κρατικό; Πείτε την. 

Και αν η πρόβλεψη αυτή συνδυαστεί µε άλλες διατάξεις του
νοµοσχεδίου σχετικά µε αναθέσεις, συµβάσεις εργασίας...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Μα τι λέτε τώρα;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μην εκνευρίζεστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Δεν εκνευρίζοµαι. Κοινή λογική είναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Στην κριτική να µπορείτε να

απαντάτε, να δίνετε απαντήσεις στα συγκεκριµένα ερωτήµατα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε, σας

παρακαλώ.
Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-

εδρε, µε µια επισήµανση ιδιαίτερα σηµαντική για τη βιωσιµότητα
του εγχειρήµατος, γιατί αφορά στη χάραξη της πολιτιστικής πο-
λιτικής και στην κατάρτιση του επιχειρησιακού σχεδίου, που είναι
το άλφα και το ωµέγα στη λειτουργία ενός πολιτιστικού οργανι-
σµού. Εκεί αποτυπώνεται η αποστολή του φορέα, ο σκοπός, οι
ειδικότεροι στόχοι.

Υπάρχει µια σύγχυση. Συµπεριλαµβάνετε στις αρµοδιότητες
του διοικητικού συµβουλίου του οργανισµού τη χάραξη της γε-
νικής πολιτιστικής πολιτικής και στρατηγικής του οργανισµού,
ενώ σωστά απαγορεύεται η άσκηση του καλλιτεχνικού έργου
στον οργανισµό. Σας ρωτώ: Έχετε προβλέψει κάποιες δικλίδες
ασφαλείας, για να µπορέσει να βρεθεί µια ισορροπία και να τη-
ρούνται και οι δύο διατάξεις; 

Προβλέπετε στη συνέχεια στις αρµοδιότητες του γενικού δι-
ευθυντή, επίσης, την κατάθεση business plan, συνεπικουρούµενη
από την καλλιτεχνική επιτροπή. Όµως απαγορεύεται και σε
αυτόν η άσκηση καλλιτεχνικού έργου στον οργανισµό. Είναι δυ-
νατόν ένα business plan, να µην έχει αναφορά στο καλλιτεχνικό
έργο; Και εντέλει ποιος θα έχει τη συνολική ευθύνη του καλλιτε-
χνικού έργου;

Εύχοµαι, πραγµατικά, -κλείνοντας, κυρία Υπουργέ- το µουσείο
να προχωρήσει αποφασιστικά και η δυναµική που θα προκύψει
από τη συνένωση, να αποτελέσει το έναυσµα για να αντιµετωπί-
σουµε επιτέλους τον πολιτισµό µε τη σοβαρότητα που του αρµό-
ζει, να χαράξουµε µε γενναιότητα µια συγκροτηµένη πολιτιστική
πολιτική, να ενδιαφερθούµε ουσιαστικά για το βιβλίο, να οραµατι-
στούµε την ανάπτυξη της µουσικής και του κινηµατογράφου, να
εγκύψουµε στο θέατρο, σβήνοντας τα µελανά σηµεία.

Δυστυχώς από αυτά που άκουσα σήµερα και από Βουλευτές
της κυβερνητικής πλειοψηφίας και από τις αντιδράσεις της κυ-
βερνητικής πλειοψηφίας αυτή τη στιγµή, βλέπω ότι δεν υπάρχει
διάθεση ουσιαστικά συνεννόησης και απάντησης των συγκεκρι-

µένων ερωτήσεων και επίλυσης των προβληµάτων. Νοµίζετε ότι
τα ξέρετε όλα και διευρύνετε, δυστυχώς, παθογένειες του πα-
ρελθόντος, µε τις οποίες πρέπει να τελειώσουµε.

Πρέπει να αναρωτηθούµε, λοιπόν, επιτέλους τι µπορεί να γίνει,
προκειµένου ο πολιτισµός να καταστεί, πράγµατι, η βαριά βιοµη-
χανία της Ελλάδας, γιατί έχουµε όλες τις δυνατότητες και δυ-
στυχώς δεν τις αξιοποιούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αµανατίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι αδικείται το νοµοσχέδιο. Αδικείται, γιατί πολλοί

προκειµένου να κάνουν αντιπολίτευση, θεώρησαν ότι µε αυτό το
νοµοσχέδιο δεν αντιµετωπίζεται το πολιτιστικό κεφάλαιο της
χώρας. Και, βεβαίως, δεν φιλοδοξούσε αυτό το νοµοσχέδιο να
αντιµετωπίσει συνολικά το πολιτιστικό κεφάλαιο της χώρας. Φι-
λοδοξούσε, όµως, -και φιλοδοξεί και το κάνει- να διευρύνει τα
επίπεδα εξάπλωσης του πολιτισµού στην πόλη της Θεσσαλονί-
κης και όχι µόνο, ώστε η Θεσσαλονίκη να βρίσκεται όχι διαρκώς
απλώς στην πρωτοπορία της τέχνης και των γραµµάτων -που
έχει πλούσια πολιτιστική παράδοση η Θεσσαλονίκη-, αλλά ένα
βήµα µπροστά. Γιατί τώρα; Είναι προεκλογικά; Οι ανάγκες δεν
περιµένουν. Και εδώ ήταν ένα όραµα πολλών ετών, ένα αίτηµα
και συµφωνία των αντίστοιχων φορέων ειδικά για το νοµοσχέδιο.

Μου κάνει εντύπωση ότι αυτή τη στιγµή από την Αίθουσα
απουσιάζουν τουλάχιστον οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, της
Νέας Δηµοκρατίας, της Θεσσαλονίκης και προβληµατίζοµαι για
το γιατί. Είναι άραγε τόσο ασήµαντο αυτό το νοµοσχέδιο που µι-
λάει για τα µουσεία ή είναι αντίθετοι και µε την άποψη της κ. Κε-
φαλογιάννη, η οποία ναι µεν επί της αρχής λέει ότι κάνει θετικά
βήµατα, αλλά δεν ξέρω τι θα κάνει στα επί µέρους άρθρα; Όπως
και την τοποθέτηση του κ. Τζαβάρα την έχω πάρει σαν µία αυτο-
κριτική, ουσιαστικά, της στάσης της Νέας Δηµοκρατίας, που θα
µπορούσε όχι µίζερα και µεµψίµοιρα να συµφωνήσει σε κάτι θε-
τικό κι όχι να ακολουθεί την καταστροφολογική πολιτική την
οποία είχε χαράξει κεντρικά. 

Μήπως δεν αισθάνονται και δεν καλύπτονται από αυτή την το-
ποθέτηση -αυτό είναι το δεύτερο ερώτηµα σε σχέση µε τους
Βουλευτές της Αντιπολίτευσης- ακόµα και για το γήπεδο του
ΠΑΟΚ; Βεβαίως το γήπεδο του ΠΑΟΚ δεν λύνει τα ζητήµατα
αθλητισµού και όλης της Θεσσαλονίκης. Για τη συγκεκριµένη µε-
ρίδα, όµως, και των φιλάθλων και της περιοχής -µιας συγκεκρι-
µένης οµάδας που ασχολείται µε αυτό- κάνει την αρχή. Και η
αρχή είναι το ήµισυ του παντός. 

Δεν µπορούν να πουν ούτε µία λέξη γι’ αυτό που έκανε η Κυ-
βέρνηση αυτή; Τόσο πολύ τους ενοχλούν τα θετικά βήµατα; Είναι
χάντρες για ιθαγενείς το ότι το µετρό θα ολοκληρωθεί και σε δύο
χρόνια οι Θεσσαλονικείς θα έχουν µετρό; Είναι χάντρες για ιθα-
γενείς η απόδοση των ελεύθερων χώρων; Δεν θέλω να τα απα-
ριθµήσω. Οι συνάδελφοί µου οι προηγούµενοι τα έχουν πει. Είναι
χάντρες για ιθαγενείς -όµως θα προσθέσω- το ότι η Θεσσαλονίκη
γίνεται ενεργειακή πύλη µε τις συµφωνίες τις οποίες έχει υπο-
γράψει η ελληνική Κυβέρνηση και κέντρο µεταφορών για την ευ-
ρύτερη περιοχή;

Δεν είναι χάντρες για ιθαγενείς, και αυτά οι Θεσσαλονικείς τα
αξιολογούν. Μέσα από τη µη ύπαρξη επιχειρηµάτων όση απαξία
και να θέλει να προσδώσει η Αντιπολίτευση, αυτό δεν µπορεί να
το πετύχει, γιατί τα αποτελέσµατα είναι συγκεκριµένα. 

Θέλω να προσθέσω το εξής. Η Θεσσαλονίκη, κύριε Πρόεδρε,
είναι στο επίκεντρο της κυβερνητικής πολιτικής και ήταν ακόµα
και µέσα στα ασφυκτικά πλαίσια της συµφωνίας του 2015. 

Δεν έχουµε κάνει βήµατα για την κανονικότητα, όταν σταµα-
τήσαµε στην παιδεία την εφεδρεία, όταν εφοδιάσαµε τα σχολεία
και λειτουργούσαν κανονικά χωρίς ελλείψεις επί τόσα χρόνια;
Δεν είναι αυτό βήµα στην κανονικότητα και µάλιστα στα ασφυ-
κτικά πλαίσια; 

Δεν είναι βήµα στην υγεία, όταν καταργήθηκαν τα χαράτσια
και ενισχύθηκε η δηµόσια υγεία µε κονδύλια και τα νοσοκοµεία
µε προσωπικό; 

Δεν είναι βήµα στην κανονικότητα, όταν στη δηµόσια διοίκηση
σταµάτησε εκείνο το πλαίσιο το οποίο ουσιαστικά δεν έβαζε αξιο-
λόγηση αλλά καρατοµούσε τους δηµόσιους υπάλληλους και
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τους οδηγούσε στην απόλυση; 
Δεν είναι βήµα το ότι περίπου κατά 80% αυξήθηκαν οι θέσεις

στους παιδικούς σταθµούς και από εβδοµήντα χιλιάδες έγιναν
εκατόν είκοσι χιλιάδες οι θέσεις για τα παιδιά; Δεν είναι βήµα τα
γεύµατα τα οποία δίνονται στα σχολεία πλέον; 

Αυτά δεν είναι βήµατα στην κανονικότητα; Είναι βήµατα, κατά
την άποψή µου, στην κανονικότητα, όπως και το ότι η χώρα -ελ-
πίζω να το αναγνωρίζετε οι υπόλοιπες πολιτικές δυνάµεις- βγήκε
από την επιτροπεία τον Αύγουστο του 2018. 

Η υλοποίηση των εξαγγελιών του Πρωθυπουργού στη Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης επιταχύνει τα βήµατα γι’ αυτό που ονο-
µάζουµε δίκαιη και βιώσιµη ανάπτυξη, µε σχέδιο. Ξεχνάτε τα πε-
ριφερειακά συνέδρια που έχουν γίνει ανά την Ελλάδα εδώ και
ενάµιση χρόνο, που σκοπό έχουν αναδείξουν τα συγκριτικά πλε-
ονεκτήµατα των περιφερειών και των περιοχών, έτσι ώστε η Ελ-
λάδα να βαδίσει µε σχέδιο; Γιατί τα ξεχνάτε αυτά; 

Έτσι, λοιπόν, ο λόγος µας δεν είναι διχαστικός. Ο λόγος µας
είναι ενωτικός, επάνω στη λύση των προβληµάτων, σε µια προ-
οδευτική κατεύθυνση, ενάντια στις παθογένειες οι οποίες έφε-
ραν τη χρεοκοπία και οι άνθρωποι αυτοί επιµένουν να θέλουν να
γυρίσουν την Ελλάδα πίσω. 

Η Ελλάδα δεν θα γυρίσει πίσω, θα προχωρήσει µπροστά και
µε τη συµπαράταξη όλου του ελληνικού λαού. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ξυδάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, µετά από δέκα χρόνια εξαγγελιών και

προσπαθειών και υπαναχωρήσεων είµαστε σε θέση, ως νοµοθε-
τικό Σώµα, το 2018 να δώσουµε µία λύση σε ένα πρόβληµα της
Θεσσαλονίκης, το οποίο δεν απασχολεί τον τελευταίο πολίτη,
ασφαλώς, αλλά απασχολεί την ιστορία της πόλης, την ιστορία
της Ελλάδας και την εικαστική και τη µουσειακή ιστορία της
χώρας. Είναι ένα βήµα.

Θα έκανα µία µικρή παρέκβαση για να θυµίσω ότι το µεν Μα-
κεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης ιδρύθηκε το 1978 - 1979
µε µία πρωτοβουλία πολιτών της Θεσσαλονίκης, λογίων, καλλι-
τεχνών, για τους οποίους αξίζει ειδική µνεία, το δε Κρατικό Μου-
σείο Σύγχρονης Τέχνης ιδρύθηκε το 1997, σχεδόν είκοσι χρόνια
αργότερα.

Σαν προσθήκη, σαν συµβολή στη συζήτηση -η οποία σε αρ-
κετά πολιτισµένο και δηµιουργικό κλίµα διεξάγεται σήµερα- θα
ήθελα να αναλογιστούµε ότι θα µπορούσε ήδη πριν από είκοσι
χρόνια, το 1997 - 1998, όταν ιδρυόταν ένα καινούργιο µουσείο
πάνω στο ήδη υπάρχον, να έχει υπάρξει µία πρόβλεψη και να
ανοίξει τα φτερά του το υπάρχον µε κρατική υποστήριξη, µε µε-
ταβολή του νοµικού του προσώπου. Δυστυχώς έγιναν δύο. Και
ευτυχώς τώρα γίνονται ένα, ένας µεγάλος οργανισµός που θα
απολαµβάνει τη στοργή της πολιτείας και θα απολαύει και των
ειδικών προνοµίων των επιχορηγήσεων αλλά και της στοργής
των πολιτών. 

Αυτά που θα ήθελα να προσθέσω είναι δύο πράγµατα, πρώ-
τον, για την καλλιτεχνική αξία αυτής της συγχώνευσης. Μια µε-
γάλη, αξιόλογη συλλογή ελληνικής και διεθνούς σύγχρονης
τέχνης του Μακεδονικού Μουσείου θα συνυπάρχει µε µία συλ-
λογή παγκόσµιας εµβέλειας για την ιστορία της τέχνης του 20ου

αιώνα, τη Συλλογή Κωστάκη, και µια µεγάλη εµπειρία σε κοινω-
νικά και εκπαιδευτικά προγράµµατα του Μακεδονικού Μουσείου
ενώνεται µε τη µεγάλη εµπειρία που ανέπτυξε τα τελευταία χρό-
νια το Κρατικό Μουσείο µε την Μπιενάλε, µε τις εκδηλώσεις σύγ-
χρονης τέχνης, µε το πρόγραµµα εκδόσεων και εκδηλώσεων.

Να έρθουµε τώρα στα πρόσωπα. Τα συγχαρητήρια και τα εύ-
σηµα αξίζουν και στα πρόσωπα τα οποία απετέλεσαν την ιστο-
ρική διοίκηση, τους ιδρυτές του Μακεδονικού Μουσείου
Σύγχρονης Τέχνης, και στα πρόσωπα που απετέλεσαν τα τελευ-
ταία δύσκολα χρόνια της πορείας συγχώνευσης τη διοίκηση του
Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης. Και επειδή τα πρόσωπα
έχουν ονόµατα και είναι υπαρκτά πρόσωπα και επειδή µόνο τα
πρόσωπα είναι σε θέση να εµψυχώνουν και να ενσαρκώνουν
τους θεσµούς της δηµοκρατίας, θέλω να τους ονοµάσω:

Πρώτα τον Ανδρέα Τάκη, τον Πρόεδρο του τελευταίου διοικη-
τικού συµβουλίου από το 2015. Και τον αναφέρω όχι µόνον
επειδή τότε εγώ τον επέλεξα, τον πρότεινα και τον πίεσα να ανα-
λάβει το βάρος αυτής της δουλειάς. Απεδείχθη όχι µόνο µαχητι-
κός και αποτελεσµατικός νοµικός, αλλά και αποτελεσµατικός και
δραστικός statesman, ένας άνθρωπος που λειτούργησε για λο-
γαριασµό της δηµοκρατίας και έφερε εις πέρας µια αποστολή. 

Επίσης τη Μαρία Τσαντσάνογλου, την ψυχή της Συλλογής Κω-
στάκη, την ιστορική διευθύντρια τα τελευταία χρόνια του µου-
σείου.

Ακόµη να ευχαριστήσω την Συραγώ Τσιάρα τη διευθύντρια του
Κέντρου Σύγχρονης Τέχνης στις φτερούγες του Κρατικού Μου-
σείου και την ιστορική οµάδα –όπως την έζησα εγώ- του Μακε-
δονικού Μουσείου. Έζησα και τα δύο µουσεία είτε ως επιµελητής
στο Κρατικό Μουσείο είτε ως οµιλητής, συνεργάτης σε σεµινά-
ρια, συνεργάτης σε εκδηλώσεις σε όλη την δεκαετία του 1990
στο Μακεδονικό Μουσείο.

Ακόµη να ευχαριστήσω την Πρόεδρο Ξανθίππη Χόιπελ. Ήταν
όνειρό της και έγινε πραγµατικότητα. Και να ευχαριστήσω όλες
και όλους που τους γνώρισα στη διάρκεια των είκοσι, είκοσι
πέντε ετών που πάσχισαν να το κρατήσουν όρθιο. 

Επίσης την Μάρω Λάγια, που από εκείνη ξεκίνησε η δωρεά της
Συλλογής Ιόλα, την Κατερίνα Καµάρα, την Αλεξάνδρα Μπου-
τάρη, τον Γιάννη Μπουτάρη, ο οποίος ήταν και ταµίας του διοι-
κητικού συµβουλίου και πολλές φορές ο άδηλος χορηγός της
υστάτης στιγµής, και αυτούς που ήταν πίσω απ’ αυτούς στη δε-
καετία του ’70, τις µεγάλες πνευµατικές προσωπικότητες της
Θεσσαλονίκης, τους αείµνηστους Μανώλη Ανδρόνικο, Παύλο
Ζάννα, καθώς και τον Μίµη Φατούρο, τη Σοφία Καζάζη, την
Ιωάννα Μανωλεδάκη και πάρα πολλούς άλλους που τους αδικώ.

Επίσης ανέφερε προηγουµένως ο κ. Ζουράρις τη Μάγδα Κο-
τζιά, που δεν την έχουµε µαζί µας. Αυτούς τιµούµε αυτή τη στιγµή,
τους ανθρώπους που από τη δεκαετία του 1970 ονειρεύτηκαν ένα
µουσείο τεχνών, σύγχρονης ζωής, σύγχρονης δηµιουργίας για την
πόλη της Θεσσαλονίκης και αυτοί το κουβάλησαν στην πλάτη
τους, λαχτάρισαν, ξενύχτησαν, παρακάλεσαν σε γραφεία Υπουρ-
γών για µερικά ψιχία επιχορήγησης, παρακάλεσαν ανθρώπους να
δώσουν δωρεάν εργασία, καλλιτέχνες, κριτικούς τέχνης, θεωρη-
τικούς τέχνης να προσφέρουν έργα, να προσφέρουν εργασία. Αυ-
τούς τιµούµε τώρα και στο πρόσωπό τους τιµούµε την ελληνική
δηµοκρατία. Αυτός είναι ο πολιτισµός µας και έτσι θα πάµε µπρο-
στά. 

Ύστατη παρατήρηση. Ένα από τα ωραιότερα σηµεία που πε-
ριέχει το νοµοθέτηµα -όπως όλα, θα βελτιωθεί στην πορεία και
κατά την εφαρµογή του- είναι ότι προβλέπει ο γενικός διευθυντής
και οι καλλιτεχνικοί διευθυντές να ορίζονται µετά από προκήρυξη
και διαγωνισµό. Το χειροκροτώ και θυµίζω ότι από το 2015, ήταν
δέσµευσή µας πως θα προχωρήσουµε σε όλους τους καλλιτεχνι-
κούς οργανισµούς παρόµοιες διαδικασίες. 

Ελπίζω ότι αυτό το νοµοθέτηµα µε αυτή την δικαιοπραξία -δεν
είναι καινοτοµία- µε αυτή την ορθή πρακτική που εισάγει, θα επε-
κταθεί σύντοµα σε όλα. Είναι απαράδεκτο ο διορισµός του καλλι-
τεχνικού διευθυντή της Εθνικής Πινακοθήκης, του Εθνικού
Θεάτρου, της Λυρικής Σκηνής, να απόκειται στη δηµιουργική αυ-
θαιρεσία του εκάστοτε ηγεµονίσκου του Υπουργείου Πολιτισµού.
Όχι δεν τα ξέρει όλα ο Υπουργός Πολιτισµού. Διορίζει τα διοικη-
τικά συµβούλια τα οποία έχουν την ευθύνη της ορθής διοίκησης
και της ορθής διαχείρισης, την χάραξη έστω µιας γενικής στρα-
τηγικής, αλλά τη διεύθυνση του Εθνικού Θεάτρου, της Εθνικής Πι-
νακοθήκης, του Μουσείου Ακροπόλεως το οποίο δέκα χρόνια µετά
από την ίδρυσή του δεν έχει ακόµα διευθυντή και δεν έχει φρον-
τίσει η πολιτεία να του δώσει αυτό που του αξίζει, αυτό που είχα
πει µέσα στο Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης ότι του αξίζει
ένας διευθυντής µε διεθνή διαγωνισµό, έρχεται η στιγµή να το κά-
νουµε. Έτσι κάνουν οι δηµοκρατίες, δεν διορίζουν απλώς, εκλέ-
γουν και αφήνουν την κάθε καλλιτεχνική κοινότητα των ηθοποιών,
του θεάτρου, των τραγουδιστών στους µεγάλους κρατικούς θε-
σµούς, να αναλαµβάνουν την ευθύνη να δώσουν διευθυντές και
να χαραχθεί πολιτική και να έρθουν σε επικοινωνία µε την κοινω-
νία. 

Οι δηµοκρατίες θέλουν θάρρος και το θάρρος είναι να απεκ-
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δύεται η εκτελεστική εξουσία ένα µέρος της αυθαιρεσίας της και
να τα αφήνει να εξελιχθούν δηµοκρατικά. Αυτή είναι η δική µου
ευχή και αυτό διαβάζω σε αυτόν τον νόµο, ο οποίος πήρε πολλά
χρόνια να γίνει, πήρε πολύ κόπο, αλλά έχουµε φτάσει σε ένα
αποτέλεσµα και δίνουµε και ένα παράδειγµα για το τι πρέπει να
γίνει στους άλλους οργανισµούς. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Βάκη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν σκόπευα να αναφερθώ σε

θέµατα τρέχουσας επικαιρότητας, ωστόσο δεν θα αντισταθώ
στον πειρασµό να απαντήσω στον προλαλήσαντα Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην κατηγορία ότι η πραγµα-
τικότητα δεν συµφωνεί µε την έννοια, ο Χέγκελ συνήθιζε να
απαντά περιπαικτικά: «Τόσο το χειρότερο για την πραγµατικό-
τητα!». 

Όµως τα γεγονότα είναι πεισµατάρικα και η πραγµατικότητα
σας διαψεύδει καθηµερινά, όπως σας διέψευσε και η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, που -τι να κάνουµε;- ενέκρινε τον προϋπολογισµό για
τη µη περικοπή των συντάξεων. 

Και διερωτώµαι, πώς είναι δυνατόν χρεοκοπηµένα –στην κυ-
ριολεξία- κόµµατα που απαξίωσαν το πολιτικό σύστηµα, που χρε-
οκόπησαν τη χώρα, που έβαλαν την χώρα βίαια και εν µία νυκτί
σε όλη αυτή τη µεγάλη τραγωδία και τη περιπέτεια των µνηµο-
νίων, να εγκαλούν µια Κυβέρνηση η οποία κατάφερε να βγάλει
τη χώρα από αυτή την περιπέτεια και να τη βάλει σε µια κανονι-
κότητα; 

Επίσης διερωτώµαι το εξής: Επίκεινται κάποια θετικά νοµοσχέ-
δια µέχρι τα Χριστούγεννα στη Βουλή. Τι θα κάνετε; Θα υπερψη-
φίσετε άραγε την κατάργηση της περικοπής της προσωπικής
διαφοράς στις συντάξεις; 

Θα υπερψηφίσετε τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών και
του ΕΝΦΙΑ; Θα υπερψηφίσετε µέτρα που αφορούν την κοινωνική
προστασία; Θα υπερψηφίσετε την απόδοση κοινωνικού µερίσµα-
τος από το υπερπλεόνασµα; Θα υπερψηφίσετε την ισχυροποί-
ηση του εργαζόµενου στη νέα µεταµνηµονιακή εποχή µέσω της
αύξησης του κατώτατου µισθού και της επιστροφής των νέων
συλλογικών συµβάσεων εργασίας; Εδώ είµαστε, µένει να τα
δούµε όλα αυτά.

Εισέρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Είναι ένα πολύ µεγάλο βήµα.
Είναι το θεσµικό επιστέγασµα και είναι και η νοµική κατοχύρωση
της ανάδειξης και της προβολής της Θεσσαλονίκης σε κόµβο πο-
λιτισµού. Άλλωστε η Θεσσαλονίκη είναι σταυροδρόµι πολιτι-
σµών, είναι συνώνυµη της πολυπολιτισµικότητας, είναι η µήτρα
του διεθνισµού. Είναι η πόλη που γέννησε το πρώτο εργατικό
συνδικαλιστικό κίνηµα της Federation, είναι η πόλη που δεξιώ-
θηκε µια εύρωστη εβραϊκή κοινότητα που ξεκληρίστηκε στα
στρατόπεδα του θανάτου. 

Μετά τα θεµέλια του εβραϊκού Μουσείου του Ολοκαυτώµατος
τώρα, δυστυχώς, που πληθαίνουν οι αρνητές του, µαζί µε τους
αρνητές της δηµοκρατίας και τους λάτρεις του φασισµού και
που δεν διστάζουν στο όνοµα του εµπόριου πατριωτισµού, της
πατριδοκαπηλίας θα έλεγα εγώ, να βεβηλώνουν µνηµεία του
Ολοκαυτώµατος, έρχεται το παρόν νοµοσχέδιο, στο τέλος µιας
µακράς πορείας που διήρκησε είκοσι περίπου χρόνια -δυο δε-
καετίες- και γίνεται πράξη η συνένωση υπό τη σκέπη ενός ενιαίου
µητροπολιτικού οργανισµού -δηµόσιου χαρακτήρα- των διοικη-
τικών και καλλιτεχνικών λειτουργιών εικαστικών µουσειακών φο-
ρέων της Θεσσαλονίκης. 

Συνενώνονται –τα είπαν και οι εισηγητές του νοµοσχεδίου ανα-
λυτικά- το Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης και τα τµήµατά
του. Δηλαδή το Μουσείο Φωτογραφίας και το Κέντρο Σύγχρονης
Τέχνης µε το Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, περιλαµ-
βανοµένου και του Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης Άλεξ Μυλωνά
που έχει έδρα την Αθήνα. 

Οι υπό συνένωση φορείς, ως γνωστόν, έχουν στην κατοχή
τους σηµαντικότατα έργα τέχνης -σηµαντικότατες συλλογές- και
παίζουν πρωταγωνιστικό ρόλο στα εικαστικά δρώµενα της Θεσ-

σαλονίκης, ενώ, παράλληλα, έχουν επιδείξει πλούσια εκπαιδευ-
τική και ερευνητική δραστηριότητα. Ενδεικτικά αξίζει να γίνει
µνεία στη Συλλογή Κωστάκη, που µας ταξίδεψε στο κίνηµα της
ρωσικής πρωτοπορίας που συνιστά την αισθητική µετουσίωση
και την ανανοηµατοδότηση των ιστορικών συµφραζόµενων του
οράµατος ενός καλύτερου κόσµου. 

Ο νέος οργανισµός -έχει λεχθεί
Ο νέος οργανισµός -έχει λεχθεί και αυτό- θα έχει την επωνυµία

Μητροπολιτικός Οργανισµός Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσ-
σαλονίκης και τον διακριτικό τίτλο MOMus και θα είναι Νοµικό
Πρόσωπο Ιδιωτικού Δικαίου, που θα εποπτεύεται από το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού και Αθλητισµού.

Ας ξεκαθαρίσουµε µερικά πράγµατα. Η εποπτεία αυτή δεν θα
είναι τύποις, καθώς η κρατική επιχορήγηση θα διατηρηθεί στο
σηµερινό επίπεδο παράλληλα µε τις προβλεπόµενες χρηµατο-
δοτικές πηγές του νέου οργανισµού.

Με το σχήµα της συνένωσης -επειδή ακούστηκαν πολλά- που
επελέγη, ξεπερνιούνται τα νοµικά εµπόδια που θα επέφερε µια
ενδεχόµενη συγχώνευση φορέων, γιατί σε αυτή την περίπτωση
θα ανέκυπταν ζητήµατα, σχετικά µε τη συνταγµατικά κατοχυρω-
µένη προστασία των σκοπών των κοινωφελών ιδρυµάτων αλλά
και θέµατα απαλλοτριώσεων περιουσιακών στοιχείων από το δη-
µόσιο.

Επίσης, µε τη συνένωση επιτυγχάνεται η δηµιουργία µιας
πλατφόρµας µουσείων υπό κοινή διοίκηση. Παράλληλα αυτά θα
λειτουργούν τη λειτουργική και καλλιτεχνική τους αυτονοµία.
Αυτό βέβαια δεν σηµαίνει -όπως ξεκαθάρισε ήδη η κυρία Υπουρ-
γός- ότι έχουµε να κάνουµε µε µια συρραφή του Κρατικού µε το
Μακεδονικό Μουσείο. Τουναντίον θα υπάρχει καλλιτεχνική αυτο-
νοµία αλλά όχι διαχωρισµός. Τα δυο µουσεία που συνενώνονται,
θα συνεργάζονται στενά, υπό κοινό πλαίσιο, µε γνώµονα τις ανα-
πτυξιακές δυνατότητες που ανοίγονται. 

Επιπλέον αυτή η συνένωση θα έχει ως αποτέλεσµα τη δηµι-
ουργία ενός µεγάλου πολιτιστικού φορέα διεθνούς εµβέλειας.
Είναι χαρακτηριστικό ότι µε το νοµοσχέδιο δηµιουργείται ο µε-
γαλύτερος εποπτευόµενος από το Υπουργείο Πολιτισµού µου-
σειακός φορέας στην Ελλάδα, µε συλλογές χιλιάδων έργων
ελληνικής και διεθνούς τέχνης, υψηλής αξίας, ιστορικής αξίας
όλων των εικαστικών ειδών: ζωγραφική, σχέδιο, φωτογραφία,
βίντεο, εγκαταστάσεις. 

Αυτού του είδους η συνένωση κινείται στη λογική της ενιαίας
θεσµικής πλατφόρµας µουσείων, που αποβλέπει και στην ευερ-
γετική επίδραση της οικονοµικής ευρωστίας του συνόλου, στην
προαγωγή των αυτόνοµων καλλιτεχνικών ειδών, χωρίς να δίδεται
αυθαιρέτως προτεραιότητα υπέρ ορισµένων και όχι άλλων. 

Όργανα διοίκησης του οργανισµού θα είναι το διοικητικό συµ-
βούλιο και ο γενικός διευθυντής, ο οποίος θα προκύπτει µάλιστα
από διεθνή διαγωνισµό και δεν θα έχει καλλιτεχνικές αρµοδιότη-
τες, ενώ οι Διευθύνσεις Μοντέρνας Τέχνης, Σύγχρονης Τέχνης
και Φωτογραφίας που θα δηµιουργηθούν, θα διατηρούν και τον
τίτλο του µουσείου.

Για πρώτη φορά -ακούστηκαν πάρα πολλά, το τονίζω και εγώ
από την πλευρά µου, διότι το θεωρώ πολύ σηµαντικό- θεσµοθε-
τείται µε το παρόν σχέδιο νόµου ως τακτική διαδικασία η επιλογή
γενικού διευθυντή και καλλιτεχνικών διευθυντών όχι µε διορισµό
από τον Υπουργό αλλά µε διεθνή διαγωνισµό. Όχι µε διορισµό,
µε διαγωνισµό. 

Θα πω δυο λόγια για τον προϋπολογισµό. Θα είναι ενιαίος µε
δίκαιη κατανοµή των εσόδων, στοιχείο που θα λειτουργήσει ιδι-
αιτέρως θετικά για τους υπό συνένωση φορείς, που επιπλέον θα
προχωρήσουν σε οικονοµία κλίµακας µε µείωση των δαπανών σε
νοµικά, λογιστικά και λοιπά ζητήµατα. 

Κατά την κατάρτιση του προϋπολογισµού στους ειδικούς κω-
δικούς των επιµέρους διευθύνσεων θα περιέρχονται τα ποσά
που αποµένουν, σύµφωνα µε αυτό που ειπώθηκε, επίσης, τον αλ-
γόριθµο δίκαιης κατανοµής µετά την αφαίρεση των εσόδων και
των δαπανών. 

Και επειδή ακούστηκαν πολλά στις επιτροπές, να πούµε για
µια ακόµη φορά ότι αυτός ο περίφηµος αλγόριθµος, ενεργοποι-
είται µόνο όταν προκύπτουν έξοδα υψηλότερα των πάγιων και
άλλων σηµαντικών δαπανών, χωρίς να τίθεται σε κίνδυνο σε καµ-
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µία περίπτωση η κάλυψή τους. Ουσιαστικά θα λαµβάνονται υπ’
όψιν από κάθε διεύθυνση ο προϋπολογισµός για τον προγραµ-
µατισµό τον οποίο θα υποβάλει κάθε χρόνο, καθώς και ο τρόπος
εκτέλεσής του και θα σταθµίζονται µε βάση τα αποτελέσµατα
της προηγούµενης διετίας. Με αυτόν τον τρόπο η εκάστοτε δι-
εύθυνση θα έχει κίνητρο να σχεδιάζει προσεκτικά, ρεαλιστικά τον
προγραµµατισµό της, γνωρίζοντας παράλληλα ότι η πληρότητα
της εκτέλεσης και οι πρωτοβουλίες µε θετικό αποτέλεσµα θα επι-
βραβεύονται. 

Πολύ σηµαντικό στοιχείο, επίσης, είναι η πρόβλεψη για τη µε-
ταφορά του προσωπικού των συµβεβληµένων φορέων στον νέο
οργανισµό µε την ίδια σχέση εργασίας, διασφαλίζοντας έτσι τις
υπάρχουσες θέσεις εργασίας και εξασφαλίζοντας την οµαλή µε-
τάβαση και λειτουργία του νέου σχήµατος. 

Τελειώνω λέγοντάς σας ότι επειδή η προµετωπίδα αυτών των
ηµερών είναι ο όρος «κανονικότητα», «επιστροφή στην κανονικό-
τητα», η επιστροφή στην κανονικότητα δεν αφορά µόνο τα οικο-
νοµικά µεγέθη. Δεν είναι µόνο η οικονοµική κανονικότητα αλλά
είναι και η δηµοκρατική κανονικότητα. 

Στην πληµµυρίδα της βαρβαρότητας των πέτρινων χρόνων
των µνηµονίων κιβωτός ήταν ο πολιτισµός. Τώρα µετά την έξοδο
στο ξέφωτο δεν θα σχεδιάσουµε το µέλλον αυτής της χώρας
µόνο µε εύρος στα οικονοµικά, δηµοσιονοµικά µεγέθη, πλεονά-
σµατα, υπερπλεονάσµατα, αλλά κυρίως και πρωτίστως µε πλεο-
νάσµατα αξιών, µε ένα πολιτιστικό απόθεµα, διότι το µέλλον
αυτής της χώρας θα το κρίνουν και οι ιδέες και ο πολιτισµός και
η δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μηταφίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να ξεκινήσω µε µία

διόρθωση ιστορικού χαρακτήρα, σε µία ανακρίβεια που είπε ο κ.
Τζαβάρας, επιδαψιλεύοντας από την άλλη µεριά την αναγνώριση
του προς τη ρωσική πρωτοπορία. Η ρωσική πρωτοπορία δεν
ήταν προϊόν «παρανοµίας» αλλά ήταν γέννηµα της έξαρσης του
Οκτώβρη και όχι, βέβαια, την περίοδο του σταλινικού δογµατι-
σµού και της τροµοκρατίας. Αδιάψευστος µάρτυς είναι ο Μαγια-
κόφσκι, που λέει στο µανιφέστο για τον εκδηµοκρατισµό των
τεχνών: «Τον δέχοµαι ή δεν τον δέχοµαι τον Οκτώβρη; Τέτοιο
θέµα δεν υπήρξε για εµένα και για τους άλλους φουτουριστές
της Μόσχας. Δική µου η επανάσταση. Από σήµερα µαζί µε την
κατάλυση του τσαρικού καθεστώτος καταργείται η ύπαρξη της
τέχνης, στις αποθήκες και τα ντοκ του ανθρώπινου πνεύµατος.
Οι πίνακες να απλωθούν από σπίτι σε σπίτι, πάνω από τους δρό-
µους και τις πλατείες σαν ουράνια τόξα από πολύτιµους λίθους,
για να χαροποιούν και να εξευγενίζουν το βλέµµα του διαβάτη.
Όλη η τέχνη στον λαό». 

Αυτό ήταν το µήνυµα της ρωσικής πρωτοπορίας. Προφανώς
κανείς από εµάς δεν είναι χαρούµενος που µόλις το 1/10 από τη
Συλλογή Κωστάκη είναι στη διάθεση του κοινού και του λαού και
το υπόλοιπο είναι στις αποθήκες. 

Η Αντιπολίτευση, αγαπητοί συνάδελφοι, «φιλοδώρησε» το νο-
µοσχέδιο µε του κόσµου τους χαρακτηρισµούς. Ο πιο επιεικής
ήταν ότι είναι ένα «συντηρητικό νοµοσχέδιο», γιατί υπηρετεί τις
ισορροπίες µεταξύ των µουσειακών φορέων οι οποίοι συνενώ-
νονται, διατηρώντας όµως τον ιδιαίτερο χαρακτήρα τους. Οι
ισορροπίες, θέλω να πω, είναι µέρος της ζωής, αρκεί να στηρί-
ζονται σε αρχές και να µην είναι προϊόν αθέµιτων συναλλαγών ή
πελατειακών σχέσεων που έχουµε ζήσει στο πρόσφατο παρελ-
θόν και όχι µόνο. Πολύ χειρότερα, βέβαια, ακούσαµε περί «δια-
χείρισης της µιζέριας». Χαρακτηρίστηκε το νοµοσχέδιο «χρήσιµο
µεν, κατώτερο δε των περιστάσεων», «άνυδρο», «άγευστο» και -
πολύ χειρότερα- «προεκλογικό κόλπο». 

Κοιτάξτε, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, πιστεύω
ότι επειδή έχουµε µπει αντικειµενικά σε µια παρατεταµένη προ-
εκλογική περίοδο, θα πέφτει συνεχώς από την πλευρά σας η σκιά
για οτιδήποτε κάνουµε. Η ζωή, όπως ξέρετε, ξεπερνάει τους προ-
εκλογικούς σχεδιασµούς. Η ζωή είναι σκληρή και καθηµερινή και
απαιτεί από αυτούς που κυβερνούν και που έχουν υποσχεθεί –

να σας θυµίσω- µε το «παράλληλο πρόγραµµα», το οποίο είχαµε
εξαγγείλει µαζί, µε την ψήφιση, δυστυχώς, του τρίτου µνηµονίου,
να προχωρήσουµε το λιγότερο σε µέτρα ανακούφισης, πολλές
φορές ανατρέποντας και αυτά που είχαµε ψηφίσει. Είναι µια
µάχη δυναµική.

Ακούω για επιστροφή στην «κανονικότητα». Ποια είναι αυτή η
«κανονικότητα» στην οποία επιστρέφουµε; Αυτή που οδήγησε τη
χώρα στο χείλος του γκρεµού; Για ποια κανονικότητα µιλάµε;
Είναι δυνατόν να υπάρχει κανονικότητα µέσα σε ένα τόσο ταραγ-
µένο κόσµο, όταν υπάρχουν ζητήµατα υπαρξιακής αγωνίας,
µέσα σε αυτό το οικοδόµηµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που
έχουµε φιλοφασίστες, το λιγότερο ξενοφοβικούς εχθρούς των
προσφύγων, µέσα σε κυβερνήσεις των µητροπολιτικών χωρών
της Ευρώπης; Μέσα σε αυτό το περιβάλλον, λοιπόν, το ταραγ-
µένο, είµαστε υποχρεωµένοι να δίνουµε τις µάχες. Ένα µέρος
αυτής της µάχης είναι και το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Η Θεσσαλονίκη τις επόµενες ηµέρες θα βρεθεί στο επίκεντρο
όχι µόνο για λόγους επετειακούς. Και η πόλη θα έχει σε αυτή τη
µάχη ένα ακόµη όπλο: το γεγονός ότι αποτελεί ένα Μητροπολι-
τικό Οργανισµό Μουσείων που δεν θα είναι ένα άθροισµα, αλλά
ένας ζωντανός οργανισµός που θα αλληλοεπιδρά. 

Έτσι θα µπορέσουµε να λύσουµε και αυτό το πρόβληµα που
προέκυψε µε το Μουσείο της Φωτογραφίας και για το οποίο περι-
µένουµε, πιστεύω, να ακούσουµε απαντήσεις και από την πλευρά
του Υπουργείου. Θα υπάρξει η απαραίτητη εξοικονόµηση προσω-
πικού και επίσης θα µπορέσουν, από την άλλη µεριά, οι άνθρωποι
που θα αναλάβουν την διεύθυνσή του, στο µεταβατικό διάστηµα
µέχρι να έχουµε την προκήρυξη των θέσεων προσωπικού µέσω
ΑΣΕΠ, γκρεµίζοντας, αν θέλετε, και την εργολαβική σχέση που
υπήρχε πριν, να προχωρήσουν σε ατοµικές συµβάσεις εργασίας
µε τους εργαζόµενους στον χώρο αυτό.

Το άλλο που θέλω να πω, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ότι η
Θεσσαλονίκη, τις επόµενες µέρες θα γιορτάσει τις δυο απελευ-
θερώσεις της: τη µια από τον οθωµανικό ζυγό και την άλλη από
τον ναζιστικό ζυγό. Καθόλου τυχαία. Η δεύτερη αυτή απελευθέ-
ρωση καθιερώθηκε από τη σηµερινή Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το
2016 και η πόλη ανακαλύπτει την ηρωική όσο και µαρτυρική της
ιστορία. Να µην ξεχνάµε ότι η πόλη αυτή υπήρξε όχι µόνο η δεύ-
τερη µαρτυρική πόλη µετά τη Βαρσοβία, αλλά και η πόλη όπου
ιδρύθηκε η πρώτη αντικατοχική οργάνωση στην Ευρώπη, µόλις
ενάµιση µήνα µετά την κατάληψή της από τα ναζιστικά στρατεύ-
µατα.

Αυτό είναι ένα ιστορικό κεκτηµένο που είναι απαραίτητο, τις
µέρες που ζούµε αυτή τη στιγµή, γιατί η ιστορία και η γνώση της
αποτελεί ένα ισχυρό ανάχωµα απέναντι στους νοσταλγούς και
µιµητές του ναζισµού, που δυστυχώς τους έχουµε και µε την
ψήφο του ελληνικού λαού µέσα σε αυτή την Αίθουσα και οι
οποίοι καθηµερινά δεν παύουν να «ξερνούν» από αυτό το Βήµα
-είναι ο πιο επιεικής χαρακτηρισµός που µπορώ να χρησιµοποι-
ήσω- και να απειλούν ακόµα µε στρατιωτικά πραξικοπήµατα.
Αυτή είναι για αυτούς η «κανονικότητα». 

Για το γήπεδο του ΠΑΟΚ, προσωπικά έχω µνήµες από την κα-
τασκευή του. Ξεκίνησε το 1958 και ολοκληρώθηκε το 1959 στον
παλιό όρχο οχηµάτων της ΜΟΜΑ, κοντά στη γειτονιά µας. Και
θέλω να σας πω ότι οι γειτονιές της Τούµπας είχαν συµβάλει µε
την εθελοντική τους εργασία στην κατασκευή του γηπέδου πέρα
από τα µηχανήµατα, βέβαια, τα οποία χρησιµοποιούσε τότε η
ΜΟΜΑ. Τώρα δίνεται η δυνατότητα αυτή η ιστορική οµάδα να
έχει ένα γήπεδο ανάλογο των αναγκών της.

Επ’ ευκαιρία θέλω να πω στην κυρία Υπουργό, επειδή έχω δει
και τα σχετικά που αφορούν την κατασκευή του γηπέδου, ότι
επειδή είναι σε κηρυγµένο αρχαιολογικό χώρο, να υπάρξουν και
εκ µέρους του Κεντρικού Αρχαιολογικού Συµβουλίου οι ανάλο-
γες διαδικασίες, ώστε ο χώρος αυτός µε τις ειδικές χρήσεις που
θα προβλέπει η απόφαση του Υπουργείου Πολιτισµού, να προ-
χωρήσει µέσα στις προβλεπόµενες προθεσµίες στην ολοκλή-
ρωσή του.

Να κλείσω, αγαπητοί συνάδελφοι, µε το θέµα στο οποίο είχα
αναφερθεί και στις συνεδριάσεις της επιτροπής που προηγήθη-
καν, της «ΥΦΑΝΕΤ». Η «ΥΦΑΝΕΤ», όπως και το «ΑΛΛΑΤΙΝΗ», το
πρώτο εργοστάσιο που κατασκευάστηκε στην Θεσσαλονίκη,
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ήταν η αρχή του αστικού εκσυγχρονισµού. Τώρα, δυστυχώς,
έχουµε βιοµηχανική ερήµωση στη Θεσσαλονίκη. Η «ΥΦΑΝΕΤ»
ήταν ένα εµβληµατικό εργοστάσιο και συνδέεται βέβαια µε την
κοινωνική ιστορία και τους κοινωνικούς αγώνες της πόλης. Ήταν
από τα εργοστάσια από όπου ξεκίνησε η µεγάλη εργατική εξέ-
γερση τον Μάιο του 1936. Νοµίζω ότι θα πρέπει να το δούµε
πολύ σοβαρά το επόµενο διάστηµα. Όπως και µε την περίπτωση
του Μουσείου του Ολοκαυτώµατος και του Εκπαιδευτικού Κέν-
τρου που θα αποκτήσει σε λίγο η πόλη. Επιτέλους η πόλη να
αποκτήσει ένα Μουσείο Βιοµηχανικής Κληρονοµιάς. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μηταφίδη, µε τον οποίο ολοκληρώθηκε και ο κατάλογος των
οµιλητών. 

Θα περάσουµε στις δευτερολογίες των εισηγητών και ειδικών
αγορητών.  

Συµφωνείτε όλοι να πάρετε τον λόγο για τρία λεπτά;
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Υπάρχουν τρο-

πολογίες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τέλος πάντων, θα

βάλουµε τρία λεπτά και θα υπάρξει ανοχή.
Κυρία Γεωργοπούλου - Σαλτάρη, έχετε τον λόγο. Θα ακολου-

θήσει η κ. Κεφαλογιάννη και συνεχίζουµε.
ΕΥΣΤΑΘΙΑ (ΕΦΗ) ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ - ΣΑΛΤΑΡΗ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Είµαστε στην τελική ευθεία της ολοκλήρωσης της διαδικασίας

συζήτησης και ψήφισης του σχεδίου νόµου και των τροπολογιών.
Πρέπει να οµολογήσουµε ότι έγινε µια ήπια και πλούσια συζή-
τηση και θεωρώ ότι η κυρία Υπουργός έδωσε αναλυτικές και τεκ-
µηριωµένες απαντήσεις για το σύνολο των ζητηµάτων που
τέθηκαν. Πρέπει να κρατήσουµε τη θετική επί της αρχής στάση
που είχε µεγάλο τµήµα του Κοινοβουλίου. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να αναφερθώ σε κάποιες τοποθε-
τήσεις που ακούστηκαν και να σχολιάσω ότι ο κάθε καλόπιστος
ακροατής δίκαια βγάζει το συµπέρασµα ότι από µερικές πλευρές
υπήρξε µια γκρίνια για τη γκρίνια. Ναι µεν καλωσορίζουµε την
αναγκαιότητα και αναγνωρίζουµε τη σπουδαιότητα της συνένω-
σης των µουσείων, αλλά κάτι µας ενοχλεί. Τι ακριβώς; Μάλλον
επειδή υλοποιείται σήµερα µε αυτήν την Κυβέρνηση ένα θέµα
ζωτικής σηµασίας για το παρόν και το µέλλον των µουσείων της
Θεσσαλονίκης, που σέρνεται πολλά χρόνια και δηµιουργεί προ-
βλήµατα σ’ αυτά.

Ακούσαµε κριτική για πελατειακό σύστηµα από κόµµατα που
κυβερνούσαν τη χώρα από το 1997, που ιδρύθηκε µε νόµο το
Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, µέχρι το 2014. Μιλάµε για
δεκαεπτά χρόνια.

Να θυµίσουµε, λοιπόν, τι είχαν νοµοθετήσει οι δικές τους κυ-
βερνήσεις για το Κρατικό Μουσείο και σας καλώ συνάδελφοι να
συγκρίνουµε µε ό,τι εισηγείται σήµερα η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
για να δούµε εάν ευσταθούν οι κατηγορίες προς το Υπουργείο
ότι φτιάχνουµε πελατειακό σύστηµα. Να ξέρετε, πάντως, προκα-
ταβολικά ότι ταυτόχρονα αυτές οι κατηγορίες έχουν, εκ των
πραγµάτων, αποδέκτες και τους φορείς που συµφώνησαν στο
περιεχόµενο των σηµερινών σχετικών διατάξεων.

Στον ν.2557/1997 της ίδρυσης του Κρατικού Μουσείου επί
ΠΑΣΟΚ, γεγονός, που βεβαίως και αναγνωρίζουµε τη µεγάλη ση-
µασία του, αναφέρεται ότι ο Υπουργός Πολιτισµού µε απόφασή
του διορίζει τον διευθυντή του µουσείου. Έντεκα χρόνια µετά ο
ν.3658/2008 επί Νέας Δηµοκρατίας αναδιατυπώνει ακριβώς την
ίδια παραπάνω διάταξη. Ο διευθυντής συνεχίζει να διορίζεται
από τον Υπουργό. Αυτά συνέβαιναν επί κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ και
Νέας Δηµοκρατίας.

Πάµε τώρα στο σηµερινό σχέδιο νόµου επί Κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Ο γενικός διευθυντής επιλέγεται ύστερα από διε-
θνή πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος από το Διοικητικό
Συµβούλιο του Οργανισµού. Μετά από διεθνή πρόσκληση εκδή-
λωσης ενδιαφέροντος θα επιλέγονται ακόµη και οι προϊστάµενοι
των διευθύνσεων, ενώ, για παράδειγµα, ο διευθυντής του Τµή-
µατος Φωτογραφίας του Κρατικού Μουσείου στον ν.2557 διορι-
ζόταν, επίσης, από τον Υπουργό.

Έτσι, λοιπόν, έχουµε το σουρεαλιστικό φαινόµενο η Νέα Δη-
µοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, που όριζαν απευθείας διορισµό από τον
Υπουργό, σήµερα να ισχυρίζονται ότι εµείς που προβλέπουµε
διεθνή πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος κάνουµε πελατει-
ακές σχέσεις για να εξυπηρετήσουµε ηµέτερους και, επίσης, ότι
νοµοθετούµε ένα διοικητικό σχήµα που υποκρύπτει κεκαλυµµένη
χειραγώγηση. Τα συµπεράσµατα είναι δικά σας.

Άλλο θέµα σε σχέση µε τη θητεία είναι ότι, επίσης, επί Νέας
Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ είχαµε τετραετή θητεία, που µπορεί να
ανανεωνόταν χωρίς όριο θητειών. Στο παρόν νοµοσχέδιο έχουµε
τετραετή θητεία, η οποία µπορεί να ανανεώνεται έπειτα από νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις της κυρίας Υπουργού µόνο µια φορά. Το
ίδιο ισχύει και για τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου και τους
διευθυντές.

Ακούσαµε, επίσης, κριτική για το θέµα των προσόντων, ότι
είναι πολύ θολό και γενικό το περίγραµµα προσόντων για µέλη
του διοικητικού συµβουλίου, γενικό διευθυντή και διευθυντές.
Δεν ακούσαµε, όµως, συγκεκριµένες προτάσεις για τα προ-
σόντα, γιατί µάλλον επειδή και στον νόµο του 1997, που δεν τρο-
ποποιείται από τον ν.2008, προβλέπονταν τα ίδια προσόντα µε
το παρόν σχέδιο νόµου για τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου.
Ανέφεραν, δηλαδή, ότι απαρτίζεται από προσωπικότητες των τε-
χνών, των γραµµάτων και των επιστηµών αναγνωρισµένου κύ-
ρους. Επίσης, και τα προσόντα του διευθυντή του Κρατικού
Μουσείου και διευθυντή Φωτογραφίας στους παραπάνω νόµους
ήταν παρόµοιας γενικότητας και φιλοσοφίας µε του παρόντος
νοµοσχεδίου .

Ακούσαµε κριτική για το ότι ο υποψήφιος για τη θέση του γε-
νικού διευθυντή ή διευθυντή µπορεί να είναι και δηµόσιος υπάλ-
ληλος, εφόσον, φυσικά, διαθέτει τα προσόντα που
προβλέπονται. Αυτή είναι η εκτίµηση για τους δηµόσιους υπαλ-
λήλους; Όλοι σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα γνωρίζουν ότι υπάρχει
πλήθος δηµοσίων υπαλλήλων, που έχουν όχι µόνο τα προσόντα,
αλλά και ακόµη περισσότερα.

Αυτούς τους ανθρώπους βεβαίως και τους χρειαζόµαστε µε
την εµπειρία που έχουν στη Δηµόσια Διοίκηση.

Ακούσαµε, επίσης, κριτική για την πρόβλεψη πρόσληψης νέου
προσωπικού, η οποία βεβαίως και πρέπει να υπάρχει µε διαφά-
νεια µε βάση το ισχύον θεσµικό πλαίσιο και τίποτα παραπέρα.
Αυτό µεταφράστηκε ως προσλήψεις ηµετέρων. Δηλαδή, αν στο
µέλλον δωριστεί µια νέα συλλογή και χρειάζεται να ιδρυθεί στο
MOMus µια νέα επιχειρησιακή µονάδα, ή αν θέλει να διευρύνει
τις δραστηριότητές του, δεν θα χρειαστεί νέο προσωπικό; Άρα,
µας λέτε να κρατήσουµε το MOMus όπως είναι, να µην δοθεί
καµµία δυνατότητα ανάπτυξης και διεύρυνσης, γιατί θα χρειαστεί
νέο προσωπικό. 

Ακούστηκε και κριτική για απόλυτη χειραγώγηση της τέχνης
µε αντιλαϊκό πρόσηµο λόγω προσέλκυσης χορηγιών και πόρων
από πολλαπλές πηγές χρηµατοδότησης. Αναρωτιέµαι αν το πα-
ράδειγµα που ακούσαµε στη συνεδρίαση των φορέων, όπου
µέσω χορηγίας το Μακεδονικό Μουσείο υλοποίησε µουσειοπαι-
δαγωγικά προγράµµατα για πρόσφυγες και ανέργους είναι κάτι
αντιλαϊκό. Δεν νοµίζω ότι η προσέλκυση ιδιωτικών πόρων σε έναν
φορέα του δηµοσίου δεν δίνει τη δυνατότητα να γίνει κάτι φιλο-
λαϊκό και οπωσδήποτε οδηγεί σε κάτι αντιλαϊκό, ούτε θα είναι
ενάντια στα συµφέροντα των καλλιτεχνών, ούτε και υποβάθµιση
των όρων της δηµιουργικής εργασίας τους το να έχουν διευρυν-
θεί οι καλλιτεχνικές τους δραστηριότητες, ακόµα και µέσω της
προσέλκυσης ιδιωτικών πόρων. 

Ακούσαµε για την «ΥΦΑΝΕΤ». Πολλοί δεν θα γνωρίζουν ότι το
1997 ορίστηκε στον ν.2557 ως χώρος στέγασης του Κρατικού
Μουσείου, χωρίς ακόµα να έχει αγοραστεί από το δηµόσιο,
πράγµα που συνέβη το 2006. Ανήκε ακόµα στην Εθνική Τράπεζα,
είχε παραχωρηθεί στον τότε Οργανισµό Πολιτιστικής Πρωτεύου-
σας Ευρώπης, κυβερνήσεις, διοικήσεις άλλαζαν και τίποτα δεν
προχώρησε για την αξιοποίηση του ακινήτου, µε αποτέλεσµα το
Κρατικό Μουσείο να κινδυνεύει να πληρώσει υπέρογκα ποσά ως
αποζηµίωση στον ανάδοχο. Είναι τυπικό δείγµα προχειρότητας
και έλλειψης σχεδιασµού, ενώ είχαν δαπανηθεί 10 εκατοµµύρια
ευρώ για την αγορά. Η κατάληψη είναι µια παλιά ιστορία, είναι
από το 2004. Δεν έγινε τώρα. 
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Πιστεύω ότι το όποιο ενδεχόµενο αξιοποίησης οφείλει να είναι
σοβαρό, τεκµηριωµένο, ενταγµένο σε ένα συνολικότερο χωρο-
ταξικό σχεδιασµό µε κοινωνικό πρόσηµο και συναίνεση, που
οπωσδήποτε θα σέβεται τα χρήµατα και τις θυσίες του ελληνικού
λαού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Γεωργοπού-
λου, ολοκληρώνετε. 

ΕΥΣΤΑΘΙΑ (ΕΦΗ) ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ - ΣΑΛΤΑΡΗ: Νοµίζω ότι
και το θέµα του αλγόριθµου, µετά και τη διανοµή του σηµειώµα-
τος, θα διευκρινίσει αρκετές απορίες. 

Τέλος, ο δικός µας γνώµονας, βέβαια, δεν είναι η προεκλογική
περίοδος και η τακτοποίηση θεµάτων, όπως ειπώθηκε, λόγω
εκλογών. Πολλά θέµατα που παραλάβαµε ήταν ανοιχτά, κρυµ-
µένα κάτω από το χαλί και καιρός ήταν όλα να πάρουν τον δρόµο
τους. Ανάµεσα στα πολλά και τα µεγάλα που αυτή η Κυβέρνηση
διευθέτησε είναι και το παρόν νοµοσχέδιο για την ίδρυση του
Μητροπολιτικού Οργανισµού Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσ-
σαλονίκης. 

Εύχοµαι κάθε επιτυχία σε αυτό το εγχείρηµα και να είστε σί-
γουροι ότι θα παρακολουθούµε µε ενδιαφέρον τα αποτελέσµατα
αυτής της µεγάλης προσπάθειας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Κεφαλογιάννη, εισηγήτρια από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Συγγνώµη, κυρία Κεφαλογιάννη, επειδή η κ. Γεωργοπούλου
έφτασε και πέρασε τα επτά λεπτά, θα σας δώσω πέντε λεπτά µε
µια ανοχή, όπως και στους υπόλοιπους εισηγητές. 

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ωραία, ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε σε µια δυστοπική πολι-

τική συγκυρία µε µια αδύναµη Κυβέρνηση, χωρίς ενιαία πολιτική,
µε έναν Πρωθυπουργό όµηρο του βουλιµικού και ανεξέλεγκτου
εταίρου του. Το κακό που συσσωρεύεται σε αυτό το διάστηµα
δεν µπορεί να υπολογιστεί. Και δεν είναι µόνο η οικονοµία, είναι
πλέον και τα εθνικά µας ζητήµατα, που θυσιάζονται στον βωµό
της παραµονής στην εξουσία για λίγους µήνες ακόµα. 

Στον ίδιο βωµό θυσιάζεται και ο πολιτισµός. Η σηµερινή Κυ-
βέρνηση έχει πλέον αποδείξει ότι µόνο στα λόγια µπορεί να καλ-
λιεργήσει τον µύθο της διαχρονικής σχέσης της Αριστεράς µε
τον πολιτισµό. Τέσσερα χρόνια διακυβέρνησης, τέσσερις Υπουρ-
γοί Πολιτισµού. Αυτή είναι η απόδειξη της παταγώδους αποτυ-
χίας να διαχειριστείτε το κεφάλαιο «πολιτισµός». 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ) 

Αυτή την Κυβέρνηση ήρθατε να υπηρετήσετε στα στερνά της,
κυρία Υπουργέ, αυτό το κράµα λαϊκισµού και πολιτικού αµορα-
λισµού. Φαντάζοµαι ότι δεν θα πάρετε αποστάσεις και από την
Κυβέρνηση στην οποία ανήκετε για τα λάθη των προκατόχων
σας, αν και στο θέµα της λίστας του Υπερταµείου Ιδιωτικοποι-
ήσεων το πράξατε και αυτό. 

Αυτή τη στιγµή που µιλάµε έχουν ήδη αρχίσει οι µεταβιβάσεις
ιστορικών µνηµείων στο υπερταµείο που εσείς δηµιουργήσατε. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά το δηµοσίευµα του iefimerida.gr,
του site που προσπαθείτε να φιµώσετε, όπως και οποιαδήποτε
άποψη δεν σας αρέσει.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Όλγα Κεφαλογιάννη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και δεν κάνετε απολύτως τίποτα. Συνεχίζετε να λέτε ψέµατα,
να καθησυχάζετε, να διαστρεβλώνετε, να διαβεβαιώνετε ότι δεν
ισχύουν οι µεταβιβάσεις. Είστε εκτεθειµένοι και εσείς προσωπικά
και φυσικά ολόκληρη η ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού, που
µένει προκλητικά απαθής µπροστά σε αυτό το εθνικό έγκληµα
των µεταβιβάσεων.

Οφείλετε τώρα, από το Βήµα της Βουλής να πάρετε θέση όχι
µε αφορισµούς, αλλά µε συγκεκριµένες δεσµεύσεις. Δεσµευ-
θείτε τώρα, αλλιώς έχετε την πλήρη ευθύνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά τα χρόνια οι πρωτο-

βουλίες και εξαγγελίες του Υπουργείου Πολιτισµού συνοδεύον-
ταν από προχειρότητα, αποσπασµατικούς χειρισµούς και λάθος
επιλογές. Σας θυµίζω και το παράδειγµα της ΑΕΠΙ και τους χει-
ρισµούς της Κυβέρνησης για την προστασία του πνευµατικού δι-
καιώµατος. Τα δοµικά και νοµικά προβλήµατα της λύσης που
προτείνατε τελικά σας φέρνουν σήµερα αντιµέτωπους µε νέα
προβλήµατα. Κάποτε πρέπει να δώσετε µια ουσιαστική και βιώ-
σιµη λύση στα κρίσιµα ζητήµατα του χώρου. Έχετε υποχρέωση
να το πράξετε και ως απάντηση στις βαριές καταγγελίες που
αµαυρώνουν τις δικές σας επιλογές. Δεν µπορείτε να κωφεύετε
µονίµως και σκοπίµως, ποντάροντας πολιτικά στη µετάθεση των
προβληµάτων, αυτό που κάνετε και σήµερα µε την «ΥΦΑΝΕΤ».
Αφού δεν µπορέσατε να λύσετε το πρόβληµα, καταργείτε τη διά-
ταξη του νόµου του 1997, που ορίζει ότι το κτήριο παρέχει στέ-
γαση στο Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, διότι η λογική
είναι ότι «ό,τι δεν µπορούµε να λύσουµε το καταργούµε». Αυτό
δεν είναι πολιτική για τον πολιτισµό, κυρία Υπουργέ. Αυτό είναι
ασκήσεις πολιτικού στρουθοκαµηλισµού.

Ωραίο, λοιπόν, το θεωρητικό πλαίσιο µε το οποίο περιβάλατε,
κυρία Υπουργέ, το νέο σας δηµιούργηµα, το MOMus. Η αλήθεια,
όµως, είναι ότι και πάσχει διοικητικά και δεν λύνετε προβλήµατα
µε την ίδρυσή του, απλώς τα απωθείτε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι σύγχρονες αντιλήψεις για την
πολιτιστική διαχείριση µας δείχνουν έναν καινούργιο δρόµο. Στο-
χεύουν σε κάτι περισσότερο από τη διαφύλαξη και έκθεση συλ-
λογών. Η έννοια της µουσειακής εµπειρίας εµπλουτίζεται, καθώς
συνδέεται µε τον ιδιαίτερο πολιτιστικό χαρακτήρα κάθε περιο-
χής. Συνδέεται µε την τοπική κοινωνία µε µια σχέση αµφίδροµη.
Η µουσειακή περιπλάνηση περνά µέσα από το ιδιαίτερο αποτύ-
πωµα της κάθε κοινωνίας και προϊδεάζει τον επισκέπτη για την
εµπειρία που θα βιώσει.

Ο τρόπος, λοιπόν, µε τον οποίο οργανώνεται και δραστηριο-
ποιείται ένας µουσειακός φορέας µπορεί να δώσει το δικό του
αφήγηµα για την τεράστια δυναµική του πολιτισµού, για το
εύρος των ωφελειών του πολιτισµού στο κοινωνικό σύνολο και
την ευηµερία.

Η Θεσσαλονίκη είναι µια πόλη µε το δικό της διακριτό πολιτι-
στικό και καλλιτεχνικό στίγµα, µε τον δικό της παλµό. Είναι ένα
κέντρο πολιτισµού µε δική του ιστορία, στο οποίο διαχρονικά
αναπτύσσονται πνευµατικοί και καλλιτεχνικοί θύλακες.

Από πλευράς µας, εκφράζουµε την επιθυµία το MOMus να απο-
τελέσει ένα ξεχωριστό παράδειγµα πολιτιστικής οντότητας, να
διαδραµατίσει ρόλο κεντρικό στην ανάπτυξη και τη βελτίωση της
ποιότητας ζωής των πολιτών της Θεσσαλονίκης, της Μακεδονίας
και της Ελλάδας. Εµείς δεσµευόµαστε να συνδράµουµε προς
αυτή την κατεύθυνση και στο µέλλον, µε όραµα, στρατηγική και
ακόµα πιο ευρείες συνθέσεις, γι’ αυτό και θα υπερψηφίσουµε επί
της αρχής το παρόν νοµοσχέδιο, αλλά θα καταψηφίσουµε τα
άρθρα.

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου ένα λεπτό για να αναφερθώ στις
τροπολογίες. Κυρίως θέλω να αναφερθώ στην τροπολογία που
κατατέθηκε και αφορά στον ΠΑΟΚ και την παραχώρηση της χρή-
σης έκτασης για την ανέγερση νέων αθλητικών εγκαταστάσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και καιρό είχαµε τοποθε-
τηθεί µε σαφήνεια για το συγκεκριµένο ζήτηµα, πιέζοντας την
Κυβέρνηση να προχωρήσει στη νοµοθετική ρύθµιση ενός σηµαν-
τικού για τη Θεσσαλονίκη έργου. Αυτό κάναµε και σε πρόσφατη
συνάντησή µας µε τον πρόεδρο και τα στελέχη του ερασιτέχνη
ΠΑΟΚ. Και τότε ήµασταν απόλυτα ξεκάθαροι. Στηρίζουµε κάθε
προσπάθεια για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό γηπέδων
και εγκαταστάσεων όλων των οµάδων που έχουν σοβαρά και
βιώσιµα σχέδια ανάπτυξης. Στηρίζουµε κάθε πρωτοβουλία που
µπορεί να δηµιουργήσει καλύτερες συνθήκες για τους κατοίκους
της Θεσσαλονίκης. Ο ΠΑΟΚ είχε και θα έχει την έµπρακτη στή-
ριξή µας για ένα ώριµο και δίκαιο έργο. Κατά συνέπεια, ψηφί-
ζουµε τη σχετική τροπολογία.

Τις υπόλοιπες τροπολογίες του Υπουργείου Παιδείας τις κα-
ταψηφίζουµε, όπως και του Υπουργείου Εσωτερικών και θα δη-
λώσουµε «παρών» για την τροπολογία του Υπουργείου
Περιβάλλοντος.

Ευχαριστώ πολύ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Προχωρούµε µε την κ. Κεφαλίδου, ειδική αγορήτρια της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, ξεκινήσατε την τοποθέτησή σας λέγοντας ότι

αισθάνεστε απαρέσκεια ως άνθρωπος. Δεν ξέρω αν είναι θέµα
χαρακτήρα ή αν αισθάνεσθε εκτεθειµένη και στερείστε απαντή-
σεων σε ερωτήσεις που σας έχουµε κάνει σε σχέση µε το υπερ-
ταµείο και ενώ εσείς κινείστε υπεράνω, οι µεταβιβάσεις έχουν
ήδη ξεκινήσει. 

Το είπε και η κ. Κεφαλογιάννη, αλλά και εγώ θέλω να σας ρω-
τήσω πραγµατικά για το Νεώριο Μόρο στο ενετικό λιµάνι των Χα-
νίων που είναι ένα κόσµηµα. 

Δεν αισθάνεσθε απαρέσκεια γι’ αυτό, κυρία Υπουργέ; 
ΜΥΡΣΙΝΗ ΖΟΡΜΠΑ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Θα πάρετε την απάντησή σας. Μη βιάζεσθε.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Δεν αισθάνεσθε απαρέσκεια

για αυτό το µοναδικό κτήριο, που το 2010 έχει έλθει σε µία κα-
τάσταση η οποία είναι εξαιρετικά µοναδική, καθώς έχει ανακαι-
νιστεί; Γι’ αυτό το µοναδικό κτίσµα στα Χανιά δεν αισθάνεσθε
απαρέσκεια;

ΜΥΡΣΙΝΗ ΖΟΡΜΠΑ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Θα πάρετε την απάντησή σας.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Θα σας έλεγα, λοιπόν, ότι το
µόνο που έχει να κάνει το Υπουργείο σας, αν πραγµατικά το επι-
θυµεί, γιατί δεν έχει απαντήσει µέχρι σήµερα σε κανένα από τα
ερωτήµατα, είναι να θωρακίσει το µνηµειακό απόθεµα της χώρας
έναντι του υπερταµείου. Επίσης, οφείλει να ζητήσει την άµεση
ανάκληση της απόφασης του κυβερνητικού Συµβουλίου Οικονο-
µικής Πολιτικής και της απόφασης του Υπουργού Οικονοµικών
και να προβεί σε νοµοθετική ρύθµιση για την απόλυτη προστασία
του δηµόσιου πολιτιστικού πλούτου και των πολιτιστικών υποδο-
µών. Οτιδήποτε άλλο επιβεβαιώνει ότι όλα αυτά είναι συνειδητές
επιλογές.

Θα µιλήσω και για τις τροπολογίες, γιατί δεν δόθηκε χρόνος
στην πρωτοµιλία. Θα ξεκινήσω από την τροπολογία του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, την οποία θα την αποδεχ-
θούµε, αλλά µε µία µικρή παρατήρηση για τις συνεχείς παρα-
τάσεις. Εδώ υπάρχει µία αιτιολογία που µιλά για αυξηµένο φόρτο
στις υπηρεσίες και για το ότι χρειάζεται περισσότερος χρόνος για
να χορηγηθούν τα απαραίτητα δικαιολογητικά. Όλα αυτά είναι
πάρα πολύ σοβαρά, µε τη µόνη διαφορά ότι δείχνουν ότι υπάρχει
ένας κακός προγραµµατισµός και µια έλλειψη οργάνωσης σε ό,τι
αφορά τον τρόπο µε τον οποίο προσεγγίζετε τα θέµατα. 

Όσον αφορά την τροπολογία του κ. Γαβρόγλου, η οποία είναι
άλλη µία βιαστική κίνηση του Υπουργείου, θα σας πω ότι αυτή η
πρόταση-τροπολογία είναι συνέχεια του ν.4547/2018 που δεν την
ψηφίσαµε και τώρα έρχεται να καλύψει τα κενά αυτής της νοµο-
θεσίας µε µία τροπολογία. 

Είναι λάθος να λέτε –για να µην το πω διαφορετικά- ότι έρχε-
στε να καλύψετε κενά. Έρχεστε να καλύψετε τις δικές σας αδυ-
ναµίες και τις δικές σας δυσλειτουργίες στο πλαίσιο που
ψηφίσατε. Θα σας πω ένα παράδειγµα. Οι συντονιστές εκπαιδευ-
τικού έργου είναι περίπου το 1/3 των σχολικών συµβούλων. Γιατί,
λοιπόν, τα κενά που δηµιουργούνται είναι µεγαλύτερα; 

Επίσης, συντονιστές έγιναν διευθυντές σχολικών µονάδων, οι
οποίοι αναπληρώθηκαν από εκπαιδευτικούς που ήταν στον πί-
νακα διευθυντών. Οι κενές θέσεις, λοιπόν, των εκπαιδευτικών κα-
λύπτονται από τους σχολικούς συµβούλους που επιστρέφουν
στην τάξη και τα σχολεία ή µε αναπληρωτές ανάλογα µε την πε-
ριοχή. Πώς αυτό επηρεάζει τη λειτουργία των ΠΥΣΔΕ και των
ΠΥΣΠΕ; Είναι άλλη µία δικαιολογία-ψέµα, θα σας έλεγα. 

Το θέµα είναι ότι αυτά τα έχουµε επισηµάνει στον κ. Γαβρό-
γλου από «ώρα µηδέν». Ο κ. Γαβρόγλου, βέβαια, εκτελεί ένα δικό
του σχέδιο, προκειµένου να απαλλαγεί από τους σχολικούς συµ-
βούλους και δηµιουργεί µεγαλύτερη αναστάτωση στην εκπαί-
δευση και πολύ περισσότερα προβλήµατα. Γι’ αυτό και
καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.

Ας αναφερθούµε τώρα στο θέµα που έχει φέρει µε τροπολογία
το Υπουργείο Πολιτισµού και αφορά τον χώρο που παραχωρείται

στην οµάδα της Θεσσαλονίκης, τον ΠΑΟΚ. Θέλω να σας πω ότι
υπάρχουν κάποια ερωτήµατα. Η κ. Κόλλια έφυγε πολύ γρήγορα
και δεν προλάβαµε να έχουµε µία κουβέντα. Θέλω, λοιπόν, να
ρωτήσω το εξής: Το 2016 υπήρχε µία απόφαση που πάρθηκε
από τη δική σας Κυβέρνηση, από το Συµβούλιο του Ταµείου Εθνι-
κής Άµυνας, το οποίο απαρτίζεται από τον ΥΕΘΑ, τον Υπουργό
Οικονοµικών, τον Αρχηγό του ΓΕΕΘΑ, τον Αρχηγό του ΓΕΣ και
δύο Υπαρχηγούς του ΓΕΣ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Η απόφαση αυτή, λοιπόν, έλεγε ότι, ναι, θα προχωρήσουµε -
κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας, παρακαλώ- στα τριάντα στρέµ-
µατα που θέλουµε να δώσουµε στον ΠΑΟΚ, αλλά αυτό θα γίνει
έναντι τιµήµατος και σήµερα έρχεστε και αλλάζετε αυτήν τη δική
σας απόφαση. Τι άλλαξε, λοιπόν, από το 2016 και φτάσαµε στη
σηµερινή παραχώρηση άνευ ανταλλάγµατος; Η µία ερώτηση
είναι αυτή.

Το άλλο θέµα είναι ότι προβλέπεται να παραχωρεί ο Δήµος
Θεσσαλονίκης κατά χρήση και άνευ ανταλλάγµατος οποιαδή-
ποτε όµορη έκταση του δήµου για να συνενωθεί µε το παραχω-
ρούµενο ακίνητο. Έχει ερωτηθεί ο δήµος;

Η τρίτη ερώτηση: Τι γίνεται µε την πρόβλεψη να αποβληθούν
από το Σωµατείο τρίτοι, µη κύριοι, κατά την έκδοση πράξεων τα-
κτοποίησης και αναλογισµού των εκτάσεων που παραχωρούνται;
Υπάρχουν; Ποιοι είναι αυτοί οι τρίτοι;

Και φυσικά το τέταρτο ερώτηµα είναι: Κηρυγµένος αρχαιολο-
γικός χώρος εντός της παραχωρούµενος έκτασης υπάρχει;

Αυτά είναι ερωτήµατα για να διευκολύνουν λίγο να έχουµε µια
καλύτερη εικόνα για το τι προβλήµατα µπορεί να δηµιουργηθούν
από την παραχώρηση αυτή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Φυσικά θα σας πω ότι είµαστε θετικοί, γιατί είναι η µοναδική
χρήση που µπορεί να υπάρχει για αυτόν τον χώρο των τριάντα
στρεµµάτων που είναι πέριξ του υπάρχοντος γηπέδου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Και φυσικά άλλη µια φορά η
Κυβέρνηση δείχνει πόσο ανακόλουθη είναι. Θυµάµαι πάρα πολύ
καλά τον τρόπο τον έξαλλο, τις ερωτήσεις στη Βουλή, τις δηλώ-
σεις και τις κινητοποιήσεις του ΣΥΡΙΖΑ και του ίδιου του κ. Τσί-
πρα, καταγγελίες και προσφυγές στο Σ.τ.Ε. για αντίστοιχες
τέτοιες πρωτοβουλίες που είχαν ληφθεί για ανέγερση άλλων γη-
πέδων. Αλλά όλα αυτά είναι ιστορία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή και ευχαριστώ και
τους συναδέλφους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Προχωρούµε µε τον κ. Γρέγο, ειδικό αγορητή της Χρυσής Αυγής.

Κύριε Γρέγο έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα προσπα-

θήσω να είµαι και µέσα στον χρόνο µου.
Μιλήσαµε εκτενώς και στις επιτροπές και σήµερα κατά τη

διάρκεια της Ολοµέλειας σχετικά µε το νοµοσχέδιο και ο Κοινο-
βουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Ηλιόπουλος, αναφέρθηκε για
τις τρέχουσες πολιτικές εξελίξεις. 

Σας είπα, κυρία Υπουργέ, και ενηµέρωσα και το Σώµα, ότι
έχουµε καταθέσει δεκάδες ερωτήσεις που αφορούν τα µουσεία,
τα ιδρύµατα και τους αρχαιολογικούς χώρους. Ενδεικτικά ανα-
φέρω των συναγωνιστών Παναγιώταρου, Λαγού, Ζαρούλια σχε-
τικά µε τη µεταβίβαση µνηµείων στο υπερταµείο, «Καταρρέει το
σπίτι του Παύλου Μελά» από τον κ. Παναγιώταρο πάλι, σχετικά
µε τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει το Μουσείο της Ζακύνθου,
από την κ. Ζαρούλια. Πραγµατικά είναι πάρα πολλές. «Εικόνα εγ-
κατάλειψης παρουσιάζει το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο», πάλι
από την κ. Ζαρούλια. «Παραµένει κλειστό το Μουσείο της λίµνης
Δοϊράνης», πάλι από την κ. Ζαρούλια. Για το Μουσείο Μακεδονι-
κού Αγώνα έχω καταθέσει και εγώ και άλλοι συνάδελφοι Βουλευ-
τές ερώτηση. Είναι πραγµατικά πάρα πολλές οι ερωτήσεις που
έχουµε καταθέσει και περιµένουµε και απαντήσεις και λύσεις.

Σχετικά µε τις τροπολογίες, ξεκινάω από την τροπολογία
1785/37. Πρόκειται για την τροπολογία µε την οποία δροµολο-
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γούνται οι απαραίτητες διαδικασίες ανέγερσης νέου σταδίου
στην Τούµπα. Το στάδιο της Τούµπας, όπως υφίσταται σήµερα,
εγκαινιάστηκε το 1959 και ανηγέρθη σε έκταση τριάντα στρεµ-
µάτων, την οποία είχε αποκτήσει το έτος 1957 η τότε διοίκηση
του ΠΑΟΚ από το Ταµείο Εθνικής Άµυνας έναντι τιµήµατος 1,5
εκατοµµυρίων δραχµών. Σήµερα ο ιδιοκτήτης της ΠΑΕ ΠΑΟΚ
έχει εξαγγείλει την πρόθεσή του να κατασκευάσει νέο υπερσύγ-
χρονο στάδιο στη θέση του υφισταµένου, το οποίο θα κατεδαφι-
στεί. Το νέο στάδιο, το οποίο θα ανήκει, βεβαίως, εκ του νόµου
στο ερασιτεχνικό σωµατείο, θα πληροί το σύνολο των διεθνών
προϋποθέσεων και απαιτήσεων, θα έχει χωρητικότητα άνω άνω
των τριάντα πέντε χιλιάδων θέσεων, θα ολοκληρωθεί περίπου
σε δύο έτη και το κόστος κατασκευής του θα ξεπεράσει τα 70
εκατοµµύρια ευρώ. Το κόστος θα βαρύνει, σύµφωνα µε τον ιδιο-
κτήτη της ΠΑΕ ΠΑΟΚ, αποκλειστικά τον ίδιο και σε καµµία περί-
πτωση το ελληνικό δηµόσιο, ενώ την εκµετάλλευσή του θα την
έχει ο ιδιοκτήτης της ΠΑΕ ΠΑΟΚ, για διάστηµα, το οποίο θα συµ-
φωνηθεί µε τη διοίκηση του ερασιτεχνικού σωµατείου, προκει-
µένου να γίνει αυτή η επένδυση.

Η κατασκευή του νέου σταδίου σίγουρα θα αποτελέσει έργο
πνοής για την πόλη της Θεσσαλονίκης. Θα δηµιουργηθούν εκα-
τοντάδες θέσεις εργασίας για τουλάχιστον δύο έτη και θα κινηθεί
οικονοµικά µια ολόκληρη κατηγορία επαγγελµατιών της Θεσσα-
λονίκης, οι οποίοι θα κληθούν να συνεργαστούν µε την ΠΑΕ
ΠΑΟΚ και την εταιρεία που θα αναλάβει το έργο του νέου στα-
δίου.

Ελπίζουµε τουλάχιστον, να χρησιµοποιηθούν Έλληνες εργά-
τες, µιας και η ανεργία στην πόλη της Θεσσαλονίκης είναι πραγ-
µατικά σε τροµερή κατάσταση.

Σε αυτό το σηµείο, να πούµε ότι στις 29 Αυγούστου, ο Γενικός
Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή έλαβε επι-
στολή από το Αθλητικό Σωµατείο ΠΑΟΚ και έστειλε την ακό-
λουθη απάντηση. Σας τη διαβάζω επακριβώς: «Σε απάντηση της
από 29 Αυγούστου 2018 επιστολή σας για το σχέδιο ανάπλασης
του περιβάλλοντα χώρου της Τούµπας και κατασκευής νέου γη-
πέδου του ΠΑΟΚ, θα ήθελα να σας ενηµερώσω πως πάγια θέση
του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή είναι πως όλα τα µεγάλα
και ιστορικά αθλητικά σωµατεία της πατρίδας µας θα πρέπει να
διαθέτουν σύγχρονα γήπεδα, µε όλες τις προδιαγραφές ασφα-
λείας και να αγωνίζονται στη φυσική τους έδρα, που είναι συνυ-
φασµένη µε την ιστορία και την παράδοση κάθε συλλόγου.
Δεδοµένου ότι η ιστορία του ΠΑΟΚ είναι πλούσια και συνδέεται
µε τις αλύτρωτες πατρίδες του Ελληνισµού, είναι αναγκαίο να
υλοποιηθεί το έργο του νέου γηπέδου της Τούµπας, το οποίο θα
αποτελεί και σηµείο αναφοράς για την ιστορία του συλλόγου. Ως
Αρχηγός της τρίτης πολιτικής δύναµης στη χώρα, συµπαραστέ-
κοµαι στο αίτηµά σας και σας διαβεβαιώνω πως η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή θα στηρίξει την
οποιαδήποτε νοµοθετική πρωτοβουλία προς αυτήν την κατεύ-
θυνση». 

Να πω, όµως, και να υπενθυµίσω ότι αν κάνετε τον κόπο να
κοιτάξετε στο γήπεδο της Τούµπας, το γήπεδο της Τούµπας το
κοσµεί σε κάθε αγώνα του ΠΑΟΚ ένα τεράστιο πανό, το οποίο
γράφει «η Μακεδονία είναι µία και είναι ελληνική». 

Σχετικά µε τις υπόλοιπες τροπολογίες: Όσον αφορά την µε
αριθµό 1779/34, πρόκειται για τροπολογία, η οποία εισάγει νο-
µοθετική ρύθµιση και η οποία, σύµφωνα µε τα λεγόµενα του
Υπουργού Εσωτερικών, όταν ερωτήθηκε σχετικά, κατά τη διάρ-
κεια της παρουσίασης στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής,
αφορά σε αρκετούς οργανισµούς της τοπικής αυτοδιοίκησης, σε
αρκετούς νησιώτικους κυρίως δήµους, οι οποίοι υπέβαλαν προς
το Υπουργείο Εσωτερικών σχετικό αίτηµα, χωρίς όµως να δώσει
ούτε τον αριθµό αυτών των οργανισµών ούτε βεβαίως, τα απα-
ραίτητα οικονοµικά δεδοµένα. Κατά τα φαινόµενα, η µόνη βεβαι-
ότητα σχετικά µε την εν λόγω τροπολογία, είναι πως οι
εµπλεκόµενοι δήµοι θα επιβαρύνουν έτι περαιτέρω τους προϋπο-
λογισµούς τους από την ανάληψη της αποπληρωµής των οφει-
λών των ναυτικών εταιρειών και βεβαίως, σε βάρος των δηµοτών.
Την καταψηφίζουµε.

Σχετικά µε την τροπολογία µε αριθµό 1781/35, πρόκειται για
µια τροπολογία η οποία ρυθµίζει διοικητικής φύσεως θέµατα του

Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και µε την
οποία ο αρµόδιος Υπουργός επιχειρεί να παρέµβει στην κριτική
δοµή του εκπαιδευτικού συστήµατος, µε την αιτιολογία ότι έχει
προκύψει µεγάλος αριθµός κένωσης θέσεων στελεχών της εκ-
παίδευσης.

Ο λόγος για τον οποίο έχει προκύψει αυτή η κατάσταση είναι
κατά τα αναφερόµενα στην αιτιολογική έκθεση εφαρµογή των
διατάξεων του ν.4547/2018, ο οποίος δηµοσιεύθηκε στην Εφη-
µερίδα της Κυβέρνησης, απέκτησε ισχύ νόµου στις 12 Ιουνίου
του 2018 και φέρει την υπογραφή δεκαεννέα Υπουργών της συγ-
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µεταξύ των οποίων και ο Υπουργός
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Με άλλα λόγια, ο κ. Γα-
βρόγλου, τέσσερις µήνες αφού έθεσε σε ισχύ τον εν λόγω νόµο,
επανέρχεται, προκειµένου να θεραπεύσει παθογένειες οι οποίες
προέκυψαν από την εφαρµογή διατάξεων νόµου, τον οποίο ο
ίδιος λίγους µήνες νωρίτερα είχε υπογράψει. Την καταψηφί-
ζουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Για την τροπολογία µε αριθµό 1784/36: Για άλλη µια φορά,

προτείνεται να δοθεί παράταση σε προθεσµίες σχετικές µε την
υποβολή αντιρρήσεων κατά του περιεχοµένου των αναρτηµένων
δασικών χαρτών και σε προθεσµίες για την επεξεργασία των δα-
σικών χαρτών από τις αρµόδιες υπηρεσίες.

Επίσης, παρέχεται εξουσιοδότηση στον αρµόδιο Υπουργό για
την έγκριση και τον καθορισµό των σχεδίων δράσης επί του σχε-
δίου στρατηγικής ανάπτυξης και της δασοπονίας. Τον εν λόγω
σχέδιο έπρεπε να έχει συνταχθεί από το 2014 και τέσσερα χρόνια
µετά ετέθη σε δηµόσια διαβούλευση από τον Αναπληρωτή
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Θα ψηφίσουµε «παρών»
σε αυτήν την τροπολογία.

Η Θεσσαλονίκη -ακούστηκε πάρα πολύ- δεν πρέπει και δεν θα
γίνει ποτέ πολυ-πολιτισµική. Η Θεσσαλονίκη είναι πρωτεύουσα
της Μακεδονίας. Μίλησαν πολλοί κυβερνητικοί Βουλευτές. Είµαι
σίγουρος ότι η Θεσσαλονίκη, όποτε και αν γίνουν εκλογές, θα
σας «µαυρίσει» και για την προδοτική συµφωνία, που υπογρά-
ψατε σε ένα τσαντίρι, χωρίς την έγκριση του ελληνικού λαού και
για το ότι θέλετε να τη γεµίσετε µε λαθροµετανάστες και για την
ανεργία και για τη φτώχεια και για την υποβάθµιση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ.
Προχωρούµε µε τον κ. Ιωάννη Δελή, ειδικό αγορητή του Κοµ-

µουνιστικό Κόµµατος Ελλάδος.
Ορίστε, κύριε Δελή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. Για τις τροπολογίες,

κύριε Πρόεδρε, ο λόγος, µιας και για το νοµοσχέδιο δεν έχουµε
κάτι να προσθέσουµε. 

Πρώτα θα αναφερθώ στην τροπολογία µε αριθµό 1779 του
Υπουργείου Εσωτερικών, για τις ναυτικές εταιρείες, που είχαν
νησιωτικοί κυρίως δήµοι, οι περιβόητες κάποτε «εταιρείες λαϊκής
βάσης». Μια τέτοια, λοιπόν, είχε και ο Δήµος Τήλου, κατέχοντας
το 70% των µετοχών της και η οποία εκτελούσε καθηµερινά δρο-
µολόγια από και προς τη Ρόδο.

Η εταιρεία αυτή δεν άντεξε τον καπιταλιστικό ανταγωνισµό και
η γενική συνέλευσή της τον Μάρτη του 2016 αποφάσισε τη λύση
και την εκκαθάρισή της. Η διοίκηση αυτής της υπό εκκαθάριση
εταιρείας άφησε φυσικά απλήρωτα χρέη προς το ΝΑΤ και προς
τρίτους.

Στη θέση της τώρα, οι ιδιώτες δηµιούργησαν µια καινούργια
διάδοχη ναυτιλιακή εταιρεία απαλλαγµένη φυσικά από τα χρέη,
αφού πρώτα εξαγόρασαν πάρα πολύ φθηνά το πλοίο της προ-
ηγούµενης δηµοτικής εταιρείας, την οποία και διαδέχτηκαν. Τα
παλιά χρέη, όµως, τα άφησαν για να τα φορτωθούν και να τα ξε-
πληρώσουν οι φορολογούµενοι µε δηµόσιο χρήµα. «Παλιά µου
τέχνη κόσκινο», δηλαδή. Αυτόν τον δρόµο ακριβώς διευκολύνει
και υπηρετεί αυτή η τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερικών,
που έχει πολύ µεγαλύτερη ουρά από αυτήν που φαίνεται στις λέ-
ξεις της και γι’ αυτό βεβαίως την καταψηφίζουµε.

Στην τροπολογία µε αριθµό 1781 του Υπουργείου Παιδείας
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ψηφίζουµε «παρών» στη βάση της συνολικής µας αντίθεσης στον
πρόσφατα ψηφισµένο ν.4547 για τις δοµές υποστήριξης -το
«υποστήριξης» κατ’ ευφηµισµόν φυσικά- της εκπαίδευσης. 

Στην τροπολογία µε αριθµό 1784 του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος για τους δασικούς χάρτες, σε ότι αφορά το πρώτο της
άρθρο, δηλαδή τις ηµεροµηνίες, διευκρινίζουµε ότι θα ψηφίζαµε
ή θα ψηφίσουµε «παρών». Δεν ξέρω εάν θα ψηφιστεί στο σύνολό
της ή εάν θα µπει κοµµατιαστά. Το δεύτερό της άρθρο, για το
σχέδιο στρατηγικής ανάπτυξης της δασοπονίας, θα το καταψη-
φίσουµε, αφού µε το περιεχόµενο αυτού του σχεδίου παραχω-
ρούνται από την Κυβέρνηση πλήρως τα δασικά οικοσυστήµατα
σε µονοπωλιακούς οµίλους για επιχειρηµατική εκµετάλλευση.

Όσον αφορά την τροπολογία µε αριθµό 1785 για την παραχώ-
ρηση έκτασης στον ΠΑΟΚ για την ανέγερση νέων αθλητικών εγ-
καταστάσεων του νέου γηπέδου, κατ’ αρχάς, θέλουµε να
ξεκαθαρίσουµε ως ΚΚΕ ότι, όχι µόνο συµφωνούµε, αλλά και εν-
θαρρύνουµε να παραχωρούνται δηµόσιες εκτάσεις, δηµόσια γη,
προκειµένου να κατασκευάζονται αθλητικές εγκαταστάσεις και γή-
πεδα για τις ανάγκες και του µαζικού αθλητισµού όλων των ηλι-
κιών, αλλά και τις ανάγκες του αγωνιστικού, του σωµατειακού
αθλητισµού. Οι αθλητικές εγκαταστάσεις, άλλωστε, αποτελούν και
την πιο βασική προϋπόθεση και για την ανάπτυξη όλων των αθλη-
µάτων και για την καλλιέργεια του αθλητισµού, ως στάση ζωής.
Ασφαλώς και συµφωνούµε ότι κάθε οµάδα πρέπει να έχει αθλητι-
κές εγκαταστάσεις για τις ανάγκες της, ιδιαίτερα µάλιστα, όταν
πρόκειται για ένα ιστορικό και µαζικό σωµατείο, όπως ο ΠΑΟΚ,
που λειτουργεί αγωνιστικά τµήµατα σε όλα σχεδόν τα αθλήµατα
και βέβαια, µια ποδοσφαιρική οµάδα, η οποία πρωταγωνιστεί.
Μόνο που θεωρούµε εµείς, ως ΚΚΕ, ότι την ευθύνη για όλα αυτά
πρέπει να την έχει το κράτος, σε συνεργασία, ασφαλώς, µε τους
αντίστοιχους φορείς, δήµους, αθλητικές οµοσπονδίες και σωµα-
τεία. Είµαστε αντίθετοι, βέβαια, το κουµάντο σε όλα αυτά να το
έχουν οι επιχειρηµατίες, οι ανώνυµες εταιρείες, που δραστηριο-
ποιούνται στον αθλητισµό, γιατί είµαστε συνολικά αντίθετοι µε την
επιχειρηµατική δράση στο ποδόσφαιρο και γενικότερα στον αθλη-
τισµό. Είναι η επιχειρηµατική δράση που, ως γνωστόν, δεν έχει
παρά µονάχα ένα κίνητρο: Το καπιταλιστικό κέρδος. Αυτήν την αν-
τίθεσή µας -τα κλειδιά και το κουµάντο, δηλαδή, των γηπέδων να
τα έχουν εταιρείες- την εκφράσαµε για όλες τις περιπτώσεις, πα-
ραδείγµατος χάρη και για την ΑΕΚ και για τη Λάρισα.

Να θυµίσουµε εδώ τι έγινε στη Λάρισα. Φτιάχτηκε ένα σύγ-
χρονο γήπεδο για την οµάδα. Μόλις αποχώρησε ο πρώην ιδιο-
κτήτη της, για να µην εκδιωχθεί από αυτό το γήπεδο, η οµάδα
κλήθηκε να πληρώνει ενοίκιο στον ιδιοκτήτη για ένα γήπεδο, που
κατά τα άλλα, έγινε γι’ αυτήν την οµάδα. 

Το ερώτηµα που προκύπτει από την κυβερνητική τροπολογία
είναι το εξής: Με αυτήν εξυπηρετούνται αποκλειστικά αθλητικοί
σκοποί του σωµατείου του ΠΑΟΚ και του λαού της πόλης ή
µήπως έχει κυρίως επιχειρηµατική διάσταση; Γιατί αν πάει κανείς
στην παράγραφο 6, θα δει εκεί γραµµένο ότι σύµφωνα µε το ει-
δικό χωρικό σχέδιο -που θα ετοιµαστεί οσονούπω µε προεδρικό
διάταγµα- για την παραχωρούµενη έκταση των είκοσι εννέα και
κάτι στρεµµάτων, προβλέπονται χρήσεις γης για εγκαταστάσεις
–ακούστε- ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και για πάρκα κεραιών,
τηλεπικοινωνιών, ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθµών. Αυτά
είναι πράγµατα, δηλαδή, που δεν έχουν και τόσο πολύ µεγάλη
σχέση µε τον αθλητισµό.

Μας προβληµατίζει επίσης, η τύχη δηµοτικών εγκαταστάσεων
όπως το κολυµβητήριο, το πολιτιστικό κέντρο, για όσους ξέρουν
την περιοχή ή τα σχολεία, που είναι γύρω, αφού στην τροπολογία
γίνεται αναφορά στη συνένωση µε οποιαδήποτε όµορη έκταση
του δήµου Θεσσαλονίκης, άνευ ανταλλάγµατος. Το πιο σοβαρό
είναι ότι κτίσµατα, που βρίσκονται εντός αυτής της έκτασης δύ-
ναται να κατεδαφιστούν. Εν τω µεταξύ, αυτά που σας ανέφερα,
δεν έχουν ούτε είκοσι χρόνια που έχουν γίνει. Θα θέλαµε κάποιες
διευκρινίσεις. 

Θα θέλαµε διευκρινίσεις και για τον αρχαιολογικό χώρο. Ποιος
είναι αυτός; Τι πρόκειται να γίνει µε αυτόν; Για όλους φυσικά
τους παραπάνω λόγους, κύριε Πρόεδρε, είµαστε επιφυλακτικοί
και θα ψηφίσουµε «Παρών» στην τροπολογία.

Αυτό που βλέπουµε εµείς ως λύση είναι να φτιαχτούν αθλητι-

κές εγκαταστάσεις στην Τούµπα, µε την ευθύνη του κράτους,
αφού πρόκειται για δηµόσια έκταση και το σωµατείο του ΠΑΟΚ
να έχει τον πρώτο λόγο σ’ αυτές, για να καλύπτονται οι ανάγκες
του, κατανοώντας φυσικά τις υποχρεώσεις που έχει αυτό το σω-
µατείο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Ζουράρι, θα µιλήσετε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Δεν θα µιλήσω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Ψαριανός

έχει τον λόγο. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε την τροπολογία µιας που η κουβέντα είναι για

τον ΠΑΟΚ και για τις αθλητικές εγκαταστάσεις. Προφανώς, πρέ-
πει να παραχωρούνται εκτάσεις, που δεν χρησιµοποιούνται στα
ερασιτεχνικά σωµατεία και όχι σε εµπορικές εταιρείες και σε
ΠΑΕ. 

Προφανώς, θα ήµασταν υπέρ της παραχώρησης της έκτασης,
εφόσον δεν ίσχυαν αυτά τα απαγορευτικά σηµεία του νόµου για
παραχώρηση έκτασης που ανήκει στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας,
χωρίς αντάλλαγµα και που είναι και αρχαιολογικός χώρος. Θα
ήµασταν θετικοί στην παραχώρηση µιας έκτασης για τον ερασιτέ-
χνη ΠΑΟΚ, όπως ήµασταν θετικοί στην παραχώρηση έκτασης για
την ερασιτεχνική οµάδα της ΑΕΚ και για τη διπλή ανάπλαση του
Βοτανικού όταν ο σηµερινός Πρωθυπουργός, παλιός µου φίλος
και σύντροφος, ακόµα από το Δηµοτικό Συµβούλιο του Δήµου της
Αθήνας από το 2006, ήταν λάβρος κατά της διπλής ανάπλασης
του Βοτανικού, µε τους ερωδιούς κι όλα αυτά και κατά της παρα-
χώρησης της Φιλαδέλφειας, που ανήκε ήδη στο Σωµατείο της
ΑΕΚ. 

Είπα ότι σε όλες τις τροπολογίες θα ψηφίσουµε «Παρών» από
θέση αρχής, εφόσον οι τροπολογίες αυτές έρχονται σε άσχετα
νοµοσχέδια. Όµως επί της ουσίας, έπρεπε να ξεκαθαρίσω αυτά
τα λεπτά σηµεία για την παραχώρηση της έκτασης στον ΠΑΟΚ
,που θα συµφωνούσαµε να είναι στον ερασιτέχνη και όχι στην
ποδοσφαιρική ανώνυµη εταιρεία, σε µια εµπορική επιχείρηση. 

Προφανώς, όλο το νοµοσχέδιο αυτό, µε καθυστέρηση δεκαο-
κτώ χρόνων συνολικά, είπα και στην πρωτολογία µου ότι, είναι
µια ακραία προεκλογική παροχή και δόλωµα προεκλογικό για πε-
λατεία. Διότι τακτοποιούµε τους φιλότεχνους της Θεσσαλονίκης,
µετά την αναταραχή που έχει γίνει για το µακεδονικό, µε τη συµ-
φωνία των Πρεσπών τακτοποιούµε τους φιλότεχνους, τους δί-
νουµε ένα «σοκολατάκι». Δίνουµε ένα «σοκολατάκι» στον ΠΑΟΚ,
θα δώσουµε και στον Ηρακλή, τον Απόλλωνα Καλαµαριάς, στον
Άρη, στον Μακεδονικό, σε όλες τις οµάδες της Θεσσαλονίκης,
για να µαζέψουµε ό,τι µπορούµε.

Ο κ. Φάµελλος είπε ότι δεν έγινε τίποτα για σαράντα χρόνια.
Είναι σαράντα τέσσερα τα χρόνια. Γιατί είναι και τέσσερα χρόνια
αυτής της Κυβέρνησης, που δεν έγινε τίποτα απ’ αυτά, που µπο-
ρούσε να κάνει και που έπρεπε να τα κάνει και ακόµα δεν έχει
γίνει. Αυτό είναι σε θετική κατεύθυνση,αλλά ο κ. Φάµελλος, που
µας έκανε και παρατήρηση, θυµήθηκε λίγο πριν τις εκλογές,
ακόµα και το δασολόγιο. Ελπίζω πολύ σύντοµα και ο κ. Δηµαράς
να θυµηθεί να ολοκληρωθεί και το Κτηµατολόγιο και να κάνουµε
και το περιουσιολόγιο, που είχε υποσχεθεί προεκλογικά, προ
µνηµονευµένης τετραετίας ο σηµερινός Πρωθυπουργός. 

Θέλω να πω, επειδή µιλάµε για τέχνη και επειδή κινούµαστε
στην αντίθετη ακριβώς κατεύθυνση, ότι σήµερα, 23 Οκτωβρίου,
ο Μάνος Χατζιδάκις θα συµπλήρωνε τα ενενήντα τρία χρόνια
του. Κινούµαστε ακριβώς στην αντίθετη κατεύθυνση απ’ αυτή
που και ο Μάνος Χατζιδάκις αλλά και πολλοί άλλοι, µας προέτρε-
παν να προχωρήσουµε. Κινούµαστε ακριβώς στην αντίθετη κα-
τεύθυνση. Και αυτό θα έπρεπε να µας λυπεί πάρα πολύ.

Θα κλείσω, λέγοντας αυτό που είπε ο Οδυσσέας Ελύτης:
«Όπου σ’ εύρει το κακό και θολώνει ο νους σου, ας µνηµο-
νεύουµε Διονύσιο Σολωµό, Αλέξανδρο Παπαδιαµάντη και Μάνο
Χατζιδάκι».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε.
Κύριε Καβαδέλλα, θέλετε να µιλήσετε;

400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε

πολύ.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΥΡΣΙΝΗ ΖΟΡΜΠΑ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν συµµερίζοµαι καθόλου την απογοήτευση ορισµένων εδώ,

που µίλησαν για δυστοπική πολιτική συγκυρία, γιατί θεωρώ ότι
δυστοπική είναι η στείρα αντιπολίτευση, που γεννάει τέτοια συ-
ναισθήµατα, και η οποία, όπως ξέρουµε όλοι, παρεπιδηµεί στον
πολιτικό στρουθοκαµηλισµό που αναφέρθηκε. 

Μια βόλτα στα µουσεία δεν µπορεί ευκαιριακά να δώσει τη δυ-
νατότητα να αντιλαµβανόµαστε τι σηµαίνει πολιτιστική πολιτική,
τι σηµαίνει στρατηγικές, τι σηµαίνει µια µεγάλη πλατφόρµα και-
νούργιων µουσείων, όσο ωραία λόγια και να λέµε, όσες ευχές
και αυτό αποδεικνύει και το πώς αντιµετωπίζονται ορισµένα ζη-
τήµατα σαν αυτό το νοµοσχέδιο, τα οποία θα περίµενε κανείς να
έχουν µεγαλύτερη σύµπνοια και σύγκλιση.

«Μεταβιβάσεις αρχαιολογικών χώρων», άκουσα και η πηγή
πληροφορίας, αν άκουσα καλά, είναι µια εφηµερίδα. Δεν έχετε
µάθει ότι στα υποθηκοφυλακεία µπορεί να διαπιστώσει κανείς αν
έχουν γίνει µεταβιβάσεις; Αυτό είναι στοιχειώδες πιστεύω και δεν
σας επιτρέπει να κατηγορείτε για ψέµατα κανέναν.

Να ξεκαθαρίσουµε κάτι από την αρχή για µία ακόµη φορά. Το
Υπουργείο Πολιτισµού δεν έχει µεταβιβάσει κανένα µνηµείο ή
άλλο ακίνητο από το 2015 και έπειτα, σε καµµία εταιρεία. Δεν
έχει µεταβιβάσει, και ούτε πρόκειται να µεταβιβάσει, κανέναν αρ-
χαιολογικό χώρο, κανένα µουσείο, κανένα µνηµείο και γενικό-
τερα κανένα ακίνητο, το οποίο ανήκει στην πολιτιστική
κληρονοµιά.

Επαναλαµβάνω ότι αυτά που αναφέρονται ως εξαιρέσεις, θα
πρέπει να το πάρετε σοβαρά ότι είναι εξαιρέσεις, ότι δηλαδή
εξαιρούνται οι αρχαιολογικοί χώροι. Εποµένως, αυτήν τη στιγµή,
που βρισκόµαστε στη δεύτερη φάση αυτής της διαδικασίας, δη-
λαδή που έχουµε τους κωδικούς αριθµούς του Κτηµατολογίου
και έχουν σταλεί όλοι στις εφορείες αρχαιοτήτων για επαλή-
θευση, ώστε να φτιαχτεί ένας τελικός κατάλογος, αυτήν τη
στιγµή βρίσκετε σε έναν ενδιάµεσο χώρο να κατηγορήσετε ότι
έχουν γίνει µεταβιβάσεις.

Θα επανέλθουµε αυτήν την εβδοµάδα στη Βουλή και νοµίζω
ότι θα µπούµε σε περισσότερες λεπτοµέρειες για όλα. Άλλωστε,
έχει βγει ανακοίνωση και από το Υπουργείο Πολιτισµού, σήµερα
σχετικά µε το θέµα που ανέφερε η κ. Κεφαλίδου.

Ως προς το προεδρικό διάταγµα, στο οποίο αναφέρθηκε ο κ
Τζαβάρας, να πω ότι ο ν.3429/2005 προβλέπει ότι για νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου, όπως αυτό για το οποίο συζητάµε, ο κα-
νονισµός λειτουργίας του µπορεί να εκδοθεί µε απλή απόφαση
του διοικητικού συµβουλίου. Εµείς προσθέσαµε, για µεγαλύτερη
ασφάλεια, την κοινή υπουργική απόφαση. Είναι κάτι, το οποίο
έχει κριθεί και από το Συµβούλιο της Επικρατείας. Εποµένως, νο-
µίζω ότι µπορούµε να κοιµόµαστε πιο ήσυχοι, όσον αφορά αυτό
το θέµα.

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι στο τέλος αυτής της κοινοβουλευ-
τικής διαδικασίας, µπορούµε να είµαστε ικανοποιηµένοι και θα
αφήσω κατά µέρος τη µικροψυχία ή την αντιπολιτευτική αρνητι-
κότητα. Ένας νέος θεσµός γεννιέται µε ισόρροπη αρχιτεκτονική,
µε συµφωνία των φορέων. Αυτό είναι το όραµα και του Υπουρ-
γείου και των φορέων και της πόλης της Θεσσαλονίκης και νο-
µίζω ότι ανοίγει έναν καινούργιο δρόµο για τους πολιτιστικούς
οργανισµούς στην Ελλάδα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο για µια ερώτηση στην κυρία Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μετά την Υπουργό

δεν το προβλέπει ο Κανονισµός. Δεν γίνεται διάλογος στην Ολο-
µέλεια. Λυπούµαι.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Ίδρυση Μητροπολιτικού Οργανι-

σµού Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης και άλλες δια-
τάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Για διευκόλυνση επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβά-
νει την αρχή του νοµοσχεδίου, δεκαεννέα άρθρα, δύο τροπολο-
γίες, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του
νοµοσχεδίου. 

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται έως τέσσερα άρθρα
προς ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα θα πρέπει να κυ-
λήσετε την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµ-
φανίζεται κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων, που αποµένουν για
ψήφιση. Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, τις τρο-
πολογίες, το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο. 

Αφού καταχωρήσετε τη ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την
αλλάξετε ή να την αναθεωρήσετε ως τη λήξη της ψηφοφορίας.
Για οποιαδήποτε απορία, απευθυνθείτε στο Προεδρείο, προκει-
µένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ να

κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

Ίδρυση Μητροπολιτικού Οργανισµού Μουσείων Εικαστικών
Τεχνών Θεσσαλονίκης και άλλες διατάξεις.

Ηµ/νία: ########
Κωδικός: 20181023
Επί της Αρχής   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 1 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 2 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 3 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
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ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 5 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 6 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 7 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 8 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 9 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 10 όπως τροπ.   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 11 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 12 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 13 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 14 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 15 όπως τροπ.   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 16 όπως τροπ.    ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 17 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
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Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 18 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 19 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 1784/36 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗ-
ΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Υπ. Τροπ. 1785/37 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗ-
ΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙ-
ΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Επί του Συνόλου   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Σελ. 1-Ιαν

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µετά την ολοκλήρωση της ψηφοφορίας µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού: «Ίδρυση Μητροπολιτικού Οργανισµού Μου-
σείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης και άλλες διατάξεις»,
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής: 

«Ίδρυση Μητροπολιτικού Οργανισµού Μουσείων Εικαστικών
Τεχνών Θεσσαλονίκης και άλλες διατάξεις

Άρθρο 1
Νοµική µορφή - σκοπός

1. Ιδρύεται νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, µε την επωνυ-
µία «Μητροπολιτικός Οργανισµός Μουσείων Εικαστικών Τεχνών
Θεσσαλονίκης» (Metropolitan Organisation of Museums of Visual
Arts of Thessaloniki) και το διακριτικό τίτλο ΜΟΜus (εφεξής Ορ-
γανισµός), που έχει την έδρα του στη Θεσσαλονίκη και τελεί υπό
την εποπτεία του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού. Ο Ορ-
γανισµός λειτουργεί χάριν του δηµόσιου συµφέροντος, κατά
τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας και απολαµβάνει τις ατέ-
λειες, καθώς και τα δικαστικά, δικονοµικά και ουσιαστικά προνό-
µια του Δηµοσίου, συµπεριλαµβανοµένων των δικαστικών και
διοικητικών ατελειών. Εφόσον δεν ορίζεται διαφορετικά από τις
διατάξεις του παρόντος, ο Οργανισµός διέπεται από το ιδιωτικό
δίκαιο. Η εποπτεία του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού δεν
υπεισέρχεται στους καλλιτεχνικούς και ερευνητικούς προσανα-
τολισµούς του Οργανισµού.

2. Ο Οργανισµός έχει σκοπό τη δυναµική ανάπτυξη και προβολή
των εικαστικών τεχνών, της φωτογραφίας, του βιοµηχανικού και
αρχιτεκτονικού σχεδιασµού, της αισθητικής καλλιέργειας, της
ιστορικής µελέτης και επιστηµονικής έρευνας, καθώς και την ενί-
σχυση πειραµατικών και εναλλακτικών προτάσεων για τις τέχνες.
Οι σκοποί αυτοί επιτυγχάνονται µε τη συγκρότηση µουσειακών
συλλογών και αρχείων, τη φύλαξη και ανάδειξη των συλλογών
αυτών, σύµφωνα µε τις πιο σύγχρονες και αποτελεσµατικές µου-
σειολογικές προδιαγραφές, την αρχειοθέτηση και τεκµηρίωση των
συλλογών µε τη βοήθεια ηλεκτρονικών µέσων, την έκθεση σε µό-
νιµη βάση τµηµάτων όλων των συλλογών στον κατά την περίσταση
κατάλληλο χώρο ή χώρους, καθώς και τη διοργάνωση περιοδικών
εκθέσεων, αυτοτελώς ή σε συνδιοργάνωση µε διακεκριµένα µου-
σεία και κέντρα σύγχρονης τέχνης στην Ελλάδα και το εξωτερικό,
τη χρήση της πλέον εξελιγµένης ψηφιακής τεχνολογίας σε όλους
τους τοµείς επικοινωνίας, την ουσιαστική συνεργασία και δι-
κτύωση µε µεγάλους πολιτιστικούς φορείς της Ελλάδας και του
εξωτερικού, τη διάσωση και ανάδειξη έργων Ελλήνων και ξένων
δηµιουργών, την προαγωγή της καλλιτεχνικής παιδείας του κοι-
νού, την προσβασιµότητα όλων των κοινωνικών οµάδων στις τέ-
χνες, την οργάνωση ειδικού προγράµµατος επαγγελµατικής
κατάρτισης και εξειδίκευσης των επιµελητών του Οργανισµού, την
εκπόνηση και υλοποίηση εκπαιδευτικών προγραµµάτων για σχο-
λικές και άλλες οµάδες, όπως καλλιτεχνικών εργαστηρίων για παι-
διά και εφήβους µαθητές, ξεναγήσεων, σεµιναρίων για τους
εκπαιδευτικούς και επιµορφωτικών σεµιναρίων, µετά από έγκριση
των αρµόδιων υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, την παραγωγή έντυπων και ηλεκτρονικών εκδό-
σεων για το κοινό, καθώς και την υποστήριξη ή και την οργάνωση
παράλληλων εκδηλώσεων, όπως διαλέξεων, συνεδρίων, κινηµα-
τογραφικών προβολών, θεατρικών παραστάσεων, συναυλιών και
άλλων αφιερωµάτων διακαλλιτεχνικού και διεπιστηµονικού χαρα-
κτήρα, αυτοτελώς ή σε συνδιοργάνωση µε διακεκριµένους πολι-
τιστικούς και εκπαιδευτικούς φορείς, στην Ελλάδα και το
εξωτερικό.
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ

Άρθρο 2
Διοικητικό Συµβούλιο

1. Όργανα Διοίκησης του Οργανισµού είναι το Διοικητικό Συµ-
βούλιο και ο Γενικός Διευθυντής. Το Διοικητικό Συµβούλιο είναι
αρµόδιο για όλα τα θέµατα που αφορούν τη διοίκηση, διαχείριση
και λειτουργία του Οργανισµού, εκτός από εκείνα που ρητώς, σύµ-
φωνα µε τον παρόντα νόµο, εµπίπτουν στην αποκλειστική αρµο-
διότητα του Γενικού Διευθυντή. 

2. Το Διοικητικό Συµβούλιο είναι εννεαµελές και αποτελείται από
διακεκριµένες προσωπικότητες των τεχνών, των γραµµάτων και
των επιστηµών. Τα µέλη του διορίζονται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Πολιτισµού και Αθλητισµού, που δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως. Η θητεία των µελών είναι τριετής και
µπορεί να ανανεωθεί µία (1) φορά. Μέλος που διορίζεται σε αντι-
κατάσταση άλλου διανύει το υπόλοιπο της θητείας του προκατό-
χου του.

3. Ο Πρόεδρος, ο Αντιπρόεδρος και δύο (2) µέλη του Διοικητι-
κού Συµβουλίου επιλέγονται από τον Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού. Δύο (2) από τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου του
Οργανισµού υποδεικνύονται από το κοινωφελές ίδρυµα «Μακεδο-
νικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης», προερχόµενα από τα µέλη του
Δ.Σ. αυτού, που έχουν εκλεγεί στη θέση αυτή, όπως προβλέπεται
από άρθρο 4 του π.δ. 28/1994 (Β’ 469). Στο Διοικητικό Συµβούλιο
του Οργανισµού συµµετέχουν επίσης ως µέλη ο Πρόεδρος της
Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης ή ο εκπρόσωπος που αυτός
υποδεικνύει, εκπρόσωπος του Δήµου Θεσσαλονίκης, που υποδει-
κνύεται από το Δήµαρχο, καθώς και ο Πρόεδρος της Εφορείας
της Διεύθυνσης Φωτογραφίας. Καθήκοντα τήρησης των πρακτι-
κών των συνεδριάσεων του Διοικητικού Συµβουλίου και, γενικό-
τερα διοικητικής υποστήριξής του, ανατίθενται µε απόφαση αυτού
σε ανώτερο διοικητικό υπάλληλο του Οργανισµού. 

4. Το Διοικητικό Συµβούλιο είναι αρµόδιο ιδίως να: 
α) χαράσσει τη γενική πολιτιστική πολιτική και στρατηγική του

Οργανισµού, σύµφωνα µε τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας
της παραγράφου 2 του άρθρου 4 και τις οικονοµικές δυνατότητες
του Οργανισµού, 

β) εγκρίνει, ύστερα από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή και της
Καλλιτεχνικής Επιτροπής, το γενικό σχεδιασµό, τον ετήσιο καλλι-
τεχνικό και εκπαιδευτικό προγραµµατισµό και τους επιµέρους
προϋπολογισµούς υλοποίησης των σχετικών δράσεων από τις Δι-
ευθύνσεις του Οργανισµού, 

γ) αποδέχεται δωρεές, εισφορές και χορηγίες, συνάπτει δάνεια
και προβαίνει στην εκµετάλλευση των περιουσιακών στοιχείων του
Οργανισµού στο πλαίσιο των σκοπών του, 

δ) συνάπτει προγραµµατικές συµφωνίες και µνηµόνια συνεργα-
σίας µε Ανώτατα Εκπαιδευτικά και Ερευνητικά Ιδρύµατα της χώρας
ή της αλλοδαπής, για την ανάπτυξη δράσεων έρευνας ή διδασκα-
λίας σε αντικείµενα συναφή µε την αποστολή του Οργανισµού,

ε) εγκρίνει,ύστερα από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή, τον
ετήσιο προϋπολογισµό, την ετήσια έκθεση πεπραγµένων και τον
οικονοµικό απολογισµό, που υποβάλλει στη συνέχεια στον
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, 

στ) αποφασίζει, µετά από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή, για
την πρόσληψη του πάσης φύσεως προσωπικού και συνεργατών
του Οργανισµού, καθώς και για τις µεταβολές στους όρους απα-
σχόλησής τους ή την απόλυσή τους, 

ζ) διενεργεί έλεγχο νοµιµότητας επί των πράξεων του Γενικού
Διευθυντή και των Διευθυντών.

5. Το Διοικητικό Συµβούλιο συνεδριάζει µία (1) τουλάχιστον
φορά το µήνα στην έδρα του Οργανισµού και έχει απαρτία αν είναι
παρόντα πέντε (5) τουλάχιστον µέλη, µεταξύ των οποίων ο Πρό-
εδρος ή ο Αντιπρόεδρος. Επιτρέπεται µε έγγραφη εξουσιοδό-
τηση, η αντιπροσώπευση ενός (1) µόνο µέλους του Διοικητικού
Συµβουλίου ανά συνεδρίαση από άλλο µέλος, όχι όµως από τον
Πρόεδρο ή τον Αντιπρόεδρο, αν αυτός ασκεί χρέη Προέδρου. Το
Διοικητικό Συµβούλιο µπορεί, επίσης, να συνεδριάζει µε τη χρήση
ηλεκτρονικών µέσων (τηλεδιάσκεψη). 

6. Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου συγκαλεί το Διοι-
κητικό Συµβούλιο, προεδρεύει των συνεδριάσεών του και καταρ-
τίζει την ηµερήσια διάταξη, αφού λάβει υπόψη του τις προτάσεις
και απόψεις των µελών του. Τρεις (3) τουλάχιστον ηµέρες πριν
από κάθε συνεδρίαση ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου
απευθύνει στα µέλη πρόσκληση, στην οποία αναγράφεται η ηµέρα
και η ώρα της συνεδρίασης, καθώς και τα θέµατα της ηµερήσιας
διάταξης. Για τις συνεδριάσεις τηρούνται από τον Γραµµατέα πρα-
κτικά που υπογράφονται από αυτόν και τα παρόντα µέλη του Δι-
οικητικού Συµβουλίου.

7. Στις συνεδριάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου µετέχει, χωρίς
δικαίωµα ψήφου, ο Γενικός Διευθυντής του Οργανισµού, ο οποίος
εκτελεί χρέη εισηγητή στο Διοικητικό Συµβούλιο για θέµατα της
αρµοδιότητάς του. Ως εισηγητές, για θέµατα των αρµοδιοτήτων
τους, καθώς και κάθε άλλη φορά που το κρίνει αναγκαίο το Διοι-
κητικό Συµβούλιο, µπορεί να καλούνται και οι Διευθυντές.

8. Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου εκπροσωπεί τον
Οργανισµό δικαστικά και εξώδικα. 

9. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, ύστερα από πρό-
ταση του Προέδρου του, µπορεί να ανατίθεται η εκπροσώπηση
του Οργανισµού, κατά περίπτωση, στον Αντιπρόεδρο ή σε άλλο
µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου. Τον Πρόεδρο, όταν απουσιάζει
ή κωλύεται, αναπληρώνει ο Αντιπρόεδρος.

10. Το Διοικητικό Συµβούλιο µπορεί να αναθέτει σε οποιοδήποτε
από τα µέλη του ειδικά καθήκοντα, σχετικά µε τις αρµοδιότητες
του συµβουλίου.

11. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου µπορεί να µετα-
βιβάζονται στο Γενικό Διευθυντή ή στους Διευθυντές του Οργανι-
σµού επιµέρους αρµοδιότητες του συµβουλίου και, ιδίως, η
αρµοδιότητα της εντολής δαπανών έως του ποσού µέχρι του
οποίου επιτρέπεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 4412/2016 η
ανάθεση έργου ή υπηρεσίας µε διαπραγµάτευση.

12. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού καθορίζεται η αποζηµίωση των µελών του
Διοικητικού Συµβουλίου για κάθε συνεδρίαση. 

13.  Δεν επιτρέπεται η άσκηση από τον Πρόεδρο, τον Αντιπρό-
εδρο και τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου καλλιτεχνικού έργου
στον Οργανισµό.

Άρθρο 3
Γενικός Διευθυντής

1. Ο Γενικός Διευθυντής επιλέγεται, ύστερα από διεθνή πρό-
σκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος, από το Διοικητικό Συµβούλιο
του Οργανισµού και διορίζεται, µε απόφαση του Υπουργού Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, µε τετραετή θητεία που µπορεί να ανανε-
ωθεί µία (1) φορά. Οι Εφορείες Σύγχρονης Τέχνης και
Φωτογραφίας, καθώς και η Καλλιτεχνική Επιτροπή µπορούν, αν
κρίνεται αναγκαίο από το Διοικητικό Συµβούλιο, να γνωµοδοτούν
σε αυτό για την επιλογή του Γενικού Διευθυντή. Υποψήφιος για τη
θέση αυτή µπορεί να είναι και µόνιµος υπάλληλος του Δηµοσίου
ή των Ν.Π.Δ.Δ. ή υπάλληλος του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, εφό-
σον διαθέτει τα προσόντα που προβλέπονται στην παράγραφο 3.
Ο χρόνος υπηρεσίας που διανύεται στη θέση αυτή λογίζεται, για
όλες τις συνέπειες, ως πραγµατική υπηρεσία στην οργανική του
θέση. Ο διοριζόµενος, µετά τη λήξη της θητείας του, επανέρχεται
αυτοδικαίως στην οργανική θέση που κατείχε πριν από το διορι-
σµό του, η οποία παραµένει κενή. 

2. Η θέση του Γενικού Διευθυντή είναι πλήρους και αποκλειστι-
κής απασχόλησης. Τον Γενικό Διευθυντή, όταν απουσιάζει ή κω-
λύεται, αναπληρώνει ο Διευθυντής Μοντέρνας Τέχνης.

3. Ο Γενικός Διευθυντής πρέπει να διαθέτει τα εξής προσόντα: 
α) να έχει πενταετή τουλάχιστον οργανωτική και διοικητική εµ-

πειρία, καθώς και εµπειρία σε θέµατα διοίκησης και οικονοµικής
διαχείρισης πολιτιστικών οργανισµών µεγάλης εµβέλειας της Ελ-
λάδας ή του εξωτερικού, 

β) να έχει έναν (1) τουλάχιστον τίτλο µεταπτυχιακών σπουδών
Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής, ενώ εκτιµάται η εξειδίκευση
στο πεδίο της πολιτιστικής διοίκησης ή της µουσειολογίας ή της
πολιτιστικής διαχείρισης ή σε άλλα συναφή πεδία, 

γ) να έχει πολύ καλή γνώση της αγγλικής και της ελληνικής και
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γνώση µίας (1) τουλάχιστον τρίτης γλώσσας.
4. Ο Γενικός Διευθυντής: 
α) εποπτεύει και συντονίζει την οµαλή λειτουργία των υπηρε-

σιών του Οργανισµού,
β) επιβλέπει την εκτέλεση των αποφάσεων του Διοικητικού Συµ-

βουλίου και την τήρηση του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουργίας,
γ) εξειδικεύει, σε συνεργασία µε την Καλλιτεχνική Επιτροπή, τη

γενική πολιτιστική πολιτική και στρατηγική που χαράσσει το Διοι-
κητικό Συµβούλιο και εισηγείται τους επιµέρους στόχους και τα
µέσα που απαιτούνται για την υλοποίηση της αποστολής του Ορ-
γανισµού και, ιδίως, τρόπους και µέσα διασφάλισης της βιωσιµό-
τητας του Οργανισµού, προώθησης της οικονοµικής του
ανάπτυξης, καθώς και αποτελεσµατικής προσέλκυσης χορηγών
και δωρητών, 

δ) συντάσσει τον ετήσιο προϋπολογισµό, την ετήσια έκθεση πε-
πραγµένων και τον οικονοµικό απολογισµό του Οργανισµού και
τους υποβάλλει προς έγκριση στο Διοικητικό Συµβούλιο, 

ε) είναι υπεύθυνος για την εκτέλεση των συµβάσεων του Οργα-
νισµού και συνοµολογεί και υπογράφει τις συµβάσεις για τις
οποίες έχει εξουσιοδοτηθεί από το Διοικητικό Συµβούλιο,

στ) εγκρίνει τις λειτουργικές δαπάνες του Οργανισµού, καθώς
και των επιµέρους Διευθύνσεων και υπηρεσιών του, στο πλαίσιο
του ετήσιου προϋπολογισµού και της αρµοδιότητας που έχει µε-
ταβιβαστεί σε αυτόν από το Διοικητικό Συµβούλιο, σύµφωνα µε
την παράγραφο 11 του άρθρου 2, 

ζ) εισηγείται στο Διοικητικό Συµβούλιο τα προγράµµατα επιδο-
τήσεων και χρηµατοδοτήσεων,

η) εισηγείται στο Διοικητικό Συµβούλιο την πρόσληψη του
πάσης φύσεως προσωπικού και των συνεργατών του Οργανισµού,
την τροποποίηση των όρων απασχόλησης ή την απόλυσή τους και
εκδίδει, ύστερα από την έγκριση του Συµβουλίου, τις σχετικές
πράξεις,

θ) κατανέµει και τοποθετεί το προσωπικό στις Διευθύνσεις και
υπηρεσιακές µονάδες του Οργανισµού, ύστερα από γνώµη του
κατά περίπτωση αρµόδιου Διευθυντή, και λαµβάνει όλα τα απα-
ραίτητα µέτρα για την αναβάθµιση και πληρέστερη αξιοποίησή
του.

5. Το αργότερο µέσα σε τρεις (3) µήνες από την ανάληψη των
καθηκόντων του, ο Γενικός Διευθυντής, επικουρούµενος από την
Καλλιτεχνική Επιτροπή, συντάσσει και υποβάλλει στο Διοικητικό
Συµβούλιο στρατηγικό σχέδιο δράσης για τη συνολική διάρκεια
της θητείας του, ενώ, το αργότερο εντός του Δεκεµβρίου κάθε
έτους, υποβάλλει, µε την ίδια διαδικασία, επιχειρησιακό σχέδιο για
το επόµενο έτος. Η επίδοση του Οργανισµού στην επίτευξη των
ειδικότερων στόχων που τίθενται µε τα ανωτέρω σχέδια λαµβάνε-
ται υπόψη για την ανανέωση της θητείας του Γενικού Διευθυντή.

6. Δεν επιτρέπεται η άσκηση από το Γενικό Διευθυντή καλλιτε-
χνικού έργου στον Οργανισµό.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΔΙΕΥΘΥΝΣΕΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 

ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ

Άρθρο 4
Διάρθρωση Διευθύνσεων – Καλλιτεχνική Επιτροπή

1. Στον Οργανισµό συνιστώνται οι εξής Διευθύνσεις: α) Μοντέρ-
νας Τέχνης, β) Σύγχρονης Τέχνης, γ) Φωτογραφίας, καθώς και,
ως αυτοτελές Τµήµα, το Πειραµατικό Κέντρο Τεχνών. Οι Διευθύν-
σεις Μοντέρνας Τέχνης, Σύγχρονης Τέχνης και Φωτογραφίας δια-
τηρούν στο πλαίσιο της δηµόσιας επικοινωνίας και παρουσίας
τους τον τίτλο «Μουσείο». 

2. Μέσα σε έξι (6) µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόντος,
το Διοικητικό Συµβούλιο, ύστερα από εισήγηση του Γενικού Διευ-
θυντή, επικουρούµενου από την Καλλιτεχνική Επιτροπή, καταρτί-
ζει Κανονισµό Εσωτερικής Λειτουργίας του Οργανισµού, ο οποίος
εγκρίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης και Πολιτισµού και Αθλητισµού και δηµο-
σιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Με τον Εσωτερικό
Κανονισµό Λειτουργίας ρυθµίζεται ειδικότερα κάθε θέµα που
αφορά την εσωτερική οργάνωση και λειτουργία του Οργανισµού,

όπως η ειδικότερη διάρθρωση των υπηρεσιών, οι θέσεις κατά ει-
δικότητα του αναγκαίου ανά υπηρεσιακή µονάδα προσωπικού, η
κατανοµή των καθηκόντων του προσωπικού και η υπηρεσιακή του
κατάσταση, τα πειθαρχικά παραπτώµατα και οι ποινές, καθώς και
η πειθαρχική διαδικασία, οι ειδικότεροι τρόποι προσπορισµού εσό-
δων και η κατά κατηγορία διαδικασία διαχείρισής τους.

3. Mε αποφάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου, που εγκρίνονται
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης και Πολιτισµού και Αθλητισµού και δηµοσιεύονται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, µπορεί, εφόσον περιέρχονται
µε οποιονδήποτε τρόπο στον Οργανισµό σηµαίνουσες συλλογές
έργων τέχνης, που εµπίπτουν σε µορφές εικαστικής καλλιτεχνικής
δηµιουργίας, που απουσιάζουν από τις υφιστάµενες συλλογές του
Οργανισµού ή δεν αντιπροσωπεύονται επαρκώς σ’ αυτές, όπως η
κεραµεική, το αρχιτεκτονικό και βιοµηχανικό σχέδιο ή τα κόµικς,
να ιδρύονται, για το σκοπό της διαχείρισης των συλλογών αυτών
και την προαγωγή του κατά περίπτωση είδους καλλιτεχνικής δη-
µιουργίας, νέες υπηρεσιακές µονάδες, αυτοτελείς ή µη, που φέ-
ρουν στο πλαίσιο της δηµόσιας επικοινωνίας τους τον τίτλο
«Μουσείο». Αν οι εν λόγω συλλογές περιέρχονται στον Οργανισµό
ύστερα από δωρεά ή δωρεάν κατά χρήση παραχώρηση και, ιδίως,
όταν τέτοια παραχώρηση συµπεριλαµβάνει κατάλληλες εγκατα-
στάσεις στέγασης των συλλογών και εξοπλισµό, µε τις αποφάσεις
του πρώτου εδαφίου, µπορεί να προβλέπεται η συµµετοχή, µε
συµβουλευτική ψήφο, εκπροσώπου του δωρητή ή του δωρεάν πα-
ραχωρούντος στις συνεδριάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου και
της κατά περίπτωση αρµόδιας Εφορείας, ο ειδικότερος τρόπος
συµµετοχής των ιδρυόµενων υπηρεσιακών µονάδων στην κατα-
νοµή των υπολοίπων διαθεσίµων, σύµφωνα µε το άρθρο 13,
καθώς και η για ορισµένο χρόνο πρόσληψη του προσωπικού του
δωρητή ή του παραχωρούντος, αν η συµβολή του κρίνεται απα-
ραίτητη για την οµαλή ένταξη των συλλογών στη λειτουργία του
Οργανισµού. Για την ίδρυση και λειτουργία των εν λόγω νέων υπη-
ρεσιακών µονάδων και, ιδίως, για την ένταξη των δωρηθέντων ή
δωρεάν κατά χρήση παραχωρηθέντων ακινήτων, κινητών ή δικαιω-
µάτων στην περιουσία του Οργανισµού, εκτός των σχετικών όρων
της σύµβασης δωρεάς ή παραχώρησης, εφαρµόζεται αναλόγως
το άρθρο 11.

4. Ο Γενικός Διευθυντής επικουρείται στο έργο του από Καλλι-
τεχνική Επιτροπή, την οποία απαρτίζουν οι Διευθυντές Μοντέρνας
Τέχνης, Σύγχρονης Τέχνης και Φωτογραφίας, καθώς και ο Διευ-
θυντής του Πειραµατικού Κέντρου Τεχνών. Η Καλλιτεχνική Επι-
τροπή συγκαλείται από τον Γενικό Διευθυντή και συνεδριάζει µία
(1) τουλάχιστον φορά το µήνα, καθώς και όποτε το ζητήσει ένα
από τα µέλη της. Έργο της Καλλιτεχνικής Επιτροπής είναι να εξε-
τάζει τρόπους που διευκολύνουν συνολικά το καλλιτεχνικό και εκ-
παιδευτικό πρόγραµµα και γενικότερα τους στόχους του
Οργανισµού και να εισηγείται στον Γενικό Διευθυντή οποιοδήποτε
θέµα έχει σχέση µε το επιστηµονικό, διοικητικό, τεχνικό και βοη-
θητικό προσωπικό του Μουσείου. Η Καλλιτεχνική Επιτροπή ειση-
γείται επίσης στο Διοικητικό Συµβούλιο τον εµπλουτισµό των
συλλογών του Οργανισµού µε αγορές, καθώς και την αποδοχή
δωρεών, χορηγιών, κληρονοµιών, κληροδοσιών και παραχωρή-
σεων. Στην περίπτωση του εµπλουτισµού των συλλογών µε αγο-
ρές γνωµοδοτεί υποχρεωτικά ο Γενικός Διευθυντής.

5. Με απόφαση του Γενικού Διευθυντή, ύστερα από εισήγηση
της Καλλιτεχνικής Επιτροπής, µπορεί να ανατίθενται σε εξωτερικό
συνεργάτη υπηρεσίες συµβούλου για εικαστικά θέµατα, καθώς
και σε ειδικούς Έλληνες ή ξένους επιστήµονες η πραγµατογνω-
µοσύνη για τη γνησιότητα ή την αποτίµηση προσφερόµενων ή
αγοραζόµενων έργων. Η αµοιβή του συµβούλου και των πραγµα-
τογνωµόνων καθορίζεται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβου-
λίου, λαµβανοµένων υπόψη των οικονοµικών δυνατοτήτων του
Οργανισµού. Σε εξωτερικό συνεργάτη-σύµβουλο µπορεί ακόµη να
ανατίθεται ο συντονισµός της λειτουργίας και των δραστηριοτή-
των οµίλου δωρητών του Οργανισµού, που έχει συσταθεί και ορ-
γανωθεί, µε σχετική απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου για τη
συγκέντρωση δωρεών. 

6. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, ύστερα από ει-
σήγηση του Γενικού Διευθυντή, µπορεί να µεταβιβάζονται αρµο-
διότητες του τελευταίου στους Διευθυντές. 
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Άρθρο 5
Διεύθυνση Μοντέρνας Τέχνης (Μουσείο 
Μοντέρνας Τέχνης – Συλλογή Κωστάκη)

1. Αρµοδιότητα της Διεύθυνσης Μοντέρνας Τέχνης είναι η συν-
τήρηση, µελέτη, ανάδειξη και προβολή των εικαστικών, ως επί το
πλείστον, επιτευγµάτων της µοντέρνας τέχνης και, ιδίως, της διε-
θνούς σπουδαιότητας συλλογής Κωστάκη µε έργα της ρωσικής
πρωτοπορίας (1900-1930), αλλά και έργων Ελλήνων και ξένων
καλλιτεχνών τα οποία συγκαταλέγονται στη µοντέρνα τέχνη. Η Δι-
εύθυνση Μοντέρνας Τέχνης διαχειρίζεται οικονοµικά, αναδεικνύει
διεθνώς και αξιοποιεί επιστηµονικά τη συλλογή Κωστάκη και το
αρχείο της, καθώς και τις λοιπές συλλογές και έργα µοντέρνας
τέχνης που διατηρεί ή αποκτά. 

2. Οι υπηρεσίες της Διεύθυνση Μοντέρνας Τέχνης διαρθρώνον-
ται σε Τµήµα Συλλογών και Τµήµα Έρευνας και Αρχείου.

3. Οι σκοποί της Διεύθυνσης Μοντέρνας Τέχνης εκπληρώνονται
µε τα εξής µέσα: 

α) τη φύλαξη και συντήρηση των συλλογών και αρχείων, σύµ-
φωνα µε τις πιο σύγχρονες και αποτελεσµατικές µουσειολογικές
προδιαγραφές, 

β) την αρχειοθέτηση και επιστηµονική τεκµηρίωση των συλλο-
γών µε τη βοήθεια ηλεκτρονικών µέσων, 

γ) την έκθεση µέρους των συλλογών σε µόνιµη βάση, 
δ) τη διοργάνωση περιοδικών εκθέσεων αυτοτελώς ή σε συν-

διοργάνωση µε διακεκριµένα µουσεία στην Ελλάδα και το εξωτε-
ρικό, 

ε) την ενίσχυση της κινητικότητας των συλλογών µε το δανεισµό
έργων σε µουσεία και εκθεσιακούς χώρους που πληρούν τις απα-
ραίτητες µουσειολογικές προδιαγραφές, 

στ) τη συνεργασία µε τους µουσειοπαιδαγωγούς του Οργανι-
σµού για την εκπόνηση και υλοποίηση εκπαιδευτικών προγραµµά-
των για όλες τις κοινωνικές οµάδες, όπως ξεναγήσεων και
σεµιναρίων, τους εκπαιδευτικούς, µετά από έγκριση της Γενικής
Διεύθυνσης Σπουδών Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
ύστερα από γνώµη του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής,
καθώς και για την παραγωγή έντυπων και ηλεκτρονικών εκδόσεων
για το κοινό, 

ζ) την παραγωγή επιστηµονικών εκδόσεων, έντυπων ή ηλεκτρο-
νικών, 

η) την οργάνωση παράλληλων εκδηλώσεων, κινηµατογραφικών
προβολών, θεατρικών παραστάσεων συναυλιών και άλλων αφιε-
ρωµάτων διακαλλιτεχνικού χαρακτήρα, 

θ) την ενίσχυση της έρευνας και επιστηµονικής αξιοποίησης των
συλλογών και των αρχείων, µέσω της συνεργασίας µε Πανεπιστη-
µιακά Ιδρύµατα και Ερευνητικά Κέντρα της Ελλάδας και του εξω-
τερικού, τη δηµοσίευση µελετών και τη διοργάνωση διαλέξεων και
συνεδρίων, 

ι) τη συγκέντρωση καλλιτεχνικών αρχείων και πάσης φύσεως
τεκµηρίων που αφορούν την ιστορία της µοντέρνας τέχνης του
20ου αιώνα, 

ια) κάθε άλλη συναφή δραστηριότητα. 
4. Της Διεύθυνσης Μοντέρνας Τέχνης προΐσταται Διευθυντής,

ο οποίος κατευθύνει και συντονίζει τη λειτουργία των υπηρεσιών
της, εισηγείται τεκµηριωµένα στον Γενικό Διευθυντή τον εκθε-
σιακό και εκπαιδευτικό προγραµµατισµό της Διεύθυνσης, σύµ-
φωνα µε τους σκοπούς και στο πλαίσιο της πολιτικής του
Οργανισµού, και διαχειρίζεται τον προϋπολογισµό των εκθέσεων,
καθώς και των εκπαιδευτικών και επιστηµονικών προγραµµάτων
της Διεύθυνσης. Ο Διευθυντής Μοντέρνας Τέχνης καταρτίζει και
υποβάλλει στον Γενικό Διευθυντή, προκειµένου να ενσωµατωθεί
στο σχέδιο που υποβάλλεται προς έγκριση στο Διοικητικό Συµ-
βούλιο, τον προϋπολογισµό και τον απολογισµό της Διεύθυνσης
και ενηµερώνει αυτόν εγκαίρως για δαπάνες και έσοδα που προ-
κύπτουν από τη διαχείριση των συλλογών. Μπορεί να αναθέτει την
καλλιτεχνική επιµέλεια εκθέσεων µε έργα των συλλογών της Δι-
εύθυνσης στους επιµελητές της Διεύθυνσης, καθώς και σε επιµε-
λητές άλλων µονάδων του Οργανισµού ή σε εξωτερικούς
επιµελητές, εφόσον αυτό κρίνεται αναγκαίο για την ποιότητα της
έκθεσης από την Καλλιτεχνική Επιτροπή, διατηρεί, ωστόσο, την

τελική ευθύνη έναντι του Διοικητικού Συµβουλίου για την επιτυχή
διεξαγωγή τους. Εισηγείται τη συµµετοχή της Διεύθυνσης σε χρη-
µατοδοτούµενα προγράµµατα, τον εµπλουτισµό των συλλογών
και του αρχειακού υλικού, καθώς και την αντικατάσταση και βελ-
τίωση του εξοπλισµού και της βιβλιοθήκης, και προάγει και παρα-
κολουθεί την επικοινωνία και συνεργασία µε άλλα οµοειδή
ιδρύµατα του εσωτερικού ή του εξωτερικού.

5. Ο Διευθυντής Μοντέρνας Τέχνης επιλέγεται, ύστερα από διε-
θνή δηµόσια πρόσκληση και αξιολόγηση των σχετικών υποψηφιο-
τήτων, από το Διοικητικό Συµβούλιο του Οργανισµού και
διορίζεται, µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, µε τετραετή θητεία που µπορεί να ανανεωθεί µία (1) φορά.
Η Καλλιτεχνική Επιτροπή, από κοινού µε τον Γενικό Διευθυντή,
µπορούν, αν κρίνεται από το Διοικητικό Συµβούλιο αναγκαίο, να
γνωµοδοτούν σε αυτό για την επιλογή του Διευθυντή Μοντέρνας
Τέχνης, ύστερα από ακρόαση των υποψηφίων. 

6. Ο Διευθυντής Μοντέρνας Τέχνης πρέπει να διαθέτει πτυχίο
και διδακτορικό ή µεταπτυχιακό τίτλο Α.Ε.Ι. ή ισότιµο τίτλο σχολών
της αλλοδαπής, ιδίως στην ιστορία ή θεωρία της τέχνης ή στην αι-
σθητική ή στην πολιτισµική ιστορία, πενταετή τουλάχιστον επαγ-
γελµατική εµπειρία σε θέµατα εικαστικής και µουσειακής
πολιτικής, διεθνείς δηµοσιεύσεις επιστηµονικών εργασιών σε θέ-
µατα ιστορίας και θεωρίας της τέχνης του µοντερνισµού, µε προ-
τίµηση στην ειδική γνώση της ρωσικής πρωτοπορίας, και πολύ
καλή γνώση, εκτός της ελληνικής και της αγγλικής, και µίας του-
λάχιστον ακόµη γλώσσας, ενώ ιδιαίτερα εκτιµάται η γνώση της
ρωσικής γλώσσας. Υποψήφιος για τη θέση αυτή µπορεί να είναι
και µόνιµος υπάλληλος του Δηµοσίου ή των Ν.Π.Δ.Δ. ή υπάλληλος
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, εφόσον διαθέτει τα προβλεπό-
µενα από το πρώτο εδάφιο προσόντα. Ο χρόνος υπηρεσίας που
διανύεται στη θέση αυτή λογίζεται για όλες τις συνέπειες ως πραγ-
µατική υπηρεσία στην οργανική του θέση. Ο διοριζόµενος, µετά
τη λήξη της θητείας του, επανέρχεται αυτοδικαίως στην οργανική
θέση που κατείχε πριν από το διορισµό του, η οποία παραµένει
κενή.

7. Η θέση του Διευθυντή Μοντέρνας Τέχνης είναι πλήρους και
αποκλειστικής απασχόλησης.

Άρθρο 6
Διεύθυνση Σύγχρονης Τέχνης (Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης -

Συλλογές Μακεδονικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης και Κρα-
τικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης)

1. Αρµοδιότητα της Διεύθυνσης Σύγχρονης Τέχνης είναι η προ-
αγωγή της σύγχρονης τέχνης και η µελέτη των ρευµάτων της στην
Ελλάδα και το εξωτερικό, µέσα από τη διάσωση και ανάδειξη των
εικαστικών, ως επί το πλείστον, επιτευγµάτων της. Η Διεύθυνση
Σύγχρονης Τέχνης διαχειρίζεται οικονοµικά, αναδεικνύει διεθνώς
και αξιοποιεί επιστηµονικά: 

α) τη συλλογή Ιόλα, τη συλλογή Ξύδη, τη συλλογή Απέργη και
τις λοιπές συλλογές και έργα σύγχρονης τέχνης του ιδρύµατος
«Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης», που έχουν παραχωρη-
θεί στον Οργανισµό και εξακολουθούν να εκτίθενται µόνιµα, σύµ-
φωνα µε όσα προβλέπονται στην από 19.4.2017 σύµβαση, που
κυρώνεται µε το άρθρο 15, 

β) τη συλλογή γλυπτών του ιδρύµατος «Μουσείο Σύγχρονης Τέ-
χνης Άλεξ Μυλωνά», που έχει παραχωρηθεί στον Οργανισµό και
εξακολουθεί να εκτίθεται µόνιµα, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται
στην από 14.9.2017 σύµβαση, που κυρώνεται µε το άρθρο 16, 

γ) τις συλλογές σύγχρονης τέχνης του Κρατικού Μουσείου Σύγ-
χρονης Τέχνης. 

Η Διεύθυνση Σύγχρονης Τέχνης σχεδιάζει και υλοποιεί την
Μπιενάλε Σύγχρονης Τέχνης, υπό την εποπτεία της Καλλιτεχνικής
Επιτροπής και σύµφωνα µε τις οδηγίες του Γενικού Διευθυντή
όσον αφορά οργανωτικά και λειτουργικά θέµατα.

2. Οι υπηρεσίες της Διεύθυνσης Σύγχρονης Τέχνης 
διαρθρώνονται σε Τµήµατα ως εξής:
α) Τµήµα Συλλογών, 
β) Τµήµα Έρευνας και Αρχείου, 
γ) Τµήµα Σύγχρονης Γλυπτικής.
3. Οι παραπάνω σκοποί της Διεύθυνσης Σύγχρονης Τέχνης εκ-
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πληρώνονται µε τα εξής µέσα:
α) τη φύλαξη και συντήρηση των συλλογών και αρχείων, σύµ-

φωνα µε τις πιο σύγχρονες και αποτελεσµατικές µουσειολογικές
προδιαγραφές, 

β) τη συγκρότηση συλλογών ζωγραφικής, γλυπτικής, κατα-
σκευών και εγκαταστάσεων µε πολυµέσα, σχεδίων και χαρακτι-
κών, εικαστικής φωτογραφίας, επιτελεστικών τεχνών
(perfomance), βίντεο τέχνης και έργων τέχνης µε σύγχρονα οπτι-
κοακουστικά και άλλα τεχνολογικά µέσα, κεραµεικής, αντικειµέ-
νων βιοµηχανικού σχεδιασµού και άλλων συναφών αντικειµένων, 

γ) την αρχειοθέτηση και επιστηµονική τεκµηρίωση των συλλο-
γών µε τη βοήθεια ηλεκτρονικών µέσων, 

δ) την έκθεση σε µόνιµη βάση µέρους των συλλογών, 
ε) τη διοργάνωση εκθέσεων σε τακτά χρονικά διαστήµατα, όπου

παρουσιάζονται οι σύγχρονες εικαστικές τάσεις στην Ελλάδα, 
στ) τη διοργάνωση περιοδικών εκθέσεων, αυτοτελώς ή σε συν-

διοργάνωση µε διακεκριµένα µουσεία στην Ελλάδα και το εξωτε-
ρικό, 

ζ) την ενίσχυση της κινητικότητας των έργων και του διαλόγου
των καλλιτεχνών στην Ελλάδα µε καλλιτέχνες από άλλες χώρες, 

η) τη συνεργασία µε τους µουσειοπαιδαγωγούς του Οργανι-
σµού για την εκπόνηση και υλοποίηση εκπαιδευτικών προγραµµά-
των σχολικές και άλλες οµάδες για, όπως ξεναγήσεων και
σεµιναρίων για τους εκπαιδευτικούς, µετά από έγκριση της Γενι-
κής Διεύθυνσης Σπουδών Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων ύστερα από γνώµη του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής
Πολιτικής, καθώς και για την παραγωγή έντυπων και ηλεκτρονικών
εκδόσεων για το κοινό, 

θ) την παραγωγή επιστηµονικών εκδόσεων, έντυπων ή ηλεκτρο-
νικών, 

ι) την οργάνωση παράλληλων εκδηλώσεων, κινηµατογραφικών
προβολών, θεατρικών παραστάσεων, συναυλιών και άλλων αφιε-
ρωµάτων διακαλλιτεχνικού χαρακτήρα, 

ια) την ενίσχυση του θεωρητικού και αισθητικού διαλόγου για
τις σύγχρονες τέχνες και τη διοργάνωση διαλέξεων και συνε-
δρίων, 

ιβ) τη δηµιουργία νέων έργων τέχνης ύστερα από ανάθεση, 
ιγ) κάθε άλλη συναφή δραστηριότητα. 
4. Της Διεύθυνσης Σύγχρονης Τέχνης προΐσταται Διευθυντής,

ο οποίος κατευθύνει και συντονίζει τη λειτουργία των υπηρεσιών
της, εισηγείται τεκµηριωµένα στον Γενικό Διευθυντή τον εκθε-
σιακό και εκπαιδευτικό προγραµµατισµό της Διεύθυνσης, σύµ-
φωνα µε τους σκοπούς και στο πλαίσιο της πολιτικής του
Οργανισµού, και διαχειρίζεται τον προϋπολογισµό των εκθέσεων,
καθώς και των εκπαιδευτικών και επιστηµονικών προγραµµάτων
της Διεύθυνσης. Ο Διευθυντής Σύγχρονης Τέχνης καταρτίζει και
υποβάλλει στον Γενικό Διευθυντή, προκειµένου να ενσωµατωθεί
στο σχέδιο που υποβάλλεται προς έγκριση στο Διοικητικό Συµ-
βούλιο, τον προϋπολογισµό και τον απολογισµό της Διεύθυνσης
και ενηµερώνει αυτόν εγκαίρως για δαπάνες και έσοδα που προ-
κύπτουν από τη διαχείριση των συλλογών. Μπορεί να αναθέτει την
καλλιτεχνική επιµέλεια εκθέσεων µε έργα των συλλογών της Δι-
εύθυνσης στους επιµελητές της Διεύθυνσης, καθώς και σε επιµε-
λητές άλλων µονάδων του Οργανισµού ή σε εξωτερικούς
επιµελητές εφόσον αυτό κρίνεται αναγκαίο για την ποιότητα της
έκθεσης από την Καλλιτεχνική Επιτροπή, διατηρεί, ωστόσο, την
τελική ευθύνη έναντι του Διοικητικού Συµβουλίου για την επιτυχή
διεξαγωγή τους. Εισηγείται τη συµµετοχή της Διεύθυνσης σε χρη-
µατοδοτούµενα προγράµµατα, τον εµπλουτισµό της συλλογής και
του αρχειακού υλικού, καθώς και την αντικατάσταση και βελτίωση
του εξοπλισµού και της βιβλιοθήκης και προάγει και παρακολουθεί
την επικοινωνία και συνεργασία µε άλλα οµοειδή Ιδρύµατα του
εσωτερικού ή του εξωτερικού. 

5. Τη λειτουργία της Διεύθυνσης Σύγχρονης Τέχνης και το έργο
του Διευθυντή της εποπτεύει, παρακολουθεί και αξιολογεί εξαµε-
λής Εφορεία, µε γνωµοδοτική αποκλειστικά αρµοδιότητα, τα µέλη
της οποίας έχουν εγνωσµένη εµπειρία ενεργού συµµετοχής στη
διοίκηση πολιτιστικού φορέα και διορίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού µε τριετή θητεία.

Τον Πρόεδρο και δύο (2) µέλη της Εφορείας της Διεύθυνσης

Σύγχρονης Τέχνης υποδεικνύει το Διοικητικό Συµβούλιο του κοι-
νωφελούς ιδρύµατος «Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης»,
ενώ τα άλλα τρία (3) µέλη υποδεικνύονται από το Διοικητικό Συµ-
βούλιο του Οργανισµού, από το Διοικητικό Συµβούλιο του ιδρύ-
µατος «Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης Άλεξ Μυλωνά» και από το
Επιµελητήριο Εικαστικών Τεχνών Ελλάδος αντίστοιχα.

Στις συνεδριάσεις της Εφορείας της Διεύθυνσης Σύγχρονης
Τέχνης µετέχει, χωρίς δικαίωµα ψήφου, και ο Διευθυντής Σύγχρο-
νης Τέχνης. Αν για οποιοδήποτε λόγο παύσει να υπάρχει το
ίδρυµα «Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης» ή το ίδρυµα «
Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης Άλεξ Μυλωνά» ή αν αυτά παραλεί-
πουν να υποδείξουν µέλη της Εφορείας ή αν τα πρόσωπα που
έχουν υποδειχθεί δεν αποδέχονται το διορισµό τους, τα αντίστοιχα
µέλη της Εφορείας επιλέγονται από τον Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού.

6. Η Εφορεία της Διεύθυνσης Σύγχρονης Τέχνης επικουρεί,
εποπτεύει, παρακολουθεί και αξιολογεί τον Διευθυντή Σύγχρο-
νης Τέχνης στην εξειδίκευση των σκοπών της Διεύθυνσης, καθώς
και τη διαχείριση των συλλογών, αρχείων και εγκαταστάσεων
που έχουν παραχωρηθεί από τα Ιδρύµατα «Μακεδονικό Μουσείο
Σύγχρονης Τέχνης» και «Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης Άλεξ Μυ-
λωνά», σύµφωνα µε τους όρους της παραχώρησης. Για τους
σκοπούς αυτούς, η Εφορεία της Διεύθυνσης Σύγχρονης Τέχνης
συνεργάζεται µε τον Διευθυντή Σύγχρονης Τέχνης για την κα-
τάρτιση του εκθεσιακού και εκπαιδευτικού προγραµµατισµού,
καθώς και του ετήσιου προϋπολογισµού και απολογισµού της Δι-
εύθυνσης και γνωµοδοτεί σχετικά στον Γενικό Διευθυντή. Γνω-
µοδοτεί, επίσης, προς τον οικείο Διευθυντή για τη συµµετοχή της
Διεύθυνσης σε χρηµατοδοτούµενα προγράµµατα, τον εµπλουτι-
σµό της συλλογής και του αρχειακού υλικού, την αντικατάσταση
και βελτίωση του εξοπλισµού και της βιβλιοθήκης, καθώς και για
το σχεδιασµό της Μπιενάλε Σύγχρονης Τέχνης. Το αργότερο
µέχρι τέλη Μαρτίου του επόµενου έτους, η Εφορεία της Διεύ-
θυνσης Σύγχρονης Τέχνης καταρτίζει και υποβάλλει στο Διοικη-
τικό Συµβούλιο και τον Γενικό Διευθυντή του Οργανισµού ετήσια
έκθεση στην οποία περιγράφεται συνοπτικά και αξιολογείται η
λειτουργία της Διεύθυνσης Σύγχρονης Τέχνης, καθώς και η επί-
δοση του Διευθυντή και του προσωπικού της Διεύθυνσης. Η έκ-
θεση αυτή λαµβάνεται υπόψη υποχρεωτικά για την αξιολόγηση
του προσωπικού και την ανανέωση της θητείας του Διευθυντή. 

7. Ο Διευθυντής Σύγχρονης Τέχνης επιλέγεται, ύστερα από
διεθνή δηµόσια πρόσκληση και αξιολόγηση των σχετικών υπο-
ψηφιοτήτων, από το Διοικητικό Συµβούλιο του Οργανισµού και
διορίζεται, µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, µε τετραετή θητεία που µπορεί να ανανεωθεί µία (1) φορά.
Η Καλλιτεχνική Επιτροπή, από κοινού µε τον Γενικό Διευθυντή,
µπορούν, αν κρίνεται από το Διοικητικό Συµβούλιο αναγκαίο, να
γνωµοδοτούν σε αυτό για την επιλογή του Διευθυντή Σύγχρονης
Τέχνης, ύστερα από ακρόαση των υποψηφίων. 

8. Ο Διευθυντής Σύγχρονης Τέχνης πρέπει να διαθέτει πτυχίο
και διδακτορικό ή µεταπτυχιακό τίτλο Α.Ε.Ι. ή ισότιµο τίτλο σχο-
λών της αλλοδαπής, ιδίως στην ιστορία ή θεωρία της τέχνης ή
στην αισθητική ή στην πολιτισµική ιστορία, ή να είναι εικαστικός
καλλιτέχνης µε διεθνώς αναγνωρισµένο έργο και πτυχίο Α.Ε.Ι. ή
ισότιµο τίτλο σχολών της αλλοδαπής, πενταετή τουλάχιστον
επαγγελµατική εµπειρία σε θέµατα µουσειακής πολιτικής και
διοργανώσεις εκθέσεων σύγχρονης τέχνης και πολύ καλή
γνώση, εκτός της ελληνικής και της αγγλικής, µίας ακόµη του-
λάχιστον γλώσσας, ενώ ιδιαίτερα εκτιµάται να διαθέτει σηµαν-
τικό συγγραφικό ή και επιστηµονικό έργο αναγνωρισµένο σε
εθνικό και διεθνές επίπεδο. Υποψήφιος για τη θέση αυτή µπορεί
να είναι και µόνιµος υπάλληλος του Δηµοσίου ή των Ν.Π.Δ.Δ. ή
υπάλληλος του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, εφόσον διαθέτει τα
προβλεπόµενα από το πρώτο εδάφιο προσόντα. Ο χρόνος υπη-
ρεσίας που διανύεται στη θέση αυτή λογίζεται για όλες τις συ-
νέπειες ως πραγµατική υπηρεσία στην οργανική του θέση. Ο
διοριζόµενος, µετά τη λήξη της θητείας του, επανέρχεται αυτο-
δικαίως στην οργανική θέση που κατείχε πριν από το διορισµό
του, η οποία παραµένει κενή.

9. Η θέση του Διευθυντή Σύγχρονης Τέχνης είναι πλήρους και
αποκλειστικής απασχόλησης.
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Άρθρο 7
Τµήµα Σύγχρονης Γλυπτικής 
(«Μουσείο Άλεξ Μυλωνά»)

1. Το Τµήµα Σύγχρονης Γλυπτικής της Διεύθυνσης Σύγχρονης
Τέχνης εδρεύει και λειτουργεί στην Αθήνα, στις εγκαταστάσεις
που παραχωρεί κατά χρήση για το σκοπό αυτόν στον Οργανισµό
το ίδρυµα «Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης Άλεξ Μυλωνά».

2. Στο πλαίσιο της δηµόσιας επικοινωνίας, προβολής και παρου-
σίας του, το Τµήµα φέρει τον τίτλο «Μουσείο Άλεξ Μυλωνά». 

3. Το Τµήµα είναι αρµόδιο να: 
α) προωθεί τις σύγχρονες γλυπτικές εκφράσεις, 
β) υποστηρίζει τη σύνθεση γλυπτικών τεχνών και τις διαθεµατι-

κές - υβριδικές δράσεις, 
γ) ενηµερώνεται και ενηµερώνει για τις διεθνείς τάσεις της σύγ-

χρονης γλυπτικής τέχνης, 
δ) στηρίζει τους νέους γλύπτες στα πρώτα τους επαγγελµατικά

εγχειρήµατα, 
ε) προβάλλει την καλλιτεχνική συµβολή της Άλεξ Μυλωνά µέσα

από τη µόνιµη παρουσίαση των έργων της, σύµφωνα και µε τους
όρους της σχετικής παραχώρησης. 

4. Το Τµήµα διευθύνει Προϊστάµενος που επιλέγεται από το Δι-
οικητικό Συµβούλιο του Οργανισµού µεταξύ των στελεχών του
Οργανισµού που διαθέτουν προσόντα συναφή µε τα καθήκοντα
της θέσης, ύστερα από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή και
γνώµη της Εφορείας της Διεύθυνσης Σύγχρονης Τέχνης. Αν απου-
σιάζει το µέλος της που έχει υποδειχθεί από το ίδρυµα «Μουσείο
Σύγχρονης Τέχνης Άλεξ Μυλωνά», η Εφορεία αναβάλλει άπαξ τη
διατύπωση γνώµης για εύλογο χρόνο.

5.  Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, ύστερα από εισή-
γηση του Γενικού Διευθυντή και γνώµη της Εφορείας της Διεύ-
θυνσης Σύγχρονης Τέχνης, µπορεί, εφόσον διατίθενται οι σχετικές
πιστώσεις, να ορίζονται ειδικότεροι όροι και διαδικασία για την
πλήρωση της θέσης του Προϊσταµένου του Τµήµατος Σύγχρονης
Γλυπτικής, µε διεθνή δηµόσια πρόσκληση και ανάλογη εφαρµογή
της παραγράφου 4 του άρθρου 9. Ο Προϊστάµενος που επιλέγεται
µε την εν λόγω διαδικασία φέρει τον τίτλο του «Διευθυντή» και
συµµετέχει στην Καλλιτεχνική Επιτροπή.

Άρθρο 8
Διεύθυνση Φωτογραφίας (Μουσείο 

Φωτογραφίας Θεσσαλονίκης)

1. Αρµοδιότητα της Διεύθυνσης Φωτογραφίας είναι η µελέτη
και προαγωγή της τέχνης της φωτογραφίας και η αισθητική καλ-
λιέργεια και εξοικείωση του ευρέος κοινού µε αυτήν, καθώς και
µε παλαιότερα και σύγχρονα ρεύµατά της. Η Διεύθυνση Φωτο-
γραφίας διαχειρίζεται οικονοµικά, προβάλλει διεθνώς και αξιοποιεί
επιστηµονικά, τις συλλογές φωτογραφίας που ανήκαν στο Κρα-
τικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, καθώς και όσες παραχωρούνται
σε αυτή ή πρόκειται να αποκτηθούν µε οποιονδήποτε τρόπο στο
µέλλον. Η Διεύθυνση Φωτογραφίας σχεδιάζει και υλοποιεί την
Μπιενάλε Φωτογραφίας, σύµφωνα µε τις οδηγίες του Γενικού Δι-
ευθυντή και της Καλλιτεχνικής Επιτροπής.

2. Οι υπηρεσίες της Διεύθυνσης Φωτογραφίας διαρθρώνονται
σε Τµήµα Συλλογών και Τµήµα Έρευνας και Αρχείου.

3. Στα µέσα που χρησιµοποιεί η Διεύθυνση Φωτογραφίας για
την εκπλήρωση της αποστολής της συγκαταλέγονται ιδίως: 

α) η συλλογή και µελέτη φωτογραφιών µε καλλιτεχνική αξία
επώνυµων ή ανώνυµων δηµιουργών του παρελθόντος, καθώς και
η συλλογή φωτογραφιών σύγχρονων δηµιουργών, 

β) η δηµιουργία οργανωµένου αρχείου,
γ) η συνεργασία µε τους µουσειοπαιδαγωγούς του Οργανισµού

για την εκπόνηση και υλοποίηση εκπαιδευτικών προγραµµάτων
για σχολικές και άλλες οµάδες, όπως ξεναγήσεων και σεµιναρίων
για τους εκπαιδευτικούς µετά από έγκριση της Γενικής Διεύθυν-
σης Σπουδών Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης
του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων ύστερα
από γνώµη του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής, που αποβλέ-
πουν στην προώθηση της επιστηµονικής έρευνας για την τέχνη
και την ιστορία της φωτογραφίας, καθώς και στην επιµόρφωση

του κοινού,
δ) η παραγωγή έντυπων και ηλεκτρονικών εκδόσεων, 
ε) η διοργάνωση εκθέσεων Ελλήνων και ξένων δηµιουργών, 
στ) κάθε άλλη συναφής δραστηριότητα.
4. Της Διεύθυνσης Φωτογραφίας προΐσταται ο Διευθυντής Φω-

τογραφίας, ο οποίος κατευθύνει και συντονίζει τη λειτουργία των
υπηρεσιών της, εισηγείται τεκµηριωµένα στον Γενικό Διευθυντή
τον εκθεσιακό και εκπαιδευτικό προγραµµατισµό της Διεύθυνσης,
σύµφωνα µε τους σκοπούς και στο πλαίσιο της πολιτικής του Ορ-
γανισµού, και διαχειρίζεται τον προϋπολογισµό των εκθέσεων και
των εκπαιδευτικών και επιστηµονικών προγραµµάτων της Διεύθυν-
σης. Ο Διευθυντής Φωτογραφίας καταρτίζει και υποβάλλει στον
Γενικό Διευθυντή, προκειµένου να ενσωµατωθεί στο σχέδιο που
υποβάλλεται προς έγκριση στο Διοικητικό Συµβούλιο, τον προ-
ϋπολογισµό και τον απολογισµό της Διεύθυνσης και ενηµερώνει
αυτόν εγκαίρως για δαπάνες και έσοδα που προκύπτουν από τη
διαχείριση των συλλογών της. Μπορεί να αναθέτει την καλλιτε-
χνική επιµέλεια εκθέσεων µε έργα των συλλογών της Διεύθυνσης
στους επιµελητές της Διεύθυνσης, διατηρεί ωστόσο την τελική ευ-
θύνη έναντι του Διοικητικού Συµβουλίου για την επιτυχή διεξα-
γωγή τους. Συντονίζει τη διοργάνωση της Μπιενάλε Φωτογραφίας
και εισηγείται τεκµηριωµένα στον Γενικό Διευθυντή τους τρόπους
για την αποτελεσµατικότερη διεξαγωγή της. Εισηγείται, τη συµ-
µετοχή της Διεύθυνσης σε χρηµατοδοτούµενα προγράµµατα, τον
εµπλουτισµό της συλλογής και του αρχειακού υλικού, καθώς και
την αντικατάσταση και βελτίωση του εξοπλισµού και της βιβλιο-
θήκης και προάγει και παρακολουθεί την επικοινωνία και συνερ-
γασία µε άλλα οµοειδή ιδρύµατα του εσωτερικού ή του
εξωτερικού. 

5. Τη λειτουργία της Διεύθυνσης Φωτογραφίας και το έργο του
Διευθυντή της εποπτεύει, παρακολουθεί και αξιολογεί πενταµελής
Eφορεία, µε γνωµοδοτική αρµοδιότητα. Ο Πρόεδρος και τα µέλη
της Εφορείας της Διεύθυνσης Φωτογραφίας διορίζονται, µε τριετή
θητεία, µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού και
είναι σηµαντικοί φωτογράφοι, συλλέκτες φωτογραφίας, ιστορικοί
της φωτογραφίας και, πάντως, αναγνωρισµένου κύρους εκπρό-
σωποι του καλλιτεχνικού και πνευµατικού κόσµου της χώρας. Ένα
(1) από τα µέλη της Εφορείας της Διεύθυνσης Φωτογραφίας υπο-
δεικνύεται από το Δήµο Θεσσαλονίκης, ενώ ένα (1) ακόµη υποδει-
κνύεται υποχρεωτικά από τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου του
Οργανισµού που, σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 2,
επιλέγονται από τον Υπουργό. Αν ένα µήνα πριν από τη λήξη της
θητείας της Εφορείας δεν έχει υποδειχθεί εκπρόσωπος του
Δήµου, το µέλος αυτό επιλέγεται µε απόφαση του Υπουργού Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού. Στις συνεδριάσεις της Εφορείας της Δι-
εύθυνσης Φωτογραφίας µετέχει, χωρίς δικαίωµα ψήφου, και ο
Διευθυντής Φωτογραφίας. Σε περίπτωση δωρεάς ή παραχώρησης
της χρήσης φωτογραφικών συλλογών, αρχείων ή εγκαταστάσεων,
ως µέλη της Εφορείας µπορούν να διορίζονται πρόσωπα που υπο-
δεικνύονται από το δωρητή ή το φορέα που διενήργησε την πα-
ραχώρηση.

6. Η Εφορεία της Διεύθυνσης Φωτογραφίας επικουρεί τον Δι-
ευθυντή Φωτογραφίας στην εξειδίκευση των σκοπών της Διεύθυν-
σης για την προαγωγή της καλλιέργειας του κοινού, όσον αφορά
τα επιτεύγµατα της τέχνης της φωτογραφίας, τη διαρκή επικοινω-
νία και όσµωση της λειτουργίας της Διεύθυνσης µε την κοινωνία
των πολιτών της πόλης της Θεσσαλονίκης, καθώς και τη διαχεί-
ριση των συλλογών, αρχείων και εγκαταστάσεων που της έχουν
δωρηθεί ή παραχωρηθεί. Για τους σκοπούς αυτούς, η Εφορεία
της Διεύθυνσης Φωτογραφίας συνεργάζεται µε τον Διευθυντή Φω-
τογραφίας για την κατάρτιση του εκθεσιακού και εκπαιδευτικού
προγραµµατισµού, καθώς και του ετήσιου προϋπολογισµού και
απολογισµού της Διεύθυνσης και γνωµοδοτεί σχετικά στον Γενικό
Διευθυντή. Το αργότερο µέχρι τέλη Μαρτίου του επόµενου έτους,
η Εφορεία της Διεύθυνσης Φωτογραφίας Θεσσαλονίκης καταρτί-
ζει και υποβάλλει στο Διοικητικό Συµβούλιο και στον Γενικό Διευ-
θυντή του Οργανισµού ετήσια έκθεση, στην οποία περιγράφεται
συνοπτικά και αξιολογείται η λειτουργία της Διεύθυνσης Φωτο-
γραφίας και η επίδοση του Διευθυντή και του προσωπικού της Δι-
εύθυνσης. Η έκθεση αυτή λαµβάνεται υπόψη υποχρεωτικά για την
αξιολόγηση του προσωπικού και την ανανέωση της θητείας του
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Διευθυντή.
7. Ο Διευθυντής Φωτογραφίας επιλέγεται, ύστερα από διεθνή

δηµόσια πρόσκληση και αξιολόγηση των σχετικών υποψηφιοτή-
των, από το Διοικητικό Συµβούλιο του Οργανισµού και διορίζεται,
µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε τετρα-
ετή θητεία που µπορεί να ανανεωθεί µία (1) φορά. Η Καλλιτεχνική
Επιτροπή, από κοινού µε τον Γενικό Διευθυντή, µπορούν, αν κρί-
νεται από το Διοικητικό Συµβούλιο αναγκαίο, να γνωµοδοτούν σε
αυτό για την επιλογή του Διευθυντή Φωτογραφίας, ύστερα από
ακρόαση των υποψηφίων. 

8. Ο Διευθυντής Φωτογραφίας πρέπει να διαθέτει πτυχίο και µε-
ταπτυχιακό ή διδακτορικό τίτλο Α.Ε.Ι. ή ισότιµο τίτλο της αλλοδα-
πής, ιδίως στην ιστορία ή θεωρία της φωτογραφίας ή της τέχνης
ή στην αισθητική ή στην πολιτισµική ιστορία ή στην τέχνη της φω-
τογραφίας, πενταετή τουλάχιστον αποδεδειγµένη προϋπηρεσία ή
εµπειρία στη συντήρηση, ταξινόµηση, τεκµηρίωση, µελέτη, έρευνα
και προώθηση της φωτογραφίας, σε Μουσείο Φωτογραφίας, άλλο
επιστηµονικό ή ερευνητικό κέντρο και σε άλλους συναφείς φορείς
µε αντικείµενο τη φωτογραφία, και πολύ καλή γνώση, εκτός της
ελληνικής και της αγγλικής, µίας ακόµη τουλάχιστον γλώσσας,
ενώ ιδιαίτερα εκτιµάται να διαθέτει σηµαντικό συγγραφικό και επι-
στηµονικό έργο, αναγνωρισµένο σε εθνικό και διεθνές επίπεδο.
Υποψήφιος για τη θέση αυτή µπορεί να είναι και µόνιµος υπάλλη-
λος του Δηµοσίου ή των Ν.Π.Δ.Δ. ή υπάλληλος του ευρύτερου δη-
µόσιου τοµέα, εφόσον διαθέτει τα προβλεπόµενα από το πρώτο
εδάφιο προσόντα. Ο χρόνος υπηρεσίας που διανύεται στη θέση
αυτή λογίζεται για όλες τις συνέπειες, ως πραγµατική υπηρεσία
στην οργανική του θέση. Ο διοριζόµενος, µετά τη λήξη της θη-
τείας του, επανέρχεται αυτοδικαίως στην οργανική θέση που κα-
τείχε πριν από το διορισµό του, η οποία παραµένει κενή.

9. Η θέση του Διευθυντή Φωτογραφίας είναι πλήρους και απο-
κλειστικής απασχόλησης.

Άρθρο 9
Πειραµατικό Κέντρο Τεχνών

1. Αρµοδιότητα του Πειραµατικού Κέντρου Τεχνών, που λει-
τουργεί ως αυτοτελές Τµήµα του Οργανισµού, είναι να: 

α) προωθεί τις σύγχρονες πειραµατικές καλλιτεχνικές εκφρά-
σεις, 

β) υποστηρίζει την ώσµωση και τη σύνθεση των τεχνών και τις
διαθεµατικές - υβριδικές δράσεις, 

γ) ενηµερώνεται και ενηµερώνει για τις διεθνείς τάσεις της σύγ-
χρονης τέχνης, 

δ) στηρίζει τους νέους καλλιτέχνες στα πρώτα τους επαγγελ-
µατικά εγχειρήµατα,

ε) προσελκύει φίλους της σύγχρονης τέχνης και κυρίως τους
νέους και να τους εξοικειώνει µε την αισθητική καινοτοµία. 

Το Πειραµατικό Κέντρο Τεχνών δεν διαθέτει συλλογή έργων τέ-
χνης, ωστόσο, ευνοεί και υποστηρίζει µε το έργο του τον εµπλου-
τισµό των συλλογών σύγχρονης τέχνης του Οργανισµού.
Συµµετέχει, επίσης, στο σχεδιασµό και στην υλοποίηση της Μπιε-
νάλε Σύγχρονης Τέχνης της Θεσσαλονίκης, ιδίως όσον αφορά το
µέρος της διοργάνωσης του Φεστιβάλ Επιτελεστικών Τεχνών (Per-
formance Arts) και του Εργαστηρίου Νέων Καλλιτεχνών.

2.  Οι σκοποί αυτοί εκπληρώνονται κυρίως µε:
α) τη διοργάνωση εικαστικών εκθέσεων και ανοικτών προσκλή-

σεων προς τους καλλιτέχνες, 
β) τη συµµετοχή και συγκρότηση δικτύων ανταλλαγών πολιτι-

σµικού προϊόντος και εµπειρίας, 
γ) την υποστήριξη των εκθέσεων µε παράλληλες δράσεις, 
δ) την εκπαίδευση διαφορετικών ηλικιακών και κοινωνικών οµά-

δων,
ε) την πραγµατοποίηση καλλιτεχνικών δράσεων στο δηµόσιο

χώρο και µε παρεµβάσεις στον αστικό ιστό, 
στ) τις επιστηµονικές εκδόσεις, έντυπες ή ηλεκτρονικές, 
ζ) την ενίσχυση της κινητικότητας καλλιτεχνών και επιµελητών

µε την υλοποίηση προγράµµατος δηµιουργικής παραµονής (resi-
dency),

η) τη δικτύωση, µε χρήση και των ηλεκτρονικών τεχνολογιών
επικοινωνίας, µε ενώσεις και πρωτοβουλίες νέων, καθώς και µε

φορείς της ευρύτερης κοινωνίας των πολιτών,
θ) την οργάνωση και βέλτιστη αξιοποίηση της εθελοντικής προ-

σφοράς φίλων του Οργανισµού και της σύγχρονης τέχνης, καθώς
και της πρακτικής άσκησης σπουδαστών µε συναφές αντικείµενο,

ι) κάθε άλλη συναφή δραστηριότητα. 
3. Το Τµήµα διευθύνει ο Προϊστάµενος αυτού, που φέρει τον

τίτλο του Διευθυντή του Πειραµατικού Κέντρου Τεχνών. Αυτός ει-
σηγείται τεκµηριωµένα στον Γενικό Διευθυντή τον εκθεσιακό και
εκπαιδευτικό προγραµµατισµό του Τµήµατος, σύµφωνα µε τους
σκοπούς και στο πλαίσιο της πολιτικής του Οργανισµού και δια-
χειρίζεται τον προϋπολογισµό των εκθέσεων και των εκπαιδευτι-
κών και επιστηµονικών προγραµµάτων του Κέντρου. Ο Διευθυντής
του Κέντρου καταρτίζει και υποβάλλει στον Γενικό Διευθυντή, προ-
κειµένου να ενσωµατωθεί στο σχέδιο που υποβάλλεται προς έγ-
κριση στο Διοικητικό Συµβούλιο, τον προϋπολογισµό και τον
απολογισµό του Κέντρου και ενηµερώνει αυτόν εγκαίρως για δα-
πάνες και έσοδα που προκύπτουν από τις δραστηριότητες του
Κέντρου. Μπορεί να αναθέτει την καλλιτεχνική επιµέλεια εκθέσεων
ή άλλων εκδηλώσεων που οργανώνει το Κέντρο σε επιµελητές του
Οργανισµού, διατηρεί, ωστόσο, την τελική ευθύνη έναντι του Δι-
οικητικού Συµβουλίου για την επιτυχή διεξαγωγή των δράσεων.
Εισηγείται στον Γενικό Διευθυντή τη συµµετοχή του Κέντρου σε
χρηµατοδοτούµενα προγράµµατα, την αντικατάσταση και βελ-
τίωση του εξοπλισµού, ενώ, συγχρόνως, αναπτύσσει τη συνεργα-
σία και προάγει τη διαρκή επικοινωνία µε άλλα οµοειδή ιδρύµατα
του εσωτερικού ή του εξωτερικού. 

4. Ο Διευθυντής του Πειραµατικού Κέντρου Τεχνών επιλέγεται,
ύστερα από δηµόσια πρόσκληση και αξιολόγηση των σχετικών
υποψηφιοτήτων, από το Διοικητικό Συµβούλιο του Οργανισµού και
διορίζεται, µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, µε τετραετή θητεία που µπορεί να ανανεωθεί έως δύο
φορές. Η Καλλιτεχνική Επιτροπή, από κοινού µε τον Γενικό Διευ-
θυντή, µπορούν, αν κρίνεται από το Διοικητικό Συµβούλιο ανα-
γκαίο, να γνωµοδοτούν σε αυτό για την επιλογή του Διευθυντή
του Πειραµατικού Κέντρου Τεχνών, ύστερα από ακρόαση των
υποψηφίων. Ο Διευθυντής του Πειραµατικού Κέντρου Τεχνών πρέ-
πει να διαθέτει τα προσόντα που απαιτούνται για τον Διευθυντή
Σύγχρονης Τέχνης, σύµφωνα µε την παράγραφο 8 του άρθρου 6.
Υποψήφιος για τη θέση του Διευθυντή του Πειραµατικού Κέντρου
Τεχνών µπορεί να είναι και µόνιµος υπάλληλος του Δηµοσίου ή
των Ν.Π.Δ.Δ. ή υπάλληλος του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, εφό-
σον διαθέτει τα ανωτέρω προσόντα. Ο χρόνος υπηρεσίας που δια-
νύεται στη θέση αυτή λογίζεται για όλες τις συνέπειες, ως
πραγµατική υπηρεσία στην οργανική του θέση. Ο διοριζόµενος,
µετά τη λήξη της θητείας του, επανέρχεται αυτοδικαίως στην ορ-
γανική θέση που κατείχε πριν από το διορισµό του, η οποία παρα-
µένει κενή.

5. Η θέση του Διευθυντή του Πειραµατικού Κέντρου Τεχνών
είναι πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης.

Άρθρο 10
Ενιαίες διοικητικές και βοηθητικές υπηρεσίες 

- προσωπικό

1. Το έργο των Διευθύνσεων Μοντέρνας Τέχνης, Σύγχρονης
Τέχνης και Φωτογραφίας, καθώς και του αυτοτελούς Τµήµατος
«Πειραµατικό Κέντρο Τεχνών» υποστηρίζεται διοικητικά από τις
ενιαίες υπηρεσίες που υπάγονται στον Γενικό Διευθυντή, σύµ-
φωνα µε τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας του Οργανισµού.
Οι ενιαίες διοικητικές υπηρεσίες είναι αρµόδιες για:

α) τη γραµµατειακή και διοικητική υποστήριξη του Γενικού Δι-
ευθυντή και των υπηρεσιών του οργανισµού,

β) τη διαχείριση των ανθρώπινων πόρων,
γ) την οικονοµική διαχείριση και τις υπηρεσίες λογιστηρίου,
δ) την ασφάλεια των συλλογών και των κτιριακών εγκαταστά-

σεων,
ε) την υποστήριξη των τεχνικών λειτουργιών των εγκαταστά-

σεων και του εξοπλισµού, καθώς και των υπηρεσιών συντήρησης
και ελέγχου,

στ) την υποστήριξη του σχεδιασµού και της υλοποίησης µου-
σειοπαιδαγωγικών και άλλων εκπαιδευτικών δράσεων για ανηλί-
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κους, καθώς και προγραµµάτων έρευνας και διδασκαλίας που
απευθύνονται σε ενήλικες, 

ζ) την υποστήριξη του σχεδιασµού και της υλοποίησης εκθέ-
σεων και εκδηλώσεων πολιτισµού, όπως µουσικής, θεάτρου και
λόγου, 

η) το σχεδιασµό και την υποστήριξη της υλοποίησης χρηµα-
τοδοτούµενων προγραµµάτων,

θ) τη διατήρηση και το συνεχή εµπλουτισµό βιβλιοθήκης ιστο-
ρίας και θεωρίας της τέχνης και µουσειολογίας µε διασύνδεση
µε διεθνή ηλεκτρονικά δίκτυα,

ι) την οργάνωση εργαστηρίου συντήρησης,
ια) την εκµετάλλευση πωλητηρίων, κυλικείων και λοιπών εγκα-

ταστάσεων που προσφέρονται για εκδηλώσεις πολιτισµού,
ιβ) την ανάπτυξη οικονοµικής δραστηριότητας και συνεργα-

σιών, καθώς και δράσεων προώθησης για την αξιοποίηση των
αναπαραγωγών έργων ή αντικειµένων τέχνης που συνάδουν µε
τη δηµόσια αποστολή του οργανισµού,

ιγ) την ανάπτυξη δηµόσιων σχέσεων, καθώς και δράσεων
στρατηγικής επικοινωνίας, προβολής και προσέλκυσης χορη-
γιών,

ιδ) την ανάπτυξη δράσεων πολιτιστικού τουρισµού σε συνά-
φεια µε τα αντικείµενα των συλλογών του Οργανισµού,

ιε) τη νοµική υποστήριξη. 
2. Το προσωπικό που απασχολείται κατά την έναρξη ισχύος

του παρόντος µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου στο Κρα-
τικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης και στο κοινωφελές ίδρυµα
«Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης» µεταφέρεται µε την
ίδια σχέση εργασίας στον Οργανισµό και κατανέµεται στις Διευ-
θύνσεις και τα Τµήµατα του Οργανισµού, µε απόφαση του Γενι-
κού Διευθυντή, ύστερα από εισήγηση των επιµέρους
Διευθυντών, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στις συµβάσεις που
κυρώνονται διά του παρόντος.

3. Ο Οργανισµός, ως καθολικός διάδοχος του Κρατικού Μου-
σείου Σύγχρονης Τέχνης, υπεισέρχεται στη θέση του τελευταίου,
ως εντολέας ή εργοδότης ή αναθέτουσα αρχή, στο πλαίσιο συµ-
βάσεων εργασίας ή εντολής ή ανάθεσης έργου ή υπηρεσίας που
είχε συνάψει το Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης. 

4. Η πρόσληψη προσωπικού για την κάλυψη λειτουργικών
αναγκών, πάγιων ή περιοδικών, του Οργανισµού διενεργείται, µε
απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, κατόπιν εισήγησης του
Γενικού Διευθυντή, σύµφωνα µε το  ν. 2190/1994 (Α’ 28). 

5. Για την υλοποίηση προγραµµάτων που χρηµατοδοτούνται
ή συγχρηµατοδοτούνται από ενωσιακούς πόρους, ο Οργανισµός
µπορεί να απασχολεί προσωπικό µε σύµβαση µίσθωσης έργου,
σύµφωνα µε το άρθρο 30 του   ν. 4314/2014 ( Α’ 265) και την παρ.
3 του άρθρου 8 του ν. 4325/2015 ( Α’ 47). 

6. Αν το υφιστάµενο προσωπικό του Οργανισµού δεν επαρκεί
για την κάλυψη λειτουργικών αναγκών ή αναγκών εξειδικευµένου
ή τεχνικού χαρακτήρα, το σχετικό έργο ή υπηρεσία µπορεί, µε
απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, ύστερα από εισήγηση του
Γενικού Διευθυντή, να ανατίθεται σε κατάλληλο εργολήπτη ή πά-
ροχο, ο οποίος επιλέγεται σύµφωνα µε το ν. 4412/2016 (Α’ 147). 

7. Για το σχεδιασµό και την υλοποίηση ειδικών αυτοχρηµατο-
δοτούµενων εκπαιδευτικών προγραµµάτων ή εκθεσιακών εκδη-
λώσεων, µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, ύστερα από
εισήγηση του Γενικού Διευθυντή, είναι δυνατόν να ανατίθεται,
ύστερα από δηµόσια πρόσκληση, το σχετικό έργο ή υπηρεσία
σε πρόσωπα ή φορείς της κατάλληλης εξειδίκευσης. Με από-
φαση του Διοικητικού Συµβουλίου, ύστερα από ειδική εισήγηση
του κατά περίπτωση αρµόδιου Διευθυντή και γνώµη του Γενικού
Διευθυντή, όσον αφορά τις οικονοµικές δυνατότητες του Οργα-
νισµού, µπορεί, επίσης, στο πλαίσιο του ειδικού εκθεσιακού ή τε-
χνικού προγραµµατισµού ή της διεξαγωγής της Μπιενάλε
Σύγχρονης Τέχνης ή της Μπιενάλε Φωτογραφίας, να παραγγέλ-
λεται η δηµιουργία ή εκτέλεση καλλιτεχνικού ή τεχνικού έργου
ή να ανατίθεται η επιµέλεια έκθεσης ή εκδήλωσης πνευµατικού
έργου. Οι ως άνω αναθέσεις και παραγγελίες γίνονται σύµφωνα
µε όσα ορίζονται στο ν. 4412/2016.

8. Επιτρέπεται η απόσπαση στον Οργανισµό προσωπικού από
το δηµόσιο τοµέα ή από άλλους φορείς του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα σύµφωνα µε τις κατά περίπτωση κείµενες διατάξεις. 

9. Οι πάσης φύσεως αποδοχές και πρόσθετες αµοιβές των Γε-
νικών Διευθυντών, των Διευθυντών, των Προϊστα-µένων Τµηµά-
των και του λοιπού προσωπικού του  Οργανισµού που είναι
υπόχρεοι απογραφής καταβάλλονται σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στην υπ’ αριθµ. 2/37345/0004/4.6.2010 κ.υ.α., όπως τροποποι-
ήθηκε και ισχύει, µέσω του συστήµατος πληρωµών της Ενιαίας
Αρχής Πληρωµών και καθορίζονται µε βάση τις µισθολογικές
ρυθµίσεις που εφαρµόζονται στους υπαλλήλους των νοµικών
προσώπων ιδιωτικού δικαίου του δηµόσιου τοµέα. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ

Άρθρο 11
Περιουσία

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος κάθε περιουσιακό
στοιχείο του Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης περιέρχεται
αυτοδικαίως, χωρίς την οποιαδήποτε διατύπωση, και ατελώς
στον Οργανισµό, εκτός από το ΦΠΑ για τον οποίο εφαρµόζονται
οι διατάξεις του            ν. 2859/2000. Στα εν λόγω περιουσιακά
στοιχεία συγκαταλέγονται: 

α) οι συλλογές έργων τέχνης, καθώς και τα µεµονωµένα έργα
ή αντικείµενα τέχνης, όπως έχουν καταχωριστεί στα οικεία βιβλία
του Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης και των Τµηµάτων
του, καθώς και τα περιουσιακά δικαιώµατα πνευµατικής ιδιοκτη-
σίας επί αυτών που είχαν παραχωρηθεί σε αυτό,

β) κάθε δικαίωµα επί του πάσης φύσεως σταθερού ή κινητού
εξοπλισµού που εξυπηρετούσε λειτουργικές του ανάγκες, 

γ) το σύνολο των βιβλίων και περιοδικών που συγκροτούσαν
τις βιβλιοθήκες του, καθώς και ο εξοπλισµός και τα αντικείµενα
που διέθετε προς πώληση στα οικεία πωλητήρια,

δ) οι ηλεκτρονικές ιστοσελίδες και οι ηλεκτρονικές βάσεις δε-
δοµένων που είχαν ως διαχειριστή το Κρατικό Μουσείο Σύγχρο-
νης Τέχνης,

ε) κάθε δικαίωµα κατοχής και εγκατάστασης ή άλλης χρήσης
επί των ακινήτων, στα οποία είναι εγκατεστηµένα ή τα οποία χρη-
σιµοποιούν οι υπηρεσίες του, κατόπιν µίσθωσης ή παραχώρησης
από τρίτο δηµόσιο φορέα ή ιδιώτη. Στα εν λόγω δικαιώµατα συµ-
περιλαµβάνονται και τα προερχόµενα από τον Οργανισµό Πολι-
τιστικής Πρωτεύουσας της Ευρώπης ως προς τη χρήση του
διατηρητέου κτιρίου επί της οδού Αναγεννήσεως, ιδιοκτησίας
του Δήµου Θεσσαλονίκης, σύµφωνα µε τους όρους της περίπτω-
σης θ’ της παρ. 2 του άρθρου 2 του  ν. 2557/1997.

2. Στα περιουσιακά στοιχεία του Οργανισµού συµπεριλαµβά-
νονται, επίσης, από την ολοκλήρωση της παραχώρησής τους σε
αυτόν από τα κοινωφελή ιδρύµατα «Μακεδονικό Μουσείο Σύγ-
χρονης Τέχνης» και «Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης Άλεξ Μυλωνά»,
σύµφωνα µε τους όρους των από 19.4.2017 και 14.9.2017 σχετι-
κών συµβάσεων, διάρκειας τριάντα (30) και είκοσι (20) ετών, αν-
τίστοιχα, µε το Ν.Π.Ι.Δ. «Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης»,
απαλλαγµένα από περαιτέρω υποχρεώσεις ή βάρη, τα εξής: 

α) τα δικαιώµατα χρήσης της κτιριακής εγκατάστασης που
έχει παραχωρηθεί στο Ίδρυµα «Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης
Τέχνης» εντός του χώρου της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης
από τη ΔΕΘ Α.Ε., δυνάµει της από 14.2.2000 σύµβασης, καθώς
και τα δικαιώµατα χρήσης της κτιριακής εγκατάστασης που έχει
ανεγερθεί εντός του χώρου της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονί-
κης και παραπλεύρως της ως άνω αναφερόµενης, µε επιχορή-
γηση της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων, δυνάµει της
σύµβασης που έχει συναφθεί το Νοέµβριο του 1999 µεταξύ της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύ-
σεων για το Έργο: Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, µε
αντικείµενο «την καταβολή και διαχείριση επιχορήγησης από
τους πόρους του χρηµατοδοτικού µηχανισµού του Ευρωπαϊκού
Οικονοµικού Χώρου», 

β) τα δικαιώµατα χρήσης του πάσης φύσεως σταθερού ή κι-
νητού εξοπλισµού που εξυπηρετεί τις λειτουργικές ανάγκες της
διαχείρισης των συλλογών και µεµονωµένων έργων και αντικει-
µένων τέχνης που ανήκουν στο «Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρο-
νης Τέχνης». Ο Διευθυντής του Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης
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µεριµνά για να διασφαλίζεται η δυνατότητα διεξαγωγής αρχαι-
ρεσιών και συνεδριάσεων των οργάνων διοίκησης του κοινωφε-
λούς σωµατείου «Μακεδονικό Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης,
Αρχιτεκτονικής και Βιοµηχανικού Σχεδιασµού», καθώς και της
Εφορείας της Διεύθυνσης Σύγχρονης Τέχνης σε κατάλληλους
χώρους των παραχωρηθέντων κατά χρήση εγκαταστάσεων, 

γ) τα δικαιώµατα χρήσης των συλλογών έργων τέχνης, των µε-
µονωµένων έργων και των αντικειµένων τέχνης που ανήκουν
κατά κυριότητα στο «Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης»,
τα δικαιώµατα χρήσης του σχετικού εξοπλισµού, υλικού τεκµη-
ρίωσης, αρχειακού υλικού και της βιβλιοθήκης τέχνης, καθώς και
τα υφιστάµενα περιουσιακά δικαιώµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας
επί των προαναφερθεισών συλλογών, έργων ή αντικειµένων,

δ) τα δικαιώµατα κυριότητας επί των εµπορευµάτων, βιβλίων,
περιοδικών και αναπαραγωγών έργων ή αντικειµένων τέχνης που
διαθέτει σε απόθεµα το πωλητήριο του Μακεδονικού Μουσείου
Σύγχρονης Τέχνης. 

Οι περιπτώσεις α’ έως δ’ εφαρµόζονται αναλόγως και ως προς
τα παραχωρούµενα στον Οργανισµό δικαιώµατα χρήσης των
συλλογών, εξοπλισµού και εγκαταστάσεων του Μουσείου Άλεξ
Μυλωνά. 

ε) Τα δικαιώµατα διαχείρισης των ιστοσελίδων του Μακεδονι-
κού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης και του Μουσείου Άλεξ Μυ-
λωνά.

3. Ο Γενικός Διευθυντής, µέσα σε εννέα (9) µήνες από την ανά-
ληψη των καθηκόντων του, προβαίνει σε ενιαία απογραφή του
συνόλου των περιουσιακών στοιχείων του Οργανισµού, την υπο-
βάλλει για έγκριση στο Διοικητικό Συµβούλιο και τη διαβιβάζει
εγκεκριµένη στον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού. Επικαι-
ροποίηση της καταχώρισης των περιουσιακών στοιχείων του ορ-
γανισµού διενεργείται µε την ίδια διαδικασία εντός του µηνός
Δεκεµβρίου κάθε έτους. 

4. Οι συλλογές, τα µεµονωµένα έργα και αντικείµενα τέχνης,
οι βιβλιοθήκες, τα οικεία υλικά αρχείου και οι εξοπλισµοί τεκµη-
ρίωσης που περιέρχονται µε βάση τις παραγράφους 1, 2 και 3
στην περιουσία του Οργανισµού εξακολουθούν να στεγάζονται
και να εκτίθενται στις εγκαταστάσεις όπου διατελούν κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος. Ο Γενικός Διευθυντής, λαµβάνον-
τας υπόψη του την πολιτική του οργανισµού που χαράσσει το Δι-
οικητικό Συµβούλιο, µεριµνά για την επίτευξη χωροταξικής
εγγύτητας µεταξύ των χρησιµοποιούµενων για τη στέγαση και
έκθεση των συλλογών κτιρίων και προτείνει στο τελευταίο τη µε-
τεγκατάσταση επιµέρους τµηµάτων των συλλογών, αρχείων και
υπηρεσιών σε άλλα κτίρια. Μέχρι την επίτευξη της χωροταξικής
εγγύτητας, ο Γενικός Διευθυντής, µε την επικουρία των Διευθυν-
τών των Μουσείων Μοντέρνας και Σύγχρονης Τέχνης, διασφαλί-
ζει τη σταθερή έκθεση τµηµάτων των συλλογών του Κρατικού
Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης στις παραχωρηθείσες από το Μα-
κεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης εγκαταστάσεις, καθώς και
τµηµάτων των συλλογών του τελευταίου που έχουν παραχωρη-
θεί στις εγκαταστάσεις του πρώτου. Επίσης διασφαλίζει τη στα-
θερή έκθεση τµηµάτων των συλλογών Α. Ιόλα, Α. Ξύδη και των
άλλων στον τριώροφο χώρο και σε άλλους ισοδύναµους χώρους
στις εγκαταστάσεις που έχουν παραχωρηθεί από το Μακεδονικό
Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, σύµφωνα µε τις σχετικές υποδείξεις
του Παραρτήµατος της από 19.4.2017 σύµβασης µεταξύ των δύο
φορέων, που προσαρτάται στο παρόν ως Παράρτηµα Β’ του
Προσαρτήµατος Ι.

5. Συλλογές τέχνης και φωτογραφίας, αρχειακό υλικό, καθώς
και άλλα αντικείµενα ή έργα τέχνης που σχετίζονται µε τους σκο-
πούς του Οργανισµού και εισάγονται από το εξωτερικό απαλ-
λάσσονται από φόρους, τέλη και δασµούς υπέρ του Δηµοσίου ή
τρίτων. Ειδικά ως προς τον Φ.Π.Α. εφαρµόζονται οι διατάξεις του
ν. 2859/ 2000.

Άρθρο 12
Πόροι

Οι πόροι του Οργανισµού είναι:

α) επιχορήγηση του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, 
β) ενισχύσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή άλλους διεθνείς

οργανισµούς,
γ) χρηµατοδοτήσεις από τη συµµετοχή σε πάσης φύσεως χρη-

µατοδοτούµενα ή συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα, εθνικά,
διεθνή ή ευρωπαϊκά, 

δ) επιχορηγήσεις από δηµόσιους ή µη φορείς και οργανι-
σµούς, 

ε) έσοδα προερχόµενα από δωρεές, κληρονοµίες, κληροδο-
σίες και καταπιστεύµατα, 

στ) έσοδα από χορηγίες πάσης φύσεως και κάθε είδους κοι-
νωνικούς πόρους,

ζ) έσοδα από την πώληση εισιτηρίων για τις εκθέσεις και τις
λοιπές εκδηλώσεις/διοργανώσεις του Οργανισµού, 

η) έσοδα από τις πωλήσεις εκδόσεων του οργανισµού ή άλλων
εκδοτικών οίκων της Ελλάδας ή του εξωτερικού, καθώς και από
την πώληση αναπαραγωγών έργων και αντικειµένων τέχνης, αφι-
σών, χρηστικών και αναµνηστικών αντικειµένων ή ενδυµάτων που
διατίθενται από το πωλητήριο, είτε απευθείας είτε µέσω µίσθω-
σης, συµπεριλαµβανοµένων των πωλήσεων του κυλικείου, 

θ) έσοδα από εµπορικές συνεργασίες µε επιχειρηµατικούς φο-
ρείς ιδιωτικούς ή δηµόσιους, εθνικούς ή διεθνείς, µε στόχο την
αξιοποίηση των πνευµατικών δικαιωµάτων επί των έργων των
συλλογών που διαθέτει, κατέχει ή και διαχειρίζεται ο Οργανι-
σµός,

ι) έσοδα από το δανεισµό έργων σε αναγνωρισµένα µουσεία και
φορείς πολιτισµού, εθνικούς ή διεθνείς, και την εκµετάλλευση
έργων που παράγονται κατά παραγγελία του Οργανισµού, 

ια) έσοδα από διοργάνωση πάσης φύσεως εκδηλώσεων πολιτι-
σµού, ιδίως συναυλιών, κινηµατογραφικών προβολών, θεατρικών
παραστάσεων και επιτελεστικών παραστάσεων (performances), 

ιβ) έσοδα από την παραχώρηση χώρων και εγκαταστάσεων, 
ιγ) έσοδα από ερευνητικά και εκπαιδευτικά προγράµµατα και

κύκλους σεµιναρίων που διοργανώνονται από τον Οργανισµό και
απευθύνονται σε διάφορες οµάδες του πληθυσµού, 

ιδ) έσοδα από τις συνδροµές µελών κλειστού οµίλου ή λέσχης
δωρητών του µουσείου ή από το σύλλογο φίλων ή από ιδιωτικές
οικονοµικές δωρεές, χορηγίες, χρηµατικές δωρεές και ενισχύ-
σεις που διενεργούνται για την υλοποίηση συγκεκριµένων εκθέ-
σεων ή εκδηλώσεων πολιτισµού αποτελούν έσοδα της
αντίστοιχης Διεύθυνσης ή του αυτοτελούς τµήµατος.

Άρθρο 13
Οικονοµική διαχείριση – έλεγχος

1. Ο Οργανισµός καταρτίζει ενιαίο προϋπολογισµό, αυτοτελή
κεφάλαια του οποίου αποτελούν οι επιµέρους προϋπολογισµοί
των Διευθύνσεων Σύγχρονης Τέχνης, Φωτογραφίας και Μοντέρ-
νας Τέχνης, καθώς και του Πειραµατικού Κέντρου Τεχνών. 

2. Τα αυτοτελή κεφάλαια για τις Διευθύνσεις Μοντέρνας, Σύγ-
χρονης Τέχνης και Φωτογραφίας, καθώς και το Κέντρο Πειραµα-
τικών Τεχνών περιέρχονται τα ποσά που προκύπτουν µετά την
αφαίρεση από τα πάσης φύσεως έσοδα των δαπανών για την: 

α) κάλυψη των πάγιων λειτουργικών αναγκών, 
β) καταβολή της µισθοδοσίας και των αµοιβών του πάσης φύ-

σεως προσωπικού,
γ) εκκαθάριση των οικείων κοινωνικοασφαλιστικών εισφορών

και φορολογικών υποχρεώσεων, 
δ) αντιµετώπιση σηµαντικής ανάγκης, αναγόµενης στη λει-

τουργία του συνόλου του Οργανισµού ή της υποδοµής του που
κρίνει µε απόφασή του το Διοικητικό Συµβούλιο. 

3. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, ύστερα από σχε-
τική εισήγηση του Γενικού Διευθυντή, τα ποσά της παραγράφου
2 κατανέµονται ποσοστιαία στους επιµέρους προϋπολογισµούς
των Διευθύνσεων Μοντέρνας, Σύγχρονης Τέχνης και Φωτογρα-
φίας, καθώς και του Κέντρου Πειραµατικών Τεχνών. Ο υπολογι-
σµός των σχετικών ποσοστών υπολογίζονται σύµφωνα µε τον
ακόλουθο τρόπο:
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4. Η αναφερόµενη στην προηγούµενη παράγραφο στάθµιση
του προϋπολογισµού του προγραµµατισµού των παραπάνω µο-
νάδων του Οργανισµού διενεργείται µε τον ακόλουθο τρόπο:

412 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Προκειµένου να υπολογιστεί ο συντελεστής στάθµισης κάθε
Διεύθυνσης, το µέγεθος απi διορθώνεται ως εξής:

α) εφόσον η θετική διαφορά λόγω υπέρβασης του προϋπολο-
γισµού προγραµµατισµού από τον απολογισµό του έτους οφεί-
λεται σε µεγαλύτερο κόστος των προϋπολογισµένων δράσεων,
αφαιρείται από τον απολογισµό, 

β) αφαιρείται επίσης το κόστος δράσεων που δεν πραγµατο-
ποιήθηκαν, αν το αποτέλεσµα του απολογισµού ισούται µε τον
προϋπολογισµό του προγραµµατισµού, 

γ) η αρνητική διαφορά του απολογισµού από τον οικείο προ-
ϋπολογισµό προγραµµατισµού λόγω της εκτέλεσης του τελευ-
ταίου µε χαµηλότερο του προϋπολογισθέντος κόστος,
µετατρέπεται σε θετική και προστίθεται σε αυτόν. Σε κάθε άλλη
περίπτωση, η διαφορά θεωρείται µηδενική και δεν επηρεάζει το
συντελεστή στάθµισης ο οποίος, αν το άθροισµα των προϋπο-
λογισµών προγραµµατισµού της προηγούµενης διετίας είναι µη-
δενικό, ισούται µε τη µονάδα.

5. Κατανοµή των ποσών κατ’ απόκλιση των οριζοµένων στις
παραγράφους 3 και 4 επιτρέπεται µε αιτιολογηµένη απόφαση
του Διοικητικού Συµβουλίου, ύστερα από εισήγηση του Γενικού
Διευθυντή, για την κάλυψη απρόβλεπτων αναγκών. Το Διοικητικό
Συµβούλιο δεν µπορεί να εγκρίνει προϋπολογισµούς προγραµ-
µατισµού της Διεύθυνσης Σύγχρονης Τέχνης και της Διεύθυνσης
Φωτογραφίας χαµηλότερους από το εβδοµήντα τοις εκατό (70%)
του µέσου όρου των εγκεκριµένων προϋπολογισµών της προ-
ηγούµενης διετίας, χωρίς τη σύµφωνη γνώµη της Εφορείας κα-
θενός από τα δύο αυτά µουσεία. 

6. Με την απόφαση της παραγράφου 3 του άρθρου 2 ορίζεται
τριµελής εξελεγκτική επιτροπή µε ισάριθµα αναπληρωµατικά
µέλη. Ο Πρόεδρος και τα µέλη της εξελεγκτικής επιτροπής είναι
ορκωτοί ελεγκτές. Η εξελεγκτική επιτροπή ενεργεί τον έλεγχο
της οικονοµικής διαχείρισης του Οργανισµού. Η θητεία των
µελών της εξελεγκτικής επιτροπής είναι πενταετής και µπορεί να
ανανεώνεται. Η αµοιβή των µελών της εξελεγκτικής επιτροπής
ορίζεται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου. Ο Υπουργός
Πολιτισµού και Αθλητισµού παραγγέλλει οποτεδήποτε έκτακτο
έλεγχο που διενεργεί το Ελεγκτικό Συνέδριο, το αρµόδιο όργανο
του Υπουργείου Οικονοµικών ή ορκωτοί ελεγκτές. Αν η συγκρό-
τηση της εξελεγκτικής επιτροπής δεν καθίσταται εγκαίρως εφι-
κτή για λόγους που δεν ανάγονται σε υπαιτιότητα του
Οργανισµού, µε απόφαση του διοικητικού του συµβουλίου,
ύστερα από προηγούµενη ενηµέρωση των αρµόδιων υπηρεσιών
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, µπορεί να ανατίθε-
ται ο κατ’ έτος έλεγχος της οικονοµικής διαχείρισης του Οργα-
νισµού σε κατάλληλα πιστοποιηµένους ορκωτούς ελεγκτές. 

7. Ο Οργανισµός υπόκειται στις υποχρεώσεις εσωτερικού
ελέγχου στις οποίες υπάγονται οι δηµόσιες επιχειρήσεις και
λοιπά δηµόσια Ν.Π.Ι.Δ. σύµφωνα µε το άρθρο 4 του ν. 3429/2005
(Α’ 314). 

Άρθρο 14
Μεταβατικές και τελικές ρυθµίσεις

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, ο πρόεδρος και τα
µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου του µέχρι τότε υφιστάµενου
Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης, καθώς και ο πρόεδρος
και τα µέλη της Εφορείας του µέχρι τότε υφισταµένου Μουσείου
Φωτογραφίας Θεσσαλονίκης αναλαµβάνουν προσωρινά τα κα-
θήκοντά προέδρου και µελών του Διοικητικού Συµβουλίου του
νέου Οργανισµού, καθώς και προέδρου και µελών της Εφορείας
του Μουσείου Φωτογραφίας του νέου Οργανισµού, αντίστοιχα,

µέχρι την αντικατάστασή τους µε απόφαση του Υπουργού Πολι-
τισµού και Αθλητισµού σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην παρά-
γραφο 2 του άρθρου 2 και στην παράγραφο 4 του άρθρου 8.
Όπου σε νόµο, διάταγµα, υπουργική απόφαση ή άλλη κανονι-
στική διάταξη γίνεται αναφορά στο Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης
Τέχνης ή στο Μουσείο Φωτογραφίας Θεσσαλονίκης, από την
έναρξη ισχύος του παρόντος νοείται ο Οργανισµός.

2. Ο Οργανισµός, ως καθολικός διάδοχος του Κρατικού Μου-
σείου Σύγχρονης Τέχνης υπεισέρχεται σε όλες τις συµβατικές
και εξωσυµβατικές υποχρεώσεις ή δικαιώµατα αυτού, καθώς και
στη θέση του ως δικαιούχου πάσης φύσεως επιχορήγησης ή
χρηµατοδότησης από δηµόσιους, ιδιωτικούς, εθνικούς, διεθνείς
ή ευρωπαϊκούς πόρους.

3. Εκκρεµείς δίκες στις οποίες µετείχε ως διάδικος το Κρατικό
Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης συνεχίζονται από τον Οργανισµό
χωρίς καµία άλλη διατύπωση και χωρίς να επέρχεται διακοπή
τους.

4. Εγκεκριµένα εκπαιδευτικά προγράµµατα σε εξέλιξη που
έχουν αναληφθεί και υλοποιούνται από το Κρατικό Μουσείο Σύγ-
χρονης Τέχνης ή το Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης ή
στην υλοποίηση των οποίων αυτά συµµετέχουν συνεχίζονται
χωρίς διακοπή και µε τους ίδιους όρους από τον Οργανισµό έως
την προγραµµατισµένη ηµεροµηνία λήξης τους. Ο Γενικός Διευ-
θυντής διασφαλίζει τη συνέχεια των προγραµµάτων που υλοποιεί
ή στην υλοποίηση των οποίων συµµετέχει το Μακεδονικό Μου-
σείο Σύγχρονης Τέχνης µε την ανάθεση καθηκόντων σε µέλη του
προσωπικού της παραγράφου 6. 

5. Κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος και µέχρι την πλή-
ρωση των σχετικών θέσεων σύµφωνα µε τους όρους του παρόν-
τος νόµου, ο Διευθυντής του Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης
Τέχνης αναλαµβάνει τα καθήκοντα του Διευθυντή του Μουσείου
Μοντέρνας Τέχνης, ο Διευθυντής του Κέντρου Σύγχρονης Τέ-
χνης Θεσσαλονίκης αναλαµβάνει τα καθήκοντα του Διευθυντή
Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης και ο Διευθυντής του Μουσείου
Φωτογραφίας Θεσσαλονίκης αναλαµβάνει τα καθήκοντα του Δι-
ευθυντή Μουσείου Φωτογραφίας. Μέχρι την πλήρωση της θέσης
του Γενικού Διευθυντή χρέη Γενικού Διευθυντή ασκεί παράλληλα
µε τα δικά του καθήκοντα ο Διευθυντής Μοντέρνας Τέχνης.
Μέχρι την πλήρωση της θέσης του Διευθυντή του Πειραµατικού
Κέντρου Τεχνών, χρέη Διευθυντή του Κέντρου ασκεί παράλληλα
µε τα δικά του καθήκοντα ο Διευθυντής Σύγχρονης Τέχνης.

6. Οι διαγωνισµοί για την πλήρωση των θέσεων του Γενικού
Διευθυντή, του Διευθυντή του Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης και
του Διευθυντή του Πειραµατικού Κέντρου Τεχνών προκηρύσσον-
ται µέσα σε ένα τρίµηνο από την έναρξη ισχύος του παρόντος. 

Άρθρο 15
Κύρωση σύµβασης µεταξύ «Κρατικού Μουσείου 

Σύγχρονης Τέχνης» και «Μακεδονικού 
Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης»

Με το παρόν άρθρο κυρώνεται η από 19 Απριλίου 2017 συµ-
φωνία παραχώρησης δικαιωµάτων χρήσης κινητών και ακινήτων
µεταξύ του Ν.Π.Ι.Δ. «Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης» και
του κοινωφελούς ιδρύµατος «Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης
Τέχνης», όπως αυτή ισχύει µετά την από 18.4.2018 παράταση,
την από 21.6.2018 τροποποίηση της σύµβασης παραχώρησης
και την από 16.10.2018 παράταση αυτής (Παραρτήµατα Γ1 και
Γ2) µαζί µε τα Παραρτήµατα Α’ και Β’ αυτής, που προσαρτώνται
στον παρόντα νόµο ως Προσάρτηµα Ι, ως εξής:
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Άρθρο 16
Κύρωση σύµβασης µεταξύ «Κρατικού Μουσείου 

Σύγχρονης Τέχνης», «Μακεδονικού Μουσείου 
Σύγχρονης Τέχνης» και «Μουσείου Σύγχρονης 

Τέχνης Άλεξ Μυλωνά»

Με το παρόν άρθρο κυρώνεται η από 14 Σεπτεµβρίου 2017
συµφωνία παραχώρησης δικαιωµάτων χρήσης κινητών και ακι-

νήτων µεταξύ του Ν.Π.Ι.Δ. «Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέ-
χνης», του κοινωφελούς ιδρύµατος «Μακεδονικό Μουσείο Σύγ-
χρονης Τέχνης» και του κοινωφελούς ιδρύµατος «Μουσείο
Σύγχρονης Τέχνης Άλεξ Μυλωνά», όπως τροποποιήθηκε και
ισχύει µε την από 26 Ιουλίου 2018 σύµβαση και την από 12 Οκτω-
βρίου 2018 παράταση αυτής, µαζί µε τα Παραρτήµατα Α’ και Β’,
που προσαρτώνται αυτής, που προσαρτάται στον παρόντα νόµο
ως Προσάρτηµα ΙΙ, ως εξής:
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Άρθρο 17
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργείται η διάταξη
της παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 2557/1997 και από τη διάταξη
της παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 2557/1997 καταργείται µόνο ό,τι
αναφέρεται στο Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης.      

Άρθρο 18

Στην υποπερίπτωση ββ’ της περίπτωσης γ’ της παρ. 9 του άρ-
θρου 109 του ν. 3852/2010 (Α’87) η φράση «ανωνύµων και ανα-
πτυξιακών εταιριών» αντικαθίσταται µε τη φράση «ανωνύµων,
αναπτυξιακών εταιριών και ναυτικών εταιριών του ν. 959/1979
(Α’192)».

Άρθρο 19
Θέµατα πρωτοβάθµιας 

και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης

1. Οι παράγραφοι 2 και 3 του άρθρου 42 του  ν. 4342/2015
(Α’143), όπως τροποποιήθηκαν µε την παρ. 1 του άρθρου 84 του
ν. 4547/2018 (Α’102), αντικαθίστανται ως εξής:

«2. Το Περιφερειακό Υπηρεσιακό Συµβούλιο Πρωτοβάθµιας
Εκπαίδευσης (Π.Υ.Σ.Π.Ε.) συγκροτείται από τον Περιφερειακό
Διευθυντή Εκπαίδευσης και αποτελείται από:

α) Τον Διευθυντή Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης, ως Πρόεδρο,
ο οποίος, σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος, αναπληρώνεται
από τον νόµιµο αναπληρωτή του, σύµφωνα µε την περίπτωση β’
του άρθρου 33 του            ν. 4547/2018 (Α’102). Στην περίπτωση
αυτή προεδρεύει ο Αντιπρόεδρος. Αν η θέση του Διευθυντή
Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης είναι κενή, ως τακτικό µέλος και
Πρόεδρος του Συµβουλίου ορίζεται ο νόµιµος αναπληρωτής του,
ο οποίος αναπληρώνεται από διευθυντή σχολικής µονάδας που
ορίζεται από τον οικείο Περιφερειακό Διευθυντή Εκπαίδευσης.

β) Δύο (2) εκπαιδευτικούς Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης µε
τους αναπληρωτές τους, οι οποίοι υπηρετούν σε οργανική θέση
στην περιφέρεια του οικείου Π.Υ.Σ.Π.Ε., έχουν τουλάχιστον δε-
καπενταετή εκπαιδευτική υπηρεσία και ορίζονται από τον οικείο
Περιφερειακό Διευθυντή Εκπαίδευσης. Με την απόφαση συγ-
κρότησης το ένα εκ των δύο ανωτέρω τακτικών µελών ορίζεται
ως Αντιπρόεδρος.

γ) Δύο (2) τακτικούς αιρετούς εκπροσώπους των εκπαιδευτι-
κών Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης, που αναπληρώνονται από δύο
(2) αναπληρωµατικούς αιρετούς εκπροσώπους αυτών.

3. Το Περιφερειακό Συµβούλιο Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης
(Π.Υ.Σ.Δ.Ε.) συγκροτείται από τον Περιφερειακό Διευθυντή Εκ-
παίδευσης και αποτελείται από: 

α) Τον Διευθυντή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, ως Πρόεδρο,
ο οποίος, σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος, αναπληρώνεται
από τον νόµιµο αναπληρωτή του, σύµφωνα µε την περίπτωση β’
του άρθρου 33 του            ν. 4547/2018. Στην περίπτωση αυτή
προεδρεύει ο Αντιπρόεδρος. Αν η θέση του Διευθυντή Δευτερο-
βάθµιας Εκπαίδευσης είναι κενή, εφαρµόζεται το τρίτο εδάφιο
της περίπτωσης α’ της παραγράφου 2.

β) Δύο (2) εκπαιδευτικούς Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης µε
τους αναπληρωτές τους, οι οποίοι υπηρετούν σε οργανική θέση
στην περιφέρεια του οικείου Π.Υ.Σ.Δ.Ε., έχουν τουλάχιστον δε-
καπενταετή εκπαιδευτική υπηρεσία και ορίζονται από τον οικείο
Περιφερειακό Διευθυντή Εκπαίδευσης. Με την απόφαση συγ-
κρότησης το ένα εκ των δύο ανωτέρω τακτικών µελών ορίζεται
ως Αντιπρόεδρος.

γ) Δύο (2) τακτικούς αιρετούς εκπροσώπους των εκπαιδευτι-
κών Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, που αναπληρώνονται από
δύο (2) αναπληρωµατικούς αιρετούς εκπροσώπους αυτών.»

2. Το άρθρο 33 του ν. 4547/2018 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 33
Αναπλήρωση

Τα ακόλουθα στελέχη της εκπαίδευσης, όταν δεν υπάρχουν,

απουσιάζουν ή κωλύονται, αναπληρώνονται στα καθήκοντά τους
ως εξής:

α) Οι Περιφερειακοί Διευθυντές Εκπαίδευσης, από Διευθυντή
Πρωτοβάθµιας ή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης της οικείας Πε-
ριφερειακής Διεύθυνσης Εκπαίδευσης, που ορίζεται από τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, ύστερα από
γνώµη του Περιφερειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης.

β) Οι Διευθυντές Πρωτοβάθµιας ή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευ-
σης, από τον Προϊστάµενο του Τµήµατος Εκπαιδευτικών Θεµά-
των και αν δεν υπάρχει, από διευθυντή σχολικής µονάδας της
οικείας Διεύθυνσης Εκπαίδευσης, που ορίζεται από τον οικείο
Περιφερειακό Διευθυντή Εκπαίδευσης.

γ) Οι Προϊστάµενοι των Κ.Ε.Σ.Υ. από µέλη του Συλλόγου Εκ-
παιδευτικού Προσωπικού και οι Προϊστάµενοι των Κ.Ε.Α. από
µέλη της Παιδαγωγικής Οµάδας, που ορίζονται µε απόφαση του
Περιφερειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης, ύστερα από γνώµη του
Συλλόγου Εκπαιδευτικού Προσωπικού ή της Παιδαγωγικής Οµά-
δας, αντίστοιχα.»

3. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 36 του   ν.
4547/2018 αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος νόµου, προηγεί-
ται η επιλογή και τοποθέτηση των Συντονιστών Εκπαιδευτικού
Έργου και των Οργανωτικών Συντονιστών των ΠΕ.Κ.Ε.Σ. και ακο-
λουθεί η επιλογή και τοποθέτηση των λοιπών στελεχών της εκ-
παίδευσης.»

Άρθρο 20

1. Στις περιπτώσεις που η προθεσµία της παρ. 1 του άρθρου
15 του ν. 3889/2010 (Α’ 182) λήγει από τις 18 Οκτωβρίου 2018
έως και τις 12 Δεκεµβρίου 2018, η προθεσµία αυτή παρατείνεται
από την ηµεροµηνία λήξης της έως τις 15 Ιανουάριου 2019. Η
ίδια καταληκτική προθεσµία ισχύει και για τους κατοίκους του
εξωτερικού.

2. Στις περιπτώσεις που η προθεσµία υποβολής αντιρρήσεων
της παρ. 1 του άρθρου 15 του ν. 3889/2010 έληξε στις 10 Σε-
πτεµβρίου 2018, οι προθεσµίες των παραγράφων 1 και 2 του άρ-
θρου 17 του ν. 3889/2010 παρατείνονται µέχρι τις 26 Νοεµβρίου
2018.

3. Η ισχύς της παραγράφου 1 αρχίζει από τις 18.10.2018.

Άρθρο 21

1. Στο άρθρο 60 του ν. 4280/2014 (Α’ 159) προστίθεται παρά-
γραφος 4 ως εξής:

«4. Το Σχέδιο Στρατηγικής Ανάπτυξης της Δασοπονίας της
χώρας εγκρίνεται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας. Με απόφαση του ίδιου Υπουργού καθορίζονται τα
Σχέδια Δράσης του Σχεδίου Στρατηγικής Ανάπτυξης της Δασο-
πονίας της χώρας.»

Άρθρο 22
Παραχώρηση χρήσης έκτασης 

στο Αθλητικό Σωµατείο «Πανθεσσαλονίκειος
Αθλητικός Όµιλος Κωνσταντινουπολιτών»

(Π.Α.Ο.Κ.) για την ανέγερση νέων
αθλητικών εγκαταστάσεων

1. Παραχωρείται άνευ ανταλλάγµατος κατά χρήση, διοίκηση και
διαχείριση για ενενήντα εννέα (99) έτη στο ερασιτεχνικό Αθλητικό
Σωµατείο µε την επωνυµία «Πανθεσσαλονίκειος Αθλητικός Όµιλος
Κωνσταντινουπολιτών» (Π.Α.Ο.Κ.), µε έδρα τη Θεσσαλονίκη, που
ιδρύθηκε µε την αριθµ. 822/1926 απόφαση του Πρωτοδικείου
Θεσσαλονίκης, στο εξής «Σωµατείο», έκταση συνολικού εµβαδού
29.284 τ.µ., η οποία βρίσκεται στο Δήµο Θεσσαλονίκης και αποτε-
λείται από τα ακίνητα: α) µε ΚΑΕΚ 190446701019/0/0 εµβαδού
21.722 τ.µ., β) µε ΚΑΕΚ 190446701021/0/0 εµβαδού 344 τ.µ., τα
οποία ανήκουν κατά πλήρη κυριότητα, νοµή και κατοχή στο Ταµείο
Εθνικής Άµυνας και γ) µε ΚΑΕΚ 190446304020/0/0 εµβαδού 7.218
τ.µ., το οποίο ανήκει κατά πλήρη κυριότητα, νοµή και κατοχή στο
Ελληνικό Δηµόσιο, ώστε, µαζί µε το όµορο ακίνητο µε ΚΑΕΚ
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190446701017/0/0 που ανήκει κατά πλήρη κυριότητα, νοµή και κα-
τοχή στο Σωµατείο, να αποτελούν ενιαία έκταση για την εκπλή-
ρωση του καταστατικού σκοπού του και την ανέγερση νέων
αθλητικών εγκαταστάσεων του Σωµατείου µε τις απαραίτητες
βοηθητικές εγκαταστάσεις και τις συνοδές χρήσεις και συµπλη-
ρωµατικές τους λειτουργίες. Η παραχωρούµενη έκταση, καθώς
και η ιδιοκτησία του Σωµατείου δύναται να τροποποιηθούν κατά
όρια και έκταση κατά τη διαδικασία των πράξεων τακτοποίησης
και αναλογισµού. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών,
Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών, Πολιτισµού και Αθλητισµού και Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας η παραχώρηση δύναται να αρθεί σε
περίπτωση που δεν εκπληρώνεται ο σκοπός της µετά την πάροδο
τεσσάρων (4) ετών από την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος
της παραγράφου 7.

2. Το Σωµατείο εξουσιοδοτείται µε το παρόν και αναλαµβάνει,
στο όνοµα και για λογαριασµό των κυρίων των παραχωρούµενων
ακινήτων, το ίδιο ή δια εξουσιοδοτηµένων από αυτό οργάνων, να
διεκπεραιώσει όλες τις απαιτούµενες ενέργειες ενώπιον της Δι-
οίκησης, να υπογράψει στο όνοµα και για λογαριασµό των κυ-
ρίων των ακινήτων συµβολαιογραφικές πράξεις που αφορούν
στην παραχώρηση σε κοινή χρήση τµήµατος της παραπάνω
έκτασης, στην ανταλλαγή ή στην προσάρτηση εκτάσεων µε ακί-
νητα του Δήµου Θεσσαλονίκης ή στη σύσταση δουλείας επ’
αυτής εντός του χρονικού ορίου της παραγράφου 1, προκειµέ-
νου να εκδοθούν πράξεις τακτοποίησης και αναλογισµού των
εκτάσεων που παραχωρούνται µε το παρόν και να αποβληθούν
τρίτοι, µη κύριοι, εφόσον αυτό απαιτηθεί. Σε περίπτωση που από
τη διαδικασία προκύψουν εισφορές σε χρήµα, αυτές θα βαρύ-
νουν το Σωµατείο. Για την επίτευξη του σκοπού της παραχώρη-
σης και για την ολοκλήρωση και έγκριση Ειδικού Χωρικού
Σχεδίου, κατά τις διατάξεις του ν. 4447/2016 (Α’ 241), µε από-
φαση του Δηµοτικού Συµβουλίου, δύναται να παραχωρηθεί στο
Σωµατείο από το Δήµο Θεσσαλονίκης, κατά χρήση και άνευ αν-
ταλλάγµατος, οποιαδήποτε όµορη έκταση του Δήµου και να συ-
νενωθεί µε το παραχωρούµενο ακίνητο. Κτίσµατα που βρίσκονται
επί της παραχωρούµενης έκτασης δύναται να κατεδαφιστούν µε
αποκλειστική ευθύνη, µέριµνα και έξοδα του Σωµατείου.

3. Για την εκπλήρωση των σκοπών της παραχώρησης της πα-
ραγράφου 1 και των ειδικότερων υποχρεώσεων που αναλαµβά-
νει το Σωµατείο µε τις συµβάσεις του παρόντος, το τελευταίο
δύναται να προβαίνει σε κάθε νόµιµη ενέργεια, να αποδέχεται
δωρεές ή χορηγίες από τρίτους και να συµβάλλεται και να εκχω-
ρεί δικαιώµατα και υποχρεώσεις σε τρίτους.

4. Για την εκπλήρωση των σκοπών της παραχώρησης και την
υλοποίηση των δράσεων που αναφέρονται στους καταστατικούς
σκοπούς του Σωµατείου, περιλαµβανοµένης και της ανέγερσης,
συµπλήρωσης, αναβάθµισης και επέκτασης των αθλητικών εγ-
καταστάσεων, ο οικείος Δήµος, η οικεία Περιφέρεια, το Δηµόσιο,
Ιδρύµατα της παρ. 6 του άρθρου 1 του ν. 1256/1982 ή άλλοι φο-
ρείς του δηµόσιου τοµέα που αναφέρονται στην παραπάνω διά-
ταξη, δύνανται να υπογράφουν µε το ερασιτεχνικό αθλητικό
Σωµατείο ειδικές προγραµµατικές συµβάσεις αθλητικής ανάπτυ-
ξης, έργων υποδοµής, ανάπλασης περιοχής, καθώς και κατα-
σκευής χώρων στάθµευσης. Στις συµβάσεις αυτές ορίζεται το
αντικείµενο της σύµβασης, ο σκοπός και το περιεχόµενο των µε-
λετών, των έργων, των προγραµµάτων ή των υπηρεσιών, ο προ-
ϋπολογισµός τους, τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις των
συµβαλλοµένων, το τυχόν χρονοδιάγραµµα εκτέλεσης της σύµ-
βασης, οι εισφορές, οι πόροι από τους οποίους θα καλυφθούν
οι αναλαµβανόµενες οικονοµικές υποχρεώσεις, το όργανο πα-
ρακολούθησης της εφαρµογής της και οι αρµοδιότητές του, οι
ρήτρες σε βάρος του συµβαλλόµενου που παραβαίνει τους
όρους της σύµβασης και η διάρκεια αυτής και κάθε θέµα σχετικό
µε την υλοποίηση, εφαρµογή, διαχείριση και λειτουργία του αν-
τικειµένου της σύµβασης. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται οι διατά-
ξεις του άρθρου 100 του ν. 3852/2010 (Α’ 87).

5. Η συµβολαιογραφική δήλωση της παρ. 2 του άρθρου 1 του
ν. 960/1979 (Α’ 194) για τις θέσεις στάθµευσης που θα δηµιουρ-
γηθούν µπορεί να γίνεται από το Σωµατείο για λογαριασµό των
κυρίων των ακινήτων της παραχωρούµενης έκτασης.

6. Οι χρήσεις γης για τις εκτάσεις της παραγράφου 1 µπορεί
να είναι οι χρήσεις της γενικής κατηγορίας Πολεοδοµικό Κέντρο
και της ειδικής χρήσης αθλητικών εγκαταστάσεων [µεγάλες (4.2)
και ειδικές (4.3) αθλητικές εγκαταστάσεις] σύµφωνα µε τα άρθρα
1, 4 και 13 του π.δ. 59/2018 (Α’ 114), καθώς και εγκαταστάσεις
Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας και Πάρκα κεραιών τηλεπικοινω-
νιών, ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθµών. Οι χρήσεις εξει-
δικεύονται στο προεδρικό διάταγµα της παραγράφου 7.

7. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Πολιτισµού και Αθλητισµού και Περιβάλλοντος και
Ενέργειας για την έγκριση ειδικού χωρικού σχεδίου στα ακίνητα
της παραγράφου 1, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 8 του
ν. 4447/2016, καθορίζονται και οι ειδικοί όροι και περιορισµοί δό-
µησης. Το µέγιστο ποσοστό κάλυψης, ο συντελεστής δόµησης
και ο συντελεστής κατ’ όγκο δεν υπερβαίνει τα προβλεπόµενα
στην 50111/11.12.2003 απόφαση της Υφυπουργού Περιβάλλον-
τος, Χωροταξίας και Δηµοσίων Έργων (Δ’ 1371) και το µέγιστο
επιτρεπόµενο ύψος δεν υπερβαίνει τα σαράντα (40) µέτρα µε
εξαίρεση το ύψος των πυλώνων φωτισµού το οποίο καθορίζεται
µετά από τη µελέτη φωτοτεχνικής κάλυψης. Η περίπτωση ε’ της
παρ. 1 της              ΥΑ 50111/11.12.2003 της Υφυπουργού Περι-
βάλλοντος, Χωροταξίας και Δηµοσίων Έργων καταργείται. Στο
πλαίσιο της σύνταξης του Ειδικού Χωρικού Σχεδίου το Σωµατείο
έχει το δικαίωµα να προτείνει τις ειδικότερες χρήσεις γης και
τους ειδικούς όρους δόµησης για την έκταση.

8. Ο αριθµός των θέσεων στάθµευσης των αυτοκινήτων ορί-
ζεται συνολικά στις εξακόσιες (600). Από αυτές διακόσιες (200)
θέσεις πρέπει να βρίσκονται εντός χώρου των νέων εγκαταστά-
σεων ή σε άµεση επαφή µε αυτές και τετρακόσιες (400) θέσεις
πρέπει να βρίσκονται σε ιδιόκτητο, ή δηµόσιο ή δηµοτικό ακίνητο
που να µην απέχει από τις εξυπηρετούµενες εγκαταστάσεις
πλέον των χιλίων (1.000) µέτρων και οι οποίες θα πρέπει να έχουν
εξασφαλιστεί κατά την έκδοση της άδειας λειτουργίας των αθλη-
τικών εγκαταστάσεων.

9. Για την αξιοποίηση των εκτάσεων της παραγράφου 1 και για
την πληρέστερη προστασία των αρχαιοτήτων της ευρύτερης πε-
ριοχής, συµπεριλαµβανοµένου του κηρυγµένου αρχαιολογικού
χώρου σύµφωνα µε την υπ’ αριθµ. ΥΠΠΟ/ΑΡΧ/Α1/Φ16/49445/2060
«Κήρυξη ως αρχαιολογικού χώρου στην Άνω Τούµπα Θεσσαλονί-
κης» (Β’ 189/1990) απόφαση Υπουργού Πολιτισµού, πριν την έκ-
δοση του προεδρικού διατάγµατος της παραγράφου 7, εκδίδεται
απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού σύµφωνα µε
τα άρθρα 10, 12 και 14 του ν. 3028/2002 (Α’ 153).

10. Κατ’ εφαρµογή των διατάξεων των άρθρων 14 και 37 του
ν. 3028/2002, για την παρακολούθηση όλων των εκσκαφικών ερ-
γασιών, την εκτέλεση αρχαιολογικών ερευνών και εργασιών,
καθώς και εργασιών προστασίας και ανάδειξης αρχαιολογικών
ευρηµάτων και µνηµείων στο πλαίσιο του έργου, θα υπογράφει
µνηµόνιο Συναντίληψης και Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργού
Πολιτισµού και Αθλητισµού και του κύριου του έργου, σύµφωνα
µε το άρθρο 6 και το υπόδειγµα του Παραρτήµατος II του ν.
4072/2012 (Α’ 86).

Άρθρο 23
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει µε τη δηµοσίευσή του στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά στις
επιµέρους διατάξεις του.
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478 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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480 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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482 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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484 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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486 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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488 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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490 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Γ2΄
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492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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494 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΣΑΡΤΗΜΑ ΙΙ

Παράρτηµα µόνο της από 14 Σεπτεµβρίου 2017 σύµβασης µεταξύ

“Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης”, “Μακεδονικού Μουσείου

Σύγχρονης Τέχνης” και “Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης Άλεξ Μυ-

λωνά”, που κυρώνεται µε το άρθρο 16 του παρόντος νόµου, και της

από 26 Ιουλίου 2018 παράτασης (Παράρτηµα Α), καθώς και η από 12

Οκτωβρίου 2018 Σύµβαση Παράτασης ισχύος ενδιάµεσης συµφωνίας

(ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β)



496 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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498 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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500 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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502 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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504 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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506 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ B΄



508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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514 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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516 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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518 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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520 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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522 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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524 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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526 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αθήνα,..................................2018

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ το
Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του
επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του
παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το Σώµα

πάρεσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 19.26’ λύεται η συνεδρίαση για την προ-
σεχή Τετάρτη 24 Οκτωβρίου 2018 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων: «Επείγουσες ρυθµίσεις για την υποβολή δηλώσεων
περιουσιακής κατάστασης και άλλες διατάξεις».
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1. Ο ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ
ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

3. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ,

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

5. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ 

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

7. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

9. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

11. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ
ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

2. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

6. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

8. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

10. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

15. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

14. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

16. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


